
بدرفتاری!
فوتبال، همیشه بی رحم است و در ایران، شاید 
کمی بی رحم تر هم باشد. به این بی رحمی، باید 
کمبود منطق و احترام را هم اضافه کرد. برخورد 
باشگاه استقلال با بازیکنی مثل ارسلان مطهری، 
می تواند مصداق بارزی بــرای این بی رحمی و 
بی احترامی باشــد. او مرتکب چه گناه کبیره ای 
شده که حق تمرین با سایر هم تیمی ها را ندارد؟ 
او چه اشــتباهی انجام داده که برای رسیدن به 
زمین همیشــگی تمرین، باید سرپرست تیم را 
دریبل بزند؟ خشم باشــگاه از ارسلان مطهری، 
تنها یک دلیل ســاده دارد. او حاضر نشــده در 
آخرین روز از فصل نقل و انتقالات، قراردادش را 
با استقلال فسخ کند. جالب اینکه گفته می شود 
پیشنهادی که باشگاه برای فسخ به این بازیکن 
داده، اصلا پیشنهاد مناســبی هم نبوده است. 
معلوم نیست که به کدام دلیل و بر مبنای کدام 
منطق و فلسفه، مدیران باشگاه توقع دارند این 
بازیکن از حق و حقوقش بگذرد و درحالی که دو 
هفته از شروع فصل جدید سپری شده، بسیاری از 
تیم ها تکمیل شده اند و اصلا زمانی برای انتخاب 
تیم جدید وجود ندارد، قراردادش را فســخ کند 
و برود؟ آیا این رفتار با بازیکنی که در نخستین 
دربی زندگی اش دبل کرده و تا امروز 3 بار توپ 
را از خط دروازه پرســپولیس عبور داده، بیش از 
حد قدرنشناسانه نیست؟ آیا این رفتار با بازیکنی 
که بارها گل های حساســی برای تیم زده و در 
نبردهای حیاتی ناجی اســتقلال شده، بیش از 
حد ناجوانمردانه به نظر نمی رسد؟ بدیهی است 
که ارسلان، حقوقش را طلب کند و به دنبال یک 
توافق خوب با استقلال باشد. باشگاه اما طوری به 
او دستور خروج می دهد که انگار در حال تصمیم 

گرفتن برای یک یاغی است.
در غیاب برنامه و اســتراتژی درست برای خرید 
بازیکن، وقتی همه مهره های در دســترس بازار 
را جذب می کنی تا مبادا به تیم های رقیب بروند، 
چنین اتفاقی هم دور از ذهن نیســت. مدیران 
باشگاه استقلال خرید بازیکن را از زمانی شروع 
کردند که هنوز ســرمربی تیــم کارش را کلید 
نزده بود. بدیهی اســت که آنهــا خواهان قطع 
همکاری با مطهری نبودند کــه اگر چنین بود، 
این بازیکن حضور فعالــی در معرفی لباس های 
فصل جدید باشگاه نداشت. اســتقلال قرارداد 
مطهری را تمدید کرد، تصویــر او را در صفحه 
رسمی به اشتراک گذاشت و ناگهان قبل از بسته 
شــدن پنجره به این نتیجه رســید که ارسلان 
را نمی خواهد. به نظر می رســد بازگشت مهدی 
قایدی، آن اتفاقی بود که محاســبه های مربوط 
به فهرست تیم را به هم زد. آنها بی درنگ قایدی 
را به فهرســت اضافه کردند و ناگهان با 8مهره 
هجومی در فهرست بزرگســالان روبه رو شدند. 
یعنی عملا نیمی از فهرست 20نفره بزرگسالان 
استقلال را مهاجمان تشکیل می دادند. در چنین 
شــرایطی، یک مهاجم باید در نقش قربانی قرار 
می گرفت و آن مهاجم، ارســلان مطهری بود. 
حتی بعد از ایــن انتخاب، باشــگاه اصلا رفتار 
درستی با مطهری نداشــت. آنها می توانستند 
مبالغ مدنظر این ستاره را پرداخت کنند و به یک 
توافق منصفانه با او برسند اما تصمیم گرفتند در 
رسانه ها، مطهری را روبه روی هوادارها قرار بدهند 
و رفتارش را یک طغیان به حساب بیاورند. جالب 
اینکه باشگاهی مثل بارســلونا، با اراده عجیب 
بازیکنانی مثل بریتویت، اومتیتی و این اواخر دی 
یونگ برای جدانشدن روبه رو بوده اما همیشه به 
آنها احترام گذاشته اســت. آنها به راحتی با تیم 
تمرین می  کنند و حتی در ترکیب قرار می گیرند. 
این اتفاقی اســت که در یک باشگاه حرفه ای با 

مقادیری از احترام و قدرشناسی رخ می دهد.
باشگاه استقلال نوعی رفتار دوگانه را با اعضایش به 
نمایش می گذارد و اتفاقات این باشگاه یادآور بازی 
نهنگ آبی است که اعضایش را به مرز خودکشی 
می رساند. آنها از یک سو بعد از درخواست جدایی 
فرهاد مجیدی آن هم بعد از سپری کردن تنها یک 
فصل کامل روی نیمکت تیم قهرمان لیگ برتر، 
این مربی را مورد تمجید قرار می دهند و برای او 
نامه قدردانی می زنند و حتی از تصمیمش برای 
ترک تیم و خالی گذاشــتن نیمکت استقلال در 
این شرایط سخت تشــکر می کنند! در مقابل اما 
بازیکنی که می خواهد بماند، با وجود تعداد بالای 
مهاجم های تیم، بجنگد و حقش را در اســتقلال 
بگیرد، باید با چنین برخورد تلخ و آزاردهنده ای 
روبه رو شود. به نظر می رسد که مدیران استقلال در 
مواجهه با بازیکنان تیم به اندازه کافی احترام آمیز 
برخورد نمی کنند. آنها در مورد وریا، حتی یک نامه 
خداحافظی نزدند و آنقدر این ستاره را بلاتکلیف 
گذاشــتند تا خبر انتقال او به فولاد شنیده شود. 
حتی یک تماس ســاده با وریا نیز گرفته نشد تا 
باشــگاه مراتب قدردانی اش را نســبت به آنچه 
کاپیتان تیم در این ســال ها انجام داده، نشــان 
بدهد. مدیران اســتقلال در شروع فصل بی وقفه 
مشغول خرید بازیکن ستاره بودند و این کار آنقدر 
خلق الســاعه و بدون منطق صورت گرفت که در 
نهایت یکی از خریدهای جدید و یکی از تمدیدی ها 
مازاد شــدند. آبی ها در آخرین ساعت های نقل 
و انتقالات قرارداد ارســلان را به صورت یکطرفه 
فسخ کرده اند تا کاوه رضایی را به خدمت بگیرند. 
با وجود این خود ارســلان با این تصمیم موافق 
نیست و پرونده به سازمان لیگ و کمیته تعیین 
وضعیت خواهد رفت. این یک پایان تلخ برای مرد 
گیتاریســت آبی ها بود. گلزن محبوب دربی ها، 
پشت درهای بسته تمرین ماند و به همین سادگی 
از باشگاه رانده شد. ستاره ای که همیشه علاقه اش 
را به استقلال ثابت کرده بود، حالا باید به دنبال تیم 
دیگری برای خودش باشد و حتی در شرایطی یک  
نیم فصل بیرون ماندن یا سکونشینی را تجربه کند.
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همسر دیاباته، علیه پرسپولیس!
سرخپوشان در حال نهایی کردن قرارداد شیخ 
بودند اما در آخرین گام ها به مشکل خوردند؛ 

البته هنوز قید این بازیکن را نزده اند

18

از دست دادن جام جهانی تجربه تلخی است 
اما حتی اگر این اتفاق رخ بدهد، صیادمنش 

نباید در حسرت این ماجرا بماند

ناامیدی در کار نیست!
همه تار و مار، جز طارمی!

حضور در لیگ پرتغال برای اغلب بازیکنان 
ایرانی تجربه چندان  درخشانی نبوده 

است؛ به جز ستاره این روزهای پورتو 18
19
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استقلال با ستاره هايش رفتاری مشابه يک بازي دارد که اعضايش را تا مرز نابودي پيش 

مي برد؛  اين باشگاه براي مجيدي که به قراردادش پايبند نبوده نامه قدرداني مي نويسد اما
 

 ارسلان مطهري را براي فسخ قرارداد در آخرين روز نقل وانتقالات تحت فشار مي گذارد
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یادداشت
محسن مهدیان؛ مدیرعامل

یکم. چند روز است رســانه های اهریمنی بهانه ای 
پیدا کرده اند برای متهم کردن جمهوری اســامی 
به فسادسازمان یافته. مبنا را هم گزارش تحقیق و 
تفحص از تخلفات فولاد مبارکه قرار داده اند. عده ای 
نیز در داخل ساده اندیشــانه ویا مغرضانه خط خبری خناسان رسانه ای غرب 

را دنبال کردند.  
تا اینجای ماجرا طبیعی اســت؛ کار دشــمن، دشــمنی اســت و کار جاهل، 

آلت دست شدن برای دشمن. 
دوم. مجلس محترم محق به تحقیق و تفحص اســت. ایــن حق قانونی وقتی 
اهمیت بیشتری پیدا می کند که با یک مجلس انقابی وضدفساد مواجهیم که 

اراده اش تغییر ریل در مدیریت ارشد و میانی کشور به نفع مردم است. 
تا اینجای ماجرا قابل تقدیر است؛ اما این همه ماجرا نیست. 

سوم. گزارش هیأت تحقیق و تفحــص به صورت علنی منتشر شد؛ چرا؟ ثمره 
این انتشــار علنی چه بود؟ رئیس هیات تحقیق و تفحص گفته است از انتشار 
علنی گزارش بی خبرم و آن را تایید نمی کنم. آیا عذر بدتر از گناه نیست؟ کدام 
نماینده یا نمایندگانی دچار چنین خطای نابخشــودنی شدند؟ نهاد نظارتی 

مجلس کجاست؟
گزارشی که در حد یک ارزیابی کارشناسی است و باید به دادگاه ارجاع شود تا 
مورد قضاوت محکمه قرار بگیرد چرا باید در دسترس رسانه های اهریمنی قرار 

بگیرد تا بر سر انقاب و کشور آتش بریزند؟  
چهارم. مطابق گزارش تحقیق و تفحص، فولاد مبارکه متهم اســت به فساد 
90هزار میلیارد تومانی. طبیعی است که در ذهن مردم همین یک عدد می ماند. 
از طرفی دشمن بزرگی عدد را بهانه کرده است تا مدعی فساد سیستمی شود. 
برای عده ای ساده دل نیز باورپذیر است. حالا سوال این است که اگر این گزارش 

در دادگاه تایید نشود چطور ذهن ها اصاح می شود؟ 
تنها یک نمونه را مرور کنیم. 

از این 90هزار میلیارد تومان، 57 هزار میلیارد تومان)نسبت را توجه کنیم( با 
عنوان عدم نفع آمده است. یعنی فولاد مبارکه می توانسته است از محل فروش، 
درآمد بیشتری کسب کند اما با قیمت گذاری پایین دچار عدم نفع شده است. 

حالا چرا قیمت پایین فروخته است؟ چون به تصمیم دولت عمل کرده است. 
دولت چرا این تصمیم را گرفته است؟ خواســته قیمت بازار آزاد را شکسته و 
مواداولیه را با قیمت پایین تری به خودرو ساز و تولید کننده لوازم خانگی  وغیره 
برساند و تورم را کنترل کند. فرضاً بر این تصمیم دولت  ان قلت کارشناسی باشد؛ 

این یعنی فساد فولاد مبارکه؟
پنجم. مدتی پیش رئیــس مجلس از تذکر رهبری بابت نام بــردن از افراد در 
گزارش کمیسیون خبر دادند که بدون اثبات در محکمه در صحن علنی منتشر 
شده بود.سوال این است که آن تذکر تنها برای همان مورد بود؟ شامل این مورد 

نمی شد؟ چرا تکرار؟

خطای نابخشودنی

داده نما
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

دلیل تغییر رفتار کشورهای عربی در مقابل ایران
حسن  هانی زاده، کارشناس مسائل خاورمیانه معتقد 
است که اعزام سفیر کویت به تهران و همچنین رویکرد 
جدید امارات برای اعزام سفیر جدید خود به تهران نتیجه 
سیاست همگرایی دولت سیزدهم و موفقیت دستگاه 
دیپلماسی برای کاهش تنش ها و اختلافات موجود بین 

ایران و کشورهای حوزه خلیج فارس بوده است.

برای هر بیکاری در استان تهران شغل داریم
استاندار تهران گفت: نرخ بیکاری در استان تهران اکنون 
به زیــر ۶درصد رســیده اســت. امــروز شهرســتان هایی 
همچون پاکدشــت و رباط کریــم بدون بیکار هســتند. 
یعنی اگر کسی اهل کارکردن باشد و کار نداشته باشد در 
این شهرستان ها ظرفیت و آمادگی لازم وجود دارد تا در 

سریع ترین زمان به کارگاه ها و کارخانه ها معرفی شود.

افزایش چشمگیر فروشندگان سیار در پایتخت
سعید بیگی، مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و 
مشــاغل شــهر تهران در گفت وگو با همشــهری آنلاین 
گفــت: بیــش از ۲۰۰دســتگاه خودرو در شــهر تهــران به 
عرضه محصولات)غذا، تنقلات و نوشیدنی، البسه، عطر 
و ادکلن، لوازم جانبی موبایل و...( مشغول هستند که تا 

به امروز نزدیک به ۱۰۰مورد از آنها ساماندهی شده اند.

 توصیه های ایمنی برای مقابله با صاعقه
مرکز کنترل و پیشــگیری بیماری آمریکا )CDC( یک 
راهنمای ایمنی برای توفان های همراه با رعد و برق در 
داخل و بیرون از خانه منتشــر کرده اســت. اگر بیرون 
از منزل هســتید و در توفانی پر رعد و برق گیر افتادید 
باید بسیار مراقب باشید چرا که اصابت مستقیم یک 

صاعقه به فرد می تواند مرگ آفرین باشد.

بهترین روش نگهداری از گل  زیبای ارکیده
خانــواده ارکیده هــا شــامل بیــش از ۲۵هــزار گونه 
منفرد اســت. فرار کردن از زیبایی مســحور کننده 
ارکیده کار دشــواری اســت پس اگر نتوانستید در 
برابر وسوســه داشــتن یک گلــدان از ایــن گل زیبا 
مقاومت کنیــد، حتما ایــن ۸نکته مهــم نگهداری 

از آن را اجرا کنید.

سیاست

اقتصاد

شهر

سامت

سبک زندگی

کانال های آنلاین

گرافیک: مهدی سامی

 استفاده از 
 شبکه های اجتماعی 

7.4در جهان

2 ساعت
29میلیون

 +1%
47+میلیون

 +93.6%

54.3%45.7%

59%

75.7%

 +5.1%
227+میلیون

4.70 بیلیون

%29

%21

%82

%59

%61

%24

%26

%82

%54

%61

 میانگین 
استفاده  از پلتفرم های 

مختلف در ماه
 میانگین روزانه 

صرف وقت

 تغییرات نسبت 
 به  3 ماهه گذشته 

در تعداد کاربران

درصد کاربران 
شبکه های  اجتماعی در 
مقابل کاربران اینترنت

درصد کاربران مرد 
شبکه های اجتماعی در 
مقابل کاربران اینترنت

درصد  کاربران 
 شبکه های اجتماعی
 در مقابل جمیعت

درصد کاربران شبکه های 
اجتماعی در مقابل جمیعت 

بالای ۱3 سال

 تغییرات نسبت
  به سال گذشته 
در تعداد کاربران

تعداد  کاربران 
شبکه های اجتماعی

رادیو

رسانه های چاپی
شبکه های اجتماعی

تلویزیون

درصد استفاده از منابع 
مختلف برای کسب اخبار

نامش »ماندانا حجاریان« است؛ بانوی 62ساله ساکن کرمان 
که دوم تیر ماه سال جاری برای صد و نود و دومین بار خون 
خودش را اهدا کرد تا نامش کماکان در صدر فهرست 
بانوان رکورددار اهدای خون در ایران و حتی جهان قرار 
بگیرد. او از 15سالگی به تشویق پدرش، خون خودش را 
برای نجات جان بیماران نیازمند به خون و فراورده های 

خونی اهدا کرده...

»ماندانا حجاریان« که تاکنون 192بار خون اهدا کرده است
بانوی رکورددار اهدای خون

22

گفت وگو با حجت قاسم زاده اصل؛ کارگردان فیلم »روز ششم«
افت سلیقه مخاطب؛ مثل نفوذ موریانه

24

حجت قاسم زاده اصل، کارگردان و فیلمنامه نویس پس از ساخت 
سریال های »یادآوری« و »تاریکی شــب، روشنایی روز« و 

10تله فیلم از جمله تنهایی، قصه هــا و واقعیت، یک 
داستان کوتاه و چند داستان دیگر، پیدا و پنهان و... 
که در تلویزیون با استقبال بسیار مخاطبان همراه 
شد با فیلم سینمایی »روز ششم« به سینما آمد. روز 

ششم با تأیید مخاطبان جدی سینما مواجه شد...

ویژه های  امروز

شتاب زدگی  در انتشار گزارش فولاد
 گزارش فولاد مبارکه  قبل از ارسال به قوه قضاییه 

و درحالی که نیازمند بررسی دقیق تر بود منتشر شد
 رئیس هیأت تحقیق و تفحص از شرکت فولاد:

 گزارش منتشر شده در فضای مجازی را تایید نمی کنیم

آغاز برخورد بي تعارف با چک هاي برگشتيراهنماي تحصیل بدون کنکور در سال 1401
آخرین گام اجرایی قانون چک با ایجاد سامانه مسدودسازی حساب صادرکننده چک عملیاتی شدرشته هایي جذاب در فهرست بدون کنکور ها دیده مي شود اما این روند تاثیر منفي بر بازار کار دارد

 اعتراف صهیونیست ها به شکست 
رایزنی های ضدبرجامی شان 

به معنای نزدیک شدن به توافق است

صفحه2

صفحه11 صفحه4 صفحه5 صفحه15

صفحه4

 توافق  برجام
نزدیک است؟

دی
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خور
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حام
ي/ 

هر
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س: ه
عک

 روباه ها  چطور
پایتخت نشین شدند؟

 غافلگیری جدید 
جیمزوب

تخریب زیستگاه ها در نقاط 
 کوهستانی تهران روباه ها را 
به شهر تهران کشانده است

 تلسکوپ فضایی جیمز 
جزئیات درخشانی از سیاره 

مشتری را به تصویر کشیده است

فیلم گفته های کارشناسان درباره 
 مهاجرت روباه ها به تهران   را 

با  اسکن  این کیو آرکد  ببینید.

فیلم تصاویر منتشــر شــده از 
تلسکوپ فضایی جیمزوب 
را   با اسکن  این کیو آرکد  ببینید.

صفحه14

صفحه2

 مصائب 
کارگران جنوب

3
گفته های رئیس پلیس راهور تهران بزرگ درباره ترافیک نمایشگاه را با اسکن  این کیو آرکد  ببینید.

درصد کاربران زن 
شبکه های اجتماعی در 
مقابل کاربران اینترنت

 برای نخستین بار 
در سال جاری شیب نمودار 
تورم نقطه به نقطه نزولی شد

4/6 درصد
تورم ماهانه تیر

2درصد
تورم ماهانه مرداد

12/2 درصد
تورم ماهانه خرداد

با وجود ترافیک سنگینی که هفته گذشته ایجاد شد،    2 نمایشگاه خودرویی 
از فردا در نمایشگاه بین المللی آغاز به کار می  کند

هشدار! ترافیک سنگین در راه است

خانوارهای روستایی
1/7 درصد  تورم ماهانه 

کاهش
3/1درصد

خانوارهای شهری
2 درصد تورم  ماهانه  

کاهش
2/5 درصد
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تداوم روند
 نزولی شیب 
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انتقادها از آمریکا بــرای تعلل در 

پاســخگویی به متن پیشنهادی برجام
اتحادیه اروپا و همچنین پاســخ 
ایران به این پیش نویس در حال بالا گرفتن است؛ 
موضوعی که حتی صدای مسئول سیاست  خارجی 
اتحادیه اروپــا را نیز درآورده و زمینه ســاز طرح 
انتقادهای ضمنی در این زمینه از ســوی جوزپ 

بورل شده  است.
به  گزارش همشــهری، بورل که در روزهای اخیر 
پاســخ ایران به متن پیشــنهادی اتحادیه اروپا را 
»معقول« ارزیابی و تأکیــد کرده بود همچنان در 
انتظار ارائه پاسخ از ســوی طرف آمریکایی است، 
دیروز بار دیگر مواضع خود در این زمینه را تکرار و 
به صورت تلویحی از تعلل واشنگتن در این زمینه 
انتقاد کرد. مسئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا 
در گفت وگو با یک شبکه اسپانیایی اظهار کرد که 
بیشتر کشــورهای طرف مذاکره هسته ای با ایران 
با پیشــنهاد این اتحادیه موافق هستند، اما هنوز 
جوابی از سوی آمریکا دریافت نشده  است و انتظار 
می رود واشــنگتن در هفته  جاری میلادی پاسخ 

خود را ارائه دهد.
میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در مذاکرات 
وین نیز به تعلل طرف آمریکایی در تصمیم گیری 
برجامی واکنش نشــان داد و در توییتی نوشــت: 
»آمریــکا عقیــده دارد برخی مســائل هنوز در 
مذاکرات وین باقی  مانده اند و به زمان بیشتری برای 
تشریح مواضعش درباره آنها نیاز دارد. این، تبدیل 
به یک رویه شده اســت؛ به محض اینکه تقریبا به 
خط پایان نزدیک می شــویم، مشکلات جدیدی 
ایجاد می شود، اما این، دلیلی برای بدبینی نیست.«

شکسترایزنیهایضدبرجامیتلآویو
اینها در حالی است که گمانه زنی ها حکایت از آن 
دارند که طرفین به دســتیابی به توافق نزدیک تر 
شــده اند. اگرچه طرف آمریکایی تاکنون پاسخی 
به متن پیشنهادی نداده، اما تحلیلگران معتقدند 
ناامیدی صهیونیست ها پس  از رایزنی با مقام های 
اروپایی و آمریکایی، نشان می دهد تلاش های آنان 
برای حصول توافق تا این لحظه چندان با موفقیت 

همراه نبوده  اســت. بر همین اســاس هم بود که 
برخی مقام های رژیم صهیونیستی اعتراف کرده اند 
تلاش هایشان برای قانع کردن آمریکا به عدم توافق 

با ایران با شکست روبه رو شده  است.
درچنین شرایطی یک رســانه عبری اعلام کرد با 
توجه به پیشرفت مذاکرات هسته ای با ایران، دیدار 
وزیر امور خارجه آمریکا با مشــاور امنیت داخلی 
رژیم صهیونیستی لغو شده  اســت. از سوی دیگر 
گزارش ها حکایت از آن دارد که رایزنی نخست وزیر 
این رژیم با رئیس جمهور فرانســه نیــز تل آویو را 
ناامیدتر کرده  است، چرا که گفته می شود امانوئل 
مکرون به یائیر لاپید تأکید کــرده احیای توافق 
 هســته ای با ایران بهترین گزینه موجود اســت.

واکنشآمریکابهانتقادها
افزایش انتقادها از تعلــل آمریکا در تصمیم گیری 
درباره متن پیشنهادی اتحادیه اروپا در شرایطی 
است که سخنگوی وزارت امور خارجه این کشور 

در نشســت  خبری اخیر خود ضمــن رد موضوع 
»تعلل در تصمیم گیری«، تلاش کرد بار دیگر توپ 

را به زمین ایران بیندازد.
ند پرایس با بیان اینکه ایران برای متن پیشنهادی 
اتحادیه اروپا پاسخ های متعددی ارائه کرده  است، 
کوشید دلیل تعلل واشــنگتن در ارائه پاسخ خود 
را به بررســی نقطه نظرات تهران مرتبط کند. وی 
با اشــاره به اینکه آمریکا به  صورت جدی درحال 
بررسی نظرات جمهوری  اسلامی است، تأکید کرد 
که واشنگتن درحال تعامل با متحدان خود در این 
زمینه اســت. پرایس اگرچه عنوان کرد واشنگتن 
در »سریع ترین شــکل ممکن« پاسخ خود را ارائه 
خواهد کرد، اما باز هم از اعلام زمان مشــخص در 

این زمینه طفره رفت.
اظهــارات ســخنگوی وزارت امــور خارجــه اما 
گمانه زنی های انجام شــده در روزهای اخیر را که 
تعلل واشــنگتن در تصمیم گیری ناشی از رایزنی  
برای قانــع کــردن صهیونیســت ها و همچنین 

مخالفان داخلی برجام بوده  است، تأیید می کند. 
پرایس در این زمینه بــه خبرنگاران گفت که کاخ 
 سفید در هر قدم از مذاکرات برجامی با تل آویو در 
ارتباط بوده  و آنهــا را در جریان اطلاعات جدید از 

وضعیت جاری قرار داده  است. 
وی همچنین با اشاره به نگرانی های ادعایی تل آویو 
از توافق با تهــران، تأیید کرد کــه تقریبا در همه 
تعامل های عمیق جــاری میان آمریــکا و رژیم 

صهیونیستی، ایران »بحث اصلی« است.

واقعیتدربارهرفعتحریمهایسپاه
ســخنگوی وزارت امور خارجــه آمریکا در بخش 
دیگری از کنفرانس خبری هفتگی خود به موضوع 
حذف نام ســپاه پاســداران از فهرســت ادعایی 
»سازمان های تروریستی خارجی« آمریکا نیز اشاره 
و تصریح کرد که بایدن در ایــن زمینه »صریح«، 
»قاطع« و همچنین مصر بوده که نام سپاه از این 
فهرست خارج نشود. پرایس کوشید این گونه القا 
کند که تهران در پاســخ خود به متن پیشنهادی 
اتحادیه اروپا به  نوعی از رفع تحریم های سپاه دست 

برداشته است.
این ادعا درحالی اســت که به اذعان منابع مطلع، 
در جریان مذاکرات گذشــته طرف آمریکایی در 
قبال پذیرش شروطی از قبیل »حذف تحریم های 
سنتکام«، »حذف تحریم های 60مقام آمریکایی«، 
»عدم تهدید شهروندان ایرانی و آمریکایی ازسوی 
دوطرف« و »برقراری خط مستقیم دریا میان ایران 
و آمریــکا در خلیج فارس« حاضر بوده نام ســپاه 
پاسداران را از فهرست FTO )فهرست سازمان های 

تروریستی وزارت امورخارجه آمریکا( خارج کند.
دراین میان با توجه به اینکه چنین پیشــنهادی 
باهدف تحت تأثیر قراردادن پرونده ترور ســپهبد 
شهید حاج قاسم ســلیمانی ارائه شد، مورد قبول 
تیم مذاکره کننده ایران قرار نگرفت و بحث درباره 
آن به پس  از دستیابی به توافق موکول شده  است؛ 
بنابراین طرح موضوع هایی از قبیل عقب نشــینی 
ایران از مطالبه رفع تحریم های سپاه پاســداران 
نوعی فرافکنی طرف آمریکایی به شمار می رود که 

در روزهای اخیر به  دفعات شاهد آن بوده ایم.

توافق برجام نزدیک است؟
 تحلیلگران، اعتراف صهیونیست ها به شکست رایزنی های ضدبرجامی شان را به معنای نزدیک شدن  هرچه بیشتر به توافق می دانند

آژانس، ابزار سیاسی غرب
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زمینهدرخودمخربآفرینینقشبه،صهیونیستیرژیمکناردرکوشدمی،ایرانآمیزصلح
المللیبینآژانسمدیرکلکهبودهمچارچوبهمیندر.دهدادامهویندرتوافقبهدستیابی
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مکث

زدگیشتاب
درانتشارگزارشفولاد

تحقیق و تفحص، ابزار نظارتی مجلس در همه ادوار فعالیت آن بوده 
است، اما اثربخشی این گزارش ها وابستگی زیادی به نحوه انعکاس 
آن در افکار عمومی و پیگیری نتیجه تحقیق و تفحص ها از طریق 
نهادهای ذیربط داشته است. گزارش تحقیق و تفحص مجلس از 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان حداقل به  علت رعایت نشدن 3نکته 
اساســی، نمایندگان را از هدف نهایی خودشــان برای رسیدگی 
قضایی به تخلفات یا جرائم احتمالی در این پرونده دور نگه می دارد. 
نهاد قضایی از جمله ریاست قوه قضاییه و دادگستری استان تهران 
یک هفته پس از قرائت این گزارش اعلام می کنند پرونده هنوز به 
دست شان نرسیده است و از سوی دیگر به  گفته علی  القاصی، رئیس  
کل دادگستری اســتان تهران »آخرین پیگیری ها از کمیسیون 
اصل90 مجلس حاکی از این است که هنوز گزارش تحقیق و تفحصی 
در مورد فولاد مبارکه تدوین و نهایی نشده یا حداقل به هیأت رئیسه 

مجلس اعلام نشده تا به قوه قضاییه ارسال شود«.
قرائت زودهنگام گزارش ایــن تحقیق و تفحص در صحن مجلس 
بدون هماهنگی های لازم با قوه قضاییه ایراد نخست آن طی روزهای 
اخیر بوده است. متاثر از چنین اقدامی افکار عمومی قبل از هرگونه 
روند رسیدگی قضایی، رأی خود را در این پرونده صادر کرد و یک بار 
دیگر فضای امنیت روانی جامعه متأثر از بروز یک »فســاد بزرگ 
اقتصادی« دیگر در کشور شده است؛ پرونده ای که هنوز قوه قضاییه 

از آن خبر ندارد.
گزارش های تحقیق و تفحص در ادوار مجلس با ضرورت ســنجی 
قرائت در صحن علنی یا غیرعلنی به صــورت اجمالی یا تکمیلی 
ارائه می شوند. مجلس در گزارش تحقیق و تفحص فولاد مبارکه، 
قرائت آن را روی آخرین درجه گذاشــت و چنین تصمیمی القای 
یک فساد بزرگ اقتصادی دیگر در کشور را به همراه داشت. اتخاذ 
چنین شیوه ای از سوی نمایندگان بر ضد هدف غایی آنها که مقابله 
با فساد اســت عمل می کند و منجر به بروز حاشیه های پررنگ تر 
از متن در جامعه می شود. افکار عمومی بیش از آنکه در این اتفاق 
هوشــیاری مجلس و نهادهای نظارتی در کشف مفاسد و تخلفات 
را مدنظر قرار دهد، بر مدار تبلیغات منفی مفاســد ساختاریافته و 
ســرایت آن به ارکان نظام حرکت می کند؛ در چنین فضایی دیگر 
توجه نمی شود که تخلفات یا مفاسد احتمالی فولاد مبارکه در کدام 
ساختار و نظامی کشف و گزارش آن قرائت شده است. آیا ارائه چنین 
تصویری نقض غرض نیست؟ نکته ســوم و مغفول در این گزارش 
فاصله زیاد بین اتهامات مطرح شده در این گزارش و دسته بندی مبهم 
بین قصور، تخلفات یا جرائم احتمالی پرونده است. تنظیم گزارش 
به نحو جدی اتهامات منجر به بروز جرم در جریان پرونده را روایت 
می کند؛ درحالی که مشخص نیست چه میزان از بندهای گزارش در 
قوه قضاییه منجر به صدور حکم شود. ذکر جزئیات گزارش با طرح 
اسامی متعدد بیشترین آسیب و حواشی را متوجه این گزارش کرد. 
فصل »مسئولیت های اجتماعی« شرکت ها تنها یک بخش از دلایل 
رد گزارش مجلس در ارتباط با حجم رقم 92هزار میلیارد تومانی 
فولاد مبارکه اصفهان بوده است. به اعتقاد وکلا و کارشناسان ارقام 
متعدد این پرونده به احتمال، ذیل فصل مسئولیت های اجتماعی 
شرکت ها منع تعقیب می خورد و مسئولیتی متوجه شرکت مزبور 
نخواهد کرد. مسئولیت اجتماعی شرکت ها به طور سنتی فعالیتی 
محسوب می شود که شرکت ها به صورت داوطلبانه آن را می پذیرند 
و بنگاه های کوچک و بزرگ اقتصادی بخشی از منافع اقتصادی خود 
را صرف امور محیط زیستی، حمایت از سازمان های مردم نهاد، امور 
خیریه و امور حمایتی دیگر می کنند. هم اکنون بسیاری از سازمان ها، 
ارگان ها و شرکت ها فهرست هزینه کردهای خاص خود را در قالب این 
مسئولیت های اجتماعی عهده دار می شوند. آنچه می ماند حسابرسی 
صحیح و جلوگیری از بروز مفاسد در این بخش از هزینه هاست که 
آن هم باید در فرایندهای قضایی و جلسات برگزاری دادگاه مشخص 
شود. حسین میرزایی، رئیس هیات تحقیق وتفحص فولاد مبارکه 
در واکنش به انتقادات در توییتی نوشت : گزارشی که در قالب تحقیق 
وتفحص از فولاد مبارکه اصفهان در فضای مجازی نشر پیدا کرده 
قابل استناد رسمی نیست واز سوی بنده وکمیته تحقیق و تفحص 
و دستگاه قانونی نشر پیدا نکرده است.بنده به عنوان رئیس هیات 
تحقیق وتفحص از این شرکت،گزارش منتشر شده درفضای مجازی 

دراین رابطه را    تاییدنمی کنم.
 گزارشــی که درفضای مجازی نشــر پیدا کرده)کــه امیدواریم 
دستگاه های نظارتی به زودی براساس پیگیری خود متوجه شوند که 
چه کسی این گزارش را نشر داده(،یکی از پیش نویس های ناپخته 
درباره تفحص ازفولاد مبارکه بوده،بســیاری ازاطلاعاتش نیازمند 
بررسی بیشتر است ومتاسفانه برخی مطالب به آن اضافه شده است.
 خلط انجــام قانونی وظیفه، تخلــف و جرم در یک عــدد کلان و

روانه کردن آن به افکار عمومی قبل از راستی آزمایی شاید خود نوعی 
تخلف محسوب شود. توقع می رود هیات رئیسه مجلس به موضوع 
ورود کرده و روند ارسال به قوه قضاییه را تسریع کند. بدیهی است 
کسانی که اسامی شان برده شده، بعد از بررسی قضایی می توانند از 

این نوع اطلاع رسانی شکایت کنند.

مجلسدولت

ایرانومالیدرمسیرتوسعهمناسبات
وزیر امور خارجه در نخستین کمیسیون مشترک همکاری های ایران و مالی گفت: اراده عالی ایران همواره بر تداوم 
و توسعه روابط با همکاری کشور دوست و برادر، مالی بنا شده و اصول ما بر دوستی، همکاری و منافع مشترک 
اقتصادی استوار است و این روابط می تواند موثر باشد. به  گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان با اشاره به اهدای 
100هزار دوز واکسن برکت به مردم مالی، افزود: فعالیت موسسه های ایرانی در کشور مالی به مدت چند دهه، 

نشانه ای از اراده جدی ایران برای کمک به تقویت بخش بهداشت این کشور است.

 رئیس جمهور در مرقد بنیانگذار انقلاب 
به مناسبت هفته دولت:

بهترینمفسرخطامام
استمعظمرهبر

رئیس جمهور صبح سه شنبه با حضور در مرقد بنیانگذار 
انقلاب اسلامی به مناسب هفته دولت، خدمت به مردم در 
سایر کشورها را منفعت گرا، مادی گرایانه و ماتریالیستی 
یا از سر نوع دوستی و ناشی از نگاه انسان مدارانه دانست و 
گفت: آن نوع خدمتی که امام )ره( به ما آموختند، خدمت 
برای خداست، در این نگاه برای تمام اقداماتی که انجام و 
گام هایی که برداشته می شود، نباید نسبت به احدی منت 
داشــت چرا که این نوع خدمت فقط باید برای خدا انجام 

شود تا قیمت پیدا کند.

براساس گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، 
ســیدابراهیم رئیســی یک نکته مهم در رهبــری امام 
خمینی)ره( را اجرای عدالت عنــوان کرد و افزود: امام در 
آموخته ها و کتاب هایشان بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
همواره مردم را تأکید و دعوت به این می کردند که می توان 
عدالت را اجرا کرد. همچنین به مجلس شــورای اسلامی 
برای وضع قوانین عادلانــه، به قضات برای داوری عادلانه 
و به مجریان برای اجــرای عادلانه قوانین تأکیدات جدی 
داشتند.  او با بیان اینکه همه دولتمردان باید به تأسی از 
امام و رهبر فرزانه انقــلاب در اجرای عدالت تلاش کنند، 
تصریح کرد: امروز اگر می خواهیــم در خط امام حرکت 
کنیم، مفســر این خط رهبر معظم انقلاب اسلامی است. 
همه باید مشــی عادلانــه را مورد توجه قــرار دهیم و به  
خودمان و به مجموعه مان اجازه ندهیم که کوچک ترین 
تخطی از عدالت بشــود چرا که آنچه مردم می پسندند، 

همین است. 
رئیس دولت ســیزدهم اعتماد مردم را ســرمایه بزرگی 
دانســت و گفت: اعتماد مردم به دولت یکی از نعمت های 
خدا و سرمایه بزرگی اســت که همواره باید پاس داشته 
شده و روزبه روز افزون شود. شکر این نعمت، خدمتگزاری 
خالصانه به مردم است که سرمایه اجتماعی کشور، نظام 
و دولت را افزایش می دهد و امیدواریم خداوند متعال این 
سرمایه عظیم را برای ما همواره حفظ کند و ارتقا ببخشد. 
رئیسی با تأکید بر اینکه دولت دیدگاه های دیگران به ویژه 
نخبگان را برای خــود نعمت می داند، گفــت: همواره از 
دیدگاه ها و نظرات دیگران استقبال می کنیم چرا که باور 
داریم دولت مانند یک کشتی در حال حرکت است که اگر 
معلوم شود نقصی در آن وجود دارد، باید جبران شود تا در 

ادامه حرکت اخلالی ایجاد نکند. 
در ابتدای این مراسم سیدحســن خمینی، تولیت حرم 
حضرت امام خمینی)ره( در سخنانی یکی از برجسته ترین 
ویژگی های امام راحل را شــجاعت توصیف کرد و گفت: 
امام)ره( تمام وجودشــان اعتماد و حســن ظن به خدا و 

عشق به مردم بود.
 او با اشــاره به بخشــی از عهدنامــه امیرالمومنین امام 
علی)ع( تصریح کــرد: امام نه بخیل بود کــه رفاه مردم را 
برنتابد، نه ترســو بود که در برابر غیرخدا کوتاه بیاید و نه 
حریص بود که اجازه دهد عیب ها را در برابر چشــمان او 
زینت دهند و بحمدالله مقام معظم رهبری تا به امروز این 

انقلاب را در همین مسیر سکانداری کرده اند.
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 پایتخت نشینان از فردا در انتظار ترافیک سنگین در 
سطح شهر تهران باشند. یک هفته پیش، ترافیک 
ســنگین و غیرمنتظره ای در محورهایی همچون 
بزرگراه های شــهید چمران، شهید همت، آیت الله 
صدر و خیابان های ســئول و ولیعصر ایجاد شــد. 
ترافیک در اغلب ســاعات روز چنان در این معابر 
سنگین شده بود که باعث شد ترافیک تا بزرگراه های 
شهید حکیم و شهید مدرس هم بکشد و خیابان های 
اطراف شــان چند روز عجیب و غریب با انبوهی از 
خودروها را تجربه کنند. خیلی زود دلیل مشخص 
شد؛ برگزاری نمایشگاه صنعت ساختمان در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران. بسته شدن 
گاه و بیگاه تعجب برانگیز خیابان سئول هم به موضوع 

دامن می زد.
همان موقع بار دیگر بحث انتقال نمایشــگاه های 

بین المللی به شــهر آفتاب مطرح شد و اینکه دیگر 
محل »دائمی« نمایشگاه های بین المللی، مناسبِ 
برپایی نمایشــگاه نیســت. در عین حال، احتمال 
می رفت بعــد از واکنش های منفی بــه برگزاری 
نمایشگاه ســاختمان در محل دائمی، در اقدامي 
کوتاه مدت، برگزاری تمامی نمایشگاه ها در خیابان 
ســئول لغو شــود. این اتفاق اما رخ نــداده تا فردا 
پیش بینی ترافیک سنگین در شهر تهران صورت 
بگیرد. اکنون این پرسش مطرح است که از روز شنبه 
تا اوایل هفته آینده چه نمایشــگاه هایی در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی برگزار می شود تا 

معضل ترافیک شهر تهران تشدید شود؟
از فردا همزمان نمایشــگاه صنعت تحول خودرو و 
دومین نمایشگاه بین المللی تقویت، تزیین خودرو 
و خدمات وابســته تهران1401 در خیابان سئول 
برپا و ششم شهریور به پایان می رسد. این در حالی 
است که بیســت ونهمین نمایشگاه فرش دستباف 
تهران1401 نیز 31مرداد در این محل برپا شــده 
و تا ششم شــهریور ادامه دارد. نخستین نمایشگاه 

خدمات کسب وکار ایران نیز از دیروز در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی آغاز به کار کرد؛ نمایشگاهی 
که تا جمعه، چهارم شــهریور ادامه خواهد داشت. 
بدین ترتیب، فردا 4نمایشــگاه به طور همزمان در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی شهر تهران 
فعالیت می کنند. رویدادی که جمعیت و خودروهای 

زیادی را به خیابان سئول سرازیر می کند.

تغییرمحلبرگزارینمایشگاهها
همه  چیز از »نمایشــگاه صنعت ساختمان« شروع 
شــد. از ابتدای ســال1401 تا زمان برگزاری این 
نمایشــگاه، معضل ترافیک در شــهر تهران مانند 
سنوات گذشته بود. نمایشگاه صنعت ساختمان اما 
بار دیگر معادلات در مورد برگزار نکردن نمایشگاه 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی را برهم زد. 
جالب اینکه مدیرعامل شــهرآفتاب برای برگزاری 
این نمایشگاه در این مجموعه با مجری نمایشگاه 
صنعت ساختمان قرارداد بسته بود. به گفته عباس 
تقدسی نژاد، فشار هایی باعث شد که مجری قرارداد 

با آنها را لغو کرده و نمایشگاه صنعت ساختمان در 
سئول برگزار شود: »اردیبهشــت امسال هم برای 
بیســت وهفتمین نمایشگاه کاشــی و سرامیک با 
انجمن صنفی تولیدکنندگان کاشــی و سرامیک 
کشور قرارداد بســتیم که در سال های گذشته این 
کار را انجام داده بود. اما به یکباره با مکاتبات وزارت 
صمت مواجه شــدیم که گفته بودند اجازه ندارید 
این نمایشگاه را برگزار کنید.« مدیرعامل مجموعه 
شهر آفتاب تأکید کرد: »از طرف دیگر تلاش کردند 
که شرکتی را در مقابل انجمن قرار دهند تا مجری 
نمایشگاه باشد. الان برگزاري  2 نمایشگاه کاشی و 
سرامیک با نام یکسان، یکی در شهر آفتاب در مهر 

ماه و یکی در سئول در دی  ماه اعلام شده است.« 

تقابلوزارتصمتباشهرداریتهران
3ماه بعد از اینکه »نمایشگاه خودرو« در مجموعه 
شهرآفتاب برگزار شد، فردا نمایشگاه »تحول صنعت 
خودرو« در مجموعه سئول برگزار می شود. به نظر 
می رسد تقابل وزارت صمت با مجموعه شهرداری 
تهران سبب برپایی 2نمایشگاه خودرو در 2 محل 
شده است. مدیرعامل مجموعه شهرآفتاب با انتقاد از 
این موضوع گفت: »در »نمایشگاه خودرو« مجموعه 
شــهر آفتاب از وزیر محترم صمت دعوت کردیم 
ولی ایشــان بازدید نکردند. حالا متوجه شدیم که 
اوایل شهریور در سئول نمایشــگاه تحول صنعت 
خودرو برگزار می شــود. درحالی که قبلا در تقویم 
نمایشگاهی سئول وجود نداشت و تنها چند ماه بعد 
از نمایشگاه شهر آفتاب برگزار خواهد شد. در این 
مدت چه تحولی در صنعت خودرو رخ داده است؟«

یک عضو شورای شهر تهران معتقد است که اگرچه 
نمایشگاه شهرآفتاب برای نمایشگاه پرمخاطب آماده 
نیست، اما اینکه دســتگاه های دیگر نه به مصوبات 
شورای شــهر و نه به نامه نگاری ریاست جمهوری 
عمل نمی کنند، جای سؤال دارد. احمد صادقی با 
اعلام اینکه در برگزاری نمایشــگاه در داخل شهر 
تهران افرادی که از مصوبات شورا تمکین نمی کنند، 
می بایســت مورد شــکایت کیفری و حقوقی قرار 
گیرند، گفت: » نامه نگاری به ریاست محترم جمهور 
کفایت نمی کنــد چرا که دولتی هــا نمی خواهند 
گوش کنند و اگر می خواســتند دستورات قبلی را 

اجرا می کردند.«
او همچنین به وضعیت فعلی مجموعه شهر آفتاب 
اشــاره کرد و گفــت: »نکته دوم، بحــث آمادگی 
نمایشگاه بین المللی شــهر آفتاب برای برگزاری 
نمایشگاه های پرمخاطب است. واقعا اگر بخواهند 
نمایشــگاه ها را در این فضا برگزار کننــد آیا این 
ظرفیت وجود دارد؟ این موضوع باید بررسی شود 
و شــهرآفتاب را باید برای رویدادهای پرمخاطب 

آماده کرد.« 

هشدار! ترافیک سنگین در راه است
 با وجود ترافیک سنگینی که هفته گذشته ایجاد شد، 2نمایشگاه خودرویی 

از فردا در نمایشگاه بین المللی آغاز به کار می  کند

پل های سواره روی فلزی در حال مرمت

 برگزاری کارگاه یک روزه
 »جهان های موازی« 

 مدیرعامل شرکت یادمان سازه 

عمرانی
از پیشرفت 30درصدی مرمت 
و اجــرای روکش اپوکســی 

پل های سواره روی فلزی شهر تهران خبر داد.
به گزارش همشهری، امین شــالبافان گفت: 
مرمــت و اجــرای روکش اپوکســی پل های 
سواره روی فلزی شهر تهران بخشی از عملیات 
تعمیــرات تخصصی پل های پایتخت اســت 
که در دســتور کار شــرکت یادمان سازه قرار 
گرفته. هم اکنــون مرمت روکش اپوکســی 
5پل در دستور کار شرکت یادمان سازه است 
که از ایــن میان مرمت روکش اپوکســی پل 
تقاطع خیابان های حافــظ و آیت الله طالقانی 
به مساحت 1400مترمربع به سرانجام رسیده 
است. مدیرعامل شرکت یادمان سازه در ادامه 
افزود: عملیات اجرایی مرمت روکش اپوکسی 
پــل آزمایش بــه مســاحت 400مترمربع از 
مجموع 2هزار مترمربع مساحت به پیشرفت 
20درصدی رسیده اســت؛ این پل به همراه 

آغاز عملیات اجرایی مرمت روکش اپوکســی 
پل تقاطع خیابان های حافــظ و جمهوری به 
مساحت 2هزار مترمربع در دســتور کار قرار 

دارد.
وی با اشــاره به اینکه پیشــرفت کلی روکش 
اپوکســی پل های فلزی پایتخــت 30درصد 
است، یادآوری کرد: مرمت روکش اپوکسی پل 
چوبی و پل تقاطع خیابان های حافظ-انقلاب، 
از دیگر اقدامات در دست انجام شرکت یادمان 

سازه است.
شالبافان تأکید کرد: روکش اپوکسی پل های 
ســواره روی فلزی به دلیل عدم چســبندگی 
آســفالت به ســطح فلزی پل ها و همچنین 
عدم تحمل وزن آســفالت توســط این پل ها 
صورت می گیرد. این روکــش از ترکیب مایع 
اپوکسی و همراه سنگدانه با درصد اختلاط و 
تراکم خاص ساخته شده که پس از جمع آوری 
روکش اپوکسی فرسوده قبلی به همراه صیقلی 

و تمیزکردن سطح فلزی پل، انجام می شود.

  کارگاه یک روزه »جهان های موازی« در مرکز علم گنبد مینا و با مشارکت باغ کتاب 

فرهنگ
روز جمعه، 4شهریورماه 1401 از ساعت ۹:30 تا 14:30 برگزار می شود. به گزارش 
همشهری در این کارگاه که استادانی همچون نرگس فتحعلیان، مدرس دانشگاه، 
دکترای فیزیک، کارشناس ارشــد فلسفه علم، مروج علم و نویســنده و مترجم کتاب های علمی 
دانشگاهی حضور خواهد داشت، به سؤالاتی همچون »جهان های موازی چیست؟«، »آیا فقط همین 
جهان مادی وجود دارد؟« و »نظریه چند جهانی چه می گوید؟« پاســخ خواهد داد. آسمان نمای 
»گنبد مینــا« و »باغ کتاب« در منطقه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد کارگاه های آموزشــی 
»کیهان شناســی برای همه« را در قالب کارگاه های متعدد در 5هفته برگزار می کند که علاوه بر 
»خورشیدشناسی« که در 2۸مردادماه برگزار شد؛ »سفر در زمان کیهانی« 11شهریور، »داستان 

گالیله و اختراع تلسکوپ« 1۸شهریور و »هوش فرازمینی« 25شهریور را برگزار خواهد کرد.
علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر به آدرس event.bagheketab.com و برای شرکت در 
این گارگاه ها می توانند در روزهای اعلام شده به آدرس میدان ونک، بزرگراه حقانی، بوستان آب و 

آتش، گنبد مینا مراجعه کنند.

محمودمولاییگزارش
روزنامه نگار

مناسبسازیدرمنطقهصنعتی
منطقه 21 از دیرباز به محدوده صنعتی 
تهران مشهور بوده است. با قوام و رونق 
گرفتن زندگی شهری در تهران قدیم، 
نیازهای شــهر از طریق صنایع به ویژه 

صنایع نزدیک به شهر تهران تامین می شد.
 برخی از صنایع قدیمی به صورت سنتی در محور و محدوده 
بازار و مرکز شــهر شــکل گرفتند و برخی دیگر از صنایع 
به عنوان صنایع نــو و کارخانه ها در اطراف شــهرها ایجاد 
شــدند. منطقه 21نیز به عنوان منطقه صنعت و سکونت 
 از اوایل دهــه 40به طور جدی شــروع به شــکل گرفتن

 کرد.
این منطقه در نخستین طرح جامع شــهر تهران به عنوان 
پهنه اصلی اســتقرار کارخانجات صنعتــی و فعالیت های 
وابسته به آن درنظر گرفته شده اســت؛ بنابراین جمعیت 
شــناور روزانه منطقه 21که غالبا کارگــران و کارمندان 
کارخانجات و صنایع هســتند، این محــدوده را به یکی از 
مناطق پرجمعیت شهر تهران تبدیل کرده و همین عامل 
مسئله مناسب سازی و دسترس پذیر بودن معابر آن را بیش 

از پیش پراهمیت ساخته است.
با توجه به این موضوع، معاونت فنی و عمرانی منطقه با تکیه 
بر دستورالعمل های مناسب سازی معابر، مراکز تفریحی و 
ساختمان های عمومی و اداری، شروع به عملیات عمرانی 

در این رابطه کرد.
بر این اساس، مناسب ســازی معابر اصلی و پرتردد منطقه 
ازجمله بلوار گلها، بلوار یاس، بلوار شــاهد و خیابان شهید 
رجایی که از اهمیت ویژه ای برخوردار هســتند در اولویت 
برنامه های شــهرداری منطقه 21قــرار گرفت. همچنین 
مناسب سازی بوستان های لاله، شــهدای گمنام، الزهرا، 
بانوان و به گل نیز در دست اجرا قرار دارد. همینطور عملیات 
مناسب سازی ســاختمان های ســراهای محله تهرانسر 
شمالی، شرقی و غربی در دست اقدام است. در همین راستا، 
مناسب سازی ورودی و خروجی بوستان ها برای دسترسی 
آسان تر معلولان و افراد کم توان از خدمات تفریحی و ورزشی 
بوستان ها، مناسب سازی ســاختمان های عمومی و مراکز 
اداری با تهیه و نصب نــرده راه پله، راه اندازی زنگ خدمت، 
مناسب سازی ســرویس های بهداشــتی برای شهروندان 
توان یاب، اصلاح رمپ ها و... از مهم ترین اقدامات منطقه در 

سال های 1400و 1401 به شمار می رود.

رویدادهاینمایشگاهی
مدیریتشود

 نمایشــگاه بین المللي تهــران برنامه 
دائمي دارد و سال گذشته به دلیل عدم 
هماهنگي و رعایت خیلي از مســائل در 
مقطعي جلوي فعالیت این نمایشگاه را 
گرفتیم. پس از آن جلساتي با شهرداري تهران داشتیم و 2 
بحث را پیگیري کردیم. اول قرار شد در برنامه ای یک ساله، 
رویدادهای نمایشــگاه بین المللي به مجموعه شهر آفتاب 
منتقل شود تا نمایشگاه هاي پرُمخاطب دیگر در این محل 
برگزار نشود. دوم اینکه نمایشــگاه هاي پرُمخاطب را مکان 
دیگري برگزار کنند و اگر این امکان وجود نداشــت، ساعت 
فعالیت چنین نمایشــگاه هایی محدود شود. در واقع امکان 
تعطیلي کامل نمایشــگاه که وجود ندارد؛ زیرا بســیاري از 
صادرات و واردات و توسعه تجارت ایران به برگزاري همین 
نمایشگاه ها بستگي دارد. در نهایت قرار شد پلیس راهور با 
مجموعه شهرداري تهران هماهنگي هاي لازم را انجام دهد 
و ساعات برگزاري نمایشگاه هاي پرُمخاطب طوري تنظیم 
شود که اثرات تخریبي حداقلی را براي ترافیک این محدوده 
داشته باشد. طي این هماهنگي ها نمایشگاه هاي متعددي 
در خیابان سئول برگزار مي شود. با وجود این، باید در تنظیم 
رویدادهای مدیریت بهتری صورت گیرد تا نمایشگاه ها باهم 
تداخل نداشته باشند. همچنین باید مدنظر قرار گیرد که اگر 
رویدادی نمایشگاهی پرُمخاطب بود، روزانه حداکثر تا ساعت 

3 بعدازظهر فعالیت کند.
طي هفته گذشــته با برگزاري نمایشگاه صنعت ساختمان 
که نمایشــگاه پرُمخاطبي بود و به همین دلیل، از ساعت 3 
بعدازظهر دیگر اجازه ورود به مراجعه کننده ها را ندادیم. به 
ویژه آنکه پارکینگ نمایشگاه هم ظرفیت پذیرش خودروهاي 
مراجعه کننده ها را نداشــت و اگر تا ساعت 5 و 6 عصر ادامه 
داشــت، قطعا با در نظر گرفتن محدوده ترافیکي همه چیز 

مختل مي شد. 
2 نمایشگاه خودرو قرار است در روزهاي آینده برگزار شود 
و مطمئنا محدودیت ســاعتي براي این نمایشگاه ها در نظر 
گرفته مي شــود. البته برخي از نمایشــگاه تقریبا همزمان 
برگزار مي شود که این مسئله هم ترافیک را افزایش مي دهد. 
بنابراین، مذاکراتي صورت گرفته تا برنامه نمایشــگاه ها به 
گونه اي طراحي شــود که به خصوص برپایي نمایشگاه هاي 

پرُمخاطب همزمان نباشد. 
در سال هاي گذشته زماني که شهرآفتاب افتتاح شد، به این 
مجموعه رسیدگي نشده و رها شد؛ طوري که بخش زیادي 
از زیرساخت هاي آن آسیب دید. اکنون شهرآفتاب آمادگي 
برگزاري نمایشگاه هاي پُرمخاطب را ندارد و نمایشگاه هاي 
کوچک درحال حاضر در این مجموعه برگزار مي شود. البته 

نمایشگاه خودرو چندي پیش در شهرآفتاب برگزار شد. 
دوستان ما در شهرداري تهران و وزارت صمت با هم همکاري 
مي کنند تا بتوانند نمایشگاه هاي مناسبي را در شهر آفتاب 
برگزار کنند؛ مانند برگزاري چندین دوره نمایشگاه کتاب و 
نمایشگاه خودرو که نشان مي دهد این مجموعه توسعه پیدا 
خواهد کرد. در واقع این موضوع جزو برنامه هاســت و سال 
گذشته نیز پلیس راهور با مسئولان نمایشگاه هاي بین المللي 
به همین نتیجه دســت یافتیم. چنانکه نمایشگاه هایي که 

امکان پذیر است، در شهر آفتاب برگزار کنند.
*رئیس پلیس راهور 

 محسن منصوری
 استاندار تهران

اقداماتــی ماننــد گســترش نــاوگان 
زمانبــر  و  زیرســاختی  حمل ونقــل، 
اســت همچنیــن بــا تغییــر زمــان تــردد 
دســتگاه ها، مــدارس و دانشــگاه ها 
می توانیم ترافیک را مدیریت کنیم. ۱۰۰ 
دستگاه اتوبوس با اعتبار وزارت کشور 
تا چند روز آینده وارد ناوگان می شود و 

تا پایان سال به ۹۰۰دستگاه می رسد.

 داوود قربانیان 
 مدیرعامل شرکت شهروند

بعضی از شهروندان گوشت چرخکرده 
را شست وشــو داده انــد و دیده انــد کــه 
رنــگ آن تغییــر می کنــد. ایــن ناشــی 
از ســاختار پروتئینــی گوشــت و خــارج 
شدن رنگدانه ها و کاملا طبیعی است. 
سازمان دامپزشکی و سازمان تعزیرات 
حکومتــی در فروشــگاه آزادگان ایــن 

موضوع را تأیید کردند.

معــاون امــور ایثارگــران اداره کل رفــاه 
و امــور ایثارگــران شــهرداری تهــران از 
استخدام بیش از ۵۰۰۰ نفر از ایثارگران 
خبر داد. محمدجواد لشــکری افزود: 
احــکام تبدیــل وضعیــت اســتخدامی 
۲هــزار و ۲۳۵ نفــر از مشــمولان از 
قراردادی به رسمی قطعی صادر شده 
و پرونــده ۳۳۳۹ نیــروی پیمانــکاری 

حجمی نیز در دست بررسی است.

۵۰۰۰
نفر

زمـــــــان پـــذیـــــرش متـــوفـیـــــــــان در 
بهشــت زهرا)س( ۲ســاعت افزایــش 
یافــت. از ابتــدای شــهریورماه واحــد 
پذیرش عروجیان تا ساعت ۱۷ نسبت 
بــه پذیــرش متوفیــان اقــدام می کنــد. 
همچنین بــا توجه بــه گرم بــودن هوا و  
به منظور بهره مندی بیشــتر از بلندای 
روز و حضــور خانواده هــای داغــدار در 
این سازمان شریف، واحدهای تطهیر 
و تدفیــن نیــز تــا ســاعت ۱۸ و ۱۹ بــه 

خدمت رسانی مشغول خواهند بود.
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ازسرگیری واردات لوازم خانگی در 

گزارش
دفاتر تخصصی وزارت صمت به طور 
جدی در فرایندهای تصمیم گیری 
در حال پیگیری است. سخنگوی وزارت صمت روز 
گذشته در پاسخ به پرسش همشهری از عزم جدی 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت برای آزادســازی 
واردات لوازم خانگی خبــر داد. امید قالیباف گفت: 
تیراژ تولید محصولات لوازم خانگی به حد مطلوبی 
رسیده و بعد از این، حمایت از این صنعت باید سمت 
و سوی تازه ای به خود بگیرد تا اتفاقی که با ممنوعیت 
واردات در زمینه خــودرو رخ داد و مردم با تولیدات 
کم کیفیت مواجه شــدند، برای لوازم خانگی تکرار 

نشود. 
او مهم ترین هدف از بررسی طرح آزادسازی واردات 
لوازم خانگی را ارتقای کیفیت تولید از مسیر رقابتی 
شدن بازار اعلام و اضافه کرد: تا پیش از ممنوعیت 
واردات، بســیاری از محصولاتی که با برند خارجی 
در بازار ایران عرضه می شــدند، در واقع محصولات 
وارداتی نبودند بلکه به صورت تولید مشــترک بین 
شرکت های ایرانی و خارجی در داخل کشور تولید، 

مونتاژ و در بازار عرضه می شدند. 
به گفته قالیباف، عمق تولید داخلــی برخی از این 
محصولات تولید مشترک به 40درصد رسیده بود؛ 
به این معنا که 40درصد از قطعــات لوازم خانگی 
تولید و عرضه  شــده با برندهای خارجی، ســاخت 
ایران بود. ســخنگوی وزارت صمت افــزود: انتظار 
داریم با آزادسازی واردات و رقابتی شدن بازار لوازم 
خانگی، علاوه بر افزایش دوباره عمق ساخت داخل، 
شاهد رشد کیفیت محصولات و افزایش رضایتمندی 
مصرف کنندگان باشیم. ســخنگوی وزارت صنعت 
تأکید کرد: به لحاظ قانونی اگر این وزارتخانه درباره 
آزادسازی واردات لوازم خانگی به جمع بندی نهایی 
برسد، تصمیمش بلافاصله از قابلیت اجرا برخوردار 

خواهد بود.

استقبال بازار از واردات هدفمند 
بازار لوازم خانگی در ســال های اخیر با مشــکلات 
زیادی در زمینــه افزایش شــدید قیمت، کاهش 
تنوع و هم تراز نبودن کیفیت محصولات با ســطح 
سلیقه و نیاز مصرف کنندگان مواجه بوده است. در 
عین حال وجود تقاضا برای برندهای خارجی، بازار 
کالاهای قاچاق را نیز گرم کرده است؛ محصولاتی 
که تماما بدون خدمات پس از فروش عرضه می شوند 
و اغلب فیــک و غیراصلی هســتند اما بخشــی از 
مصرف کنندگان بدون توجه به این حقیقت و صرفا 
براساس سابقه  ذهنی از کیفیت برندهای خارجی، 
خرید کالاهای قاچــاق را به کالاهای ایرانی ترجیح 

می دهند.
از سوی دیگر مشاهدات میدانی نشان می دهد در بازار 
برخی کالاها، تولیدکنندگان به رغم تلاش چهارساله 
در دوران مممنوعیت واردات، هنوز توان تولید برخی 
اقلام را به دست نیاورده اند. چنان که رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی تهــران در گفت وگو با 
همشهری در این زمینه گفت: بازار داخلی در زمینه 
تامین بعضی لوازم ریز خانگی دچار مشکل است و در 
زمینه اقلام درشت نیز برخی کالاها مثل کولرگازی 

و ماکروفر هنوز تولید داخلی ندارند. 
اکبر پازوکــی ضمن تأکید بر لــزوم هدفمند بودن 
واردات لــوازم خانگی افــزود: دولت بایــد واردات 
کالاهایی را که تولیدکننده داخلی در این 4/5سال 
ممنوعیت واردات، نتوانســته  به تکنولوژی ساخت 
آن دست یابد، آزاد کند و در زمینه محصولاتی که 
تولیدکننده داخلی ادعایی در زمینه ساخت آن دارد 
نیز از او ضمانتنامه مدت دار بگیرد؛ به این معنا که تا 
زمان رسیدن تولیدات داخل به میزان انبوه، بازار با 
واردات تامین و پس از آن میزان واردات تعدیل شود. 
او واردات هدفمند را مانعی بر سر راه ورود کالاهای 
قاچاق به بازار دانســت و افزود: یکی از شرکت های 
داخلی به تازگی و در همیــن یک ماه اخیر ماکروفر 

تولید و به بازار عرضه کرده، اما در 5سال گذشته این 
کالا تماما به شکل قاچاق وارد شده و نیاز بازار نادیده 

گرفته شده بود.
این فعال صنفی، آزادســازی واردات لوازم خانگی 
را از لحاظ به روز شــدن تکنولوژی تولید و ساخت 
محصولاتی مطابق با استانداردهای ظاهری و کیفیت 
روز دنیا گامی بسیار مثبت ارزیابی کرد و افزود: به رغم 
تلاش برخی از شرکت ها که با صرف هزینه بسیار، 
شرکت های دانش بنیان تاســیس کرده و نخبگان 
دانشــگاهی را برای نوآوری و ارتقای فناوری تولید 
به خدمت گرفته اند، ما هنوز برند ملی برای صادرات 
نداریم. این در حالی اســت که تولید فقط به قصد 
مصرف  داخلی افتخاری نیست و کالای تولیدشده 
باید توان صادرات و رقابت با مشابه خارجی را داشته 

باشد.

در کدام محصولات نیاز به واردات داریم
علاوه بر کولر گازی و ماکروفر که در اظهارات رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی به آنها اشاره شد، 
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری و گفت وگو 
با فروشندگان نشان می دهد بازار در زمینه کالاهای 
ریزی مثل ســرخ کن، پلوپز، گوشــت کوب برقی، 
غذاساز، هواپز و دیگر اقلام مشــابه و همچنین در 
زمینه اقلام درشــتی مثل یخچال فریزرهای ساید، 
ماشین ظرفشویی و لباسشویی و تلویزیون، به لحاظ 
تنوع تولید و تامین سلیقه مصرف کنندگان با کمبود 
مواجه است. به ویژه اینکه تجربه بازار نشان می دهد 
همزمان با رویدادهایی مثل جام جهانی فوتبال که در 
آستانه برگزاری آن هستیم، خرید تلویزیون افزایش 
می یابد و این محصول ازجمله اقلامی اســت که با 
وجود تولید داخلی اقبال مصرف کنندگان هنوز به 
برندهای خارجی اســت. در کنار کیفیت نه چندان 
بالای برخی تولیدات داخلی، قیمت بســیار بالای 
این محصولات در سال های اخیر به معضل بزرگی 

برای مصرف کنندگان تبدیل شده است؛ معضلی که 
اگر با توجه به هزینه بالای تولید توجیه پذیر باشد، 
از لحاظ ناهمخوانی با قدرت خرید مصرف کنندگان 

قابل توجیه نیست.

افزایش عمق داخلی سازی لوازم خانگی
در نیمه دوم دهه70 با توجه به حجم بالای واردات 
برندهای خارجی لوازم خانگی به کشور و استقبال 
خوب مصرف کنندگان از ایــن محصولات، بازار در 
اختیار این برندها قــرار گرفته بود و به همین دلیل 
دولت وقت با هماهنگی مجلس تصمیم گرفت برای 
حمایت از تولید داخلی به شرکت هایی که بتوانند 
بخشی از قطعات مورد نیاز را در داخل کشور تولید 
یا فرایند واردات محصول کامل را به مونتاژ تبدیل 
کنند، مشــوق ها و امتیازاتی مثــل کاهش تعرفه 

گمرکی و موارد مشابه اعطا کند.
این اتفاق بســتر همکاری مشــترک شرکت های 
داخلی با برندهای معتبر خارجــی را فراهم کرد و 
اعتبار این برندها و انتقال تکنولوژی این شرکت ها 
به شرکای ایرانی زمینه توسعه سرمایه گذاری در این 
حوزه را فراهم کرد تا جایــی که از دل این همکاری 
مشترک، ایران به هاب تولید لوازم خانگی در منطقه 

تبدیل شد.
 اشــتغال بیش از 4هزار نفر در بخش تولید و افزون 
بر یکصدهزار نفر در بخــش خدمات پس از فروش 
و پشــتیبانی، از تبعات مشــترک ایــن همکاری 
مشترک بود. این در حالی بود که در بازار نیز مردم 
به لوازم خانگی قانونی با استانداردهای بالای جهانی 
دسترسی داشتند و مزیت قاچاق از بین رفته بود. در 
این دوران به اذعان کارشناســان، مدیران صنایع و 
نمایندگان مجلس که از خطوط تولید شرکت های 
ایرانی دارای شرکای خارجی بازدید داشتند، عمق 
داخلی سازی بسیار زیاد بود و این عمق تا 40درصد 

برآورد می شد.

طرح آزادسازی واردات لوازم خانگی 
روی میز وزارت صنعت

سیاست های حمایتی دولت از صنعت لوازم خانگی تغییر می کند

برای نخستین بار در سال جاری شیب نمودار تورم نقطه به نقطه نزولی شد

تداوم روند نزولی تورم ماهانه
نرخ تورم برای دومین ماه متوالی به شــیب 

تورم
نزولی خود ادامه داد و طبق گزارش مرکز آمار 
به 2درصد رســید. ضمن اینکه شــیب تورم 
نقطه به نقطه نیز در مردادماه برای نخستین بار در سال جاری 

نزولی شد. 
به گزارش همشــهری، به دنبال اجرای سیاســت حذف ارز 
ترجیحی در ابتدای ســال جاری، قیمت ها از اردیبهشت ماه 
شروع به رشد کرد و در خردادماه به اوج خود رسید. این موضوع 
موجب شــد تا نرخ تورم ماهانه در خرداد به عدد 12.2درصد 
برسد که در تاریخ اقتصاد ایران کم سابقه بود. با این حال همان 
زمان مقامات دولت اعلام کردند که این رشد تورم تحت تأثیر 
سیاست حذف ارز ترجیحی اتفاق افتاده و پایدار نخواهد بود 
حالا آنطور که آمار ها نشــان می دهد استدلال مقامات دولت 
درست بوده و طبق تازه ترین گزارشی که مرکز آمار از شاخص 
قیمت مصرف کننده منتشر کرد نرخ تورم ماهانه در مردادماه 

بار دیگر کاهش یافته است.

تورم ماهانه به 2درصد رسید
مرکز آمار در گزارش خود اعلام کرده اســت نرخ تورم ماهانه 
در پایان مردادماه به 2درصد رسیده که این میزان 2.6درصد 
کمتر از تورم تیرمــاه و 10.3درصد پایین تر از تورم خردادماه 
اســت. شــیب نرخ تورم ماهانه برای دومین ماه متوالی بعد 
از تیرماه روند نزولی داشته اســت و نشان می دهد که سطح 
عمومی قیمت ها با شیب کندتری نســبت به ماه های خرداد 
و تیر رشــد کرده اســت با این حال طبق این آمــار مردم در 
مرداد امسال به طور میانگین با رشد 2درصدی سطح عمومی 
قیمت ها در طول یک ماه مواجه بوده اند. طبق اطلاعات مرکز 
آمار نرخ تورم ماهانه برای خانوار های شــهری2درصدو برای 
خانوار های روســتایی 1.7درصد بوده که در این نرخ نیز در 

شــهر ها 2.5درصدو در روســتاها 3.1درصد کاهش نشــان 
می دهد. همچنین نــرخ تورم ماهانه بــرای گروه های عمده 
خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات و کالاهای غیرخوراکی و 

خدمات به ترتیب 1.4درصد و 2.4درصد بوده است.

کاهش آهنگ تورم نقطه به نقطه
نکته قابل توجه درگزارش مرکز آمار این اســت که شــیب 
نمودار نرخ تورم نقطه به نقطه برای نخســتین بار در ســال  
جاری منفی شده است. طبق این اطلاعات نرخ تورم نقطه به 
نقطه در مردادماه امسال به 52.2درصد رسیده است اگرچه 
این به معنای آن اســت خانوارهای کشــور به طور میانگین 
52.2درصد بیشــتر از مرداد1400 برای خرید یک مجموعه 
کالاها و خدمات یکســان هزینه کرده اند اما ایــن مقدار در 
مقایســه با ماه قبل 1.8واحد درصد کاهش نشان می دهد و 
بیانگر آن است که همگام با کاهش شیب نمودار تورم ماهانه 
آهنگ تورم نقطه به نقطه نیز برای نخستین بار در سال  جاری 

نزولی شده است.
گزارش مرکز آمار همچنین نشــان می دهــد نرخ تورم نقطه 
به نقطه خوراکی ها و آشــامیدنی ها 5.6واحــد درصد و گروه 
کالاهــای غیرخوراکــی و خدمات بــدون تغییر در ســطح 
36.9درصد باقی مانده اســت. همچنین در مردادماه امسال 

نرخ تورم نقطه به نقطه برای خانواده های شهری 51.1درصد 
و برای خانوارهای روســتایی 58.4درصد بــوده و این مقدار 
برای خانواده های شهری نســبت به تیرماه 1.7درصد و برای 

خانواده های روستایی 2.3درصد کاهش نشان می دهد.

 برخورد  بی تعارف
با چک های برگشتی

آخرین حلقه اجرایی قانون جدید چک با ایجاد سامانه مسدودسازی 
حساب صادرکننده چک برگشتی )محچک( عملیاتی شد

سامانه انجام فرایند مسدودی حساب مرتبط با صاحبان چک های 
برگشتی که از 7خرداد به صورت آزمایشی آغاز به کار کرده بود، 
دیروز در آستانه هفته دولت به صورت ملی عملیاتی شد. طبق 
آمار، تأثیر عملیاتی شدن این سامانه در بازگرداندن اعتبار به چک 
بسیار مثبت بوده است. به گزارش همشهری، سامانه مسدودسازی 
حساب صادرکننده چک برگشتی )محچک( این امکان را فراهم 
می سازد که درصورت کسری موجودی حساب فرد صادرکننده 
چک نزد بانک عامل، مبلغ موردنظر از سایر حساب های شخص در 
همان بانک و در مرحله دوم در سایر بانک ها و مؤسسات اعتباری 
به میزان مبلغ کسری چک مسدود شود تا در ادامه اجرای مراحل 
قانونی در قوه قضاییه در دســتور کار قرار بگیــرد. دیروز آیین 
رونمایی از سامانه محچک در آستانه فرارسیدن هفته دولت برگزار 

و این سامانه رسماً به صورت ملی فعال شد.

آخرین حلقه از اجرای قانون جدید چک
رئیس کل بانک مرکزی، سامانه محچک را یکی از پیچیده ترین 
سامانه های بانکی به لحاظ فنی و اجرایی معرفی کرد که به همت 
بانک مرکزی و همکاری قوه قضاییه و شبکه بانکی به سرانجام 
رسیده و با تاسیس آن، بازگشــت اعتبار به چک به عنوان یکی 
از تحولات مهم بانکی محقق شــد. علی صالح آبادی در مراسم 
رونمایی از سامانه محچک، با اشــاره به شروع کار آزمایشی این 
سامانه از خردادماه سال جاری تأکید کرد: محچک آخرین حلقه 
از اجرای قانون جدید چک است که به همراه اقدامات پیشین، 
امکان مسدودسازی حساب ها به میزان مبلغ کسری چک را فراهم 
کرده و اعتبار چک را در حوزه فعالیــت اقتصادی احیا می کند. 
صالح آبادی افــزود: چک یکی از مهم تریــن ابزارهای پرداخت 
اعتباری در کشور است که معتبر شدن آن به تسهیل تجارت و 
شکوفایی کسب وکارها کمک خواهد کرد و ازاین جهت راه اندازی 

سامانه محچک واجد آثار اقتصادی نیز خواهد بود.

پرونده های چک کم می شود
رئیس کل بانک مرکزی کاهش پرونده های مرتبط با چک در قوه 
قضاییه را از دیگر آثار محچک برشمرد و گفت: سازوکار اجرایی 
محچک با زیرساخت فناورانه خود و امکان مسدودسازی برخط 
مبلغ چک در تمامی حساب های صادرکننده چک، باعث کاهش 
پرونده های مربوط به چک در قوه قضاییه شده است. همچنین 
این امکان را برای قوه قضاییه فراهم می کند که عملیات توقیف 
را به صورت آنلاین انجام دهد. او فعال شدن این سامانه را تحولی 
مهم در صنعت بانکداری دانست که با بازگرداندن اعتماد به چک، 
نیاز به ابزارهای پرداخت نقدی را کاهش می دهد و فضایی فراهم 
می آورد تا فعالان اقتصادی با اعتماد بیشتر به چک و بدون اتکا 
به پرداخت نقدی فعالیت های خود را انجام دهند. در این مراسم، 
محمد کاظمی فرد، معاون فناوری اطلاعات قوه قضاییه نیز تأثیر 
راه اندازی ســامانه محچک بر ورودی های پرونده به قوه قضاییه 
را تأیید کرد و گفت: براســاس قانون و برای کاهش زمان اطاله 
دادرسی، قوه قضاییه موظف به راه اندازی سیستمی بود که امکان 
ایفای حق شــهروندان را به کمترین زمان ممکن برساند. حلقه 
مفقوده این سیستم با راه اندازی سامانه محچک تکمیل شده و 
این امکان برای قوه قضاییه و قضات اجرای احکام فراهم است که 
در بحث توقیف اموال به صورت برخط با رعایت مسائل امنیتی 
به حساب های نقدی محکومین دسترسی داشته باشند. معاون 
فناوری اطلاعات قوه قضاییه افزود: با اتصال سامانه محچک به 
سامانه هوشمند استعلامات مالی )سهام( دسترسی قوه قضاییه 
به حساب های نقدی به عنوان یکی از مهم ترین دارایی های افراد 
برای ایفای حقوق شهروندان از محکومان فراهم شده است. نکته 
دیگری که کاظمی فرد اشــاره کرده این است که قوه قضاییه با 
همکاری بانک مرکزی درصدد است در بحث اعتبار سنجی، امکان 
دسترسی بانک ها به اطلاعات اشــخاص را فراهم کند تا از ارائه 
خدماتی نظیر تحویل دسته چک و اعطای تسهیلات به اشخاصی 

که صلاحیت دسترسی به آن خدمات را ندارند، پیشگیری شود.

کاهش زمان رفع سوء اثر چک
سیستمی شدن مسدودی حساب صاحبان چک های برگشتی، 
فرایند رســیدگی قضایی به این موضوع را تســهیل کرده و به 
آسان سازی مسیر احقاق حقوق دریافت کنندگان چک برگشتی 
نیز منجر شده است. براساس آمارهایی که معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی از فرایند عملیاتی شدن و دستاوردهای سامانه 
محچک ارائه کرده، با فعال شدن این سامانه، میانگین دوره زمانی 
رفع سوء اثر کل چک های برگشــتی از حوالی 45روز در دوره 
قبل از محچک به 3روز در زمان فعال شدن این سامانه کاهش 
پیدا کرده اســت. مهران محرمیان در مراسم رونمایی از سامانه 
محچک گفت: کاهش زمان اقدام برای رفع سوء اثر چک در کنار 
افزایش ارزش مجموع چک های رفع سوءاثر شده تنها کمتر از 
3ماه پس از اجرای آزمایشی سامانه، نشان دهنده اثر چشمگیر 
این اقدامات در کاهش هزینه های تبادلات اقتصادی و افزایش 
اعتبار چک در کشور اســت. او افزود: زمان متوسط رفع سوءاثر 
80درصد از چک های برگشتی با کاهش 63درصدی از 40روز به 
15 روز کاهش یافته است. همچنین زمان متوسط رفع سوء اثر 
این چک ها به لحاظ مبلغی با کاهش 90درصدی از 37روز به 3روز 
کاهش پیدا کرده است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
اعلام کرد: تا قبل از راه اندازی این سامانه، مجموع مبلغ چک های 
برگشتی که توسط صادرکنندگان چک رفع سوء اثر می شدند 

60درصد بود. هم اکنون این نسبت به 85درصد رسیده است.
محرمیان با اشاره به اینکه تعداد چک های پردازش شده به کل 
چک های برگشتی در ســامانه محچک از 22درصد در ابتدای 
راه اندازی این سامانه به 100درصد چک ها پس از 7 هفته رسیده 
اســت، تصریح کرد: تاکنون در این ســامانه 1.1میلیون چک 
برگشتی پردازش شده اســت که 5.2میلیون حساب متعلق به 
صادرکنندگان چک برگشــتی به مبلغ 17هزار میلیارد تومان 
تاکنون مسدود شده است. در همین مدت 3ونیم میلیون حساب 
با مبلغ 14هزار میلیارد تومان نیز پس از طی کردن فرایند رفع 

سوءاثر رفع مسدودی شده اند. 
طبق اعــلام بانک مرکــزی، صادرکننــدگان و ذینفعان چک 
برگشــتی می توانند بــا مراجعه بــه بخش »اســتعلام مبالغ 
مسدود شده حساب ها بابت چک برگشــتی« در قسمت فوتر 
 )پانوشت( سایت بانک مرکزی به نشانی www.cbi.ir، یا لینک

 ،https://www.cbi.ir/InquiryMahCheque/23586.aspx 
از مبالغ مرتبط با چک برگشــتی و مسدودسازی حساب های 

صاحب چک مطلع شوند.

ناگفته های اقتصادی پرونده فولاد
کمتر از یک هفته از انتشــار گــزارش 300صفحه ای تحقیق 
و تفحص مجلس از شــرکت فولاد مبارکــه اصفهان می گذرد؛ 
گزارشی که از همان زمان انتشار به موضوع داغ در فضای مجازی 
و رسانه ای تبدیل شد و متأسفانه به واسطه یک خوانش نه چندان 

درست، عنوان فساد 92هزار میلیارد تومانی به آن داده شد. 
ماجرا این بود که هیأت تحقیق و تفحص مجلس در جریان بررسی 
گزارش های حسابرسی شرکت فولاد مبارکه اصفهان و ارجاع به 
اسناد مالی این شرکت، انبوهی از »تخلفات« را که به زعم آن با 
قوانین یا نفس کارکرد شرکت در منافات بود، کشف کرده و آن را 
در قالب گزارش بلندبالا ارائه دادند. این تخلفات در مواردی مانند 
خرید موبایل و تبلت برای وابستگان مسئولان شرکت، بعید است 
که توجیه قانونی داشته باشد؛ اما در مواردی نظیر بزرگ ترین رقم 
تخلف این پرونده، یعنی 57هزار میلیارد تومان زیان یا عدم النفع 
مربوط به بخش تولید و فروش کــه به تنهایی 62.9درصد کل 
تخلف را شامل می شود و عمدتاً نتیجه قیمت گذاری و مداخله 
دولتی در این بنگاه اقتصادی بوده، نمی تواند صرفاً به واســطه 
مغایرت با قوانین شــرکت یا اصول اقتصــادی به عنوان تخلف 

برشمرده شود. 
حقیقت این اســت که در دوره های تنش اقتصــادی، دولت ها 
چنان گرفتار توهم کنترل بازار از طریق قیمت گذاری دستوری 
می شوند که اصلاً متوجه زوال شرکت ها و بنگاه های اقتصادی در 
اثر فشار این سیاست نمی شوند. در دولت قبل نیز وقتی نرخ ارز، 
روند صعودی افسارگسیخته داشت و قیمت خودرو، لوازم  خانگی 
و ســایر کالاهای صنعتی با جهش های متوالی مواجه می شد، 
سرکوب قیمت فروش مصنوعات فولادی باهدف کاهش قیمت 
تمام شده تولید خودرو و... را به عنوان نخستین اقدام مؤثر برای 
مهار تورم قیمتی بازار برگزیدند. حتی در حوالی ســال98 کار 
را به جایی رساندند که قیمت دولتی فروش شمش فولادی در 
کارخانه با قیمت خرید آهن قراضه توسط همان کارخانه برابری 
می کرد. این یعنی انتقال دستوری منابع هنگفتی از تولیدکننده به 
واسطه هایی که متأسفانه در اقتصاد رانتی، هیچ مناسبتی با حوزه 
مولد نداشتند. همچنین در گزارش فولاد، 29درصـد تخلفات 
فهرست شده به بخش خریـد و قراردادها و 7.9درصد به تخلفات 
در بخش نیروی انسانی و مســئولیت های اجتماعی اختصاص 
داشته است که هرچند با قوانین جاری بنگاه یا اصول اقتصادی 
منافات دارد، اما هریک بنا به قاعده ای انجام شده که خاستگاه 
آن مشخص بوده و شــرکت فولاد به  عنوان یکی از شفاف ترین 
شرکت های بورسی، هم اسنادی برای آنها صادر کرده و هم در 

گزارش حسابرسی به آن اقرار کرده است.
وقتی عنوان رقم حاصل از یک گــزارش تحقیق و تفحص که از 
قضا به 92هزار میلیارد می رســد، از تخلف انتسابی به اختلاس 
ثابت شده تغییر می کند، سخت است که ذهن مخاطب را برای 
جزءبه جزء ارقام تشــکیل دهنده این رقم کلان توجیه کرد؛ اما 
واقعیت این است که بسیاری از بخش های فولاد فقط به واسطه 
ناآشنایی ذهن هیأت تحقیق و تفحص و همچنین مخاطبان نهایی 
گزارش این هیأت، وجهه بد و شنیعی به خود گرفته است. از قضا 
در بخشی از گزارش تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهان، نام 
رسانه هایی ردیف شده بود که از فولاد دریافتی داشته اند و گاه 
رقم دریافتی آنها به چند صد میلیون تومان رسیده است و همین 
باعث شد که جایگاه رسانه ها نیز در افکار عمومی تنزل پیدا کند؛ 
درحالی که یک رسانه، وقتی به عنوان روزنامه رسمی یک شرکت 
بورسی انتخاب شود و در طول سال ده ها آگهی شرکت را منتشر 
کند یا متولی برگزاری همایش های شــرکت یا تدوین و انتشار 
نشریه های تخصصی این شرکت باشد، حتماً در قبال خدمات، 
حق الزحمه نیز دریافت خواهد کرد. علاوه بر این، یک رســانه 
اگر در ازای انتشار آگهی و ارائه سرویس رسانه های به بنگاه های 
اقتصادی، کسب درآمد نکند، باید از چه مسیری به حیات خود 
ادامه دهد؟ این یک سنت رایج و البته قانونی در حوزه رسانه است 
و به همین واسطه اغلب رسانه ها واحد بازرگانی و آگهی مستقلی 

دارند و از این مسیر به فعالیت می پردازند. 
در فولاد مبارکه، یک عدد 92هزار میلیارد تومانی وجود دارد که 
اگر اقتصاد و حکمرانی اقتصادی بی ایراد بود، می شد برای ریال به 
ریال آن حساب کشی کرد؛ اما در سال های 97تا 99که این رقم 
حاصل شده، اغلب اقدامات منجر به وقوع این به اصطلاح تخلفات، 

چیزی جز نتیجه تصمیمات غلط نبوده است.

چکگزارش کوتاه

کاهش ضریب جینی
مرکز آمار در گزارش جداگانه ای اعلام کرد در سال١٤00 ضریب جینی خانوارهای کل کشور 0.٣٩٣٨ است که در 
مقایسه با سال قبل 0.006٨ کاهش نشان می دهد این به معنای کاهش میزان نابرابری در جامعه ایرانی است. ضریب 
جینی شاخصی است که برای نشان دادن نابرابری درآمد یا نابرابری ثروت محاسبه می شود. هر چقدر ضریب جینی 
نزدیک به عدد صفر باشد، برابری بیشتر در توزیع درآمد را نشان می دهد و بالعکس هر چقدر ضریب جینی نزدیک 
به عدد یک یا ١00درصد باشد، توزیع نابرابر درآمد را مشخص می کند. بر این اساس مطابق گزارش مرکز آمار این 

ضریب در سال گذشته روند نزولی داشته است.

مکث
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حرفه ای، برق، کامپیوتر، معماری، گزارش
مکانیک و شهرســازی یا حقوق، 
حســابداری، مدیریت و مرمت و احیــای بناهای 
تاریخی و... رشــته های جذاب پذیرش دانشجو از 
مقطع کاردانی به کارشناسی است که براساس اعلام 
سازمان سنجش ثبت نامش از دیروز آغاز شده و تا 
جمعه 4شــهریور ادامه دارد. براســاس اعلام این 
ســازمان، در این مقطع علاوه بر پذیرش با آزمون، 
داوطلبان می توانند صرفا براساس سوابق تحصیلی و 
معدل کاردانی هــم فرصت ادامــه تحصیل را در 
دانشگاه های روزانه، غیرانتفاعی و نوبت دوم و دانشگاه 
آزاد داشته باشند. البته برای ثبت نام در رشته های 
علوم پزشکی، ضروری است رشته کاردانی متناسب 
باشد اما این شرط برای دیگر گروه ها الزامی نیست و 
درصــورت قبولــی و نبود تناســب بین رشــته 
فارغ التحصیلی کاردانی و کارشناســی ناپیوسته، 
دروس پیش نیاز یا جبرانی با پرداخت شهریه برای 
این افراد درنظر گرفته می شــود. هر داوطلب هم 
می تواند حداکثر 50کد رشته را در فرم انتخاب رشته 
بدون کنکور کاردانی به کارشناسی خود قرار دهد. 
البته به گفته کارشناسان حوزه آموزش این شکل از 
پذیرش دانشــجو، متدی مشــابه با کشــورهای 
توسعه یافته دارد و به میزان بسیار زیادی می تواند 
سلامت روان کسانی که به هر دلیلی موفق به عبور از 
سد کنکور یا شرکت در آن نمی شوند را، حفظ کند؛ 
چرا که می توانند با توجه به تنوع و کیفیت رشته های 
لحاظ شده در آزمون های بدون کنکور، در حوزه مورد 
علاقه خود ادامه تحصیل دهند. اما این روند با توجه 
به انجام نشــدن آینده پژوهی درباره میزان نیاز به 
نیروی کار و فارغ التحصیلان دانشــگاهی، ابعادی 
منفی هم دارد و افزایش تحصیل کرده های بیکار را 
هــم به دنبال خواهد داشــت. البتــه به گفته آنها، 
مدرک گرایی هم دیگر  مانند گذشته ارزش ندارد و 

این دانشجویان که باید هزینه های بیشتری را هم 
نسبت به دانشجویان ورودی با کنکور پرداخت کنند، 
در آینده همین ورود بدون کنکور به دانشگاه برای 
آنها به عنــوان نقطه ضعف در مقابــل ورودی های 

کنکور به شمار رود.

93درصد دانشگاه ها پولی است 
پذیرش دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی و معدل 
کاردانی باعث شده که ســختی ادامه تحصیل در 
رشته های دانشگاهی تا حدودی تعدیل شود؛ اتفاقی 
که در بیشــتر کشــورها  وجود دارد و حتی افراد با 
سابقه تحصیلی غیرمرتبط هم در رشته های دیگری 
تحصیل کنند. مثلا فارغ التحصیل رشته علوم انسانی 
که می تواند در رشته پزشــکی هم درس بخواند اما 
نیازمند طی کــردن یک دوره مقدماتــی و دروس 
پیش نیاز اســت. محمدرضا نیک نژاد، کارشــناس 
آموزشــی و کنکور با بیان این مطلب درباره روند رو 
به گسترش پولی شدن آموزش عالی، به همشهری 
می گوید: »از 3دهه گذشته تاکنون ساختار سیاسی 
و بخش های متکی به اقتصاد باعث شده که آموزش 
در کشــور چه در دوره عمومی و چه آموزش عالی 
طبقه بندی شــود. 40رتبه برتر کنکور 1401 این 
مسئله را به خوبی نشــان داد که آموزش پولی چه 
میزان تأثیرگذار است. البته همین حالا هم 93درصد 
دانشگاه های کشور پولی هســتند و فقط 7درصد 
به صورت دولتی پذیرش دانشــجو دارند. این اتفاق 
باعث می شود که حتی با برگزاری کنکور داوطلبان 
در بسیاری از دانشگاه ها مثل پیام نور یا شبانه ملزم 
به پرداخت هزینه باشــند و حالا کسانی که بدون 
کنکور وارد می شوند، این هزینه ها برایشان بیشتر 
خواهد بود.«  به گفته نیک نژاد، اکنون این فضا برای 
خانواده هایی با دهک های بالاتر بیشتر فراهم است، 
چرا که همین حالا هم در دانشگاهی مثل امیرکبیر، 
پذیرش بدون کنکور وجود دارد و داوطلبان با کسانی 

که با رتبه های زیر هزار وارد این دانشــگاه شده اند، 
تحصیل می کنند.

او درباره چشــم  انداز پذیرش چنین دانشــجویانی 
هم می گوید: »در این باره یک تفاوت با کشــورهای 
توسعه یافته وجود دارد. آنها این دانشجویان را جذب 
می کنند، پیش زمینه ای از این افراد می گیرند و در 
ادامه تحصیل، کمک  هزینه برایشان لحاظ می کنند. 
پس از پایان تحصیل و اشتغال هم این شهریه از فرد 
کسر می شود. اما در ایران چنین وضعیتی وجود ندارد. 
شــهریه باید همزمان با دوران تحصیل در مدرسه 
و دانشــگاه پرداخت شــود و در نهایت هم دولت ها 

پاسخگوی کسانی که درس خوانده اند، نیستند.«

نگرانی از افزایش بیکاران تحصیل کرده 
به گفته نیک نژاد، این مسئله می  تواند آسیب هایی را 
به همراه داشته باشد و این حجم از افزایش پذیرش 
دانشجو تنها تعداد تحصیل کرده های بیکار را در آینده 
افزایش دهد: »درباره رشته هایی که اکنون در حال 
پذیرش بدون کنکور هستند، هیچ آینده پژوهی ای 
صورت نگرفته و اصلا نمی دانیم که در چند ســال 
آینده چه میزان نیروی کار در یک رشته نیاز داریم. 
این مسئله باعث می شود که بیکاری از سطح دیپلم و 
فوق دیپلم به لیساس، فوق لیسانس و دکتری منتقل 
شود که آسیب  جدی دارد، چرا که افراد با تحصیلات 
بالاتر تن به هر کاری نخواهنــد داد و این انتظار را 
دارند که  شأن آنها با توجه به میزان تحصیلاتشان، 
حفظ شود.« البته به گفته این فعال حوزه آموزش و 
پرورش، مدرک گرایی در دنیا اهمیت خود را از دست 
داده اما در ایران همچنان به قوت خود باقی اســت: 
»طی دهه های گذشته افرادی مثل مارک زاکربرگ 
و ایلان ماسک نشان دادند که مدرک دیگر اهمیت 
چندانی ندارد. اهمیت مهارت و توانایی افراد باعث 
شــده که مدرک گرایی به تدریج محوریت خود را از 
دست بدهد و کمرنگ تر شــود. اما در ایران و برخی 

کشورها همچنان این مسئله اهمیت دارد و کنکور 
ملاک آموزشی و مقدسی است که در انتخاب شغل 
فارغ التحصیلان هم تأثیر  می گذارد؛ یعنی کسانی 
که با کنکور وارد دانشــگاه می شوند برای صاحبان 
مشاغل که به دنبال چنین فارغ التحصیلانی هستند، 

ارجحیت دارند.« 

تمرکز بر رشته های نوین 
نیک  نژاد البته معتقد اســت این شــیوه از پذیرش 
دانشجو نقاط مثبتی هم دارد: »این شکل از پذیرش 
دانشجو باعث می شود کسانی که به دلایل مختلف 
موفق به عبور از کنکور نشده اند یا کنکور نداده  اند، 
شانس حضور در دانشــگاه را داشته باشند. از سوی 
دیگر با توجه به تنوع و رشته های جذابی که اکنون در 
پذیرش بدون کنکور گنجانده شده، افراد می توانند 
به راحتــی در رشــته های مورد علاقه خــود ادامه 
تحصیل بدهند. ما چنین تجربه ای را در دانشگاه های 
علمی- کاربردی داریم که افــراد بدون کنکور وارد 
رشته های مورد علاقه خود می شــدند و به واسطه 
همین تحصیلات در بازار کار هم موفق هستند.« او 
ادامه می دهد: »در این باره بهتر است که دانشگاه های 
بدون کنکور روی رشــته های نوین اقــدام کنند. 
دانش آموزان ما به خاطر آشنا شدن با فضای اینترنت و 
راه انداختن پیج های مختلف گاهی درآمدهای 100 
تا 300میلیون تومانی دارنــد و آموزش به آنها باید 
کاملا هدفمند و از 2جنبه  صورت بگیرد، ابتدا فردی 
و دیگری مفید بودن آنها برای جامعه. در بخش فردی 
بحث درآمدزایی آنها مهم است و در بخش جامعه باید 
با توجه به نیاز جامعه آموزش ببینند. از سوی دیگر 
نباید نگاه متفاوتی به آنها نسبت به دانشجویانی که 
با کنکور وارد دانشگاه ها شده اند، وجود داشته باشد 
و این مهم است که در ارزیابی نهایی پس از فراغت از 
تحصیل مشخص شــود که کدام یک از آنها مهارت 

بیشتری دارند.« 

راهنمایتحصیلبدونکنکوردرسال1401
نام رشته های جذابی مثل معماری، مکانیک، حقوق و... در فهرست رشته های بدون کنکور دیده می شود اما منتقدان می گویند 

این روند تأثیری منفی بر بازار کار دارد

معاون سیاسی و اجتماعی استاندار تهران در گفت وگو با همشهری از افزایش ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر در پایتخت خبر داد
ممانعت از بازگشت بهبود یافتگان به چرخه اعتیاد با اشتغال

 تقریباً یک ســالی می شود که با تشــکیل قرارگاه 

جامعه
اجتماعی در اســتان تهــران، عزم جزمــی برای 
جمع آوری معتادان متجاهر از خیابان های شهر آغاز 
شده است. طرحی که اجرایش تقریباً 3 دهه ای در کشور سابقه دارد 
و در این مدت نتوانسته به نتایج مطلوبی برسد. آمارها نشان می دهد 
که تا به حــال بالغ بر 70هــزار معتاد درقالــب طرح های ضربتی 
جمع آوری معتادان فقط در تهران جمع آوری شده اند؛ این در حالی 
است که تهران تنها 20هزار تا 25هزار معتاد متجاهر دارد و این آمار 
حکایت از دور باطل دستگیری ها و رهاسازی ها در قالب طرح های 
مذکور دارد.  پلیس می گوید: دستگاه های اجرایی دیگر به خصوص 
قوه قضاییه و بهزیستی او را در اجرای این طرح همراهی نمی کنند. 
معتاد متجاهری که دستگیر شده به راحتی با رأی دستگاه قضایی 
آزاد می شــود و بهزیســتی که خود را متولی این امر مي داند براي 
جلوگیری از افزایش آمار بازگشتی های اعتیاد برنامه ریزي ندارد؛ در 

نتیجه همواره طرح جمع آوری معتادان بهبود یافته ابتر می ماند.
با تشکیل قرارگاه اجتماعی و تقسیم بندی وظایف و مسئولیت های 
دستگاه های اجرایی توســط اســتانداری تهران، روند جمع آوری 
معتادان متجاهر قاعده مند تر پیش رفت. معاون سیاسی و اجتماعی 
استاندار تهران در گفت وگو با   همشهری می گوید: » با تشکیل قرارگاه 
اجتماعی نخستین اولویت ما در طرح پاکسازی شهر از لوث معتادان 
متجاهر، جمع آوری این جمعیت و نگهداری آنها در فضایی امن برای 

رهایی از دام اعتیاد بود.«
به گفته او، ظرفیــت نگهداری معتادان متجاهر تا قبل از تشــکیل 
قرارگاه، حدود 12هزار نفــر بود اما امروز بــا افزایش 70درصدی 
زیرســاخت های موجود، ظرفیت نگهداری معتــادان متجاهر در 
پایتخت به 21هزار نفر افزایش یافته است. جوهری ادامه می دهد: 

» در تلاشیم تا طی 2ماه آینده ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر را 
از 21هزار نفر به 23هزار نفر افزایش دهیم.«

جوهری معتقد اســت  برای حل معضل اعتیاد به خصوص معتادان 
متجاهر در پایتخت، نیازمند کار اساسی در این بخش بودیم. امکان 
نداشــت در این دوره هم، ما دور باطل قبل را تکــرار کنیم. نتایج 
تحقیقات و پژوهش های علمی نشان می دهد که عامل اصلی بازگشت 
معتادان بهبودیافته به چرخه اعتیــاد عدم مهارت و حرفه آموزی و 
نداشتن شغل است. در طرح جمع آوری معتادان متجاهر پایتخت 
قرار بر این اســت که افراد در حین گذراندن دوره های سم زدایی، 
مراحل شــرکت در دوره های فنی و حرفه ای و حرفه آموزی را هم 
تجربه می کنند تا بعد از پایان دوره درمان راحت تر از گذشته بتوانند 

به جامعه بازگردند.
او ادامه می دهد: »افرادی که در طرح جدید جمع آوری، راهی مراکز 
بازپروری می شوند از درمان تخصصی و حرفه ای بهره مند می شوند 
که به آنها کمک می کند راحت تر روند بازگشــت به اجتماع را طی 
کنند. یکی از مشکلاتی که امروز در حوزه درمان اعتیاد به عنوان یکی 
از چالش های اساسی مطرح است، پذیرفته نشدن این افراد از سوی 
جامعه است. همین مسئله باعث می شود تا افراد بهبود یافته کم کم 

گوشه گیر و دوباره به سمت اعتیاد بروند.«
معاون سیاســی و اجتماعی اســتاندار تهران در ادامه با اشــاره به 
حرفه آموزی،  توانمندسازی و اشتغال بهبود یافتگان می افزاید: »یکی 
از ویژگی های خوب طرح جدید جمع آوری معتادان متجاهر همراهی 
و همدلی تمامی دستگاه های اجرایی عضو است.  خوشبختانه در این 
بخش ما در قرار گاه اجتماعی، اداره کار و ســازمان فنی و حرفه ای 
 را کنارمــان داریم و از آموزش هــای مربیان ایــن بخش بهره مند

خواهیم شد.«

ســال ها پیش ظرفیت های خوبی تحت عنوان مراکز حرفه آموزی 
و بازتوانی بهاران در مناطق 22گانه تهران شکل گرفت. این مراکز 
امکان بازگشت به زندگی را برای معتادان بهبودیافته فراهم می کرد 
اما حالا جز تعداد انگشت شماری چراغ، اغلب این مراکز خاموش شده 
است. معاون سیاسی و اجتماعی استاندار تهران حالا خبر از احیای 
مراکز بهاران در قالب طرح جمــع آوری معتادان متجاهر می دهد و 
معتقد اســت که باید برای اخذ نتیجه مطلوب از همه ظرفیت های 

موجود استفاده کنیم.
جوهری از مراکز بهاران شــهرداری ها به عنوان ظرفیت های خوب 
شهری در جهت درمان معتادان متجاهر یاد کرده و می گوید: » مراکز 
بهاران از ابتدا با هدف حرفه آموزی به بهبودیافتگان و آماده ســازی 
آنها برای پذیرش اجتماعی شکل گرفته؛ هرچند چند سالی از چرخه 
استفاده خارج بودند اما در رایزنی های صورت گرفته با شهرداری ها 
قرار است بهبود یافتگان حتی از این مراکز هم برای حرفه آموزی و 

اسکان بهره مند شوند.
او در ادامه با بیان اینکه معتــادان متجاهر ازجمله مواردی بوده که 
در سطح استان تهران اقدامات خوبی توسط دستگاه های مختلف 
در رابطه با آنها انجام شده، اظهار داشت: البته برخی از موانع قانونی 
نیز بر سر انجام این اقدامات وجود داشته که رفع شده است و ازجمله 
آنها می توان به جمع آوری معتادان متجاهر بالای ۶5سال و معتادان 

متجاهر زیر 1۸سال اشاره کرد.
معاون سیاســی و اجتماعی اســتاندار تهران با بیان اینکه حدود 
55درصد معتادان متجاهر کل کشور از استان تهران خدمات دریافت 
می کنند، یادآور شد؛ ما امروز با 4500نفر از معتادان روبه رو هستیم 
که به سبب موانع قانونی نمی توانیم آنها را در مراکز پذیرش کنیم و 

امیدواریم هرچه زودتر این مسائل در مجلس حل شود.

2خبر خوش برای بازنشستگان 
تامین اجتماعی

رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران، 2خبر 
خوش را به نقل از سرپرســت وزارت رفاه برای بازنشســتگان 
تامین اجتماعی اعلام کرد. علی دهقان کیا در نشســت خبری، 
به روند افزایش حقوق بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی در 
سال1401 اشاره کرد و گفت: »اواخر سال گذشته شورای عالی 
کار، جلسه ای را تشکیل داد و براساس آن حقوق بازنشستگان 
حداقل بگیر 57درصد و بازنشستگان ســایر سطوح 3۸درصد 
به علاوه 515هزار تومان برای ســال1401 مشــخص شد و به 
تصویب رسید.« او افزود: »در ادامه اما دولت از اجرای این قانون 
سر باز زده و اعلام کرد که افزایش 3۸درصدی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی با افزایش حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری 

در تضاد است و نمی توانند افزایش 3۸درصدی را اجرا کنند.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران ادامه 
داد: »پیرو جلسات متعدد، درنهایت کانون عالی بازنشستگان 
بر اجــرای افزایش 3۸درصدی حقوق بازنشســتگان ســایر 
سطوح مُصر بوده و در نهایت مصوبه به هیأت دولت ارجاع داده 
شــد. در هیأت دولت نیز تیم اقتصادی با افزایش 3۸درصدی 
سازمان تأمین اجتماعی مخالفت کرده و عنوان کردند که این 
بازنشستگان مانند بازنشستگان کشوری و لشکری باید افزایش 
10درصدی را در حقوقشان در سال1401 داشته باشند.« رئیس 
کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی اســتان تهران ادامه داد: 
»کانون عالی بازنشســتگان به رغم موانع و مشکلاتی که وجود 
داشت جلسات خود را با رؤسای کمیسیون اجتماعی و اقتصادی 

مجلس برگزار کرد.«
دهقان کیا افزود: »در نهایت در هفته گذشته سرپرست وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلســه خبر خوشی را مبنی بر 
موافقت و افزایش 3۸درصدی به عــلاوه 515هزار تومان برای 

بازنشستگان سایر سطوح اعلام کرد.«
او گفت: »همچنین در این جلسه 2 خبر دیگر از سوی سرپرست 
وزارت رفاه اعلام شد که یکی از آنها واگذاری سهام شرکت های 
سرمایه گذاری به بازنشستگان بود و دیگری برنامه ریزی جهت 
خانه دار شدن بازنشستگان تأمین اجتماعی بود که امیدواریم این 

موارد نیز به صورت ویژه مورد پیگیری قرار بگیرد.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران تصریح 
کرد: »البته امیدواریم سود شرکت هایی در اختیار بازنشستگان 
قرار بگیرد که از شرکت های ســودآور باشند نه از شرکت های 

زیان آور که این موضوع باید مورد توجه قرار بگیرد.«
دهقان کیا درخصوص زمــان پرداخت مابه التفــاوت افزایش 
3۸درصدی حقوق بازنشستگان سایر سطوح تأمین اجتماعی، 
اظهار کرد: »قرار اســت احکام جدید بازنشستگان در شهریور 
ماه صادر و حقوق آنها براســاس آن پرداخت شــود. همچنین 
عقب افتادگی 5ماه گذشــته )از فروردین تا مرداد( قرار است از 

مهرماه به مرور پرداخت شود.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران، در ادامه 
افزود: »در بندهای سیاست کلی تأمین اجتماعی ابلاغ شده از 
سوی رهبر معظم انقلاب، در بند3 این سیاست های کلی اعلام 
شده که پایبندی به حقوق بازنشستگان مهم است، در واقع یک 
کارگر انتطار دارد که در آینده حقوق او به میزان تورم افزایش 
یابد.« او گفت: »یکی از بحث های مهم دیگر تأمین منابع پایدار 
است به طوری که ما باید بتوانیم حقوق، درمان و 1۸ماه خدمت 
دیگر بازنشستگان را تأمین کنیم و منابع آن باید موجود باشد 
و پرداخت بدهی های دولت سهم بسزایی در کمک های ما ایفا 

می کند.«
دهقان کیــا، درمان را یکی از معضلات بازنشســتگان خواند و 
افزود: »درمان یکی از معضلات تأمین اجتماعی اســت و کمر 
بازنشستگان را خم کرده است. همه قیمت داروها افزایش یافته 
و تمام بازنشستگان با این مشکلات دست و پنجه نرم می کنند.«
او اضافه کرد: »در نســخه ها برای دریافت داروها سقف تعیین 
کرده اند و اضافه های دارو را باید به صورت آزاد حساب کنند. این 

مشکل جدی است و باید بیشتر توجه کنند.«

 صادرات مواد دارویی به کشورهای 
اروپایی و ژاپن

رئیس ســندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی کشــور با بیان 
اینکه 72درصد مواداولیه دارویی کشــور تولید داخل اســت، 
گفت: »ایران قابلیت های زیادی در صنعت داروسازی دارد و باید 

سرمایه گذاران توجه اساسی به آن داشته باشند.«
به گزارش ایســنا، فرامرز اختراعی در آیین گشایش نمایشگاه 
بین المللی فرآورده هــای دارویی خاورمیانــه )فارمکس( در 
ایران مال افزود: »مــواد دارویی به دلیل اســتراتژیک بودن و 
اهمیت آن در بخش درمــان باید مورد توجه قــرار گیرد. زیرا 
در دنیا ظرفیت های تولید مواد مؤثــره دارویی وجود دارد که 
می توانیم با کمک شرکت های دانش بنیان و داروسازان این مواد 
را با کیفیت و قیمت پایین تولید کنیم و در بازارهای بین المللی 
رقابت داشته باشیم.« او اظهار داشــت: »این ارزش فنی تولید 
مواد دارویی مؤثره در کشور ما در صنعت داروسازی باید مورد 
توجه قرار گیرد. ویروس کرونا نشان داد مواد مؤثره دارویی در 
بهبود بیماری ها مؤثر است و در این زمینه در میان کشورهای 
مختلف خوش درخشیدیم.« اختراعی خاطرنشان کرد: »اکنون 
در حوزه مواد دارویی به کشورهای کانادا، ژاپن و اروپا صادرات 
داریم و براساس فارماکوپه های بین المللی این مواد تولید و عرضه 
می شود، تجارت دارو، باید مورد توجه مسئولان کشور قرار گیرد 
زیرا ارزبری زیادی به ارمغان می آورد.« به گفته او، سرعت فنی 
صنعت داروسازی بالاست و باید مورد توجه سرمایه گذاری قرار 
گیرد درحوزه های بسته بندی، مواد مؤثره و زنجیره دارویی به 
رشد قابل قبولی رسیدیم و دولت نیز باید حمایت زیادی در این 
زمینه انجام دهد.« اختراعی افزود: »در تولید مواد مؤثره دارویی 
کشــور به مردم اطمینان می دهیم که از تولید عقب نشــینی 
نخواهیم کرد و با یکسان شدن نرخ ارز موانع صادرات برداشته 
شود.« چهارمین نمایشگاه بین المللی فارمکس از یکم الی چهارم 
شهریور ماه درمجتمع نمایشــگاهی ایران مال، امور بین الملل 
وزارت بهداشت با همکاری نمایشگاه فارمکس در حال برگزاری 
است. در حاشــیه این نمایشگاه »نشســت اختصاصی توسعه 
همکاری های تجاری در صنعت داروسازی« برای نخستین بار 

در کشور برگزار می شود.

 انسیه خزعلی
  معاون رئیس جمهور در امور زنان

 و خانواده
بیمه نابــاروری مطالبه مردمی اســت و 
یکی از اعتبارات در ســفرهای اســتانی 
همیــن مســئله بــوده کــه بــه تکمیل و 
تجهیز مراکز منتج می شــود. اگر مراکز 
خصوصی این افراد را تحت پوشش قرار 
ندهند، مجوز آنها لغو خواهد شد، چون 
هزینه درمان ناباروری بالاست. /ایسنا

 علیرضا منادی 
 رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 

مجلس
 8500میلیــارد تومــان صــرف پرداخــت 
علی الحســاب معلمــان شــده و آنهــا 
از تمــام مزایــای فصــل دهــم برخــوردار 
هستند.جمع فوق العاده شغل و شاغل 
بین ۴5 تا ۹0درصد افزایش بر حســب 
رتبه ها خواهد بود. بر این اساس، معلم 

دیگر کارمند نیست. / فارس

 سیدشمس الدین حسینی
 نماینده مجلس

در سال های قبل ۷0هزار نفر در آزمون 
وکالت شــرکت می کردنــد و ۷هزار نفر 
پذیرفته می شدند. امسال 8۲هزار نفر 
در آزمون وکالت شرکت کردند اما تنها 
۲800نفر براســاس نمره خــام پذیرفته 
شــدند. درحالی کــه پذیرفته شــدگان 
بر اســاس روال قبــل 10هــزار و 500نفر 

بودند./فارس

 کلاس اولی در طرح سنجش سلامت 
جسمانی و آمادگی تحصیلی نوآموزان 
در  بــدو ورود بــه دبســتان غربالگــری 
شــده اند. رئیــس ســازمان آمــوزش و 
پــرورش اســتثنایی کشــور با اشــاره به 
این آمار، از اتمام احتمالی غربالگری و 
ســنجش دانش آموزان کلاس اولی در 

15 تا ۲0شهریور خبر داد.

  ســنجش ســیار امســال بــه مناطــق 
عشایر نشین که دسترسی راحتی به 
آنها وجود ندارد، می روند. طبق اعلام 
ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی 
کشور ممکن است پوشش کامل این 
مراکز ســیار برای غربالگری نوآموزان 
تــا مهر مــاه هــم طــول بکشــد. ســال 
گذشته این غربالگری تا آذرماه ادامه 

داشت.

پیش بینــی  کــه  دانش آموزانــی  از 
می شود امســال به کلاس اول بروند، 
تا کنــون نوبت گیــری بــرای غربالگــری 
را انجــام داده انــد. ایــن تعــداد شــامل 
حدود یک میلیون و ۲18هزارو38۹نفر 
در سراسر کشور می شود. خانواده های 
دانش آمــوزان هنــوز بــرای نوبت گیری 
از مراکــز ســنجش و غربالگری فرصت 
دارنــد و می تواننــد بــرای دریافــت 
راهنمایــی نوبت گیــری بــه مــدارس 

مراجعه کنند.
منبع: فارس

778
هزار

427
پایگاه

83
درصد

رصد آسیب های اجتماعی 
در ۸۰۰محله کم برخوردار

معاون پیشگیری از آســیب های اجتماعی مرکز 
توسعه پیشگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی 
کشور گفت: »سال گذشته ۸00محله مورد رصد 
آســیب های اجتماعی قرار گرفت که هدف رصد 
آســیب اجتماعی در 4هزار محلــه کم برخوردار و 
آســیب خیز اســت؛ بنابراین در ســال جاری نیز 
۸00محله دیگر  مورد بررســی قــرار می گیرد.« 
به گزارش ایرنا از ســازمان بهزیســتی کشور، آرزو 
ذکایی فر افزود: »دســتگاه های مختلفی در حوزه 
آسیب های اجتماعی فعالیت می کنند؛ بهزیستی 
متولی سلامت اجتماعی است و نمی توان حد و مرزی 
برای سلامت اجتماعی قائل بود.« معاون پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی مرکز توسعه پیشگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشور اضافه کرد: »محور 
برنامه های حوزه پیشگیری از آسیب های اجتماعی، 
مشارکت اجتماعی و محله محوری است که توسط 
مؤسسات انجام می شود. در فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب بر مردمی سازی تأکید فراوانی شده است و در 
بهزیستی بیش از 20سال گروه های همیار در حال 
فعالیت هستند که مسئولان و مردم اطلاعات زیادی 
در این حوزه ندارند.« ذکایی فر با بیان اینکه یکی از 
قدیمی  ترین ظرفیت های سازمان، جمعیت همیاران 
سلامت رواني-اجتماعی اســت، گفت: »سازمان 
بهزیستی کشور با این ظرفیت اقدامات اثربخشی 
را در حوزه پیشگیری از آسیب های اجتماعی انجام 

می دهد.«

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

میزخبر
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کارخانجات و تولیدکنندگان متعهد تشویق و معرفی شوند
در هیاهوی تورم و گرانی ها و مســابقات افزایش قیمت ها از 
ســوی برخی تولیدکنندگان، کارخانجات متعهد به اصول 
انســانی و اخلاقی هم هســتند که با تثبیــت قیمت های 
محصولات خود با حفظ بالاترین کیفیت و کمیت تولیدات 
خود را همچنان عرضه می کنند. ازجمله اینها لبنیات، برخی 
مواد غذایی و برخی محصولات برقی و خانگی هســتند که 
بعضا حتی با بی میلی قیمت تولیدات خود را زیاد کرده اند، 
لذا نظارت و حمایت های تشــویقی دولت برای این دسته از 
تولیدکنندگان می تواند در کاهش و تثبیت قیمت های لجام 

گسیخته فعلی، بسیار مؤثر و مفید و کارساز باشد.
محمود بلیغیان از اصفهان

بزرگراه بســیج و میدان هایش نیازمند استاندارد سازی  و 
معماری دوباره است

ورودی شــهر از میدان آزادگان تا میدان کشاورز در بزرگراه 
بســیج )کمربندی( با تداخل خطرناک خودرو های سنگین 
و سواره مواجه هستیم و به دلیل غیراستاندارد بودن میادین 
واقع در این بزرگراه، بارها شاهد تصادفات بوده ایم. این معابر 
غیراستاندارد در کنار تداخل خودروها عامل تصادف و خسارت 
مالی و جانی بسیار هستند. از مسئولان اردبیل تقاضا می شود 
درخصوص بزرگراه بسیج چاره اندیشی بکنند. ضرورت احداث 
کنارگذر)کمربندی سوم( شهر و همچنین ایجاد تقاطع های 
غیرهمسطح در میادینی چون وحدت و... با وجود این حجم از 

ترافیک و حوادث متعدد، کاملًا احساس می شود.
تابش از اردبیل 

نرخ گذاری دستوری عادلانه نیست
وقتی نرخ گذاری دستوری باشد مالکیت زیر سؤال می رود. 
وقتی به یک مالک می گویند اینقــدر می توانی اجاره اضافه 
کنی یا به یک بقال می گویند فقط اینقدر مجازی کالای خود 
را بفروشی این سؤال مطرح می شود که پس حق مالکیت که 
در همه جاي دنیا و در قانون ما محترم شمرده شده تکلیفش 
چه می شود. بهتر اســت به درمان ریشه ای مسائل اقتصاد و 

تورم بپردازند و دست از نرخ گذاری دستوری بردارند.
باقری از اهواز

جلوی انتقال آب رامیان به شهرهای دیگر را بگیرند
با توجه به عواقب و اثرات زیست محیطی حفر چاه های عمیق 
و کوهپایه ای بودن شــهر رامیان و کمبود آب در روستاها و 
شهر که امسال نمود بیشتری یافته است باید جلوی انتقال 
آب رامیان به دیگر نقاط را گرفت. نباید مردم این شــهر که 
اکنون کم و بیش آب دارند دچار کم آبی و مشکلات آن شوند.
توفیقی از رامیان 

جاده روستای کوندج در قزوین خاکی باقی مانده است
اتوبان قزوین ورودی به کوندج یکی از محورهای پرتردد است که 
روزانه تعداد زیادی ماشین سنگین در این مسیر تردد می کنند و 
این جاده با گذر دهه ها همچنان خاکی باقی مانده است. ورودی این 
جاده به اتوبان نیز بسیار خطرناک است. امید است مسئولان برای 

حل این معضل بزرگ در ورودی این روستا چاره اندیشی کنند.
جباری از قزوین

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

کشف یک و نیم تن مواد مخدر در 
درگیری مسلحانه با اشرار

ماموران پلیس در سیستان و بلوچستان در جریان درگیری 
با قاچاقچیان مسلح موفق به کشــف بیش از 1.5تن انواع 

مواد مخدر شدند.
به گزارش همشــهری، مأموران پلیس مبارزه بــا مواد مخدر در 
جنوب شرق کشور در راستای کنترل تحرکات باندهای قاچاق 
مواد مخدر به اطلاعاتی دست یافتند که نشان می داد قاچاقچیان 
حرفه ای در مناطق مرکزی و جنوبی سیستان و بلوچستان، قصد 
دارند محموله بزرگی از مواد مخدر را به منطقه مرکزی کشــور 
منتقل کنند. در این شرایط بود که مأموران به کمین قاچاقچیان 
نشستند. ســردار احمد طاهری، فرمانده انتظامی سیستان و 
بلوچستان در این باره گفت: با انجام اقدامات گسترده اطلاعاتی 
مســیرهای تردد قاچاقچیان در شهرستان های زاهدان، خاش، 
سراوان، ایرانشهر و نیکشهر شناسایی و تکاوران انتظامی به طور 
همزمان در قالب چند تیم پوششی و عملیاتی با اجرای هدفمند 
کمین و طرح مهار، مناطق مورد نظر را تحت کنترل و رصد خود 
قرار دادند و موفق شدند محموله های مورد نظر را شناسایی کنند.

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان ادامه داد: قاچاقچیان 
مسلح مواد مخدر که با خودروهای ســواری 405 و سمند و 
وانت تویوتا در حال انتقال مواد افیونی بودند به محض مشاهده 
تکاوران انتظامی، به سوی آنها تیراندازی کردند و مأموران نیز 
بلافاصله با اتخاذ موضع و تاکتیک مناسب عملیاتی مقابله به 
مثل کرده و با آتش پرحجم خود خودروهای حامل مواد مخدر 

را زمینگیر کردند.
سردار طاهری ادامه داد: قاچاقچیان که توانایی مقابله با تکاوران 
پلیس را نداشتند با رها کردن خودروهای حامل مواد به اطراف 
متواری شدند که در ادامه و طی تعقیب و گریز قاچاقچیان 8نفر از 
آنها دستگیر شدند و در پاکسازی محل های درگیری در مجموع 

بیش از هزار و 600کیلوگرم انواع مواد مخدر کشف شد.
به گفته وی تلاش های پلیس برای دستگیری اعضای دیگر این 

باند قاچاق همچنان ادامه دارد.

گروگان گیری زن و شوهر جوان در تویوتا
مردان مسلح با گروگان گرفتن زن و شــوهری جوان خودروی 
لوکس آنها را سرقت کردند اما ســاعتی بعد با هوشیاری پلیس 

به دام افتادند.
به گزارش همشــهری، این حادثــه عصر دوشــنبه در یکی از 
خیابان های شیراز اتفاق افتاد و در جریان آن 2 مرد مسلح به زور 
سوار یک دستگاه خودروی تویوتا شدند که زن و شوهری جوان 
سرنشینان آن بودند. سردار رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی 
استان فارس در توضیح این حادثه گفت: عصر دوشنبه از طریق 
مرکز فوریت های پلیسی 110 خبری مبنی بر سرقت مسلحانه 
خودرو و آدم ربایی در یکی از خیابان های شیراز به پلیس اعلام و 
مأموران انتظامی برای بررسی موضوع به محل حادثه اعزام شدند.

او ادامه داد: مأمــوران تحقیقات خود را آغــاز و با اقدامات فنی 
و تخصصی موفق شــدند ســارقان مســلح جوان کــه پس از 
مجروح کردن راننده با اســلحه کمری و گروگان گرفتن همسر 
وی، خودرو تویوتای آنان را سرقت کرده بودند، در یک عملیات 

پیچیده در اطراف شیراز دستگیر کنند.
براســاس ایــن گــزارش، هم اکنون متهمــان در بازداشــت 
به سرمی برند و تحقیقات تکمیلی برای مشخص شدن علت اصلی 

گروگان گیری ادامه دارد.
 

ادامه پیگیری ها در
پرونده قتل محیط بان جوان

چند روز پس از قتل برومند نجفی، محیط بان متهم به قتل که 
در مقابل دادگاه و به دست پدر مقتول به قتل رسید، دادستان 
کرمانشاه به این حادثه واکنش نشان داده و از پیگیری پرونده 

خبر داد.
به گزارش همشهری ، برومند نجفی، محیط بان کرمانشاهی 
چندی قبل در جریان تیراندازی به سوی خودرویی که گمان 
می کرد شکارچیان غیرمجاز در آن هستند مرتکب قتل مرد 
جوانی شد و به اتهام قتل بازداشت شــده و مدتی بعد حکم 
قصاصش در دادگاه صادر شــد. به رغم تلاش های انجام شده 
برای بخشش این محیط بان اما اولیای دم برای قصاص اصرار 
داشــتند و در این بین درخواســت اعاده دادرسی متهم در 
دیوانعالی کشور پذیرفته شد و پرونده دوباره به دادگاه برگشت.

چند روز قبل در شــرایطی که نخستین جلســه از دور تازه 
رسیدگی به این پرونده تشکیل شده بود پس از پایان محاکمه، 
پدر مقتول در مقابل مجتمع قضایی به ســوی برومند نجفی 
تیراندازی کرد و او را به قتل رساند. به دنبال این حادثه تلاش ها 
برای دستگیری قاتل که پس از تیراندازی به مکان نامعلومی 

گریخته است آغاز شد.
روز گذشته شهرام کرمی، دادستان عمومی و انقلاب استان 
کرمانشاه در واکنش به این حادثه از پیگیری و بررسی قصورات 
احتمالی در پرونده قتل برومند نجفی محیط بان کرمانشاهی 
خبر داد. او گفت:  دســتگاه قضایی درخصــوص قصورهای 
احتمالی در این پرونده ورود کــرده و پیگیریم که اگر در این 
رابطه، زندان هم قصور داشــته مشخص شــود و با مقصرین 

برخورد خواهیم داشت.
کرمی ادامه داد: در حادثه قتل محیط بان کرمانشاهی به نظر 
می رسد چند عامل در بروز این فاجعه تأثیر گذاشت که یکی 
از آنها فرهنگی است که در اکثر قتل ها، به ویژه در منطقه غرب 
کشور وجود دارد که خانواده مقتول به دنبال این هستند که 
خودشان بدون توجه به قانون حقشان را از قاتل پرونده بگیرند. 
از طرفی در این پرونده فشار رسانه ای بیش از حدی روی پدر 
مقتول برای اخذ رضایت بود، درحالی که ظرفیت انســان هم 

حدی دارد و ممکن است دست به اقداماتی بزند.
وی در ادامه گفت: بارها با پدر مقتول صحبت کردم و ایشان هم 
مدام از نحوه برخورد برخی افراد مشهور برای رضایت گرفتن 
گلایه داشتند و عنوان می کردند که این افراد بدون حتی یک 
عرض تسلیت فشــار می آورند که باید رضایت بدهد. پرونده 
مرحوم برومند نجفی یک پرونده معمولی بود که متأســفانه 
آن را حساس کردند، با این حال پیگیر مشخص شدن قصور 

احتمالی هستیم.

کوتاه از حادثه آیا خانواده قربانیان از قصاص قاتلان می گذرند؟

داخلی

جمشید شــارمهد، سرکرده 
گروهک تروریستی تندر در 
هفتمین جلسه رسیدگی به 
این پرونده در دادگاه انقــلاب تهران از انگیزه 
این گروهک بــرای انفجار خونین حســینیه 

شیراز گفت.
به گزارش مرکز رســانه قــوه قضاییه؛ صبح 
دیــروز هفتمین جلســه از دادگاه جمشــید 
شارمهد سرکرده گروهک تروریستی انجمن 
پادشاهی»تندر«، به ریاست قاضی ابوالقاسم 
صلواتی در شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی و با 
حضور مستشار دادگاه، وکیل متهم و نماینده 

دادستان برگزار شد.
براساس کیفرخواست صادر شده در این پرونده، 
جمشید شــارمهد متولد 1۳۳4 تبعه ایران و 
دارای تابعیت مضاعف آلمان و اقامت در آمریکا 
است. وی متهم است به افســاد فی الارض از 
طریق طراحی و هدایت اقدامات تروریســتی 
ازجمله بمب گذاری در حســینیه شــیراز در 
تاریخ 24 فروردین 1۳8۷ که موجب به شهادت 
رسیدن 14 نفر و مجروح شــدن تقریباً ۳00 
نفر شده اســت که 15نفر از آنها کودک بودند. 
تلاش برای بمب گذاری در ســد سیون شیراز 
در تاریخ 25 آبــان 1۳85 و برنامه ریزی جهت 
ترور مسئول پروژه ســد، همچنین انفجار در 
کفشداری حرم حضرت امام )ره( در تاریخ ۳0 
آبان 1۳88 و آتش سوزی در هتل جهان تهران 
در هنگام ساخت و تهیه بمب جهت انفجار در 
حوزه علمیه آیت الله العظمی گلپایگانی نیز از 

دیگر موارد اتهامی، متهم است.

روز گذشته و در ابتدای هفتمین جلسه محاکمه 
این مرد، قاضی صلواتی از متهم خواست تا برای 

پاسخ به سؤالات در جایگاه مستقر شود.
قاضی ســپس از متهم خواست تا درخصوص 
انفجار شیراز، نحوه برنامه ریزی، تصمیم نهایی 
و دستور به عوامل دخیل در انفجار توضیح دهد 
که وی گفت: یکی از انجمن های تشکیل شده 
علیه جمهوری اسلامی ایران انجمن شیراز بود 
که فردی به نام مجید راســتگو ســرگروه این 
انجمن بود و درخواســت اجرای برنامه طرح 
انفجار حسینیه شیراز را در سر داشتند. مجید 

راستگو طراح و اجرا کننده این عملیات بود.
قاضــی صلواتــی در ادامه گفت: شــما علیه 
نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران اعلام 
براندازی کردی، طراح و دستور دهنده اجرای 
عملیات های انفجاری در نقاط مختلف کشور 

بودی، در رابطه با این موارد توضیح دهید.
متهم نیز پاســخ داد: من اعلام براندازی علیه 

جمهوری اســلامی ایران کردم امــا طراح و 
دســتور دهنده اجرای عملیات های انفجاری 
نبودم. چون در حسینیه شــیراز بسیجیان و 
سپاهیان در تردد بودند این انفجارها انجام شد.

قاضی صلواتی گفت: کودک 10 ساله سپاهی 
است یا بسیجی؟

متهم پاسخ داد: مجید راســتگو محل انفجار 
حسینیه شیراز را تأیید کرد.

دراین هنگام قاضی گفت: به شما پیشنهاد داد 
و در ادامه تأیید کــردی! فردي به نام تقوی در 
شــمال تهران مبلغ 200 هزار دلار برای تهیه 
بمب به نفرات شما داد و مبلغ یک میلیون دلار 
هم توسط خانمی به نام اعظم، برای تهیه بمب 
و سلاح به نفرات شما داده شد، دستور پرداخت 
این پول ها را شما دادی؟ از شهادت کودکان و 
انفجار حسینیه شیراز چه لذتی بردی؟ و در این 
هنگام با دستور قاضی فیلم مربوط به مصاحبه 
جمشید شارمهد پس از انفجار حسینیه شیراز 

در دادگاه منتشر شد.
پس از آن متهم گفت: آن محــل مکان تردد 

سپاهیان و بسیجیان بود.
قاضی در ادامــه از متهم پرســید: اظهارات و 
مصاحبه هایی که درخصوص مسائل مختلف 
تروریستی انجام دادی را قبول داری؟ که متهم 
آن را قبول کرد. سپس قاضی از متهم پرسید 
که گناه مردم رشت که قصد حضور در مصلی 
و شــرکت در نمازجمعه را داشتند چه بود که 
به فردی به نام یحیی زاده دســتور انتقال بمب 
و انجام انفجار در آن محل را صادر کردی؟ اما 
متهم پاسخ داد:  من هیچ دستوری در این رابطه 
ندادم. قاضی همچنین درباره انفجار کفشداری 
حرم مطهر امام خمینــی )ره( از متهم توضیح 
خواست که او گفت: بیژن عباسی که انجام این 
عملیات را برعهده داشت از فعال های گروه در 

جنوب ایران بود که با انجمن هماهنگ بود.
قاضی صلواتی رو به متهم گفت: شــما دستور 
اجرای عملیات انفجار دکل صدا و ســیمای 
استان فارس را صادر کردی؟ و متهم پاسخ داد: 
به من پیشنهاد دادند و من هم قبول کردم. در 
پایان جلســه قاضی از متهم پرسید: چند روز 
قبل درخواســت انجام گفت وگــوی تلفنی با 
اعضای خانواده و همســرت در خارج از کشور 
را تقاضا کردی که مــورد موافقت دادگاه قرار 
گرفت، آیا توانستی با خانواده  ات تماس بگیری؟ 
و متهم پاسخ داد:  بله تماس گرفتم و با همسرم 
صحبت کردم و به این ترتیب ختم جلسه اعلام 
و ادامه رســیدگی به پرونده به جلسه بعدی 

موکول شد.

هفتمین  جلسه محاکمه جمشید شارمهد برگزار شد

اعترافات سرکرده گروهک تندر در دادگاه 
دادگاه

خواســتگار اســیدپاش که جان 
دختر مــورد علاقــه اش را گرفته، 
جوان نویسنده که دست به جنایت 
مسلحانه زده و مردی که در درگیری جوان آشنایی را 
به قتل رسانده بود، محکومانی هستند که امروز برای 
اجرای حکم قصاص پای چوبــه دار می روند و تنها 

راه نجاتشان، جلب رضایت خانواده قربانیان است.
به گزارش همشهری، نخستین پرونده مربوط به 
جوانی است که دهم مرداد سال89 در اسلامشهر 
روی دختری جوان اســید پاشــید. قربانی این 
حادثه دختری بود 2۳ساله که به شدت از ناحیه 
صورت و دســت مصدوم شــد و برای درمان به 
بیمارستان انتقال یافت. وقتی مأموران بالای سر 
او در بیمارستان حاضر شدند، دختر جوان گفت: 
حدود 6ســال قبل با جوانی به نام مهران آشــنا 
شدم و وقتی رابطه ما جدی شــد،  مهران از من 
خواستگاری کرد. اما در رفت وآمد های خانوادگی 
متوجه شــدیم که با یکدیگر تفــاوت و اختلاف 
داریم، بــه همین دلیل بود که خانــواده ام با این 
وصلت مخالفت کردند. با وجود این او دست بردار 
نبود و می گفت یا باید با من ازدواج کند یا قید این 
زندگی را می زند. اما من به او جواب منفی دادم و  
با این حال روز حادثه مهران با من تماس گرفت 
و به بهانه اینکه برایم غذای نذری آورده خواست 
مقابل خانه مان بیاید تا آخرین حرف هایش را هم 
بزند. وی ادامــه داد: در را که باز کردم او را مقابل 
خود دیدم. قابلمه ای کوچک در دست داشت اما 
تا ســرم را بلند کردم، مایع درون آن را به صورتم 
پاشید. ناگهان سر و صورتم گر گرفت و چشمانم 
سیاهی رفت. فریاد کمک سر دادم که بعد مرا به 
بیمارستان رســاندند و متوجه شدم مهران برای 

انتقام جویی دست به اسیدپاشی زده است.
 10روز بعد از این حادثه، دختر جوان به دلیل شدت 
ســوختگی جانش را از دســت داد و در تحقیقات 
پلیسی عامل اسیدپاشی مرگبار دستگیر شد. او به 
جرم خود اقرار کرد و معلوم شد که خودش نیز هنگام 
اسیدپاشی، دچار 25درصد سوختگی شده بود. وی 
در بازجویی ها گفت: من عاشــق شده بودم و دختر 
موردعلاقه ام مرا دوســت نداشت. من نمی خواستم 
او با مرد دیگری ازدواج کند. تصمیم بی رحمانه ای 
بود اما اصلا در حال خودم نبودم و حالا که او جانش 
را از دست داده به شدت ناراحتم. متهم این پرونده 
مدتی بعد در شــعبه11۳ دادگاه کیفری پای میز 
محاکمه رفت و به قصاص محکوم شــد.اگرچه این 
حکم با اعتراض متهم مواجه و پرونده به شــعبه۳2 
دیوان عالی کشور فرستاده شده بود اما قضات حکم 
را تأیید و قابل اجرا دانستند. به این ترتیب پرونده به 
اجرای احکام دادسرای جنایی تهران فرستاده شد 
تا مقدمات اجرای حکم قاتل اسیدپاش فراهم شد. 
روز چهارشنبه دوم شهریورماه تاریخی بود که برای 
اجرای حکم خواســتگار محکوم به قصاص تعیین 

شــد و سرنوشــت او امروز پای چوبه دار مشخص 
خواهد شد.

قتل مرد بنگاه دار 
دومین مردی کــه امروز پــای چوبــه دار می رود، 
15مرداد سال92 مرد بنگاه داری را به خاطر مزاحمت 
برای همســر برادرش به قتل رساند و جسدش را در 
بیابان های اسلامشهر رها کرد. ماجرا از این قرار بود 
که 16مرداد همان سال، زنی به اداره پلیس رفت و خبر 
از ناپدیدشدن شوهرش داد. شوهر این زن بنگاه دار 
بود و آخرین بار برای انجام کارش از خانه خارج شده و 
دیگر خبری از او نشده بود. درحالی که جست و جو برای 
یافتن مرد گمشده ادامه داشت، به کارآگاهان جنایی 
خبر رســید که جســد مردی در بیابان های اطراف 
اسلامشهر توسط چوپانی کشف شده است. مشخصات 
جسد با مرد گمشده مطابقت داشت و به این ترتیب 
مشخص شد که مرد گمشــده  قربانی جنایت شده 
است.  ماموران پلیس در ادامه دریافتند که مقتول روز 
حادثه با مردی که قصد فروش خانه اش را داشته قرار 
داشته است. این مرد بازداشت شد و در بازجویی ها به 

قتل مرد بنگاه دار اقرار کرد.
 وی گفت: مدتی قبل بــرادرم گفت که مقتول برای 
همسرش مزاحمت ایجاد کرده و همین حرف او باعث 
شد تا آتش کینه در دل من روشن شود و تصمیم به 
انتقام بگیرم. وی ادامــه داد: روز حادثه با مقتول که 
بنگاه دار بود تماس گرفتم و به بهانه اینکه قصد فروش 
خانه ام را دارم،  وی را به محل حادثه که ســاختمانی 
نیمه کاره بود کشاندم و در درگیری جان او را گرفتم. 

متهم پس از اعتراف به قتــل در دادگاه محاکمه و به 
قصاص محکوم شــد. او امروز پای چوبه دار می رود و 

سرنوشتش در گرو تصمیم اولیای دم خواهد بود.

نویسنده ای که قاتل شد
 اما آخرین فردی که نامش در فهرســت محکومان 
به قصاص قرار گرفته مردی نویسنده است که جان 
فردی آشنا را گرفته اســت. ماجرای این جنایت به 
28بهمن سال95 برمی گردد. آن روز به تیم جنایی 
پایتخت خبر رسید که مردی ۳2ساله به ضرب گلوله 

کشته شده است.
نخســتین کســی که تحت بازجویی قرار گرفت 
همســر مقتول بود. زن جوان گفــت:  صبح بود که 
برای انجام کارهایم سوار خودروی 206 خود شدم و 
ازخانه بیرون رفتم. چون کارم طول می کشید، پسر 
2ساله ام را به مادرم سپردم تا اینکه حوالی ساعت 
6بعدازظهر در اتوبان آزادگان لاســتیک ماشینم 
پنچر شــد. با همســرم تماس گرفتم و او گفت که 
همانجا داخل ماشــین بمانم تا برسد. دقایقی بعد 
رسید و درحالی که به ســمت صندوق عقب رفت 
تا زاپاس و جک را بردارد ناگهان مردی را دیدم که 
کلاه کاسکت به سر داشت و به طرف شوهرم رفت. 
او قصد زورگیری از شوهرم را داشت اما با هم درگیر 
شدند و آن مرد اسلحه اش را که داخل کاوری پنهان 
کرده بود بیرون کشید و به شوهرم شلیک کرد. پس 
از شــلیک ۳گلوله فرار کرد و من با جیغ و فریاد از 
خودروهای عبوری کمک خواســتم تا اورژانس را 
خبر کنند. اگرچه این زن مدعی بود شوهرش توسط 

یک زورگیر مسلح به قتل رسیده اما اظهارات یک 
شاهد دروغ او را فاش کرد. این شاهد می گفت که 
مرد تیرانداز صورتش باز بود و کلاه کاسکت نداشت 
و اصلا زورگیر نبــود. او ناگهان بالای ســر مقتول 
رفته و جانش را گرفته بود. ســرانجام با بازداشت 
زن جوان حقیقت فاش و مشــخص شد که قاتل، 
خواستگار ســابق این زن بوده است. زن جوان که 
چاره ای جز بیان حقیقت نداشت گفت: خواستگار 
سابقم مهدی نام داشت که مدتی با هم نامزد بودیم 
اما به دلایلی نامزدی مان به هم خورد و من با پســر 
همسایه مان ازدواج کردم. شوهرم اما اذیتم می کرد 
و همیشه مرا کتک می زد، حتی چندین بار تصمیم 
به جدایی از او گرفته بودم اما قبول نمی کرد. چند 
وقت قبل نام مهدی خواستگار سابقم را در اینستا 
سرچ کردم و فهمیدم نویسنده موفقی شده است. 
برایش پیامی فرستادم و به این ترتیب پس از سال ها 
یکدیگر را ملاقات کردیم.  وی ادامه داد: وقتی سفره 
دلم را برایش باز کردم و او شنید از شوهرم ناراضی 
هستم، تصمیم گرفت او را گوشمالی بدهد اما این 
ماجرا به جنایت منجر شــد. با افشای این حقیقت، 
 مرد نویســنده که 20جلد کتاب نوشــته و بازیگر 
تیزرهای تبلیغاتی و استاد نقاشی نیز بود،  دستگیر 
شد. او مدعی شــد که قصد قتل نداشــته و وقتی 
اسلحه را می خریده، فروشنده به او گفته که اسلحه 
شکاری و مانند تیروکمان است که حتی کبک را هم 
نمی کشد. پرونده این مرد پیچ و خم قضایی را طی 
کرده و حالا به مرحله اجرا رسیده و قرار است امروز 

وی پای چوبه دار برود.

ریزش مرگبار معدن در شمال کرمان
ریزش معدن در منطقه کوهبنان یک معدنچی را زیر آوار گرفتار 
کرد و جان او را گرفت. به گزارش همشــهری، این حادثه صبح 
دیروز در معدنی موسوم به هشونی در شهرستان کوهبنان واقع 
در شمال استان کرمان اتفاق افتاد. محمدرضا مصباح، مدیرکل 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان گفت: این معدن سال 
گذشته ناایمن ارزیابی شده و اخطار کتبی نیز دریافت کرده بود. 
او درباره جزئیات این حادثه گفت: هنگام ریزش معدن 6نفر از 
کارگران حضور داشتند که 5نفر از آنان با اســتفاده از راه فرار 
اضطراری موفق به نجات جان خود شدند و در سلامت هستند. 
او ادامه داد:  پیکر فرد فوت شده از زیر آوار معدن بیرون کشیده 
شده است و بررسی ها نشان می دهد که حادثه هنگام پیشروی 

کارگران رخ داده است. او ادامه داد: باتوجه به بازرسی های سال 
قبل، این معدن ناایمن ارزیابی و به بهره بردار برای ایمن سازی ، 
اخطار کتبی ارائه شــده و مراتب به مقامات قضایی نیز گزارش 
شده بود که در اردیبهشت ماه امسال دســتگاه قضا برای رفع 
ایرادها و انجام اقدامات ایمنی مهلت سه ماهه به معدن داده بود 
که متأسفانه این اتفاق رخ داد. اگر تخلف بهره بردار در این حادثه 

احراز شود، حتما برابر با قانون برخورد انجام خواهد شد.
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روزنامه گلوبال تایمز  ]چین[

 پکن به راه حل نظامی 
برای تایوان سوق داده شد

از زمانی که تســای اینگ ون، رئیس حــزب دمکراتیک 
خلق و رهبر فعلی تایوان، در ماه مــی 2016 قدرت را در 
دست گرفت، 58عضو کنگره آمریکا از این جزیره دیدن 
کرده اند. بازدید از تایوان و همچنین فروش تســلیحات 
آمریکایی به این جزیره، سیگنال های بسیار اشتباهی را 
به جدایی طلبان تایوان ارسال  و آنها را تشویق می کند تا 
به دنبال حمایت خارجی باشند. واشنگتن با زیر پا گذاشتن 
وعده احترام به اصل چین واحد، به پکن خیانت کرد و این 
آمریکا بود که چین را وادار کــرد تا به فکر راه حل نظامی 

برای تایوان باشد.

شیوع ویروســی مرگبار در جهان، 
تشــدید آثــار تغییــرات اقلیمی، 
جنگ های بی امانی که به قدرت های 
جهان بهانه تسلیح مجدد را داده و اختلال گسترده 
در زنجیره تامین کالا، بحران های بزرگی هســتند 
که جهان امروز با آنها مواجه اســت؛ بحران هایی که 
درصورت برطرف نشدن می توانند با سرعت بیشتری 
بشر را به سمت نابودی بکشانند. »آنتونیو گوترش« 
دبیرکل ســازمان ملل متحد بارها هشدار داده که 
حل این بحران هــا نیازمند اقدام جمعی اســت. او 
اخیرا طی سخنانی گفته است: »یا باید اقدام جمعی 
کرد؛ یا خودکشی جمعی« همزمان روند چندقطبی 
شدن و ایجاد شکاف میان قدرت های غرب-شرق و 
شمال- جنوب هم شدیدتر شده است. عمیق تر شدن 
شکاف های ژئوپلیتیکی تحت تأثیر حمله روسیه به 
اوکراین، بســیاری از فرایند هایی که از سال ها قبل 
برای بهبود وضعیت جهان آغاز شده بودند را وارونه 
کرده است: جنگ اوکراین به بالا رفتن قیمت انرژی و 
مواد غذایی منجر شده است. همزمان، کشورها برای 
جبران نیاز خود، نیروگاه های زغال سنگی  را راه اندازی 
کرده  اند و همین تلاش ها، برنامه ریزي هاي کاهش 
آلودگی های کربنی در جهان را بی اثر ساخته است. 

کنفرانس بازبینی پیمان منع گســترش سلاح های 
اتمی در بحبوحه تنش های شــدید ژئوپلیتیکی و 
تهدید های هسته ای غرب و شرق آغاز شده و احتمالا 
بی نتیجه به پایان خواهد رســید. چین و آمریکا هم 
یک دوره تنش کم سابقه را سپری می کنند و بسیاری 
از همکاری های مشترک را متوقف کرده اند. رقابت  
شــدید میان قدرت های جهان مانــع ایجاد نگرش 
سازنده شــده و رکود اقتصادی گسترده، دولت ها را 
به سمت ترویج سیاست های ملی گرایانه پیش برده 
است. به طور کلی، وضعیت جهان درحال حاضر متاثر 
از دست کم 4بحران بزرگ است که برطرف ساختن 
آنها نیازمند توجه و همکاری کشورها در یک جهان 

به شدت چند پاره است.

تسلیح دوباره جهان
جنگ میان اوکراین و روسیه علاوه بر نمایش 

ناکارآمدی سازمان ملل متحد در جلوگیری 1
از وقوع چنین درگیری هایی،  نشان داد روند تخریب 
زیربنای امنیتی که در طول جنگ ســرد در جهان 
ایجاد شده،  تا چه حد جدی است. این زیربنا شامل 
مجموعه ای از معاهدات بین المللی بود که روند تولید 
و تملک تســلیحات در جهان را کنتــرل می کرد، 
شــفافیت را افزایش و خطر بروز سو تفاهمات میان 
دولت ها را کاهش می داد اما خروج قدرت های بزرگ 

ازجمله روسیه و آمریکا از این پیمان ها، روند فروپاشی 
آنها را آغــاز کرد. چنیــن رونــدی در دوران وقوع 
درگیری هــای نظامــی و اوج گرفتــن رقابت های 
تسلیحاتی می تواند فاجعه بار باشد. براساس گزارش 
اندیشــکده شــورای روابط خارجی، درحال حاضر 
دست کم 27درگیری مسلحانه در جهان جریان دارد 
که عمر تعدادی از آنها، مانند جنگ یمن، ســوریه، 
فلسطین و درگیری های پاکستان و افغانستان یک 
دهه یا بیشتر اســت. بودجه نظامی کشورهایی که 
هدایتگر جنگ های بزرگ جهان هســتند هم رو به 
افزایش گذاشته اســت. همزمان روابط آمریکا با دو 
قدرت بزرگ نظامــی جهان یعنی روســیه و چین 
مخدوش شده است. روسیه برسر موضوع اوکراین با 
غرب درگیر اســت و چین مصمم است قابلیت های 
تسلیحاتی خود را متناســب با تهدید های موجود 
به ویژه به خاطر بحران تایوان توســعه دهد. از سویی 
دیگر، رقابت بر سر توسعه تسلیحات هسته ای هم در 
جهان رو به افزایش گذاشته است. براساس گزارش 
مؤسسه پژوهش های صلح استکهلم، زراد خانه های 
هســته ای در جهان برای اولین بار طــی چند دهه 
گذشته از نظر کمی و کیفی درحال توسعه هستند. 
مجموع کلاهک های هسته ای جهان بیش از 12هزار 
مورد اعلام شده که از این میان 2هزار کلاهک آماده 
استفاده در اختیار روسیه و آمریکا قرار دارند. حتی 
تهدید مستقیم به حمله هسته ای، چیزی که پس از 
جنگ سرد تقریبا هیچ رهبر سیاســی و نظامی در 
جهان آن را بــه زبان نیاورده  بود هــم با آغاز جنگ 

اوکراین از سوی روسیه مطرح شده است.

تغییرات اقلیمی
هیچ ســالی جهان تا این اندازه مستقیم با 

ضربه های مهلک تبعــات تغییرات اقلیمی 2
مواجه نشــده بود؛ خشکســالی هایی که همواره در 
لابه لای اخبار مربوط به کشورهای خاورمیانه یا آفریقا 
به چشــم می خوردند و به دســت فراموشی سپرده 
می شدند، امسال گریبان اروپا و آمریکا را هم گرفت. 
از ابتدای سال تاکنون بیش از 660هزار هکتار زمین 
در اروپا دراثر گرمای شدید و آتش سوزی های طبیعی 
سوخته و نابود شده؛ رقمی که نسبت به سال 2017 
افزایشی 56درصدی داشته است. تخمین ها نشان 
می دهد تا پایان سال جاری میزان زمین های سوخته 
اروپا به یک میلیون هکتار خواهد رسید. بانک مرکزی 
اروپا سال گذشته اعلام کرد آتش سوزی های وسیع 
تحت تأثیــر تغییــرات اقلیمــی می تواند تا ســال 
2030بیش از 4درصد از تولید ناخالص داخلی اروپا را 
نابود کند. از سویی دیگر، بارش باران های سیل آسا و 

جاری شــدن ســیل به مناطق مختلف آسیب های 
جدی وارد کرده است. از ابتدای ماه جاری میلادی 
بیش از 20کشور جهان درگیر سیلاب های مرگبار 
شده اند. همچنین براساس گزارش خسارات بیمه ای 
شرکت بیمه مونیخ، در نیمه اول سال جاری بالغ بر 
65میلیارد دلار خسارت ناشــی از رویداد های آب و 
هوایی به آمریکا وارد شده است. در یمن جنگ زده و 
فقیر هم بالغ بر 12هزار نفر در اثر وقوع سیل آواره و 
در گامبیا بالغ بر 5هزار نفر بی خانمان شده اند. در این 
شرایط متولیان رسیدگی به بحران تغییرات اقلیمی 
تصمیم تأثیرگذاری اتخاذ نکرده اند و حتی گام هایی 
هم در خلاف مســیر مهار تغییرات اقلیمی برداشته 
شــده اند. مهم ترین آنها تصمیم رهبران اروپایی به 
استفاده دوباره از زغال سنگ در غیاب گاز روسیه و 
تحت تأثیر اختلال بازار انرژی اســت. در این میان، 
نشســت آماده ســازی کنفرانس تغییرات اقلیمی 
سازمان ملل در »بنُ« بدون پیشرفت محسوسی به 

پایان رسیده است.

همه گیری کرونا
کرونا 2سال و نیم است که زمین را درمانده 

کرده است. اگرچه وضعیت امروز همه گیری 3
در جهان به لطف واکسیناســیون گســترده بسیار 
خوشایند تر از گذشته است، اما هنوز نمی توان کرونا 
را بحرانی حل شده نامید. سازمان بهداشت جهانی 
در تابســتان ســال جاری هر هفته 15هزار مرگ 
کرونایی ثبت کرده است. آمار موارد جدید ابتلا در 
جهان بیش از 352هزار نفر در روز اعلام شده است و 
ژاپن، کره جنوبی، روسیه، تایوان و استرالیا به ترتیب 
بیشــترین تعداد موارد ابتلای جدیــد را در جهان 
دارند. عــلاوه بر این، تــا به امروز بــه دلایلی نظیر 
مقاومت مردم و کمبود واکسن، کمتر از 20درصد از 
جمعیت آفریقا واکسینه شــده اند. درحقیقت روند 
مدیریت بیماری و تامین دارو و واکســن در جهان 
دوپاره شده است. کشورهای نیمکره شمالی زمین 
دسترسی بهتری به این تجهیزات دارند، درحالی که 
ســرعت تامین دارو و درمــان برای کشــورهای 
نیمکره جنوبی بســیار کندتر از روند پخش ویروس 
اســت. همچنین درگیری و اختلاف نظر بر سر حق 
ثبت اختراع واکسن کرونا و دسترسی آزاد به فرمول 
داروهای کرونــا همچنان ادامــه دارد. مداخله این 
بیماری در سازوکار اقتصاد جهانی هم پایان ناپذیر 
می نماید، علی الخصوص به واســطه قرنطینه های 
طولانی مدتی که با هر بار شیوع ویروس در چین به 
اجرا گذاشته می شود. سیاست »کووید-صفر« چین 
از ابتدای همه گیری کرونا تا به امروز آســیب های 

زیادی به اقتصاد جهانی و چرخه تامین کالا در جهان 
وارد کرده که در کنار تبعات اقتصادی جنگ اوکراین 
منجر به افزایش تورم و بالارفتــن قیمت کالاهای 
مصرفی در جهان شده است. اقتصاد چین، به عنوان 
یکی از بزرگ تریــن اقتصاد های جهان هم از تبعات 
این سیاست در امان نمانده است. چین از رسیدن به 
هدف 5.5درصــدی تولید ناخالص ملــی تا پایان 
سال2022 عقب مانده و رشد اقتصادی این کشور 
در3 ماهه دوم ســال جاری به نسبت زمان مشابه در 

سال گذشته کاهشی 2.6درصدی داشته است.

چرخه معیوب تجارت جهانی
بازارهــای جهانی حوزه دیگری اســت که 

به شدت تحت تأثیر تنش های ژئوپلیتیکی و 4
اختلالات ناشی از همه گیری قرار گرفته است. روابط 
اقتصادی میان 2قدرت بزرگ جهان، چین و آمریکا، 
از دوران ریاست جمهوری دونالد  ترامپ مخدوش شد 
و ورود جو بایدن به کاخ سفید و میانجیگری سازمان 
تجارت جهانی هم نتوانست روابط را ترمیم کند. از 
سوی دیگر، روابط کشــورهای اروپایی هم با چین 
چندان عالی نیســت. درعین حال وضع تحریم های 
تلافی جویانه از سوی بیش از 40کشور کلیدی علیه 
روســیه روند صادرات و واردات در جهان را مختل 
ساخته اســت. در این میان نباید فرضیه آغاز جنگ 
میان چین و آمریکا برســر تایوان هم فراموش کرد؛ 
فرضیه ای که می تواند کوچکتریــن خوش بینی ها 
درباره تداوم تجارت آزاد و جهانی شدن اقتصاد را به 
نابودی بکشــاند. تنش های کنونی میان قدرت های 
تجاری جهان و در پی آن اختلال در زنجیره تامین 
کالا تحت تأثیر جنگ اوکرایــن، همه گیری کرونا و 
سیاست»کووید- صفر« چین مشکلاتی نظیر رکود 
کسب وکارها و بازارها، اختلال در چرخه تولید، ناامنی 
غذایی، کمبود و قحطی به وجود آورده است. عمده 
این مشکلات ناشی از کمبود مواداولیه، مواد غذایی و 
سوخت است که قیمت بیشتر آنها از زمان آغاز کرونا 
و ســپس آغاز جنگ اوکراین چند برابر شده  است. 
براســاس گزارش اخیر ســازمان ملل مجموع این 
مشکلات در ســال جاری منجر به افزایش جمعیت 
گرســنگان جهان به بیش از 828میلیون نفر شده 
است. همچنین بحران افزایش هزینه های زندگی در 
جهان، بیــش از 71میلیون نفــر را در 159اقتصاد 
درحال توســعه جهان به ورطه فقر کشــانده است. 
کشورهای توسعه یافته هم از گزند این چالش ها در 
امان نمانده اند و بحران تــورم و افزایش هزینه های 
زندگی مردم و رهبران این کشــورها را در آمریکا و 

اروپا تحت فشار قرار داده است. 

4بحران و یک جهان چندپاره
 جنگ، تغییرات اقلیمی، کرونا و اختلال در زنجیره تامین کالا، در غیاب همکاری های بین المللی برای عبور از آنها، جهان را

به سمت روزهای تاریک هدایت کرده است

نه بنگلادش، نه میانمار؛ مسلمانان روهینگیا پناهی ندارند
شرایط برای اقلیت مسلمان در دو سوی مرز میانمار و 
بنگلادش در جنوب شرق آسیا وخیم است. مسلمانان 
روهینگیا سال هاست که از شــدت حملات بودائیان 
تندرو مجبور به فرار از محــل اقامت خود در اســتان راخین میانمار 
شده  و به آن سوی مرز رفته اند اما در بنگلادش نیز اوضاع آنها به شدت 

بحرانی است.
بر اثر خشونت ها تا کنون 750هزار مســلمان از میانمار به بنگلادش 
گریخته اند، با این حال دولت بنگلادش نیز مدت هاست که پناهندگان 
را به عنوان یک بــار اضافی روی دوش خود درنظــر می گیرد که فقط 
هزینه های اقتصادی این کشور را بیشــتر کرده اند. گزارش ها حکایت 
از آن دارد که مســلمانان روهینگیا حتی در بنگلادش نیز تحت آزار و 
اذیت نیروهای امنیتی و پلیس قرار می گیرند. اکونومیست در گزارشی 
به نقل از یکی از مسلمانان روهینگیا نوشته است: »مهم نیست که در 
کدام سمت مرز باشی، تجربه گرســنگی، بدبختی و محاصره در میان 

سیم های خاردار یکسان است.«
تا پیش از سال 2017جمعیت مسلمانان در جنوب میانمار 1.3میلیون 
نفر اعلام شــده بود و گزارش ها اکنون این آمار را حدود 600هزار نفر 
اعلام کرده اند. گفته شده بسیاری از مسلمانان به بنگلادش گریخته اند 
و بسیاری نیز در مسیر فرار و یا بر اثر شکنجه در میانمار جان خود را از 

دست داده اند.

امروزه حدود یک پنجم از مســلمانانی که در میانمار باقی مانده اند در 
منطقه محصوری شبیه اردوگاه های کار اجباری زندگی می کنند. این 
اردوگاه ها در ابتدا برای 2 سال طراحی شده بودند اما عمر آنها اکنون 
به بیش از 2 دهه می رسد و بسیاری از آنها در سال های گذشته در اثر 
سیل و باران های موسمی به شدت آســیب دیده اند. همچنین بیش از 
سه چهارم روهینگیایی های آواره به هیچ وجه نمی توانند اردوگاه های 
خود را ترک کنند. بقیه هم فقط می توانند به یک محله یهودی نشین 
در شهر سیتوه در مجاور اردوگاه یا به بیمارستان عمومی سیتوه مراجعه 

کنند. ارجاع پزشکی هم فقط برای مواقع اضطراری داده می شود و حتی 
گرفتن مجوز آن چند روز طول می کشد.

ســازمان ملل می گوید که این شــرایط برای ایجاد »مرگ تدریجی« 
روهینگیایی ها ایجاد شده است. بین تجارب روهینگیایی ها در ایالت 
راخین میانمار و تجربیــات آنها در اردوگاه هــای آوارگان بنگلادش 
شباهت های بسیاری وجود دارد. در بنگلادش نیز مسلمانان اجازه کار 
ندارند و حتی اجازه خروج از اردوگاه ها نیز به آنها داده نمی شود. مقامات 
بنگلادشی مغازه ها و مدارس در اردوگاه ها را تخریب کرده اند و به قول 
یکی از آوارگان، اردوگاه ها در بنگلادش تبدیل به اردوگاه های بازداشت 

شده اند که امکان ورود و خروج از آن نیست.
همچنین در اردوگاه های روهینگیایی ها در بنگلادش باندهای جنایتکار 
آزادانه فعالیت می کنند و قتل، آدم ربایی و سرقت جریان دارد. براساس 
گزارش  گروه های حقوق بشــری، نیروهای امنیتی بنگلادش بسیاری 
از این گروه ها را آزاد گذاشــته اند تا هر کاری می خواهند انجام دهند. 
به نظر می رســد که زندگی برای روهینگیایی هــا در اردوگاه ها بدتر از 
زندان شده اســت. حداقل زندانیان مدت محکومیت خود را می دانند، 
اما روهینگیاها نمی دانند که آیا روزی از این شرایط رها خواهند شد یا 
خیر؟ آنها حتی اگر هم آزاد شوند، دیگر خانه ای برای بازگشت ندارند، 
چون مقامات نظامی میانمار مدت ها پیش روستاهای محل زندگی آنان 

را تخریب کرده اند.

گزارش 2

گزارش 1

تولید سوخت در غزه تحت محاصره 
همزمان با افزایش قیمت سوخت در نوار غزه، یک جوان 
فلسطینی با استفاده از تجهیزات ساده، پلاستیک های 

بازیافتی را به گازوئیل تبدیل می کند

بیش از 15ســال از محاصره خفقان آور نوار غــزه می گذرد؛ 
محاصره ای که بنا بر اعلام سازمان های حقوق بشری این منطقه 
را به زندان روباز بیش از 2میلیون فلسطینی تبدیل کرده است. 
محاصره زمینی، دریایی و هوایی نوار غزه تقریبا تمام جنبه های 
زندگی ساکنان را تحت تأثیر قرار داده و اقتصاد منطقه را ویران 
کرده اســت. این محاصره غیرانســانی، اکنون فلسطینی ها را 
مجبور کرده تا برای کالاهایی که وارداتشــان ممنوع اســت 
به دنبال راه های جایگزین باشــند. سوخت در صدر این کالاها 
قرار دارد؛ تل آویو بر مقدار و قیمت ســوخت وارد شده به غزه 
به شدت نظارت و کنترل دارد و همین مسئله باعث گرانی بیش 

از پیش آن شده است.
انس الکفرنه شهروند 33ساله فلسطینی در شهر بیت حانون 
در شمال نوار غزه ازجمله کسانی است که به دنبال راهی برای 
حل مشکل کمبود سوخت بوده است. او در بحبوحه افزایش 
قیمت سوخت به کمک برادرانش و با اســتفاده از تجهیزات 
و وسایل ساده، پلاستیک های بازیافتی را ســوزانده و از این 
طریق گازوئیل تولیــد می کند. پلاســتیک بازیافتی موادی 
اســتراتژیک در نوار غزه به شــمار می رود و از آن در صنایع 
مهمی استفاده می شود. بر همین اساس در تمام منطقه تحت 
محاصره، کودکان زیادی هستند که هرروزه در میان انبوهی 
از زباله ها به دنبال پلاســتیک های بازیافتی هستند تا آنها را 
به مراکز بازیافت بفروشــند. این پلاســتیک ها پس از تمیز و 
خردشــدن برای اســتفاده در صنایع مختلف به کارخانه ها 

فروخته می شوند.
به گزارش پایگاه خبری المانیتور، در نــوار غزه روزانه بیش از 
700تن پســماند جامد تولید می شــود و مأموران شهرداری 
معمولا این زباله ها را به مراکز دفن زباله در امتداد مرز شرقی 
منتقل می کنند؛ در اینجاســت که کارگران کم درآمد بخش 
زیادی از زباله های پلاستیکی را جمع آوری می کنند تا توسط 
شــرکت ها و کارخانه ها بازیافت شــوند. در نــوار غزه بیش از 

یک میلیون نفر زیر خط فقر مطلق زندگی می کنند.

کارگاهی کوچک، محصولی قابل توجه 
المانیتور نوشته که الکفرنه در کارگاه کوچک خود با جداکردن 
و قراردادن قطعات پلاســتیکی در دیگی بزرگ که دمای آن 
به 350درجه ســانتی گراد می رسد، ســوخت تولید می کند. 
به طور میانگین تبدیل کردن تکه های پلاســتیک به گریس 
10ساعت طول می کشد. در مرحله بعد، تجزیه گریس بخاری 
تولید می کند که از طریق میعان می توان آن را به ســوختی 
تبدیل کرد که برای به کار انداختن تقریبا تمام ماشــین ها و 

دستگاه هایی که سوخت لازم دارند مناسب است.
الکفرنه از تجربیات اروپایی ها برای تولید ســوخت با استفاده 
از پلاســتیک الهام گرفته اســت. او به المانیتور می گوید که 
به همراه برادرانش اجرای این ایده را با هزینه کم و اســتفاده 
از زباله های پلاستیکی شــروع کرده و پس از چندبار آزمون و 
خطا سرانجام موفق شده که از پسماندهای پلاستیکی سوخت 
تولید کند. الکفرنه تأکید می کند که سوخت تولیدی خود را 
روی موتورهایی که با گازوئیــل کار می کنند امتحان کرده و 
در این آزمایش ها هیچ آســیبی به موتور این دستگاه ها وارد 

نشده است.
به گفته الکفرنه، پروژه او می تواند روزانــه حدود 800لیتر یا 
بیشــتر نفت گازوئیل تولید کند. حجم تولید به مواداولیه در 
دسترس بستگی دارد. این ساکن نوار غزه می گوید از آنجایی 
که امروزه بســیاری از کارخانه های فعــال در منطقه ترجیح 
می دهند به جای سوخت های وارداتی که هزینه بالایی دارد از 
پسماندهای پلاستیکی استفاده کنند، مقدار مواداولیه ای که 

کارگاه دریافت می کند متغیر است.
الکفرنه می گوید آنچه پروژه او را از موارد مشــابه موجود در 
منطقه متفاوت می کند استفاده از انواع مختلف پلاستیک هایی 
است که از محل های دفن زباله جمع آوری می شوند. برخلاف 
مواداولیه ای که در این کارگاه استفاده می شود، در تولید برخی 
محصولات ازجمله کالاهای خانگی مواداولیه وارداتی استفاده 

می شود که فاقد مواد شیمیایی خطرناک هستند.
الکفرنه می گوید به دلیل کیفیت بالا و قیمت پایین ســوخت 
تولیــدی او، صاحبان موتورســیکلت و قایق های ماهیگیری 
متقاضی این محصول هستند. قیمت یک لیتر از این سوخت 
یک دلار اســت، درحالی که هر لیتر سوخت در پمپ بنزین ها 
2.50دلار به فروش می رسد. سلیم جراده ماهیگیر فلسطینی 
ســاکن نوار غزه به المانیتور می گوید که تقریبا یک ماه است 
از سوخت تولید داخل اســتفاده می کند و در این مدت موتور 
قایقش هم آســیبی ندیده اســت. جراده به این مسئله اشاره 
می کند که شــمار زیــادی از ماهیگیران، به ویــژه صاحبان 
قایق های بزرگ ماهیگیری، بــرای کم کردن هزینه های خود 
به استفاده از ســوخت تولیدی کارگاه الکفرنه روی آورده اند. 
او می گوید قایق هــای ماهیگیری برای یــک روز کار، تقریبا 
به 300لیتر ســوخت نیاز دارند: »قبلا بــرای صرفه جویی در 
هزینه ها فقط روزهای خاصی بــه ماهیگیری می رفتم، چون 
هزینه ســوخت اینجا بســیار زیاد اســت. اما حالا که امکان 
استفاده از ســوخت ارزان داخلی وجود دارد تقریبا هر روز به 

ماهیگیری می روم.«
جراده با اشاره به اینکه زندگی ساکنان نوار غزه به خاطر افزایش 
قیمت سوخت تقریبا فلج شده است، می گوید: »افزایش قیمت 
سوخت باعث شده هزینه حمل ونقل، قیمت کالاها و خدمات 
نیز به طور چشــمگیری بالا برود به همین دلیل تولید داخلی 

سوخت به نفع تمام ساکنان منطقه است.« 
بنا بر اعلام سازمان ملل، محاصره نوار غزه در شرایطی 15ساله 
شده که 10ســال ابتدایی خود 16میلیارد دلار هزینه به این 

منطقه تحمیل کرده است.

آنتونیو گوترش
دبیرکل سازمان ملل متحد 

خطــر اتمــی بــه بالاتریــن حــد خــود 
در دهه هــای اخیــر رســیده اســت. 
کشــورهای دارای ســاح اتمــی بایــد 
متعهــد بــه عدم اســتفاده اولیــه از این 
ساح ها باشــند. آنها همچنین باید به 
کشورهایی که تسلیحات اتمی ندارند، 
اطمینان دهند که از ســاح های اتمی 
علیه شان اســتفاده نخواهند کرد و در 

کل شفاف باشند. )تاس(

رجب طیب اردوغان
رئیس جمهور ترکیه

از  ترکیــه  ســاحلی  گارد  تــاش  بــا 
مرگ ومیــر پناهجویــان در دریــای اژه 
جلوگیری کردیم. طی 2سال گذشته، 
ما جــان ۴۱هزارنفــر را که توســط یونان 
رهــا شــده بودنــد، نجــات دادیــم و بــه 
آنها کمــک کردیم تا بتواننــد به زندگی 

بازگردند. )تی آر تی(

مایک پمپئو
وزیر خارجه سابق آمریکا 

بایــد  بــاور داشــته باشــم کــه  اگــر 
رئیس جمهــوری آمریکا شــوم و چیزی 
بــرای ارائه بــه مردم این کشــور داشــته 
باشم، هیچ اهمیتی ندارد که چه کسی 
در ایــن انتخابــات شــرکت می کنــد یــا 
نمی کند، شــاید مــن هــم در انتخابات 
ریاســت جمهوری نامــزد شــوم، شــاید 
هم نشــوم، اما قطعــا از مبارزه دســت 

نمی کشم. )یاهو نیوز(

 ادامه تنش 
در روابط تل آویو-قاهره

»رونن بــار«، رئیــس اطلاعات داخلــی رژیم 
صهیونیستی موسوم به شــین بت به قاهره سفر 
کرده است. سفر این مقام صهیونیستی به مصر 
در اوج تنش در روابط تل آویــو و قاهره صورت 
می گیرد. گفته شــده این مقام صهیونیستی در 
مصر با »عباس کامل«، رئیس سازمان اطلاعات 
مصر دیدار کرده اســت. تنش در روابط تل آویو 
و قاهره پس از آن تشــدید شد که جنگنده های 
صهیونیســتی با وجود اعلام آتش بس در جنگ 
3روزه اخیر علیه غزه به عملیات نظامی خود ادامه 
دادند و موجی از دستگیری فلسطینی های کرانه 
باختری را آغاز کردند. ادامه حملات و دستگیری 
فلســطینیان، قاهره را به شدت خشمگین کرد؛ 
چرا که این روند برخلاف خواسته آنها بود. با آغاز 
دستگیری  فلسطینی ها در کرانه باختری، تماس 
بین سطوح ارشــد تل آویو و قاهره قطع شده و 
روابط دوطرف فقط در سطوح تاکتیکی و مقامات 
درجه دوم ادامه یافته اســت. تنــش در روابط 
تل آویو و قاهره حتی به لغو سفر عباس کامل به 
تل آویو منجر شد و احتمالا رئیس شین بت با سفر 
خود به قاهره تلاش داشته است تا این روابط را 
ترمیم کند، هرچند همچنــان خبری از ترمیم 

روابط دو طرف نیست.
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گرینویچ

زغال سنگ محبوب شد 

ادامه ابهامات ناشی از جنگ روسيه و اوکراین و 
افزایش ســریع قيمت گاز طبيعی و برق، ارزش 
زغال سنگ در بازار اروپا را در یک سال گذشته 
4 برابر کرده و قيمت یک تن زغال سنگ به بيش 
از 400دلار رسيده اســت. پيش بينی می شود 
پس از توقف جریان گاز طبيعی به اروپا، استفاده 
از زغال ســنگ به منظور تامين انرژى مورد نياز 
این قاره در زمســتان آینده افزایش یابد. برایان 
ریکتز، دبيرکل اتحادیه زغال ســنگ و ليگنيت 
اروپا گفته: کشــورهاى اروپایــی به ویژه آلمان، 
انگليس، فرانسه، ایتاليا، اسپانيا، هلند، اتریش، 
لهســتان، مجارســتان، جمهورى چک و یونان 
پتانسيل توليد برق بيشــترى از زغال سنگ در 
اروپا دارند. این کشورها نيروگاه هاى زغال سنگ 
خود را دوباره به فعاليــت درآورده و یا دوره هاى 

بهره بردارى را تمدید کرده اند.

20هزار دلار برای یک سطل واقعا آشغال!

راننده ها، اين راننده های حادثه ساز

رشد آمار کودکان کار دنیا

 

برده دارى به معناى سنتی تقریبا در تمام کشورها از بين رفته، اما 
ظالمانه ترین چهره برده دارى مدرن که براى توصيف اعمالی مانند 
کار اجبارى، ازدواج اجبارى و قاچاق انسان استفاده می شود، در 
بسيارى از نقاط جهان به ویژه در مورد کودکان قابل مشاهده است. 
سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی سازمان ملل متحد )یونسکو( 
به تازگی در گزارشی اعلام کرده است که در سراسر جهان بيش از 
160ميليون کودک کار بين 5 تا 17ساله وجود دارد که 80ميليون 
نفر از آنها در شرایط بســيار خطرناک به کار مشغول هستند. در 
این گزارش تأکيد شــده که بيش از 70درصــد بردگان مدرن، 
زنان و دختران هســتند. تعداد کودکان کار که یکی از بدترین 
و وحشيانه ترین اشکال برده دارى معاصر محسوب می شود هم 

متأسفانه در سراسر جهان رو به افزایش است.

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

  بنکسی؛ فریاد عشق و امید

بنکسی Banksy یکی از معروف ترین 
چهره هاى هنر گرافيتــی Graffiti یا 
دیوارنگارى جهان اســت که وجه تمایــز او با دیگران، ســواى آثار 
خلاقانه و جسورانه اش، ناشناس بودن اوســت! هنرمندى معترض 
به نظم جهانی که در طول 30ســال فعاليت در شــهرهاى مختلف 
جهان، هرگز مصاحبه نکرده و در مجامع عمومی ظاهر نشــده است! 
بنکسی از مشهورترین مردان معمایی جهان است که با هنر خيابانی 
خود، در به تصویر کشــيدن رنج ها و مصيبت هاى انســان امروزى 
 پيشقدم شده و ایده هاى جدیدى داشــته است. به نوشته وب سایت

 www.streetartbio.com مجموعه آثار نمادین این نقاش اهل 
بریستول که بحث برانگيزترین هنرمند خيابانی جهان است، به خودى 
خود به یک خرده فرهنگ تبدیل شده اســت و بينش سياسی او در 
برهه هاى حياتی تاریخ مدرن، بر شــهرهاى جهان تأثير گذاشــته و 
انقلابی در دنياى هنر ایجاد کرده اســت. آثار بنکسی اغلب به شکل 
شابلون هاى چندلایه ترکيب شده با منابع رسانه اى است تا کارش به 
اینستاليشن هاى هنرى خيره کننده تبدیل شود؛ آثارى که طنز سياه 
را با پيام هایی در ساحت هنر، فلسفه و سياست ترکيب و ارائه می کند. 
این هنرمند بيشتر به موضوعات جدى مانند جنگ، تبعيض، جنایت 
و فقر می پردازد و در نگاه اول نوعی بدبينی و ترس از آینده جهان در 
آثارش به چشم می خورد؛ اما به نظر می رسد در لایه هاى زیرین این آثار 
عشق و اميد خاک شده اســت! او در یکی از آخرین آثار خيابانی اش، 
دخترکی را به تصویر کشيده که ظاهرش یکپارچه بدبختی تمام عيار 
است. این دختر بادکنکی در دست دارد که حرف O ازجمله »آینده اى 
نيست« NO FUTURE را برجسته می کند. با نگاهی بدبينانه به نظر 
می رسد که این کودک با آن حال پرُ از تنهایی و پریشانی خود، نشان از 
سقوط بشریت دارد؛ اما حس درونی دخترک که با یک بادکنک روى 
دیوار هم به دنياى خيالی خود پيوند می خورد و با آن پرواز می کند، 
نشان از اميد و ایمان به آینده اى دارد که بنکسی به هنرمندانه ترین 

شکل ممکن آن را فریاد می زند.
فاطمه عباسی

جواد نصرتی

آمریکایی هــاى دهــه1850 یعنــی همان 
دوره اى که چيپس اختراع شــد، علاقه زیادى 
به سيب زمينی سرخ شــده پيدا کرده بودند. 
ایده ســيب زمينی اصلا از همين ســرزمين 
آمده بود، از قبایل سرخ پوستی که آن روزگار، 
آخرین روزهاى شکوهشان بود. براى ساکنان 
جدید قاره نو، همه  چيز با ســيب زمينی سرخ 
کرده خــوب پيش می رفت تــا اینکه یک روز 
در رســتوران دریاچه ماه در ساراتوگاى ایالت 
نيویــورک، یک مشــترى غرغرو کــه ظاهرا 
»کوریليوس وندربيلت« نام داشــت، پيدا شد 
که می گفت ســيب زمينی هاى آقاى سرآشپز 
به اندازه کافی ترد و نازک نيســتند؛ در ضمن 
کم نمک هم هستند. شــنيدن این حرف براى 
سرآشــپز آنجا که »جورج گرام« نامی بود، از 
فحش هم بدتر بود؛ پس ســيب زمينی ها را به 
نازکی ورق کاغذ برید و حســابی هم شورشان 
کرد؛ خوشــحال از اینکه مشــترى معترض 
نمی تواند این سيب زمينی ها را با چنگال بخورد، 
اما طرف با نخستين تکه سيب زمينی که توى 

دهانش گذاشت حسابی کيفور شد.
این اختراع تصادفی به زودى با اســم چيپس 
ساراتوگا وارد منوى رستوران شد. مخترعش 
هم چند سال بعد توانســت با سود اختراعش 
یک رستوران باز کند. چند سال قبل از اینکه 
پرونده آقاى سرآشــپز در این دنيا بسته شود، 
یک نفر دیگر به اسم ویليام تاپندون پيدا شد که 

ایــده داد چيپس را بســته بندى کنند و توى 
سوپرمارکت ها بفروشند. او خودش چيپس را 
توى خانه می پخت و براى ســوپرمارکت هاى 
دور و بــرش می فرســتاد. کمی بعــد انبارى 
پشــت خانه اش را تبدیل به نخستين کارخانه 
چيپس ســازى  دنيا کرد. در نخستين کارخانه 
چيپس سازى ، هنوز سيب زمينی ها را با دست 
پوست می گرفتند و رنده می کردند، اما باز هم 
چند ســال بعد یکی از کارگرهاى گمنامی که 
کارش پوست کندن سيب زمينی بود، خسته 
 شد و این کارها را ماشــينی کرد و به صنعت 
هله هوله سازى  جدید یک تکان اساسی داد. ایده 
نوآورى بســته بندى چيپس و ماشينی کردن 
توليدش قطعا از اختــراع تصادفی اوليه خيلی 
مهم تر بود؛ چون باعث شــد یک کســب وکار 
پررونق براى خيلی ها درســت شــود و ما هم 
بتوانيم راحت از سوپرمارکت یک بسته چيپس 

بخریم و دور هم با ماست بخوریم.

زندگی پدیا

کبوتر با کبوتر، چیپس با ماست!

تقويم / زادروزعدد خبر

دنیایی از شن و مه

سرش را بالا می گرفت و مستقیم به روبه رو زل 
می زد؛ انگار نه انگار که نابیناست. شبیه مکبث 
به نظر می رسید. دســت هايش را به عصايش 
تکیه می داد. می توانســت همینطور ساعت ها 
زل زده به روبه رو، بی حرف و حرکت باقی بماند، 
اما اگر کسی از او ســؤال می کرد يا به حرفش 
می گرفت، ديگر نمی شد جلوی حرف زدنش را 
گرفت. عاشق حرف زدن بود. می توانست درباره 
مداد دم دستش 2 ســاعت تمام حرف بزند و از 
گنجینه عظیم کتاب هايــی که قبل از نابینايی 
به 6زبان خوانده بود، قصه ها، شعرها و حکايات 
مرتبطی نقل کند. بیشتر از حرف زدن، عشق 
کتاب و کتاب خواندن داشت. خودش می گفت 
بیشتر از هر کســی در آمريکای جنوبی کتاب 
خوانده. وقتی که نابینا شــد، تنها به اين خاطر 
ازدواج کرد که همسرش برايش کتاب بخواند. 
بهترين کتاب های عمــرش، »دايره المعارف 
بريتانیکا«، »هزار و يک شب« و »انجیل« ترجمه 
رادکلیف )اولین مترجم انجیل به لاتین( بودند. 
جز کتاب، عاشق نقشــه جغرافیايی هم بود. از 
ساعت شنی، هزارتو و شکل هرم لذت می برد. 
شعر می گفت و دوست داشت شعر را با صدای 
بلند و به قول خودش »ماورايی« بخواند. می گفت 
خودش نمی تواند خوب خودش را دست بیندازد. 
حافظه اش فوق العاده بــود. حاضرجواب بود و 
بین صنايع ادبی، از اســتعاره لذت می برد. از 
9سالگی و با ترجمه نمايشنامه ای از اسکار وايلد 
فعالیت ادبی را شــروع کرده بود و تا آخر عمر، 
از کتابخانه بیرون نیامد. چندان در زمان حال، 
زندگی نمی کرد. عاشــق اسطوره های يونانی و 
ادبیات زبان انگلیسی بود. توی سخنرانی هايش 

معمولا از خیام و رباعی های او هم ياد می کرد.
»خورخــه لوئیــس بورخــس« اســتاد 
داستان نويس های قاره جنوبی، همه اينها هست 
و باز هم نیست. از بورخس 58داستان کوتاه به جا 
مانده که برای توصیف شان، جز لغت »بورخسی« 

چیز ديگری نمی توان گفت.

حافظ

 صوفی بیا که آينه صافیست جام را
تا بنگری صفای می لعل فام را

چند سال برنامه ریزى 
و هزینه 20هزار دلارى 
در سان فرانسيسکو براى طراحی یک سطل 
آشغال اســتثنایی و منحصر به فرد، حالا به 
سوژه همگانی تمسخر این شهر تبدیل شده 

است.
شهردارى این شــهر، در ســال2018 کار 
جایگزینی 3هزار ســطل زباله را آغاز کرد، 
اما هيچ جایگزینــی براى آنها پيــدا نکرد. 
چرا؟ چون آنها یک ســطل آشغال متفاوت 
و خاص می خواســتند؛ چيزى کــه برازنده 
سان فرانسيسکو و آن خيابان هاى شيب دار 
معروفش باشد. یک ابر پروژه آشغالی تعریف 
شد، 550هزار دلار هزینه و 3سال ونيم وقت 
گذاشته شد تا سان فرانسيسکو، سرانجام به 
چيزى که می خواهد برسد. طراحی ها معرکه 
است، از فناورى هاى پيشرفته استفاده شده 
تا وقتی که سطل پر می شود، از خود سيگنالی 
بفرســتد تا بيایند و خالی اش کنند و از همه 
مهم تر، زباله گردها نمی توانند دل و روده اش 

را بيرون بریزند.

درنهایــت، ایــن پــروژه منحصربه فــرد، در 
تابستان امسال به نتيجه رســيد و نخستين 
پيش نمونه ها به صورت آزمایشی در شهر نصب 
شدند. قيمت هر سطل، بين 11هزار تا 20هزار 
و900دلار است. شهردارى بعد از 3سال ونيم 
وقت گذاشــتن روى این پروژه آشغالی، براى 
اســتفاده از آنها عجله نکرد و چند مدل را به 
چند بخش شهر فرستاد تا نظرات شهروندان 
را گردآورى کنــد و درباره مدل نهایی تصميم 
بگيرد. بازخوردها اما چه بوده است؟ اینکه این 
سطل ها، آشغال هستند. هم شهروندان از اینکه 
به سختی می توانند آشغال داخل این سطل ها 

بيندازند شاکی هستند و هم کارمندان بخش 
خدمات شهرى که کار سختی در تخليه و تميز 
کردن آنها دارند. دریچه هاى ورود آشغال چنان 
تنگ و غيراصولی است که گاهی آشغال همان 
بالا گير می کند و آشغال هاى بعدى، راهی به جز 
کنار سطل پيدا نمی کنند. یکی از ویژگی هاى 
این سطل ها، ورودى مخصوص براى زباله هاى 
قابل بازیافت عنوان شده، اما شهروندان عجولی 
که می خواهند زودتر به خانه و محل کار برسند، 
 مطلقا به این ظرافت توجه نشــان نمی دهد.
در مجموع، پروژه اى که سان فرانسيســکو در 
بوق و کرنا کرده بود، اتلاف 3ســال ونيم وقت 
و نيم ميليون دلار پول خوانده می شود. سطل 
آشغال، باید آشغال نگه دارد، حالا کنارش اگر 

زیبا بود هم اشکالی ندارد.

طبــق یــک تعریــف 
جهانی از بيــن عوامل 
مختلف در وقوع یک سانحه جاده اى، 3عامل 
خطاى انســانی، خودرو و جــاده نقش اصلی 
را ایفا می  کنند. البته در کشــورهاى مختلف 
درصدهاى  این عوامل مختلف اســت. آنچه 
از گذشــته در ایران مطرح بوده، عامل انسانی 
با سهم 70درصدى بيشــترین و عامل جاده 
کمترین سهم را دارد. اما برخی از دستگاه ها و 
بسيارى از کارشناسان این سهم بندى را قبول 
ندارند و مدعی هســتند با توجــه به وضعيت 
جاده هاى کشورمان این عامل می تواند سهم 
بالایی در وقوع تصادفات  داشته باشد. از بحث 
خودروهاى غيراســتاندارد و بدون ایربگ که 
عامل بســيارى از این تصادف ها هستند اگر 

بگذریم، تعداد زیاد نقاط حادثه خيز در جاده ها 
یکی از عوامل اصلی تصادفات در کشور است. 
نقاط حادثه خيز هم به نقاطی گفته می شود که  
در یک بازه زمانی تصادفات در آن منطقه بالا 
باشد. آنطور که رئيس پليس راهور می گوید، 
35درصــد از فوتی هاى تصادفــات در نقاط 
حادثه خيز جان خود را از دست می دهند و 15 
تا 20نفر از افراد در این نقاط مجروح می شوند.

بعــد از آن هم، ایــن راننــدگان حادثه خيز! 
هســتند که نقش پررنگی در سوانح رانندگی 
ایفا می کنند. به گفته این مســئول، در کشور 
2ميليون راننده پرخطــر رانندگی می کنند. 
از آنجایی که قوانين فعلی به هيچ عنوان براى 
آنها بازدارندگی ندارد، این رفتارهاى پرخطر 
همواره تکرار و عاملی می شــود بــراى بروز 

تصادفات. سرعت و ســبقت غيرمجاز، نادیده 
گرفتن علائم راهنمایی و رانندگی، ویراژ دادن 
و... همگی جزو این رفتارهاى پرخطر هستند 
که این رانندگان بدون تــرس از قانون آن را 
تکرار می کنند. درحالی که قانون باید به نحوى 
باشد که براى این افراد، هم جریمه مالی درنظر 
گرفته شود و هم مجازات هاى سنگين اعمال 
شود. ضمن اینکه قوانين طول عمر هميشگی 

ندارند و باید به روز شوند.

حداکثر هر 5 ســال 
یک بــار، بایــد تایر 
خودروها تعویض شــود. از سوى دیگر، سالانه 
حــدود 6.1ميليون تــن گردوغبار ناشــی از 
فرسایش لاستيک خودروها در هواى تنفسی 
وارد شده و در آبراه ها ســرازیر می شوند. این 
آلاینده، یکــی از شــاخص ترین آلاینده هاى 
ميکروپلاســتيک در اقيانوس هــا، حتی در 
مکان هاى دورافتاده مانند قطب شمال است. 
یک بار دیگر عدد و تأثير فاجعه بار آن را بخوانيد! 
اســتارت آپی در شــهر لندن راه حلی را براى 
جلوگيرى از ایجاد و پخش گردوغبار ناشی از 
فرسایش لاســتيک خودروها را طراحی کرده 
است تا از بار این آلودگی کاسته شود. طرح این 

 Tire Collective استارت آپ که
نام دارد؛ دستگاهی چرخدار 
طراحی کرده که با کمک آن، 
ذرات ریز پخش شده ناشی از 
سایش تایرها، روى صفحات 

مســی باردار الکترواستاتيکی 
جمع آورى می شوند. سيوهان 
اندرسون، مدیر ارشد علمی 
و یکــی از بنيانگــذاران 
اسـتـارت آپـــی  طـــرح 

 Tire Collection دربــاره 
طــرح توضيــح می دهــد: 
»شــرکت ما سال هاست که 

روى انتشــار گازهاى گلخانه اى منتشر شده 
از اگزوز خودروها تمرکــز کرده ایم. در همين 
راســتا تحقيقــات خــود را روى راهکارهاى 
دیگر کاهــش آلاینده هاى زیســت محيطی 
گســترش داده ایم کــه کار روى جمع آورى 
آلاینده هــاى ناشــی از لاســتيک ها، یکی از 
آنها و تازه ترین این مطالعات اســت.« او ادامه 
می دهد:»می دانيم که لاســتيک ها فرسوده 
می شــوند. اما هيچ کس به این مســئله فکر 
نمی کند که مواد منتشر شده از این فرسایش 
چه اثرى روى محيط زیست دارند؛ کجا پراکنده 
می شــوند. شکی نيســت که نقطه هدف این 
آلاینده هــا محيط زیســت و هواى تنفســی 
است.« اندرسون اميدوار اســت این دستگاه 
 که در سال 2020ميلادى جایزه ثبت اختراع

 »جيمز دایســون« را از آن خود کرده است، 
کارایی لازم براى جمــع آورى ذرات آلاینده 
ناشی از فرسایش لاستيک ها را داشته 
باشد. در ذهن ما شاخص ترین 
منبــع آلاینــده هــواى 
زیست محيطی ناشی از 
خودروها، آلاینده هاى 
خارج شــده از اگزوز 
 . ســـت هـا و ر د خو
امــا حـــقيقت 
اســت  ایــــن 
کــه 90درصد از 

آلاینده هاى زیست محيطی وابسته به خودروها، 
ناشی از لاســتيک ها، ترمز و فرسودگی سطح 
جاده هاســت. ميکروپلاســتيک هاى ناشی از 
سایش لاستيک ها با سطح آســفالت، آلودگی 
خطرناکی به نــام PM2.5 ایجاد می کنند. این 
ذرات به قدرى ریز هســتند که با ورود به هواى 
تنفسی، به راحتی از راه دســتگاه تنفسی وارد 
بدن می شــوند. براى تجسم ميزان آلاینده هاى 
ایجاد شده از لاستيک خودروها، این استارت آپی 
تحقيقی روى حرکت اتوبوس ها در شــهر لندن 
انجام داده است. نتيجه این پژوهش نشان می دهد 
روزانه هر اتوبوس در لندن، بــه اندازه یک عدد 
گریپ فروت، آلاینده ناشــی از سایش لاستيک  
با آسفالت، ایجاد می کند. ســيوهان اندرسون 
 درباره نحــوه عملکرد این دســتگاه می گوید:

»همانطــور که یــک بادکنک بــا مالش روى 
ســطحی کرکدار- مانند بلوز یــا پيراهنی که 
کــرک داده اســت- ذرات را جــذب می کند، 
این دستگاه نيز از دینام ماشــين نيرو دریافت 
کرده و از یک صفحه مســی براى ایجاد ميدان 
الکتریکی براى جذب ذرات ناشــی از ســایش 
سطح لاستيک به آســفالت، کمک می گيرد.« 
او دربــاره نحوه پاکســازى صفحه هــا توضيح 
می دهد:»می توانيــد بشــقاب ها یا صفحه هاى 
مسی را تميز کرده و در یک قوطی ذخيره سازى 
 قرار دهيد.« این طرح با یک گروه خودروسازى
 )Geely Auto Groupe( بــه مرحلــه اجرا 
گذاشته شده و نتيجه آن نيز بسيار مثبت بوده 

است.

جهان نما

مان

مهتاب خسروشاهی

شیدا اعتماد

تایرها کرک گیری می کنند!

»ماهی ها همه دور اســب آبی را 
گرفته بودند تا خبر مهمی به او بدهند...«.

مامان گفت: بقیه اش هفته ديگه.
گفتم: مامان داستانش دنباله داره؟

مامان مجله را داد دستم و گفت: خب. حالا عکس هاش رو نگاه 
کن تا خوابت ببره. باز هم به موبايلش نگاه کرد. چیزی گفت که 
نشنیدم. بلند شد. چراغ اتاق را خاموش کرد. گفت: شب بخیر.

گفتم: مامان می خوام عکس هاش رو نگاه کنم.
مامان چراغ را روشن کرد. صدبار عکس های مجله را نگاه کردم؛ 
اما صدای درنیامد. فکر کردم اسب آبی هم مثل بابا دوباره دکمه  
پیراهنش که روی شکمش است کنده شده. بعد مامان ماهی 
دوباره نخ و سوزن ســفید آورده. اسب آبی داد می زند: خانم 

ماهی طلايی، حواست کجاست؟ پیراهنم آبیه.
مامان ماهی با نخ آبی آنقدر دکمه  بابا اســب آبی را دوخت تا 
خوابم برد. بیدار که شدم، ديدم هوا روشن شده. فهمیدم بازم 
بابا رفته سرکار. دويدم توی آشــپزخانه. مامان نشسته بود، 
سیب زمینی پوست می گرفت. موبايلش را يک وَری با گردنش 
نگه داشته بود، حرف می زد. اشاره کرد به دستشويی. رفتم 
دستم را بشويم. صدای مامان توی دستشويی می آمد. با خاله 
مهسا حرف می زد. می گفت: دوباره ديشب ساعت دوازده و نیم 
اومد. فکر کردم اسب آبی الان سرش را گذاشته روی میزش و 

خوابیده. مامان گفت: نه بابا. صبح همون ساعت6 رفت.
انگار مامان ماهی دوباره ســرما خورده بود که صداش آنقدر 
گرفته بود. مامان تند تند برايم لقمه  نان و پنیر می گرفت. پشت 
سر هم می گذاشت شان روی میز. مثل هر روز به هم گفت: هوهو 
چی چی همه  قطارت رو می خوری. اينم شیر. بعدم شیرت رو 

می خوری.
گفتم: نمی خوام. بچه ماهی ها که شیر نمی خورن.

مامان همین جوری که ســرش را تکان می داد گفت: مگه تو 
ماهی ای؟

گفتم: مامان... بابای ماهی ها همیشه زود میان خونه؟
مامان گفت: نه. دريا به اين بزرگی، تا بابا ماهیه از اون سرش بیاد 

اين سرش کلی طول می کشه.
گفتم: قطارم رو خوردم. برم پايین بازی؟ 

مامان گفت: شیرتم تا ته بخور، برو.
لیوان خالی شیر را گذاشتم توی ظرفشويی. گفتم: مامان ماهی 

طلايی. من رفتم پايین.
مامان گفت: دور دهنت رو بشور برو. سر به سر سارا نگذاری 
دوباره!سارا وسايل بازی را پهن نکرده بود توی حیاط. نشسته 
بود لبه  پله. داشت نقاشی می کشید. گفتم: اسباب بازيات کو؟!
گفت: کار دارم. دارم برای فردا نقاشی می کشم. بعدشم ظهر که 
بابام اومد میدم روش بنويسه روز مادر مبارك. فکر کردم اگر 
بابا بازم امشب دير بیاد، پس کی بگم واسه مامان چی بخريم؟ 
حتی اگر نقاشی هم بکشم فايده نداره. کی نقاشی ام را بدهم بابا 
روش بنويسد روز مادر مبارك؟ نمی شود هم که بدهم بابای يک 
بچه  ديگر بنويسد. آقا تقی سبزی فروش هم که مامان گفت يک 

کیلو جعفری ازش بخرم، حتما سواد ندارد نمی تواند بنويسد.
عصر، دوباره آمدم توی حیاط. مدادرنگی هايم را هم آوردم. 
می خواستم همین جوری نقاشی بکشم که يکهو ديدم بابا آمد. 
تا من را ديد گفت: اِ ملیکا اين جايی؟ می خواستم يواشکی بیام 

دنبالت! يه کار خصوصی باهات داشتم.
گفتم: چی شده بابايی؟

کنارم نشســت. گفت: می خوايم واســه مامان يک کادوی 
خوشــگل بخريم. فردا روز مادره. توهم باهام بیا. سلیقه ات 
بهتره. خوشحال شدم. تندی همه  مدادرنگی هايم را، به جز 
آبی گذاشتم توی جعبه. مامان رنگ آبی را خیلی دوست دارد. 
نقاشی ام را گرفتم سمت بابا و گفتم: حالا که امروز زود اومدی، 

توی اين ابَره بنويس مامان جونم روزت مبارك.
بابا لپم را کشید. چشــمک زد و گفت: ای جقله وقت شناس 

زرنگ خوشمزه!
گفتم: بابا فردا هم زود میای؟

بابا گفــت: آره. ديگه کارم تموم شــد. همیشــه زود میام. 
مسافرکشی هم عالمی داره...

گفتم: برم به مامان بگم دارم با شما میام بیرون.
بابا دستم را گرفت. از روی پله بلندم کرد. گفت: نه. می خواهیم 

مامان را غافلگیر کنیم. فکر کردم چه اسب آبی مهربونی!!! 

جقله وقت شناس 
زرنگ خوشمزه

شهنام صفاجو
روزنامه نگار

فراخوان

 داستان 
وارده

مائده سبط نبی

این سفر نيست که بهترین بخش زندگی 
است. آن قسمتی که ســفر را خوشایند 
می کند »برگشتن از سفر« اســت. فاصله گرفتن از خانه براى بهتر 
دیدن آن، به تجربه سفر متصل می شــود و هنگام برگشت، خانه از 
نو تعریف می شود. در سفر، خانه مثل یک جز نامرئی همراه مسافر 
است. همان لحظه  اى که در یک مغازه کوچک، یک مجسمه یادگارى 
برمی دارد و فکر می کند که آن را کجاى خانه بگذارد در ذهنش به 

خانه اش رجوع می کند.
خاطره خانه در ابتداى سفر کمرنگ است. هر چه سفر به انتهایش 
نزدیک تر  شود پررنگ تر می شود. تا اینکه لحظه اى برسد که مسافر 
در خانه اش را باز کند و رضایتمندانه زمزمه کند »آخيش« به خانه 
خودم رسيدم. در سفرهاى بی بازگشت مثل مهاجرت، خانه در ذهن 
مسافر می ماند تا وقتی که دوباره ســاخته شود. مسافر زندگی اش 

را در چمدان هایی خلاصه می کنــد و همراه خودش می برد. در این 
محدودیتی که همراه سفرش اســت فقط اشيایی را از خانه قدیمی 
همراه خودش می برد که بتواند یــادآور مفهوم خانه در خانه جدید 
برایش باشند. چيزهاى کوچکی که یادآورى کنند به خانه رسيده 
است. این اشياى کوچک که خانه را می سازند خيلی وقت ها اهميت 
چندانی ندارند. یک روميزى. یک قاب عکس. چند تایی مجســمه 
کوچک و بزرگ. تابلویی روى دیوار و یک قاليچه کوچک کف زمين. 
مسافرى که از خانه اى براى هميشــه می رود، آرزوى خانه را همراه 

خودش به تکه هاى کوچک قابل حمل تقسيم می کند و می برد.

مسافرى که می خواهد به خانه برگردد اما چيزى به جز خيال خانه 
همراه خودش نمی برد. او مــی رود که خودش را از قفس روزمرگی 
برهاند. می رود که جهان دیگرى را خــارج از محدوده زندگی اش 
تجربه کند. می رود که شهر جدید، اتاق جدید، منظره جدید و هواى 
جدیدى را تجربه کند. براى این تجربه عموما همه مشتاق هستند. 
اما اشتياق برگشــتن به خانه در انتهاى سفر از هر اشتياقی قوى تر 
اســت. آدميزاد در اتاق هاى موقتی نمی تواند ساکنی دائمی شود. 
آدميزاد به زعم من نياز دارد که روى فضا اثــر بگذارد و فضا را مال 
خودش کند. نياز دارد که فضاى زندگی اش شبيه خودش باشد. براى 
همين است که از سفر خسته می شود. براى همين است که برگشتن 
از سفر هميشه خوشایند است. براى همين است که می رود سفر که 
به خانه برگردد. با کليد کهنه در را باز کند. چمدان را زمين بگذارد و 
خودش را یله کند روى مبل کهنه و رضایتمندانه به صداى قيژ مبل 
گوش بدهد. براى مسافر، سفر در بازگشت به نقطه اوج می رسد و 

کامل می شود.

سفری برای برگشتن
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هیپوتراپی اقدامی برای 
توانمندی معلولان 

هیپوتراپی یا توانبخشی به کمک اسب ، شیوه ای 
از درمان های توانبخشی است که در آن با استفاده 
از ســوارکاری و فعالیت های مرتبط با اســب و 
سوارکاری ، به فرد دارای معلولیت کمک می شود 
تا بر پاره ای از مشــکلات جســمی -حرکتی ، 
تعادلی ، شناختی و هیجانی خود غلبه کرده و به 

سطح عملکردی بالاتری دست پیدا کند.
البتــه هیپوتراپی، آموزش ســوارکاری به افراد 
دارای معلولیت نیست بلکه هدف از توانبخشی 
به کمک اســب ، افزایش انعطاف پذیری ، بهبود 
تعادل ، افزایش قدرت عضلانی ، بهبود هماهنگی 
حرکتی ، بالابردن اعتماد به نفس و ایجاد فرصتی 
برای تفریح و تعامل لذتبخش با طبیعت و بهبود 
تعاملات اجتماعی است. در این باره برای پیاده 
و سوارشــدن ایمن ، نیاز به یک بالابــر ایمن و 
بی صدای 2نفره داریم تا مراجعه کننده و مربی 
بتوانند همزمان همسطح زین اسب قرار بگیرند.

فعالیت های مرتبط با سوارکاری شامل شستن و 
تیمار کردن اسب ، آب و غذا دادن  ، دست گردان 
کردن، قدم زدن در کنار اســب ، نوازش کردن 
و در آغوش گرفتن اســب اســت. این مجموعه 
فعالیت ها تــرس اولیه  کــودک را از بین برده و 
باعــث تحکیم ارتباط میان اســب و ســوارکار 
می شود. هیپوتراپی الزاما قرار گرفتن روی اسب 
و سوارکاری کردن نیست بلکه، فیزیوتراپیست ها 
بیشتر روی مهارت های حرکتی درشت ، قدرت و 
تعادل تمرکز می کننــد. کاردرمانگران هم روی 
فرایندهای حســی وســتیبولار و حس عمقی 
کار می کنند. گفتــار درمانگران هــم به بهبود 
کنترل سر و گردن و بهبود مهارت های ارتباطی 

می پردازند.
درمان هیپوتراپی را می توان از 2سالگی آغاز کرد. 
بیشتر مراجعان مراکز توانبخشی ، کودکان دچار 
فلج مغزی ، افراد مبتلا بــه ام اس ، بیماران دچار 
سکته  مغزی ، افراد کم بینا و نابینا ، کودکان طیف 
اوتیسم و سندروم داون و افرادی دچار قطع عضو 
شده اند ، می توانند از خدمات هیپوتراپی استفاده 
کنند. پذیرش افراد دچــار ضایعه  نخاعی ، صرفا 
با صلاحدید و تجویز پزشک ، انجام می شود. در 
طول جلسه  درمان ، ورود سگ و سایر حیوانات به 
فضای مانژ و حریم آن اکیدا ممنوع است. باشگاه 
مورد استفاده در هیپوتراپی باید مناسب سازی 
شده و امکانات لازم برای پذیرش و حضور افراد 

دارای معلولیت را داشته باشد.
سوارکاری 2نفره و نشستن همزمان 2نفر روی 
اسب ، هیپوتراپی به شمار نمی رود ولی گاهی از 
این شیوه از سوارکاری ، جهت حساسیت زدایی 
اولیه و تحکیم ارتباط بین اســب و ســوارکار ، 
استفاده می شــود. اســب مورد اســتفاده در 
هیپوتراپی ، باید از نظر سایز ، الگوی گام برداشتن ، 
خلق و خو و شــخصیت ، کاملا مناســب باشد. 
اسب های پر جنب و جوش و اسب های حساس 
و اســب های عصبی برای هیپوتراپی مناســب 
نیستند. دادن داروی آرام بخش به اسب ، ممنوع 
اســت چرا که احتمال زمین خوردن اســب را 
افزایش می دهــد. آرامش باید در شــخصیت 
اسب باشــد و اســب ها هم باید از قبل ، در برابر 
مواجه شــدن با عصا ، واکر و صندلی چرخدار ، 
حساســیت زدایی شده باشــد چرا که مواجهه  
ناگهانی اسب با این وســایل ، می تواند خطرساز 

باشد.
هیپوتراپــی افــراد دارای معلولیــت ، کاری 
گروهی اســت. تیــم هیپوتراپــی از درمانگر ، 
مربی ســوارکاری ، یک یا دو کمک مربی ، اسپاتر 
)دیده بان( و اسب تشکیل شده است. درمانگر و 
مربی با تعامل با یکدیگر ، روند جلسه را مدیریت 
می کنند و کمک مربی ها در تمام جلسه  درمان  ، 
شانه به شانه  سوارکار حرکت می کند و با گرفتن 
برگ زین و اعمال فشار ملایم روی ران سوارکار ، 
هرگونه احتمال امکان ســقوط ســوار کار را از 
میان می برند. اسپاتر یا دیده بان در سوار و پیاده 
کردن ســوارکار و کنترل کلاه و مدیریت زمان 
تیم را یاری می کند، تیم هیپوتراپی باید بتواند 
امنیت کامل سوارکار و اســب را تامین کرده و 
با هماهنگی کامل و احتیــاط تمام حرکت و بر 
وضعیت سر و گردن  ، راستای ســتون فقرات و 
چگونگی نشست ســوارکار دقیقا نظارت کنند. 
کارکنان باشــگاهی که هیپوتراپی در آن انجام 
می گیرد ، باید از قبل در مورد ادبیات گفت وگو در 
حوزه  معلولیت و چگونگی تعامل با عزیزان دارای 
معلولیت، آموزش  دیده باشند. گاهی یک رفتار 
ناشایست یا یک پرســش نابه جا و یک زل زدن 
ناآگاهانه ، می تواند به روند درمان آسیب برساند. 
در هیپوتراپی از زین هیپولیپ ، زین سرسینگل یا 
ولتیژ و زین کلاسیک استفاده می شود. چنانچه 
هدف درمانگر ، بهره بردن از گرمای طبیعی بدن 
اسب باشد ، بهتر است از شیوه  سوارکاری بدون 
زین استفاده شود. پیش از آغاز جلسه  هیپوتراپی  
هم باید از مناســب بودن و درست بسته شدن 
کلاه اطمینان حاصل شــود؛ کلاه جزو بایدهای 
هیپوتراپی  است. ساکن ماندن طولانی در بیشتر 
موارد برای اسب ها قابل تحمل نیست و ممکن  

است باعث عصبانیت آنها شود.
البته با توجه به هزینه  نســبتا بالای جلســات 
سوارکاری و نبود حمایت نظام سلامت و بیمه ها، 
اســتمرار هیپوتراپی تنها در سایه  حمایت های 
ارزشمند مالکان نیک اندیش باشگاه ها، مربیان 
علاقه مند ، دلســوز و پرتلاش میســر است که 
در پی ایفای نقش اجتماعی خود هســتند. در 
ایران کمیته  ســوارکاری افراد دارای معلولیت 
در فدراسیون ســوارکاری ایران ، متولی آموزش 
مربیان ویژه  افراد دارای معلولیت اســت و این 
افراد با داشتن مدرک مربیگری ویژه ، در برخی از 

باشگاه ها به کار مشغولند.

حسن نجاریان نگاه
کارشناس کاردرماني

میراث من، بیماری
چه بیماری های ژنتیکی در کدام نقاط ایران شایع  هستند؟ فعالان در حوزه بیماری های ژنتیک درباره ضعف در تهیه نقشه پراکندگی و نظام ثبت بیماری ها توضیح می دهند

ســندروم داون، بیماری هــای 
کرومـــوزومی، تـــالاسمی، 
 هموفیـــلی، بیـــماری های 
قلبــی - عروقــی، گروهــی از 
ناشــنوایی ها و نابینایی ها، دیستروفی و اس ام ای؛ 
اینها تنها بخشی از شایع ترین بیماری های ژنتیک 
در ایران است. ســالانه نزدیک به 3هزار مبتلا به 
سندروم داون و 1200کودک ناشنوا به دنیا می آیند 
و نزدیک به 20هزار بیمار تالاسمی و 13هزار بیمار 
هموفیلی شناســایی شــده اند. حدود 800هزار 
کم بینا و نابینا در کشــور وجود دارند و 69درصد 
جمعیت کشــور درگیر کم خونی هستند. به طور 
کلی متخصصان می گویند سالانه 30هزار کودک با 
اختلالات ژنتیک در کشور، متولد می شوند. با این 
همه اما آنها که در حوزه بیماری های ژنتیک فعالیت 
می کنند، از نبود نقشه پراکندگی و نظام ثبت این 
بیماری ها در کشــور انتقاد دارند. آنها می گویند 
اگر قرار باشد برنامه ای برای پیشگیری از افزایش 
بیماری های ژنتیک انجام شود، باید پراکندگی آنها 

مشخص شود. 
بررسی های همشهری در گفت وگو با فعالان این 
حوزه نشــان می دهد، برخی از بیماری ها وابسته 
به نقشه مشخصی از نظر پراکندگی نیستند و هر 
جا که خدمات درمانی بهتری ارائه شــود، تجمع 
بیماران هم بیشتر اســت؛ به همین دلیل تهران، 
بالاترین جمعیت بیماران ژنتیک را دارد. برخی از 
بیماری ها اما تابع وضعیت جغرافیایی است. بر این 
اساس، بیشترین مبتلایان به تالاسمی در استان 
سیستان و بلوچستان با بیش از 100تولد در سال، 
بالاترین میزان کم خونی در استان های هرمزگان، 
گیلان، مازندران و خوزســتان، بیشترین ابتلا به 
سرطان مری در استان گلستان و به طور مشخص 
در شهر گنبد، بالاترین شــیوع بیماری اتوزومال 
مغلوب شنوایی در یکی از روســتاهای سبزوار و 
بیشترین شیوع یک نوع نابینایی ارثی در روستایی 
در اسفراین گزارش شده است. متخصصان ژنتیک 
می گویند به طور کل به دلیل بالا بودن ازدواج های 
فامیلی در استان خوزستان، این استان بیشترین 

میزان ابتلا به بیماری های ژنتیک را دارد.
نتیجه پژوهشــی که آذر ســال 98درباره شیوع 
ناهنجاری های ژنتیک در استان آذربایجان شرقی 
انجام شد هم نشان داد که بیشترین بیماری های 
شــایع در این اســتان، مربوط به تب مدیترانه ای 
فامیلی، ناشنوایی ارثی، آتروفی عضلانی - نخاعی، 
فیبروز کیستیک، دیســتروفی عضلانی دوشن و 

سندروم داون بود.
پیش از این، داریوش فرهود که به عنوان بنیانگذار 
علم ژنتیک ایران شناخته می شود، اعلام کرده بود 
که بیماری های ژنتیک، براساس یک ژن معیوب 
یا مشکل دار ایجاد می شود. این بیماری ها از پدر، 
مادر یا نسل قبلی به ارث می رسد و مربوط به نقص 
ژن، کروموزوم یــا میتوکندری اســت. او یکی از 
مهم ترین عوامل پیدایش این بیماری ها را ازدواج 
فامیلی عنــوان می کند. آنطور کــه متخصصان 
علم ژنتیــک می گوینــد، بیماری هــای ژنتیک 
چند دســته اند؛ یک گروه که از پدر و مادر منتقل 

می شوند، مانند تالاسمی، هموفیلی و متابولیک. 
گروه دیگر، بیماری های پلــی ژن یا چند ژنی که 
طیفی از بیماری ها را شامل می شــود؛ مثل انواع 
حساسیت ها، بیماری های قلبی و عروقی و برخی 
از بیماری های متابولیک مثل قند و... . گروه دیگر 
هم بیماری های کروموزومی هستند. آمارها نشان 
می دهد تاکنون حدود 20هــزار بیماری ژنی و نه 
کروموزومی، گزارش شده که فراوانی آنها حدودا از 
یک به هزار تا یک به میلیون است. اعلام می شود 
از مجموع 20هزار بیماری ژنــی، حدود 8هزار تا 
9هزار بیماری در ایران از طریق والدین به فرزندان 
منتقل می شــود؛ بر همین اســاس بیماری هایی 
مانند تالاسمی، هموفیلی، دیستروفی ، ناشنوایی 
و نابینایی که حاصل ازدواج های فامیلی است در 

ایران بیشتر دیده می شود.

تجمع بیماران در یک منطقه به دلیل دسترسی 
بیشتر به درمان

هموفیلی، یک اختلال خونریزی دهنده ارثی است 
که در آن خون به درستی لخته نمی شود. این اختلال 
می تواند منجر به خونریزی خودبه خود و همچنین 
خونریزی پس از آســیب دیدگی یا جراحی شود. 
احمد قویدل، مدیرعامل ســابق کانون هموفیلی 
ایــران و عضو فعلــی مجمع عمومی ایــن کانون 
می گوید نقشه ژنتیک می تواند بر 2نوع باشد؛ یکی 
براساس منطقه جغرافیایی و دیگری بدون توجه به 
منطقه خاص. بیماری هموفیلی در گروه دوم قرار 
دارد. سندروم داون هم همینطور است؛ هر چند که 
ممکن است در شهری، تعداد مبتلایان بالا باشد، اما 
این شیوع به معنای ابتلای بیشتر در جمعیت آن 

منطقه نیست. او به همشهری می گوید: »برای هر 
بیماری یک نقشه توزیع وجود دارد و ممکن است 
برخی بیماری ها در یک منطقه جغرافیایی خاص، 
شیوع بالاتری داشته باشند، اما در بسیاری از موارد، 
بیماری مختص یک منطقه نیست و تنها به دلیل 
دسترســی بالا به خدمات درمانی، میزان تجمع 
این بیماران بالا رفته اســت.« به گفتــه قویدل، از 
حدود 13هزار بیمار مبتلا به هموفیلی، 3500بیمار 
در تهران زندگی می کنند و اکثــرا هم در مناطق 
حاشیه ای هستند. 180تا 200بیمار هم در ورامین  
هستند، اما این میزان بیمار با جمعیت این منطقه 
همخوانی ندارد. این افراد برای دسترسی به درمان، 
به تهران آمده اند و به دلیل مشــکلات اقتصادی به 
حاشیه ها رفته اند؛ بنابراین نمی توان گفت که این 

بیماری در تهران شایع تر است.

شیوع تالاسمی در همسایگی دریا
با این حال اما براساس اعلام قویدل، ممکن است 
در یک منطقه به دلیل بالا بودن ازدواج های فامیلی، 
میــزان ابتلا به یــک بیماری ژنتیک هم شــیوع 
بیشتری داشته باشــد؛ مثلا در یکی از روستاهای 
آذربایجان غربــی، تعداد مبتلایــان به اختلالات 
انعقادی زیاد است، اما دلیل آن ازدواج های فامیلی 
است که منجر به بالا بردن رتبه ایران در ابتلا به این 
بیماری ها در دنیا شده است. قویدل در ادامه تأکید 
می کند که برخی از بیماری ها مانند تالاسمی در 
دنیا کمربند شــیوع دارند: »تالاســمیا در یونانی 
یعنی چیزی کــه از دریا آمده و ایــن بیماری هم 
اغلب در مناطقی که بندرگاه است، شیوع بالاتری 
دارد؛ برای مثال در استان های شمالی یا سیستان 

و بلوچستان یا هر جایی که به بندری وصل است، 
تعداد این بیماران هم بالاست. بندر ارتباطی با این 
بیماری ندارد، اما مسئله مربوط به ملوان هایی است 
که با کشتی جابه جا می شوند. آنها ممکن است برای 
سال ها در یکی از شهرهای ساحلی زندگی کرده و 
ازدواج کنند و بچه دار شوند. به این ترتیب، بیماری 
از طریق آنها در جهان منتقل می شود.« براساس 
اعلام او، آمار ابتلا به تالاســمی در کشور بالاست؛ 
تا جایی که گفته می شود نیمی از جمعیت کشور 
تالاسمی مینور دارند و همین مسئله سبب شده تا 
تشخیص تالاسمی، جزو آزمایش های الزام آور پیش 
از ازدواج باشد: »تالاسمی مینور، بیمار نیست، اما 
اگر 2نفر که مبتلا به این بیماری باشند با هم ازدواج 
کنند، فرزندشان مبتلا به تالاسمی ماژور می شود.« 
قویــدل، در ادامه به اهمیت انجــام آزمایش های 
ژنتیک برای تشــخیص بیماری ها و جلوگیری از 
شیوع بیشتر آنها تأکید می کند و می گوید: »تمام 
دختران مردان هموفیل )کمبود فاکتور 8و 9( ناقل 
این بیماری هســتند؛ بنابراین خود و جنین شان 
حتما باید مورد آزمایش قرار بگیرند. خواهران تمام 
بیماران هموفیل هم ممکن است ناقل باشند که 

آنها هم باید مشمول طرح های غربالگری شوند.«

آمار بالای دیستروفی در سیستان و بلوچستان
یکی دیگر از بیماری های ژنتیک، دیستروفی است. 
دیســتروفی یک بیماری عضلانی ژنتیک است که 
منجر به تحلیل رفتن ماهیچه های بدن می شود. این 
بیماری هم بنا بر اعلام مدیرعامل انجمن حمایت از 
بیماران دیستروفی، پراکندگی جغرافیایی مشخصی 
ندارد. رامک حیدری به همشهری می گوید: »نقشه 

خاصی برای این بیماری نمی توان متصور شد. هر جا 
که ازدواج های فامیلی زیاد باشد، این  نوع بیماری ها 
هم شایع تر اســت.« براســاس اعلام او، هم اکنون 
حدود 2500بیمار دیســتروفی شناسایی شده اند؛ 
درحالی که پیش بینی می شــود 30تا 40هزار نفر 
بیمار در کشور باشــند. آمارها نشان می دهد از هر 
3500فرزند پسر یک نفر ممکن است درگیر دوشن 
باشد. حیدری می گوید: »این بیماری در همه جای 
کشور دیده می شــود، ولی در برخی از استان ها که 
اطلاع رسانی بیشتر شــده، موارد شناسایی بیشتر 
است. با این همه، تهران بالاترین میزان ابتلا به این 
بیماری را دارد که دلیل آن هم تمرکز پزشــکان و 
مراکز درمانی است؛ درحالی که در استان سیستان 
و بلوچستان، با اینکه موارد شناسایی کمتر است، اما 
آمار شیوع بالاست؛ چرا که آنجا ازدواج های فامیلی 
بسیار زیاد است. مردم آن مناطق حتی توانایی انجام 
یک آزمایش ســاده را هم ندارند؛ درحالی که با یک 
آزمایش سی پی کی و نوار عصب و عضله، ناقل بودن یا 
ابتلا به این بیماری مشخص می شود.« براساس اعلام 
او، اتوزوم یک بیماری یا مغلوب اســت یا غالب. در 
ازدواج های فامیلی، اتوزوم مغلوب تشدید می شود؛ 
یعنی پدر و مادر، ناقل بیماری اند، اما خودشان درگیر 
نیستند. در نسل بعد، فرزندان مبتلا می شوند. اگر 
هم غالب باشند، یعنی خودشان هم مبتلا هستند 
و فرزندانشان هم درگیر می شوند. حیدری می گوید 
بیماری اس ام ای بیماری مغلوب است؛ یعنی والدین 
درگیر نیستند، اما نوزاد مبتلاست. او درباره قابلیت 
تشــخیص بیماری دیســتروفی در آزمایش های 
ژنتیک هم می گوید: »این بیماری با این آزمایش ها، 
تا حدودی قابل تشخیص اســت؛ هر چند که برای 
بیماری اس ام ای راحت تر تشخیص داده می شود. 
بیماری دیستروفی باید در خانواده وجود داشته باشد 
تا از فرد مبتلا تست ژنتیک گرفته شود و برای نسل 
بعدی از همان تست برای تشخیص استفاده شود. 
درصورتی که ابتلای جنین به این بیماری تشخیص 
داده شود، سقط درمانی انجام می شود. در این زمینه 
سختگیری نمی شود؛ چراکه هیچ درمانی برای آن 

وجود ندارد.«

تولد 3تا 8کودک بیمار در یک خانواده 
نکته ای  که از ســوی او مطرح می شود، بی توجهی 
برخی از خانواده ها به بیمارزایی است؛ به طوری که 
در تعدادی از خانواده ها، 3، 4و حتی 8فرزند مبتلا به 
دیستروفی دیده می شود؛ بدون اینکه این موضوع از 
سوی خانواده پیگیری شود: »در یکی از خانواده ها 
18نفر از یــک فامیل، درگیر این بیمــاری بودند؛ 
درحالی که برای تولدهای بعدی حتی یک آزمایش 
هم نداده بودند. دیستروفی 2نوع است؛ یکی »بکر« 
و دیگری »دوشن«. در نوع دوشن، مادران ناقلند، اما 
آگاهی نسبت به این بیماری ندارند و به طور مرتب 
کودکان بیمار به دنیا می آورند.« او از وزارت بهداشت 
به دلیل ضعیف بودن اطلاع رســانی ها و نداشــتن 
اقدامات ویژه برای پیشــگیری از تولد این نوزادان 

انتقاد می کند: »وزارت بهداشت 
برای اطلاع رسانی در این زمینه 
اقدام خاصی انجام نداده است.« 
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گزارش

 خلاصه گزارش 

بیشترین مبتلایان به 
تالاسمی در استان 

سیستان و بلوچستان 
با بیش از 100تولد 
در سال، بالاترین 

میزان كم خونی در 
استان های هرمزگان، 

گیلان، مازندان و 
خوزستان، بیشترین 
ابتلا به سرطان مری 
در استان گلستان و 
به طور مشخص در 

شهر گنبد، بالاترین 
شیوع بیماری اتوزومال 

مغلوب شنوایی در 
یكی از روستاهای 
سبزوار و بیشترین 

شیوع یك نوع نابینایی 
ارثی در روستایی در 

اسفراین گزارش شده 
است. متخصصان 

ژنتیك می گویند به طور 
كل به دلیل بالا بودن 

ازدواج های فامیلی در 
استان خوزستان، این 
استان بیشترین میزان 

ابتلا به بیماری های 
ژنتیك را دارد. 

احمدی قویدل،عضو 
مجمع عمومی كانون 

 هموفیلی ایران:
برای هر بیماری یك 

نقشه توزیع وجود دارد 
و ممكن است برخی 

بیماری ها در یك منطقه 
جغرافیایی خاص، 

شیوع بالاتری داشته 
باشند. اما در بسیاری از 

موارد، بیماری مختص 
یك منطقه نیست و تنها 
به دلیل دسترسی بالا به 
خدمات درمانی، میزان 
تجمع این بیماران بالا 

رفته است. از حدود 
13 هزار بیمار مبتلا 
به هموفیل، 3500 

بیمار در تهران زندگی 
می كنند و اكثرا هم 

در مناطق حاشیه ای 
هستند. 180 تا 200 

بیمار هم در ورامین اند 
اما این میزان بیمار با 

جمعیت این منطقه 
هم خوانی ندارد. این 
افراد برای دسترسی 
به درمان، به تهران 

آمده اند و به دلیل 
مشكلات اقتصادی به 

حاشیه ها رفته اند.

محمد اكرمی، رییس 
انجمن علمی ژنتیك 

 پزشكی ایران: 
از یك طرف با توجه به 

افزایش سن ازدواج 
و باروری، به نظر 

می رسد بیماری های 
شایع كروموزومی 

مانند تریزومی 13 و 
18 و 21 رو به افزایش 
است و از طرف دیگر، 

بررسی ها نشان 
داده كه ازدواج های 

فامیلی رو به افزایش 
است. به همین دلیل 

می توان گفت كه كشور 
درمعرض بیماری های 

اتوزومال مغلوب 
بیشتری قرار گرفته 

است؛ بیماری هایی 
كه در آن پدر و مادر 

ناقل سالم اند و چون 
ژن جهش یافته مشابه 

دارند، جنین شان در 
معرض این گروه از 

بیماری ها قرار می گیرد.

شیوع بیماری های متابولیک و نقص ایمنی اولیه
سیدمحمد اکرمی، رئیس انجمن علمی ژنتیک پزشکی ایران، در گفت وگو 
با همشهری به ضرورت ایجاد نقشــه پراکندگی بیماری های ژنتیک در 
کشور اشــاره می کند و می گوید علاوه بر این، کشور فاقد نظام ثبت این 
بیماری هاست: »اگر نظام ثبت بیماری ها راه اندازی شود و به پرونده های 
الکترونیک سلامت هم ورود پیدا کند، بسیاری از مشکلات حل می شود 
و می توان این بیماری ها را مدیریت کــرد. اینکه بگوییم کدام ناهنجاری 
شایع تر اســت، بروز ناهنجاری های مادرزادی قلبی، شکاف لب و کام یا 
بیماری های تریزومی افزایشی یا کاهشی است یا در قومیت های مختلف 
به چه ترتیبی است و کاهش یا افزایش داشته، نیاز به نقشه بیماری های 
ژنتیک داریم.« با این همه او تأکید می کند که در کشــور، خطر 2گروه از 
بیماری های شــایع ژنتیک وجود دارد: »از یک طرف با توجه به افزایش 
سن ازدواج و باروری، به نظر می رسد بیماری های شایع کروموزومی مانند 
تریزومی 13 و 18 و 21 رو به افزایش است و از طرف دیگر، بررسی ها نشان 
داده که ازدواج های فامیلی رو به افزایش است؛ به همین دلیل می توان گفت 
که کشور در معرض بیماری های اتوزومال مغلوب بیشتری قرار گرفته است؛ 
بیماری هایی که در آن پدر و مادر ناقل سالم  هستند و چون ژن جهش یافته 
مشابه دارند، جنین شان در معرض این گروه از بیماری ها قرار می گیرد.«  
براســاس اعلام رئیس انجمن علمی ژنتیک پزشــکی ایران، هم اکنون 
شایع ترین بیماری های ژنتیک کشور، بیماری های متابولیک و نقص ایمنی 
اولیه است: »در کشور 13قومیت، از جمله عرب، فارس، کرد، لر، ترک، بلوچ 
و... وجود دارد. برخی بیماری ها در بعضی قومیت های کشور، شیوع بیشتری 
دارند؛ مثلا ساکنان حاشیه خلیج فارس و دریای عمان و همچنین دریای 
خزر در معرض ابتلا به بتا تالاسمی ماژورند که یک بیماری اتوزومال مغلوب 
است. همچنین در برخی استان ها، بعضی از سرطان ها شیوع بالاتری دارد؛ 
برای مثال سرطان مری در استان گلستان و به طور مشخص در شهر گنبد، 
رتبه اول را در دنیا دارد. بررسی ها همچنین از شیوع یک بیماری اتوزومال 
مغلوب ناشنوایی در یکی از روســتاهای سبزوار و یک نوع نابینایی ارثی 

ژنتیک هم در روستاهای اسفراین حکایت دارد.«  اکرمی در توضیح بیشتر 
درباره دلایل شیوع تالاسمی ماژور در مناطق حاشیه خلیج فارس، دریای 
عمان و دریای خزر می گوید: »در گذشته، همه گیری های مالاریا شایع بوده 
و جان افراد زیادی را می گرفت. در این میان افرادی که ناقل ژن جهش یافته 
بتا تالاسمی )مینور( بودند، به خوبی توانستند با این بیماری ها مقابله کنند 
و زنده بمانند؛ به همین دلیل جمعیت این افراد هم بالا رفته، این یک مسئله 
ژنتیک جمعیتی قدیمی است یا مثلا کم خونی داسی شکل در منطقه حاشیه 
خلیج فارس شیوع بالایی دارد که دلیل آن هم بقایای مهاجران جنگی است. 
در خوزستان آمار ازدواج فامیلی بسیار بالاست و شواهد نشان می دهد که 
بیماری های ژنتیک اتوزوم مغلوب در این استان بالاتر است.« به گفته او، 
تغییرات واضح جمعیتی مانند مسائل جغرافیایی، سن و نوع ازدواج و... 
بر شدت گرفتن یا کاهش بیماری های ژنتیک تأثیر زیادی دارند؛ غیراز این 
از نظر شیوع بیماری ها، ایران تفاوتی با سایر کشورها ندارد: »در ارتباط با 
تریزومی های شایع کوروزمی، ثابت شده که افزایش سن ازدواج و بارداری، 
خطر تولد فرزند با اختلالات کروموزمي را بالا می برد.« اکرمی می گوید با 
مشاوره ژنتیک، اطلاع رسانی و آگاه سازی  می توان جلوی بسیاری از این 
بیماری ها را گرفت: »در گذشته ســالانه حدود هزار و500 نوزاد مبتلا به 
تالاسمی ماژور در کشور به دنیا می آمد، با اقداماتی که صورت گرفت، تعداد 
آنها حالا به 150تا 200نوزاد رسیده است؛ البته امیدواریم با تصمیمات جدید 
در حوزه نظام سلامت و محدودیت غربالگری، این سری برنامه های نظام مند 

مدون تمرین شده آسیب  نبیند.«
اکرمی، یکی از مهم ترین راهکارها برای پیشگیری از افزایش این بیماری ها 
را انجام مشــاوره های ژنتیک قبل از ازدواج، قبل از بارداری و در دوره 
بارداری عنوان می کند: »براساس قانون برنامه ششم توسعه، باید به تمام 
زوج هایی که مایل به ازدواج یا فرزندآوری هستند، مشاوره ژنتیک داده 
شــود، اما به دلیل محدودیت ها در منابع مالی، این موضوع محقق نشده 
است. پیشنهاد ما این است که تمام خانواده ها، مشاوره های ژنتیک انجام 
دهند تا بروز بیمار ی ها در 3نسل قبلی بررسی و از تولد نوزاد با بیماری های 

کروموزومی، چندعاملی یا تک ژنی جلوگیری شود.« 

نکته

توسعه صنایع دفاعی؛ از 
سلاح  تا اتوبوس 

شمارش معکوس برای 
اینترنت کودک

 پرونده مدارس »کاشی آبی«
 روی میز شورای شهر

معاون هماهنگ کننده وزارت دفاع  از 
به کارگیری شرکت های دانش بنیان  می گوید

مدیران آموزش و پرورش ابزارهای محافظت از 
کودکان را به خانواده ها معرفی کنند

مدیرکل آموزش وپرورش شهر تهران، در آستانه 
بازگشایی مدارس  از کمبودها گفت
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براساس گزارش های رسمی منتشر شده از سوی 
مسئولان وزارت دفاع، اکنون هزار طرح و برنامه 
برای ساخت قطعه در شرکت های دانش بنیان در 
حال اجراست که ارزشی بالغ بر 12هزارمیلیارد 
تومان دارد؛ طرح هایی که به گفته امیرســرتیپ 
»مهدی خواجه امیری«، معاون هماهنگ کننده 
وزارت دفاع به عنوان بخشی از سرریز دانش در 
این وزارتخانه می تواند نیازهای اساسی بسیاری 
از صنایع کشور را برطرف کند. با این حال، وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تأکید دارد با 
کمک دانش بنیان ها موفق شــده است هم خود 
را به روز نگه دارد و هم توان رزم دفاعی کشــور 
را در بالاترین ســطح حفظ کنــد. درباره آنچه 
وزارت دفاع در این حوزه انجام می دهد با معاون 
هماهنگ کننده  این وزارتخانه   گفت وگو کرده ایم.

 نام وزارت دفاع به مســائل نظامی و 
دفاعی گره خورده  و به دیگر کارکردهای آن کمتر 
توجه می شود. کارکردهای غیرنظامی وزارت دفاع 

چه مواردی را شامل می شود؟ 
خدماتی که وزارت دفاع ارائه می کند، گســتردگی  
بالایــی دارد. هم اکنون 775شــرکت  دانش بنیان و 
خصوصی با وزارت دفاع همکاری دارند که هیچ کدام از 
آنها کارکرد یا ماهیت نظامی ندارند. همه این شرکت ها 
در حوزه های تخصصی خود در حال کار هســتند، 
اما مرز دانش در آنهاســت. به دلیل اهمیت دانش در 
فعالیت های نظامــی و صنایع دفاعــی در تمام دنیا 
بخش های نظامی و صنایع نظامی در لبه فناوری های 
زمان خود هستند؛ چراکه اگر ساختارهای نظامی و 
دفاعی از دانش روز عقب بمانند از دشمنان خود عقب 
مانده  اند و این موضوع می تواند منجر به خدشه وارد 
شدن به امنیت ملی کشورها شــود؛ از این رو، وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح با بهره گیری از 
شــرکت های دانش بنیان موفق شــده است در یک 
قلم، بالغ بر 1100محصول تولیــدی دانش بنیان را 
که موردنیاز وزارت دفاع بوده است تولید کند و حتی 
سرریز محصولات تولیدی را به سایر بخش های کشور 
که به این محصولات نیاز داشته اند، عرضه کرده است. 
اخیرا نیز نمایشگاهی از توانمندی های وزارت دفاع 
در این بخش برگزار شد تا مسئولان کشور در جریان 
توانمندی علمی وزارت دفــاع در تولید محصولات 
دانش بنیان قرار بگیرند و بــرای رفع نیازهای خود از 
این محصولات اســتفاده کنند. بارها اعلام کرده  ایم 
که حاضریم به همه صنایع کشور در حد توان خود از 
سرریز توانمندی های علمی خود کمک کنیم. نیروی 
انسانی متخصص، دانشمند، جوان و نخبه بسیاری در 
بدنه وزارت دفاع فعالیت دارند که بعد از وزارت علوم 
بالاترین تعداد نخبگان شاغل را میان وزارتخانه های 

کشور به خود اختصاص داده اند.
چگونه از توان شرکت های دانش بنیان 

برای تقویت توان رزم کشور استفاده می شود؟ 
وزارت دفاع بخش هایی دارد که در مباحث نوآورانه 
کار  و تلاش می کنند ایــن کار را جلو ببرند. ما هرگز 
نمی توانیم در وضعیت فعلی متوقف شویم و به آن قانع 
باشــیم؛ چراکه متوقف بودن سبب اضمحلال حوزه 
دفاعی و صنعتی اســت و ما در این حوزه شبانه روز 
کار می کنیم. ما در کنار هر صنعــت دفاعی، 150تا 
160شرکت دانش بنیان داریم که در حال کار هستند. 
این موجب تقویت توان رزم دفاعی ما شــده اســت. 
در برخی کارخانجاتی که داریــم کارهای بزرگی در 
حال انجام اســت که صرفا نظامی یا دفاعی نیستند؛ 
به عنوان نمونه در یکی از کارخانه های ما که موضوع 
تولید موتور را در دستور کار دارد، مسئله تولید موتور 
کولر آبی مورد توجــه قرار گرفته که بدون تســمه 
است و به شکل آهن ربایی کار می کند. این محصول 

قادر اســت 50درصد در مصرف انرژی صرفه جویی 
برای مصرف کننده در پی داشــته باشــد. اگر تمام 
کولرهای آبی با این فناوری ســاخته شوند نه تنها در 
ایام تابستان با مشکل قطع برق روبه رو نخواهیم شد، 
بلکه نیروگاه های تولید بــرق به راحتی قادر خواهند 
بود انرژی تولیدی خود را صادر و برای کشور ارزآوری 
کنند. مشــابه این موتور برای اســتفاده در ماشین 
لباسشویی در دستور کار قرار گرفته است و تا یک ماه 
آینده شاهد ساخت ماشین  لباسشویی خواهیم بود که 
چنین موتوری دارد. این موضوع دروازه ورود وزارت 
دفاع و شرکت های دانش بنیان آن به حوزه لوازم خانگی 
کشور است. اگر از استعدادها و نخبگان جوان فعال در 
شرکت های دانش بنیان اســتفاده شود، برای مردم، 
دولت و کشور آورده خوبی دارد و می تواند گره گشای 

بسیاری از مشکلات باشد.
انتظار از وزارت دفــاع برای کمک به 
طرح های صنعتی و عمرانی بالاســت. شنیده 
می شود وزارت دفاع در موضوع  ساخت خانه ورود 
کرده است. این موفقیت چگونه حاصل شده است؟ 
ورود وزارت دفاع به حوزه ساختمان و فناوری ساخت 
واحدهای پیشــرفته مســکونی پیش از آغاز به کار 
دولت سیزدهم مطرح شــد، اما اجرای این طرح و به 
بهره برداری رسیدن نخستین نمونه های ساختمان با 
مختصات جدید در دولت سیزدهم به وقوع پیوست. 
اکنون نخستین نمونه از ساختمان مسکونی ساخته 
شده است. این ســاختمان در 12طبقه و هر طبقه 
با 6واحد در مدت 6ماه با مصالح پیشــرفته و فناور با 
بهره گیری از امکانات و تجهیزات کاملا بومی ساخته 
شده است. این ساختمان مقاومت بالایی مقابل بلایای 
طبیعی دارد و با سازه های پیچ و مهره ای احداث شده 
است. این فناوری می تواند در انبوه سازی  به کار گرفته 
شود و با توجه به شــعار دولت در ساخت واحدهای 
مســکونی، از این فناوری می توان در راستای تحقق 
شعار دولت اســتفاده کرد. این ساختمان ها با توجه 
به ارتعاش زلزله مقاومت دارند و مقابل صوت، گرما و 
سرما مقاوم هستند. برخی مصالح به کاررفته در آنها 
نیز برای نخستین بار استفاده شده است. این واحدها را 
می توان در مناطق زلزله زده برای اسکان فوری مردم 

آسیب دیده به کار گرفت.
نقش شرکت های دانش بنیان در تولید 

سلاح  و ادوات نظامی تا چه اندازه است؟ 
بدنه وزارت دفــاع تحصیلات بالایــی دارد و به این 
دلیل، کارکنان وزارت دفــاع دنبال مباحث علمی و 
پژوهشی هستند و این کار به شکل جدی در وزارت 
دفاع دنبال می شــود. ما نیز در وزارت دفاع به دنبال 
ایده ها، پرورش آن و نیــز عملیاتی کردن این ایده ها 
هســتیم؛ از این رو از ابداعات، اختراعات و نیز تولید 
دانش چه در میان کارکنان و چه در میان شرکت های 
دانش بنیان حمایــت می کنیم. قطعا محصولاتی که 
تولید می کنیم در تجهیزات دریایی، هوایی، موشکی 
و سامانه های الکترونیکی به کار گرفته می شوند. به 
جرأت می توان گفت نمونه های تولید شده محصولات 
دانش بنیان در حوزه های دفاعی و نظامی کشــور در 
مقایسه با نمونه های خارجی آن کارایی بهتری داشته  
و توانســته اند عملکرد بهتری را از خــود به نمایش 
بگذارند. در یک نمونــه، زیردریایی فاتح، تکنولوژی 
بسیار پیشرفته ای دارد که آن را قادر به قوس در آب، 
شناسایی و تخریب کرده است. حتی می توانم بگویم 
این زیردریایی با تغییراتی که در تکنولوژی آن داده ایم 
از نمونه های خارجی خود نیز کارایی بیشتری دارد و 
این موضوع سبب شده است زیر سطح، دست برتر را 

داشته باشیم.
فناوری هایی که در اختیار ماست تا چه 
اندازه بومی سازی  شده و تا چه اندازه این مسئله 

اقتدار دفاعی کشور را تضمین کرده است؟ 
کشــور ما از نظر ژئوپلیتیکی در نقطه حساسی قرار 
دارد و به این دلیل، دشمنی با ایران از سوی دشمنان 
پایانی ندارد. با توجه به این موضوع، حساســیت ها 

برای حفظ امنیت و منافع خودمــان باید همواره در 
دستور کار باشد تا بتوانیم در اوج قدرت باشیم. وجود 
چنین آمادگی بــا توجه به،  به روزرســانی تهدیدها 
علیه کشورمان است. با این حال، در سال های اخیر 
با تکیه بر دانش و تــوان نیروهای متخصص داخلی 
توانسته ایم بسیاری از نیازهای خود را تامین کنیم. 
امروز وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به عنوان 
هدف پیکان تهدیدات دشــمن با بهره گیری از همه 
امکانات خود توانسته است در خط مقدم پشتیبانی از 
نیروهای مسلح قرار بگیرد و نیازهای دفاعی و نظامی 
نیروهای مســلح را تامین کند. اگر پایگاه آمریکایی 
عین الاسد مورد اصابت موشک های ایرانی قرار گرفت، 
سامانه های وزارت دفاع در آن نقش داشتند. اگر مراکز 
تجمع داعــش در عراق از داخل خــاک ایران هدف 
گرفته می شد، این موضوع ناشی از وجود سامانه های 
نقطه زن ساخته شده در وزارت دفاع است. تجهیزات 
مورد اســتفاده در حملات پهپــادی و توپخانه ای و 
گلوله باران هوشمند مراکز تجمع عناصر ضد انقلاب 
در مرزها محصول وزارت دفاع است. توانایی های رزم 
دفاعی جمهوری اسلامی ایران را آمریکایی ها درک 
کرده اند و آنان می دانند کــه اگر رهبری می فرمایند 
دوران بزن در رو تمام شده است، امروز در نقطه ای قرار 
داریم که اگر یکی بزنند، حتما در 10نقطه پاسخ آن را 

دریافت خواهند کرد.
تا چه اندزه در شــاخص های نظامی و 

دفاعی خودکفا هستیم؟ 
مسئله بومی ســازی به اندازه ای در صنایع دفاعی و 
نظامی کشور پیشــرفت کرده اســت که ما را کاملا 
از موضوع مهندســی معکوس در این صنعت خارج 
کرده است؛ به گونه ای که اکنون می توانیم ادعا کنیم 
به کشوری مولف در ساخت بســیاری از سلاح ها و 
تجهیزات نظامی و دفاعی تبدیل شده ایم. اکنون به 
جرأت می توان ادعا کرد که مهندسان ما انواح سلاح ها 
را طراحی کرده و آن را می ســازند. تولید محصولات 
نظامی مسئله ای که منتهی به یک ماه و 2ماه باشد، 
نیست، بلکه زمان زیاد، هزینه، نیروی انسانی و تفکری 
را نیاز دارد که در ســال های گذشــته با مجاهدت و 
سختکوشی مســئولان وقت، روســای دانشگاه ها، 
دانشمندان و نخبگان به محصول نهایی رسیده است 

و امروز از آن استفاده می کنیم.
آیا این محصولات بازار خارجی دارد؟ 

بله. اتفاقا جلوه این توانمندی را می توان در نمایشگاه 
تجهیزات نظامی که اخیرا در مســکو برگزار شــد 
و ایران نیز در آن مشــارکت داشــت، مشاهده کرد. 
بخشــی از محصولات تولیــدی در وزارت دفاع در 
این نمایشــگاه به نمایش درآمد که منجر به حیرت 
بازدیدکنندگان آن شد. استقبال بالایی برای مذاکره 
و فروش این محصولات در نمایشــگاه داشته ایم تا 
نسبت به عقد قرارداد برای فروش سلاح به کشورهای 
متقاضی اقدام شــود. متخصصان نظامی کشورهای 
دیگر به خوبی می دانند محصولاتی که ایران در این 
نمایشــگاه به نمایش گذاشت، با مهندسی معکوس 
ساخته نشده است، بلکه تولیدی جدید و با فناوری 
کاملا منحصربه فرد و با استفاده از ایده و تفکر ایرانی 
ساخته شده است که مشــابه دیگری ندارد. چنین 
ویژگی سبب شده اســت حتی کشورهایی که خود 
پیشینه طولانی در ساخت ســلاح دارند، متقاضی 

خرید سلاح های ایرانی باشند.
آیا تاکنون فروش سلاح داشته اید؟ 

تقاضای خرید سلاح از ایران وجود دارد. ما با هر کدام 
از کشورهایی که نیاز به کمک داشته باشند براساس 
سیاســت ها و تدابیری که ابلاغ می شــود، آمادگی 
داریم همکاری کنیم. بحث ما دیگر ســاخت سلاح 
برای خودمان نیســت و به راحتی می توانیم ســلاح 
هم به کشورهای متقاضی بفروشیم. حضور ایران در 
نمایشگاه مسکو نیز از این جهت قابل بررسی است. 
کشــورهای مختلف علاقه مند هستند از تکنولوژی 
پیشرفته سلاح های ایرانی در صنایع دفاعی و نظامی 

خود استفاده کنند .
با توجه به فناوری هایی که به آن دست  
یافته ایم آیا برای برطرف کردن چالش های صنایع 

گامی برداشته شده است؟
رهبــر معظم انقلاب 2ســال قبل تأکیــد فرمودند 
همه به صنایع خودروســازی کشــور کمک کنند. 
وزارت دفاع بلافاصله وارد عمل شــد و تجهیزاتی را 
که می توانست در خودروســازی مورد استفاده قرار 
گیرد و به این صنعت برای ارتقای خود کمک کند در 
اختیار خودروسازان قرار داد. حتی در زمینه باطری، 
به خودروسازان گفتیم که می توانند باطری مورد نیاز 
خود را از مجموعه صنایــع وزارت دفاع به دلیل توان 
ســاخت باطری هایی با عمر و توان بالا تامین کنند. 
علاوه بر این، نزدیک به یک ماه قبل با حضور وزرای 
صمت و دفاع، رونمایی از رایانه خودروهای ســواری 
انجام شد و به خودروســازان اعلام کردیم می توانند 
رایانه موردنیاز خودروی خود را از وزارت دفاع تامین 
کنند. با توجه به تولید انواع لاستیک در وزارت دفاع، 
حتی پیشنهاد استفاده از توان تولید لاستیک برای 
استفاده از خودروهای داخلی در هر اندازه ای ارائه شد. 
با توجه به اینکه در صنایع هواپیمایی برای خلبانان 
هواپیماها کمربند ایمنی تولیــد می کنیم، ظرفیت 
خود را برای ســاخت کمربند ایمنی برای خودروها 
به خودروســازان اعلام کردیم و منتظــر اقدام آنان 
هستیم. غیراز خودروســازان، وزارت دفاع لوله های 
مقاوم در برابر حرارت را در صنایع دفاعی تولید می کند 
که قابلیت استفاده در صنایع نیروگاهی و پالایشگاهی 
را دارد. به این صنایع نیز اعلام شده است که می توانند 
نیاز خود را از وزارت دفاع تامین کنند؛ بنابراین تأکید 
داریم که سرریز دانش در وزارت دفاع، قابلیت تامین 
نیازهای صنایع را دارد و این بستگی به صنایع دارد که 

بخواهند از این امکانات استفاده کنند.
در ســاخت خودروهای غیرنظامی، 
خبرهایی شنیده می شود که به این موضوع وارد 

شده اید. این خودروها چه مشخصاتی دارند؟ 
وزارت دفاع در ســاخت خــودرو، اولویــت خود را 
در ســاخت خودروهای تاکتیکی قرار داده اســت. 
خودروهــای تاکتیکی ســاخت وزارت دفاع از نظر 
ماموریت در زمین های ناهمــوار، خطوط مرکزی و 
نیز جاده های پر دســت انداز قابلیت های بی نظیری 
دارند که آنها را از ســایر خودروهای مشابه متمایز 
کرده است. اخیرا، با توجه به نیاز نیروهای مسلح در 
جا به جایی نیروها، وزارت دفاع به ساخت اتوبوس برای 
ترابری نیرو ورود کرده و موفق به ســاخت نخستین 
نمونه های اتوبوس خود شده است. امیدواریم به زودی 
خط تولید اتوبوس فعال شــود تــا بتوانیم نیازهای 
وزارت دفاع و بعد از آن نیاز سایر بخش های کشور را 

به این خودروها برطرف کنیم.
تحریم ها تا چه اندازه به وزارت دفاع در 

رسیدن به دستاوردهای امروز کمک کرد؟
در گام اول انقلاب باید به حداکثر توانمندی در تولید 
محصولات نظامی و دفاعی با اســتفاده از تکنولوژی 
بومی می رســیدیم که این اتفاق رخ داد. در گام دوم 
وقتی کار به بومی ســازی رسیده اســت دیگر نیاز 
نداریم که فلان تکنولوژی را از کشــوری وارد کنیم؛ 
خصوصا در برهه ای که تحریم ها و فشار اقتصادی، ما 
را با چالش هایی روبه رو کرده است که سبب می شود 
نیازمند بودن به بیگانه در این عرصه کاری خطرناک 
باشد. تحریم ها و فشارهای اقتصادی محرکی شد که 
خلاقیت و نوآوری جوانان و نخبگان کشور در وزارت 
دفاع و شرکت های دانش بنیان به کار گرفته شود و با 
وجود آنها سامانه های پشــتیبانی کننده از نیروهای 
مسلح تقویت شوند. به این دلیل سراغ داشته های خود 
رفتیم و خوداتکا شدیم و براساس منویات مقام معظم 
رهبری، با تغییر جهت نگاه به بیرون به درون توجه و 
با تمام وجود این حرف را عملیاتی کردیم. نیروهای 
مسلح باور دارند که هر کمبودی را می توانند با تکیه بر 

توان داخلی برطرف کنند.

توسعهصنایعدفاعی؛ازسلاحتااتوبوس
معاون هماهنگ کننده وزارت دفاع از به کارگیری شرکت های دانش بنیان در وزارت دفاع می گوید

استاندار تهران خبر داد 

مدیر کارتابلی در
 استانداری نداریم 

اســتاندار تهران گفــت: اتــکای دولت بــه ظرفیت های 
تمام نشدنی مردم است و بر اســاس دستور رئیس جمهور، 
تلاش خود را برای بهره گیری از ظرفیت های مردمی برای 
برطرف کردن مشکلات به کار گرفته ایم. محسن منصوری 
در نشســت خبری هفته دولت در جمع خبرنگاران، گفت: 
در 10ماه گذشــته، یک ســوم از روزهایی که در مجموعه 
استانداری فعال بودیم در شهرستان های استان سپری شده 
است تا از نزدیک در جریان مشــکلات مردم قرار بگیریم و 
بتوانیم برای آن چاره اندیشــی کنیم و به این دلیل مدیری 
در اســتانداری مدیریت کارتابلی ندارد. به گفته منصوری، 
رویکرد جوانگرایی دولت در استان تهران به نحوی پیگیری 
شد که امروز 10سال متوسط سن مدیریت در استان تهران 
کاهش پیدا کرده اســت. در فرمانداری ها، بخشداری ها و 
ادارات کل شــاهد حضور جوانان دهــه60 و بعضا دهه70 
هستیم. البته در کنار این جوانگرایی تعهد و تخصص نیز از 
شاخص هایی بود که مورد تأکید قرار گرفتند. وی در ارائه 
گزارش عملکــردی از مجموعه اســتانداری تهران، گفت: 
در هفته دولت 715پــروژه فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، 
ورزشی و خدمات شــهری به  ارزش 2۴هزارو۹۳6میلیارد 
تومان به بهره برداری خواهند رســید که با بهره برداری از 
آنها برای 10هزارو7۴6 اشــتغال جدید در اســتان تهران 
ایجاد خواهد شــد. در مقایسه با ســال های گذشته تعداد 
پروژه ها با 70درصد رشــد و 260درصد رشد در اعتبارات، 
رشد چشمگیری را رقم زده است و روز جمعه نیز با حضور 
معاون اول رئیس جمهور بخشی از پروژه های هفته دولت به 
بهره برداری خواهند رسید. استاندار تهران افزود: تمرکز کار 
در شهرستان های محروم و کمتر برخوردار بوده، اما از نظر 
اعتباری شهرستان های ری، اسلامشــهر، ملارد و ورامین 

بیشترین پروژه ها را داشتند.

شهرستان های پاکدشت و رباط کریم بیکار ندارند 
وی ادامه داد: تحولات بزرگی در حوزه های اقتصادی ظرف 
یک سال گذشته در استان تهران رخ داده، به شکلی که نرخ 
بیکاری روزبه روز کاهش داشته است، امروز در استان تهران 
شهرستان هایی همچون پاکدشت و رباط کریم بدون بیکار 
هستند؛ یعنی اگر کســی اهل کارکردن باشد و کار نداشته 
باشــد، در این شهرســتان ها ظرفیت و آمادگی لازم وجود 
دارد تا در ســریع ترین زمان ممکن به کارگاه ها و کارخانه ها 
معرفی شود. استاندار تهران با تأکید بر اهمیت شورای تامین 
در اســتان تهران، گفت: گاهی حتی گره های اقتصادی در 
شورای تامین بازگشایی می شود و اقداماتی که در این شورا 
در حوزه اقتصادی انجام می شــود، کمتر از اقدامات بزرگ 
حوزه اقتصادی اســتانداری تهران نیست. درخصوص بحث 
اتباع بیگانه در استان تهران موضوع اساسی ساماندهی اتباع 
بود که در آخرین سرشماری 776هزارو۴67نفر اتباع جدید 
شناسه دار شدند و کد شناسایی دریافت کردند. وقتی این عدد 
را با تعداد اتباع قبلی جمع می کنیم، مشــخص می شود در 

استان تهران درحال حاضر بیش از 2میلیون نفر اتباع داریم.

افزوده شدن 21۰۰ تخت بیمارستانی به ظرفیت استان تهران
اســتاندار تهران در ادامه به موضوع کرونا اشاره کرد و گفت: 
از دیگر مسائل مهمی که در استان تهران پیگیری می شود، 
مدیریت و مقابله با کرونا ویروس اســت، در برهه ای روزی 
700نفر فوتی داشتیم اما به لطف خداوند و تلاش دستگاه های 
مرتبط این تعداد در برخی روزها به صفر رسید. وی به تقویت 
ساختار بهداشــتی و درمانی اســتان تهران و اضافه شدن 
1۳00تخت بیمارستانی در یک سال گذشته به مجموعه این 
ظرفیت اشاره کرد و گفت: بیمارستان ملارد پس از 1۳سال 
به بهره برداری رسید و بیمارستان الغدیر بومهن نیز به زودی 
به بهره برداری خواهد رســید. منصوری در پاسخ به سؤالی 
درخصوص مدیریت پسماند اســتان نیز گفت: در این حوزه 
پیگیری های خوبی صورت گرفته و در شهر تهران تفکیک از 
مبدأ به صورت جدی پیگیری می شود. در سطح شهرستان  ها 
نیز این موضوع با ورود بخش خصوصی در حال پیگیری است.

وی این را هم گفت که در مورد انتقال آرادکوه مرجع تصمیم 
را ســازمان محیط زیســت می دانیم. این زیرساخت برای 
50ســال پیش بوده که جمعیت تهران از آن موقع چندین 
برابر شــده و امروز دیگر آرادکوه خارج از تهران محسوب 
نمی شود ولی مرجع این تصمیم سازمان محیط زیست است.
اســتاندار تهران در پاسخ به سؤال همشــهری درباره نبود 
آرامستان و زایشــگاه در شهرســتان پردیس با تأیید این 
موضوع از تدبیر دولــت برای برطرف کــردن چالش نبود 
آرامستان در این شــهر خبر داد و گفت: مسئله آرامستان 
این شهرستان حل شــده و زمین مورد نیاز این کار تحویل 
شهرداری شده است. بحث بیمارستان الغدیر مشکل ردیف 
بودجه ای داشت چراکه بیمارســتان خیرساز بود و 2سال 
مسکوت مانده بود. در سفر رئیس جمهور این درخواست را 
مطرح کردیم که خوشبختانه مشکل حل شد و هم اکنون 

در ۳شیفت کار در حال پیگیری است.
وی در پاسخ به سؤال دیگر همشهری درباره وضعیت مسکن 
مهر و تاریخ واگذاری همه این واحدها به متقاضیان، گفت: 
برای تکمیل پروژه مســکن مهر در اســتان تهران حدود 
10هزار میلیــارد تومان منابع لازم اســت. ما علاقه مندیم 
هر چه زودتر این پــروژه به اتمام 
برســد اما صادقانه با مردم 
صحبت کنیــم. برخی از 
پروژه هــای این طرح 
بیش از یک سال زمان 
می برنــد و بنابرایــن 
نمی توان زمان دقیقی 
بــرای تکمیــل همــه 
واحدهای مسکن 
اعلام  مهــر 

کرد.

نامه فعالان سیاسی به سران اصلاحات و اعتدال
بی معرفتی سیاسی

جمعی از فعالان سیاسی و رسانه ای جریان انقلاب در نامه ای 
به ســران جریان اصلاحات و اعتدال از ســکوت آنها مقابل 
مواضع میرحسین موسوی انتقاد کرده و این سکوت را نشانه 

ناجوانمردی و بی معرفتی سیاسی دانستند.
به گزارش فارس، جمعی از فعالان سیاسی ـ رسانه ای جریان 
انقلاب در نامه ای به ســران جریان اصلاحــات و اعتدال از 
سکوت آنها مقابل مواضع میر حسین موسوی انتقاد کردند 
و این ســکوت را نشــانه ناجوانمردی و بی معرفتی سیاسی 
دانستند. در این نامه که خطاب به آقایان خاتمی، سیدحسن 
خمینی، ناطق نوری و روحانی نوشته شده، از آنها خواسته 
شده که با اعلام موضع، نسبت خود را با حاکمیت و موسوی 

مشخص کنند. متن کامل این نامه به شرح ذیل است:
بســمه تعالی، حجج الاسلام آقایان ســیدمحمد خاتمی، 
سیدحســن خمینی، شــیخ علی اکبر ناطق نوری و شیخ 

حسن روحانی
با ســلام و تحیت؛ این نامه ای اســت از ســوی جمعی از 
علاقه مندان به گفتمان انقلاب اسلامی به شما شیوخ مدعی 
پیروی از خط امام راحل که در سال های اخیر به عنوان هیأت 
امنای ائتلاف اصلاحات و اعتدال در فضای سیاســی کشور 

فعال بوده اید.
سکوت سنگین و تأسف آور شما در مقابل توهین آشکار آقای 
میر حسین موسوی به جبهه مقاومت و یکی از سرداران عزیز 
مدافع حرم و برخی توهمات اگر از سر همدلی با بیان کننده 
این سخن باشــد؛ وای به حال مدعیان خط امام که اینگونه 
به وادی پشــیمانی افتاده اند و مصداق استحاله گشته اند. و 
اگر از سر محافظه کاری و ترس از بیان مواضع باشد جز ذبح 
حقیقت و مروت پای منافع سیاســی معنای دیگری ندارد. 
چگونه است که رفقای نااهل شما نیزه ای به سوی مدافعان 
حرم پرتاپ می کنند و شما بر آن چشم می بندید و بهتان به 

نظام می چسبانند و باز هم شما دم برنمی آورید؟
کمترین انتظار از شما مدعیان خط امام و به اصطلاح اعتدال 
این است که فارغ از مواضع جناحی، مرزبندی خود را با فردی 
که با توهین و تخطئه جبهه مقاومت و سرداران مدافع حرم و 
مبارزه با تروریسم، با آرمان های انقلاب و امام و رهبری مقابله 
می کند، مشخص نمایید که در غیراین صورت هم ادعای خط 
امام و انقلاب و مبارزه با رادیکالیســم شما زیر سؤال خواهد 
رفت و هم در پیشگاه وجدان و روح تاریخ همواره به واسطه 

این سکوت دردناک محکوم خواهید بود.
حضور و فعالیت سیاســی در جمهوری اسلامی بدون اعلام 
موضع و نظر در چنین مواقع خطیری جز زیستن همزمان 
در دو لباس اپوزیسیون و پوزیســیون معنای دیگری ندارد 
 که خود مصــداق واضحــی از ناجوانمــردی و بی معرفتی 

سیاسی است.
موسوی با انتخاب مسیر خود علاوه بر اینکه عملا و علنا در 
مقام اپوزیسیون نظام اسلامی قرار گرفته با ادبیاتی تأسف آور 
به مدافعان حرم توهین کرده است. اکنون نوبت شما حضرات 
است که برخلاف دفعات قبل با اعلام موضع، جایگاه خود را 
نسبت به این فرد و حاکمیت مشخص نمایید. چرا که این نه 
نخستین کنش موســوی در مقام اپوزیسیون نظام است نه 
آخرین. بنابراین سکوت نه تنها راه حل مطلوب جریان های 

سیاسی نیست که نوعی همراهی با وی قلمداد می شود.
از خداوند متعــال برای خود عاقبت به خیری و برای شــما 
شیوخ، جســارت ایســتادن بر آرمان های انقلاب اسلامی 
 را طلــب می کنیــم. اســامی امضاکننــدگان به ترتیــب
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راه انــدازی اینترنت امــن برای کــودکان یکی از 
دستاوردهای وزارت ارتباطات در گزارش اخیر این 
وزارتخانه عنوان شده است. این اقدام براساس سند 
بالادستی شورای عالی فضای مجازی با عنوان »سند 
صیانت از کودکان و نوجوانــان در فضای مجازی« 
صورت گرفته است. این سند که شامل 4ماده است 
و در خردادمــاه1400 تصویب شــده، تکالیفی را 
برای دستگاه های ذیربط تعیین کرده است. وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات یکی از دســتگاه هایی 
است که ســهم عمده ای از تکالیف برای آن تعیین 
شده است. از آنجا که فناوری در آموزش از ابزارهای 
بســیار مفید محسوب می شــود، وزارت آموزش و 
پرورش هم به این ابزار نیاز دارد. از سوی دیگر، این 
ابزار اگر به درستی مورد استفاده کودکان و نوجوانان 
قرار نگیرد، آســیب هایی را به همراه خواهد داشت؛ 
به همین خاطر، وزارت ارتباطات با عملیاتی کردن 
برنامه های خود در این زمینــه، از تولید ابزارهایی 
خبر داده که به زودی رونمایی می شود و در اختیار 

خانواده ها قرار می گیرد.

آموزش سواد فضای مجازی در مدارس
در مراسم اختتامیه سی وششمین اجلاس مدیران 
و روسای آموزش و پرورش کشور، عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات استفاده از فناوری 
در حوزه آموزش را مهم دانست و از اعلام آمادگی این 
وزارتخانه برای توسعه سکوها و شبکه های اجتماعی 

این حوزه خبر داد.
با این حال، زمانی که قرار است از فناوری در حوزه 
آموزش استفاده شود، آسیب هایی هم بر آن مترتب 
اســت. این موضوع در صحبت هــای زارع پور مورد 
توجه قرار گرفت و وی بر اهمیت سواد فضای مجازی 

و مقابله با آسیب های این فضا تأکید کرد.
به گفته او »این فناوری با همه مزایا، چالش هایی را 
هم برای نسل جوان و کودکان و نوجوانان به همراه 

دارد که باید به آن توجه کرد.«
زارع پــور همچنین در این نشســت بــه موضوع 
مصون ســازی کــودکان و نوجوانــان و ابزارهــا و 
راهکارهایی که کشــورهای پیشــرفته در اختیار 

خانواده ها و فرزندان قرار داده اند، اشاره کرد.
وزیر ارتباطات بهترین زمان برای آموزش کودکان 
در استفاده از فضای مجازی را دوران کودکی دانست 
و همچنین مدرسه را بهترین مکان برای آموزش این 
قواعد در مدارس معرفی کرد. به این ترتیب، شــاید 
اکنون لزوم تعریف یک دوره آموزشی یا تدوین یک 
کتاب در این زمینه با استفاده از نظر متخصصان این 

حوزه بیش از گذشته احساس شود.

اقدامات دولت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین در این 
اجلاس بــه اقداماتی که در دولت ســیزدهم برای 
استفاده مناسب کودکان و نوجوانان از فضای مجازی 
صورت گرفته، اشاره کرد و ادامه داد: »ابزاری فراهم 
شده اســت که در اختیار خانواده ها قرار می گیرد تا 
بتوانند برای سنین مختلف فرزندان خود اینترنت 

امن، مفید و سالم را فراهم کنند.«
زارع پور با بیان اینکه ایــن ابزارها به زودی رونمایی 
می شود و برای اســتفاده در اختیار خانواده ها قرار 
می گیــرد، گفــت: »خانواده ها درصــورت تمایل 
می توانند از این ابزارها برای ایجاد یک محیط سالم 
برای کودکان خود در فضای مجازی استفاده کنند.«
او همچنین از مدیران و روســای آموزش و پرورش 
خواســت برای معرفی این ابزارها به خانواده ها در 

مدارس تلاش کنند.

تعریف سطوح
این در حالی اســت که چندی پیش، مهدی سالم، 

رئیس سابق مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در گفت وگو با همشهری 
از رونمایی اینترنت پاک در آینده نزدیک و تعریف 

4سطح برای خانواده ها خبر داده بود.
سالم با تأکید بر اینکه موضوع قابل توجه این است 
که در اســتفاده از اینترنت پاک هیچ اجباری وجود 
ندارد، ادامه داد: »هر پدر و مادری، هر یک از 4سطح 
تعریف شده را می تواند برای فرزندان خود انتخاب 

کند.« 
به گفتــه او »به عنوان مثال، پدر و مــادری انتخاب 
می کند که فرزندش از یکی از سطوح استفاده کند. با 
این حال، هر زمان که والدین لازم بدانند، می توانند 
با شــماره گیری یک کد USSD که متعاقبا اعلام 
می شود، دسترسی به ســطح انتخاب شده را حذف 

کنند.«

مخابرات لایه ها را نوسازی نکرده
وزیر ارتباطــات همچنیــن در گفت وگوی ویژه 

خبری شبکه 2صداوسیما با اشــاره به مهم ترین 
برنامه وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات برای 
ایجاد پوشــش 20میلیــون فیبرنــوری منازل و 
کسب وکارها، شــبکه ارتباطی کشــور را دارای 

4لایه دانست.
زارع پور این 4لایه را شــامل لایه دسترسی، لایه 
داخل شهر یا استان که لایه تجمیع گفته می شود، 
لایه بین اســتان و در نهایت دروازه های اینترنت 
ملی اعــلام کرد و گفــت: »ما در ایــن 4لایه چه 
برای ارتباطات ثابت و چه برای ارتباطات ســیار، 
برنامه هــای متعددی را پیش بینــی کرده ایم که 
ظرفیت های کشور را در این لایه ها توسعه دهیم تا 

شبکه پرسرعت و با کیفیت ایجاد شود.«
با این حال، او با اشــاره به اینکــه در برخی از این 
لایه ها بیش از 10سال اســت که نوسازی صورت 
نگرفته، عمده این لایه ها را مربوط به لایه شهرها و 
داخل استان ها یا همان لایه تجمیع دانست که در 

اختیار شرکت مخابرات ایران است.

شمارش معکوس 
برای اینترنت کودک
وزیر ارتباطات با مهم دانستن استفاده از فناوری در آموزش  
از مدیران آموزش و پرورش خواست ابزارهای محافظت از 

کودکان را به خانواده ها معرفی کنند

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

غافلگیری جدید جیمز وب
تلسکوپ فضایی جیمز در جدیدترین تصاویر ارسالی، جزئیات 

درخشانی از سیاره مشتری را به تصویر کشیده است

تصاویر منتشر شده تلســکوپ جیمز وب از سیاره مشتری، 
دانشــمندان را به حقایق جدیدی درباره این سیاره رساند. 
در مشــتری اتفاقات عجیب زیادی می افتد؛ از توفان های 
غول پیکــر، بادهای قدرتمند و شــفق های قطبی گرفته تا 
شرایط دما و فشار شــدید. به گزارش ساینس دیلی، اکنون 
تلســکوپ فضایی جیمز وب ناســا تصاویر جدیدی از این 
سیاره عظیم گرفته است که به محققان سرنخ های بیشتری 
از زندگی درونی در مشتری می دهد. ایمکه دی پاتر، ستاره 
شناس سیاره ای و استاد بازنشسته دانشگاه کالیفرنیا، گفت: 
واقعا انتظار نداشــتیم مشــتری به این خوبی باشد. پروژه 
تلسکوپ جیمزوب، یک ماموریت بین المللی است که توسط 
ناسا با ســایر همتایان اروپایی ESA )آژانس فضایی اروپا( 
و کانادایی CSA )آژانس فضایی کانادا( هدایت می شــود. 
دی پاتر گفت: اینکه می توانیم جزئیات مشتری را همراه با 
حلقه ها، ماهواره های کوچک و حتی کهکشان  هایش در یک 

تصویر ببینیم واقعا قابل توجه است.

 این تصاویــر از دوربین مــادون قرمز نزدیــک رصدخانه
)NIRCam( گرفته شده اســت. دوربین رصدخانه دارای 
3فیلتر مادون قرمز تخصصی اســت که جزئیات سیاره را 
به نمایش می گذارد. نمای مســتقل مشتری که از ترکیبی 
از چندین تصویر از وب ایجاد شده است، شفق های قطبی 
را نشــان می دهد که تا ارتفاعات بالای هر دو قطب شمالی 
و جنوبی مشتری گسترش یافته است. فیلتر دیگری که به 
رنگ های زرد و سبز ترسیم شده اســت، مه هایی را نشان 
می دهد که در اطراف قطب شمال و جنوب می چرخند. فیلتر 
سوم که به رنگ آبی ترسیم شده اســت، نوری را که از یک 
ابر عمیق تر منعکس می شود به نمایش می  گذارد. لکه قرمز 
بزرگ، به عنوان توفان معروفی که می تواند زمین را ببلعد، در 

این نماها سفید به نظر می رسد.
هایدی همل، دانشمند بین رشــته  ای وب برای مشاهدات 
منظومه شمســی گفت: لکه ها و رگه های متعدد ســفید 
روشن، احتمالا بالای ابرهای بسیار بلند توفان  های همرفتی 
متراکم هســتند. در مقابل، نوارهای تیره در شمال منطقه 
استوایی پوشش ابر کمی دارند. در یک نما با میدان گسترده، 
جیمزوب، مشتری را با حلقه های کم نورش می بیند که یک 
میلیون بار کم نورتر از این سیاره هستند. همچنین دو قمر 
کوچک به نام هــای Amalthea و Adrastea در تصاویر 
نشان داده شده است. لکه های مبهم در پس زمینه احتمالا 
کهکشان  های دوردستی هســتند. همل گفت: همین یک 
تصویر، علم ما از سیستم مشــتری که دینامیک و شیمی، 
حلقه ها و سیستم ماهواره ای این سیاره را مطالعه می کند، 

در خود خلاصه کرده است.
پیش از این، دانشــمندان تجزیه و تحلیل داده های وب را 
برای به دست آوردن نتایج علمی جدید در مورد بزرگ ترین 
سیاره منظومه شمسی آغاز کرده اند. داده های تلسکوپ هایی 
مانند وب به طور مرتب به زمین نمی  رسند. در عوض، حاوی 
اطلاعاتی است که به روشن شــدن اطلاعات قبلی کمک 
می کند. این اطلاعات به عنوان داده های خام به مؤسســه 
علمی تلســکوپ فضایی و مرکز ماموریت و عملیات علمی 
وب می  رســد. مؤسسه علمی تلســکوپ فضایی، داده ها را 
در فایل های کالیبره شــده برای تجزیــه و تحلیل علمی 
پردازش می کند و برای انتشــار به آرشیو Mikulski برای 
تلســکوپ های فضایی تحویل می دهد. سپس محققان در 
طول تحقیقات خود آن اطلاعات را به تصاویری مانند تصاویر 
فعلی ترجمه می کنند. یک تیم مســتقر در مؤسسه علمی 
تلسکوپ فضایی به طور رســمی تصاویر جیمزوب را برای 

انتشار رسمی پردازش می کند.

 ابتلای دوباره در کوتاه مدت
BA.5 به سویه

سویه BA.5 ویروس کرونا هم اکنون به سویه غالب در اکثر نقاط 
جهان تبدیل شده است اما این سویه، علاوه بر سرایت بسیار بالا، 
 BA.5 .فاکتور دیگری دارد که سویه های پیش از آن نداشتند
قادر است بیمار را چند هفته پس از نخستین ابتلا، دوباره آلوده 
کند. به گزارش نیشن ورلدنیوز، از ابتدای همه  گیری، پزشکان 
مدام تأکید داشتند که افراد مبتلا به کووید در هفته های پس از 
بهبودی، سطح بالایی از ایمنی دارند. اما نسخه BA.5 در حال 
شکستن این ایده است و پزشــکان با مواردی روبه رو می شوند 
که بیمار در مسیر عبور از این کووید-19، خیلی زود دوباره به 
آن مبتلا می شود. اندرو رابرستون، مدیر بهداشت منطقه غرب 
استرالیا گفت: آنچه می بینیم افزایش تعداد افرادی است که به 
جدیدترین سویه کووید، مبتلا شده اند و سپس پس از 4هفته 
دوباره مبتلا می  شــوند. بنابراین در حدود 6 تا 8 هفته آنها یک 
عفونت دوم را تجربه می کنند. دنی آلتمن، پروفسور ایمونولوژی 
در کالج امپریال لندن، گفت: اکثر مردم، حتی زمانی که 3دوز 
واکسن را دریافت کردند، 20برابر کمتر علیه سویه اومیکرون و 

زیرسویه هایش، آنتی بادی تولید می کنند.

چیــن در حــال ســاخت بزرگ تریــن 
تلســکوپ جهان اســت که به مطالعه 
خورشــید اختصــاص دارد. تلســکوپ 
رادیویی خورشیدی دائوچنگ در فلاتی 
در اســتان ســیچوان در حــال ســاخت 
اســت. این رصدخانه پس از تکمیل، 
دارای ۳۱۳ دیــش خواهــد بــود کــه هر 
کــدام با قطــر 6متــر دایره ای بــا محیط 

۳.۱4کیلومتر را تشکیل می دهند.
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دانشــمندان، 6۰ ژن جدیــد اتیســم 
کشــف کرده انــد کــه ممکــن اســت 
ســرنخ های مهمی در مــورد علت بروز 
ایــن اختــلال ارائه دهنــد. چندیــن ژن 
مرتبط با اتیسم پیش از این مشخص 
شــده اند کــه در مجمــوع، 2۰درصد از 
کل مــوارد ابتــلا به اتیســم را تشــکیل 
می دهنــد. اکثر افــرادی که ایــن ژن ها 
را دارنــد اشــکال شــدیدی از اختــلال 
اتیســم و  ســایر بیماری هــای عصبــی 
ماننــد صــرع و ناتوانی هــای ذهنــی را 

نشان می دهند.

60 
 ژن

دانش

عدد خبر

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارنجوم

مأموریــت آرتمیس یک برای 
فرود روی ماه، آمــاده پرتاب 
است. به گزارش سی ان ان، طی 
یک ارزیابی عمیق از آمادگی، مشــخص شد 
پشته 98متری متشــکل از موشک سیستم 
پرتاب فضایی و فضاپیمــای اوریون هم اکنون 
روی سکوی پرتاب مرکز فضایی کندی ناسا در 
فلوریدا قرار دارد. به گزارش اسپیس، بررسی 
آمادگی پرواز نشان داد همه  چیز مرتب است 
مگر اینکه عواملــی مانند آب و هــوای بد در 
هفته آینده هنگام بلند شدن از روی بالشتک، 
روی مأموریت تأثیر بگذارند. پس از دوره های 
آزمایش قبلی موشــک روی سکوی پرتاب در 
طول تمرین موســوم به لبــاس خیس که هر 
مرحله پرتاب را بدون بلند شدن شبیه سازی  
می کرد، موارد بررسی کمتری در فهرست باقی 
مانده است. مایک ســارافین، مدیر مأموریت 
آرتمیس ناسا گفت: یک آیتم باز باقی می ماند 
که تیم در روز پرتاب آن را آزمایش خواهد کرد. 
شروع ضربه هیدروژنی که برای تنظیم حرارتی 
موتورها استفاده می شــود، در آخرین تمرین 
لباس خیس رخ نداد؛ بنابراین این فرایند اکنون 

جزو شمارش معکوس پرتاب است. آرتمیس 
یک بدون سرنشین در ماموریتی پرتاب خواهد 
شد که فراتر از ماه رفته و به زمین بازمی گردد. 
پس از پرتاب، فضاپیما به یک مدار، رتروگراد 
دور به دور مــاه خواهد رســید و 2.1میلیون 

کیلومتر را در طول 42روز طی خواهد کرد. 

همه  چیز آماده برای پرتاب مأموریت آرتمیس یک 
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امـــــروز مهـم تـــرین مشــکل 

شورا
آموزش و پرورش شهر تهران مربوط 

به مدارس »کاشی آبی« است.
مدیرکل آموزش وپرورش دیروز در هشتادوهشتمین 
جلسه شورای شهر تهران این موضوع را مطرح کرد 
و توضیحی درباره این مــدارس داد و گفت که این 
مدارس در دهه40 از طریق سهم آموزش وپرورش 
از عوارض شهری ساخته شده اند که تاریخ تاسیس و 
میزان اعتبار و... روی کاشی های آبی رنگ درج و در 

نقاطی از بنای مدارس نصب شده است. 
علیرضا کریمیان در ادامه به فرسودگی این مدارس 
اشــاره و تأکید کــرد: »اکثر این مــدارس حدود 
50 تا 60ســال قدمت دارند و فرســوده شده اند اما 
آموزش و پرورش به دلیل نداشــتن سند نمی تواند 
برای تخریب و نوسازی آنها اقدام کند.« به گفته او، 
اسناد این مدارس در اختیار شهرداری تهران است 
که با انتقال آنها به دولت بــا بهره برداری آموزش و 

پرورش مشکل این مدارس حل می شود. 
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران هم گفت 
که این مشــکل را می توان با دولت از طریق تهاتر 
رفع کرد و به این منوال طلب دولت از شــهرداری 

پیگیری شود.
به گزارش همشهری، رئیس شورای شهر تهران دیروز 
قبل از شروع جلســه در جمع خبرنگاران گفت که 
کمک شهرداری های مناطق به مدارس یک سنت 
دیرینه است که همه ساله در آستانه بازگشایی مدارس 
انجام می شود. آنطور که مهدی چمران عنوان کرده 
است: »در بودجه شهرداری تهران ردیف اعتباری برای 
آموزش وپرورش پیش بینی شده است که برحسب 
نیاز مدارس توسط آموزش وپرورش توزیع می شود.« 
اعتبار پیش بینی شده 45میلیارد تومان است که در 
4محور تجهیزات، مناسب سازی، برنامه های محتوایی 

و فعالیت های عمرانی هزینه می شود.

پایین بودن سرانه فضای آموزشی تهران
قبل از اینکه شــورا وارد دســتور جلسه شود مدت 
20دقیقه زمان به مدیرکل آموزش وپرورش شــهر 
تهران داده شــد تا گزارشــی از وضعیت مدارس و 
کمبودها و... ارائــه دهد. علیرضــا کریمیان هم از 
این فرصت اســتفاده کــرد و آمــاری از مدارس و 
دانش آموزان و معلمان داد و گفت که شــهر تهران 
در ۱۹منطقه حــدود 5هزار واحد آموزشــی دارد 
و یک میلیــون و ۱60هزار دانش آمــوز در مدارس 
تحصیل می کنند و آموزش وپرورش حدود ۱00هزار 

پرسنل دارد. او وضعیت فضای آموزشی شهر تهران را 
نامطلوب دانست و تأکید کرد: »متوسط سرانه فضای 
آموزشی در کشور 5.2 اســت اما این سرانه در شهر 
تهران 4.2 است؛ بنابراین پایتخت جزو استان های 
آخر کشور)البرز، تهران و سیســتان و بلوچستان( 
از نظر فضای آموزشی محسوب می شود و از این رو 
نیازمند فضاهای آموزشی هستیم.« کریمیان با بیان 
اینکه امروز تراکم دانش آموزی در هر کلاس بین ۸ 
تا ۱0نفر از متوسط کشــور بالاتر است)کلاس های 
آموزشی با ۸ تا ۱0دانش آموز اضافی تشکیل می شود( 
عنوان کرد: »در این کلاس ها، هم تدریس و فعالیت 
برای معلمان و دانش آموزان سخت تر است و هم باعث 
افت کیفیت آموزشی می شود.« به گفته او، بالا بودن 
هزینه های ساخت مدرسه در تهران و راغب  نبودن 
خیرین به مشارکت در مدرسه سازی از یک سو و نبود 
زمین با کاربری آموزشــی از سوی دیگر سبب بروز 

مشکلاتی در پایتخت شده است. 

86مدرسه فرسوده و قدیمی
درگذشــته حــدود ۱۸6واحد آموزشــی معروف 
به کاشــی آبی در تهران وجود داشــت که به گفته 
کریمیان، امــروز تعداد قطعی آنها به ۸6مدرســه 
رسیده و به دلیل فرسودگی نیاز به مرمت و بازسازی و 
حتی تخریب و نوسازی دارند که با حمایت شهرداری 
تهران این امر محقق می شود.  او در پایان گفت که 
3درصد عوارضی شهرداری سهم آموزش وپرورش 

است اما تا کنون این سهم مســتتر بوده و دریافت 
نشده است.

نظرات و پیشنهادهاي اعضای پارلمان شهری
پس از اســتماع گزارش مدیرکل آموزش وپرورش 
شــهر تهران برخی از اعضا نظرات و پیشنهادهایی 

مطرح کردند.
  مهدی چمران به موضوع جابه جایی مدارس اشاره 
کرد و گفت که برخی از مــدارس کنار خیابان های 
شــلوغ و پرســروصدا قرار گرفته انــد. می توان با 
جابه جایی آنها از کاربــری تجاری چنین فضاهایی 

استفاده کرد و آموزش وپرورش هم منتفع شود.
  مهدی عباسی به فرصت میز خیرین مدرسه ساز 
اشاره کرد و خواستار اســتفاده از این فرصت برای 

همکاری بیشتر با خیرین در امر مدرسه سازی شد.
  ســیداحمد علوی هم گفت کــه تا کنون فقط 
۱0منطقه شــهر تهران بــرای اســتفاده از اعتبار 

45میلیاردتومانی تفاهمنامه امضا کرده اند.
   مهدی اقراریان هم به حوزه ترافیک اشاره و عنوان 
کرد که با توجه  به بازگشایی مدارس و مشکلات حوزه 
ترافیک، شهرداری باید اهتمام ویژه ای برای حل این 

معضل داشته باشد.
   نرجس سلیمانی هم با اشاره به طرح استقبال 
از مهر گفت که امسال مدارس با یک وقفه طولانی 
فعالیت خــود را آغاز می کنند، پــس ضرورت دارد 
شهرداری تهران هم طرح اســتقبال از ماه مهر را با 

شور و اشتیاق جدی تری عملی کند.
   علی اصغر قائمی هم موضوع مدارس مسجدمحور 
را مطرح کرد و خواستار توجه ویژه آموزش وپرورش 

به این موضوع شد.
  زهرا شمس احســان هم با اشــاره به تحصیل 
کودکان کار گفت که 2۹مرکز آموزش پرتو و مدارس 
صبح رویش فعالیت می کنند که باید بتوانیم اقدامات 
مرتبط با توان افزایی این کودکان در زمینه تحصیل و 
مهارت های فنی و حرفه ای را در این مدارس پیگیری 
کنیم. همچنین توسعه و تجهیز مدارس استثنایی 

باید در اولویت قرار گیرد.
  ســیدمحمد آقامیری عنوان کرد که معلم های 
توانمند جذب سیســتم آموزش غیرانتفاعی شده و 
درنتیجه مدارس دولتی تضعیف شده اند؛ بنابراین لازم 
است صیانت فرهنگی و آموزشی از مدارس دولتی در 

دستور کار وزارت آموزش وپرورش قرارگیرد.
  مهدی پیرهادی هم عنوان کرد که درگذشــته 
براساس تفاهمنامه ای از ظرفیت مدارس برای ورزش 
بانوان و خانواده ها استفاده می شد که ضرورت دارد 

این تفاهمنامه دوباره اجرایی شود.
  ناصر امانی به مدرسه نیمه ساخته محله عباس آباد 
شهرری اشاره کرد و گفت که این مدرسه توسط یک 
خیر ساخته شده و به مرحله نازک کاری رسیده است 
ولی بهره برداری نشده و به مرکز و خوابگاه معتادان 
تبدیل شده است و مســئولان آموزش وپرورش هم 

پاسخگو نیستند.

پرونده مدارس »کاشی آبی« روی میز شورای شهر
مدیرکل آموزش وپرورش شهر تهران، در آستانه بازگشایی مدارس، در صحن پارلمان شهری حاضر شد و گزارشی از کمبودها و درخواست ها ارائه داد

 ایجاد حساب های درآمدی
توسط شهرداری

در جلسه دیروز شورای شهر تهران ابوالفضل فلاح، معاون مالی 
و اقتصاد شهری شهردار تهران در واکنش به نامه اعتراض هیأت 
تطبیق فرمانداری تهران درخصوص مصوبه تأیید حساب تمرکز 
وجوه درآمدی 23ســازمان و شرکت شــهرداری تهران گفت 
که شهرداری مکلف است حســاب های درآمدی ایجاد کند و 
شرکت ها و سازمان ها ملزم هستند درآمد خود را به این حساب 
واریز کنند، اما گویا این شــائبه به وجود آمده که تداخلی بین 

حساب سازمان ها ایجاد شده است.
 به گزارش همشــهری، هیــأت تطبیق فرمانــداری تهران در 
نامه ای به مصوبه مذکور اعتراض کرده و آن را مغایر با آیین نامه 
استخدامی شهرداری ها که همان شناسایی استقلال و شخصیت 
حقوقی شرکت و ســازمان های تابع شــهرداری بوده، دانسته 
است. مهدی اقراریان اما در جریان بررسی این نامه گفته نه تنها 
هیچ گونه مغایرتی با این آیین نامه ندارد، بلکه معتقدم از تلاش 
ما برای مبارزه با فساد ایراد و سوء برداشتی از سوی فرمانداری 

صورت گرفته است.« 

سند الزامات تدوین برنامه چهارم شهرداری تهران
یک فوریت طرح ســند الزامات تدوین برنامه چهارم شهرداری 
تهران برای سال های ۱40۱تا ۱404در جلسه گذشته شورای 
شهر تهران تصویب شده بود و دیروز برای تأیید و تصویب کلیات 
در دستور جلسه قرار داشــت. میثم مظفر در فرایند بررسی آن 
گفت که براساس ابلاغیه وزارت کشور طرح های توسعه شهری 
از این به بعد به جای 5سال باید 4ساله تدوین شوند. او تأکید کرد: 
»سند الزامات درواقع سند سیاست ها و راهنمای عملی است که 
قاعدتا کمیسیون ها مداخله خواهند داشت و نظرات و پیشنهادها 

لحاظ می شود. 
همچنین در این ســند یک ماده  واحده وجود دارد که براساس 
آن شهرداری مکلف است لایحه برنامه چهارم را از سال ۱40۱ تا 
۱404 تا پایان مهرماه امسال به شورا تحویل دهد.« این سند با 
4بخش )راهبردها و اهداف کلان، اولویت ها، چارچوب و ساختار 
برنامه، نظارت – پایش و ارزیابی( و ۱۹اولویت با موافقت اعضای 

شورای شهر تهران تصویب شد.

تصویب یک فوریت اخذ بهای خدمات از اتباع خارجی 
یک فوریت لایحه شهردار تهران درخصوص اصلاحیه مصوبه اخذ 
بهای خدمات ارائه شده به مهاجرین و اتباع خارجی هم در جلسه 
دیروز شورای شهر تهران تصویب شد و مهدی چمران در ضرورت 
یک فوریت این لایحه گفت: »هرساله موضوع اخذ بهای خدمات 
از مهاجرین و اتباع خارجی مطرح می شود؛ چراکه تعداد زیادی 
از مهاجرین از خدمات شهرداری استفاده می کنند، اما هزینه ای 
نمی پردازند. با هماهنگی اداره اتباع مقرر شــده که از این افراد 

بهای خدمات اخذ شود.«

میثم مظفر
رئیس کمیته بودجه شورای شهر 

گــود فرهنــگ  از ســال1394 به منظــور 
تأمیــن پارکینــگ طبقاتی که نیــاز جدی 
شهروندان در آن محدوده است، ایجاد 
شده اما متأســفانه این پروژه رها شده و 
یک سرمایه و دارایی ارزشمند شهرداری 
سال هاســت کــه بلوکــه شــده اســت. 
ارتفاع این گود در برخی نقاط به بیش از 
40متر می رســد و به لحاظ ایمنی بسیار 

نگران کننده است.

تذکرات

عدد خبر

مصوبات شورا

شــهردار منطقــه 1۵ گفــت: با تشــکیل 
قــرارگاه مســکن در منطقــه، کلنــگ 
احــداث چهارمیــن پــروژه مســکن نیــز 
بــر زمیــن زده شــد تــا شــاهد احــداث 
1842واحد مسکونی در منطقه باشیم. 
ســیدمهدی صبــاغ در آییــن کنــگ زنــی 
پروژه شهید شیرودی گفت: فقط در این 
طرح ۷۷0واحد مسکونی در 11 بلوک در 
متراژ 90مترمربــع به بالا بــا زیربنای کل 
بلوک هــای مســکونی- تجــاری 9۷ هزار 
مترمربــع و ... بــه همــت صنــدق تعاون 
و ســرمایه گذاری مســکن ودجــا احداث 

می شود.

1842
خانه

محمدجــواد لشــکری، معــاون امــور 
ایثارگران اداره کل رفــاه و امور ایثارگران 
شــهرداری تهران بــا اشــاره بــه اقدامات 
انجــام شــده گفــت: » احــکام تبدیــل 
از  223۵نفــر  اســتخدامی  وضعیــت 
مشــمولان قراردادی به رســمی، قطعی 
صــادر شــده و پرونــده 3339نیــروی 
پیمانکاری حجمی شــهرداری تهران نیز 

در دست بررسی است.«

5574
ایثارگر

مهدی بابایی
رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران

باتوجه به رونمایی از اپراتور سامانه پایش 
هوشمند اعلام حریق و ایجاد زیرساخت، 
از شهردار تهران می خواهیم این موضوع 
دراســرع  وقت در دســتور کار قرار گرفته 
و پیش بینــی لازم جهــت تأمیــن منابــع 
مالی برای ایمن ســازی و تجهیــز و اتصال 
ســاختمان های متعلــق به شــهرداری به 
سامانه پایش هوشــمند اعلام حریق در 

بودجه سنواتی لحاظ شود.
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به جمع سگ و گربه های شهری، این روزها روباه هم اضافه 
شده است. نه اینکه قبلا نمی شد آنها را در شهر دید، حالا 
تعدادشان به طور محسوسی بیشتر از قبل شده و این گونه 
وحشی، بدون ترس به همزیستی به ظاهر مسالمت آمیز 

با جامعه انسانی رسیده   است.
در ســاعات اولیه شــب که خیابان ها خلوت می شود، 
روباه های سرگردان در پایتخت برای تهیه غذا از کوچه  
پس کوچه های محله پاســتور، میدان حر، شیخ هادی، 
بلوار کشاورز تا بهارستان در پایتخت سلانه سلانه به چند 
کوچه آنطرف تر می روند. پراکندگی جمعیت گونه روباه 
قرمز )Red Fox( یا روباه معمولی در سراســر کشور 
است و عمدتا این گونه را در مناطق نزدیک به کوهستان 

و دشت ها می توان دید.
غذارسانی به حیواناتی همچون سگ و گربه معضلی است 
که با پیچیدگی های خود، مدیریت محیط زیست شهری را 
به چالش کشیده است و از نظر اکولوژیست ها اضافه شدن 
گونه روباه به جمعیت آنها، معضل را چندبرابر خواهد کرد. 
چراکه روباه گونه ای اســت که هرگز اهلی نخواهد شد. 
ماجرا از ویدئوهای تردد روباه ها در شهر تهران شروع شده 
است. اما با کمی جست وجو می توان دید که این گونه زمان 
زیادی است که از محیط های شهری سردرآورده است. 
»مهدیه تقوی« یکی از ساکنان محله پاستور در گفت وگو 
با همشهری می گوید: شب ها که برای پیاده روی در محله 
قدم می زنیم روباه هایی را می بینیم که در کیسه های زباله 
دنبال غذا هستند. بعضی از خانه ها در این منطقه حیاط دار 
است و سکنه بعضا مرغ و خروس نگهداری می کنند. آنها 
می گویند که در پاییز و زمســتان که غذا کمتر است، 
روباه ها مرغ و خروس ها را شکار می کنند. ولی این باعث 
نشده که همزیستی مسالمت آمیز اهالی با روباه ها به هم 
بخورد. حجت الاسلام »فخرالدین صابری« مدیر موزه ملی 
قرآن کریم هم 12سال است که در حیاط موزه، خانواده 
6قلاده ای روباه هایی را می بیند که برای آفتاب گرفتن به 
حیاط موزه می آیند و بچه هایشان را بزرگ می کنند. او 
در گفت و گو با همشهری می گوید: روباه ها در سقف موزه 
تونل حفر کرده اند. ســاختمان موزه زیر زمین بنا شده 
و به گونه ای است که ســقف موزه، کف محوطه بیرونی 
ساختمان است. در فاصله یک متری سقف تا کف زمین 
و همچنین قسمت غربی موزه در حیاط برای خود لانه 
حفر کرده اند. آنها چنان احساس امنیت می کنند که اجازه 
می دهند به آنها نزدیک شویم و عکاسی کنیم. برخی از 

همکاران نیز برایشان غذا تهیه می کنند و تاکنون تعارضی 
با این جانوران نداشته ایم.

روباه ها  به  مرکز شهر رسیدند
حضور روباه ها در موزه قرآن سال های پیشین برای مدیران 
محل یک نگرانی بود و مسئولان موزه برای حل مشکل با 
کارشناسان سازمان محیط زیست تماس گرفتند. آن زمان 
6روباه با حفر تونل،  در محوطه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، محوطه ساختمان سابق مجلس و حتی محوطه 
شورای نگهبان و محوطه موزه ملی قرآن در ساختمان 
مرمر و خانه های واقع در این محدوده تردد می کردند. 
حجت الاسلام امیر لهراسبی در گفت و گو با صدای میراث 
گفته بود: چندین بار برای زنده گیری روباه ها توســط 
سازمان حفاظت محیط زیست با مسئولان این سازمان 
مکاتبه کرده بودیم. اما پس از آنکه یک کارگاه مرمت در 
این موزه با حضور استادان خارجی برگزار شد و متوجه 
علاقه آنها به روباه های مجموعه شدیم از جمع آوری آنها 
پشیمان شدیم. با توجه به صحبت هایی که با کارشناسان 
سازمان حفاظت محیط زیست شد متوجه شدیم که اتفاقا 
حضور روباه ها در این مجموعه کمک بسیاری به کنترل 
جمعیت موش ها در این مجموعــه می کند و می تواند 
عاملی بــرای حفاظت از مجموعه باشــد. با وجود این، 
افزایش تعداد روباه های وحشی در محیط شهری، بین 
اکولوژیست ها نگرانی هایی ایجاد کرده است. فاطمه برنا، 

کارشناس محیط زیست که تا پیش از این رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرســتان تهران بود در مورد 
روباه های شهر تهران به همشهری می گوید: روباه با فضای 
شهری سنخیتی ندارد. مشکلی که در تهران و شهر های 
پیرامونی با روباه ها داریم ناشی از توسعه مناطق شهری و 
ساخت وسازهای بی رویه در زیستگاه این گونه در دشت ها 
و مناطق کوهپایه ای است. روباه یک حیوان وحشی است و 
سازگار با زندگی شهری نیست. نمی توانیم آنها را همچون 
سگ و گربه بدانیم. این گونه می تواند ناقل بیماری های 
مشترک باشد و از آنجایی که گونه گوشتخوار است حتی 
می تواند حمله کند. البته تخریب زیستگاه ها فقط شیوه 
زندگی روباه ها را تغییر نداده است. او معتقد است آنچه 
در زمینه حضور روباه در تهران شاهدش هستیم نتیجه 
یک دهه توسعه نامناسب شهری است و می گوید: منطقه 
22زیستگاه حیات وحش است ولی مدیریت شهری آنجا 
را به شدت توسعه داد. روباه ها از انسان فراری هستند و 
برای دوری کردن از انسان حتی به مناطق مرکزی شهر 

فرار می کنند. 

محیط زیست برنامه ای برای روباه ها ندارد
اگرچه روبــاه جزو گونه های شــکارگر و تعدیل کننده 
جمعیت جوندگان در زیستگاه است، ولی به دلیل احتمال 
انتقال بیماری نمی توان آنها را در شهر نگهداری کرد. 
سازمان حفاظت محیط زیست هنوز برنامه مشخصی 

برای کنترل جمعیت آنها نــدارد و به تنهایی نمی تواند 
کاری انجام دهد. روباه در فضای شهری دشمن طبیعی 
ندارد و همچنین نمی توان برای آنها برنامه زنده گیری و 
عقیم سازی  اجرا کرد. بنابراین از آنجا که جمعیت روباه ها 
در تهران زیادشده، باید آنها را زنده گیری و در زیستگاه ها 

رهاسازی کرد.
از گذشته لکه های زیستگاهی درون پایتخت وجود داشت 
و روباه ها در پارک های بزرگ ملت، طالقانی، لاله و... قابل 
مشــاهده بودند. اما این لکه ها در حال افزایش هستند 
و آنطور که محمد بندعلی، کارشــناس حیات وحش 
در گفت وگو با همشــهری می گوید: از 4-3 دهه قبل 
جمعیت روباه قرمز یا معمولی در شهر افزایش یافت. این 
گونه شبگرد برای جست وجوی غذا تردد می کند. لانه و 
مسیر تردد خود را درون تپه ماهورها حفر می کند و گاهی 
اوقات کلونی برای چند خانواده ایجاد می کند. به اعتقاد این 
اکولوژیست، موضوع حضور روباه در شهر نباید رها شود و 
نمی توان به این بهانه که با حضور آنها جمعیت جونده های 
شهری کمتر می شود، کاری نکرد. او می گوید: وضعیت 
روباه قرمز باید رصد شــود و اگر جمعیت شان بیشتر از 
ظرفیت برد منطقه شود باید آنها را جابه جا کرد. روباه، 
زیرمجموعه سگ سانان است و می تواند بیماری هاری را 
به انسان منتقل کند. بنابراین مردم نیز نباید به این گونه 
وحشی غذا رسانی کنند. چون روباه ها هیچ گاه حتی اگر 
سال ها در کنار ما زندگی کنند، پسوند اهلی نمی گیرند.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

آغاز نواندیشی در گردشگری جهان
»بازنگری در گردشگری«، شعار سازمان جهانی گردشگری است و 
روز جهانی گردشگری در 2۷سپتامبر با همین شعار برگزار می شود. 

ســازمان جهانی گردشــگری  قبل از بیماری کووید-1۹، رشــد 
3.3درصدی تعداد گردشگران از سال 2۰1۰ تا 2۰3۰ و رسیدن به 
عدد یک میلیارد و ۸۰۰میلیون گردشگر تا سال2۰3۰ را پیش بینی 
کرد. اما همه  گیری کرونا در جهان، شــرایط را برای بازار گردشگری 
تغییر داد و ضربه ســهمگینی بر این صنعت وارد کرد. به طوری که 
unwto اعلام کرد، صنعت گردشگری جهان در سال2۰21 میلادی 
به دلیل بحران کرونا حدود »2تریلیون دلار« از درآمد خود را از دست 

داد و روند احیای این صنعت »کند و شکننده« خواهد بود.
اکنون با گذشت 3سال از بیماری کووید-1۹ و کنترل اپیدمی و ارتقاي 
ایمنی بسیاری از کشورها که اقتصاد آنها مبتنی بر گردشگری است، 
سعی کردند به رونق گردشگری بیفزایند. سکوت گردشگری در دوران 
پاندمیک این فرصت را به بسیاری از کشورها و فعالان داد تا در مورد 
ضعف ها و قوت ها و روش های بازآفرینی مجدد گردشگری بیندیشند. 
تعداد گردشگران ورودی جهان در آغاز سال جاری 2برابر تعداد ثبت 
شده در سال2۰21 شد. هدف سازمان جهانی گردشگری در طرح شعار 
»بازنگری در گردشگری« نواندیشی با تمرکز بر داشته ها برای باز کردن 
مسیر آینده است. فرصت بازنگری، گردشگری را برجسته می کند و 
مردم و سیاره در اولویت قرار می گیرند و بدین ترتیب دولت ها، مشاغل 
و جوامع محلی را با چشم انداز مشترک یک بخش پایدارتر، فراگیرتر 
و انعطاف پذیرتر همزمان با روز جهانی گردشــگری جمع می کند. از 
دیگر اهداف انتخاب شــعار »بازنگری در گردشگری«، الهام بخشی 
پیرامون بازنگری و بازاندیشی به منظور توسعه از طریق ارزیابی مجدد 
ظرفیت ها، مهارت آموزی، تعهدپذیری مستمر، آموزش و اشتغال زایی 
و نیز اثرات گردشگری بر زمین و فرصت های رشد پایدارتر است. زوراب 
پلولیکاشویلی، دبیر کل سازمان جهانی گردشگری نیز در پیام خود 
برای روز جهانی گردشگری در ســال2۰22 و  شعار اعلام شده آورده 
اســت: »بازنگری در یکی از بخش های بزرگ اقتصادی جهان آسان 
نخواهد بود اما هم اکنون در راه خوبی هستیم. بحران کووید خلاقیت 
را برانگیخته و به آن کمک کرده است و این بیماری همه گیر، تغییر 
کار را تســریع کرده و چالش ها و فرصت های عظیمی برای اطمینان 
از بهره مندی افراد بیشــتر با راه اندازی مجدد گردشگری به ارمغان 
آورد. در حال پیشــرفت قابل توجه در تبدیل گردشگری به محرک 
اصلی اقتصادهای سبز، آبی و دیجیتال هستیم و اطمینان داریم رشد 

گردشگری به زیان مردم و سیاره نخواهد بود.«
اهداف سازمان جهانی گردشگری این فرصت را در اختیار متولیان و 
فعالان گردشگری کشورمان قرار می دهد که همزمان با برنامه ریزی به 
داشته های خود با ارزیابی مجدد ظرفیت ها و توانمندی ها، بررسی نقاط 
قوت و ضعف با بهره گیری از فناوری های نوین برای آینده گردشگری 
تلاش کنند. شعار و ماموریت سال2۰22 همچنین فرصت مغتنمی 
است تا همزمان با دیگر کشورها از خطاها جلوگیری و موانع توسعه را 
مرتفع کرد. همچنین با مدیریت یکپارچه، افزایش دانش و مهارت ها، 
توسعه پایدار و گردشگری ســبز باید مورد توجه قرار بگیرد و با ارج 

نهادن به فرصت تولد دوباره گردشگری از مواهب آن بهره مند شد. 

علی اصغر شالبافیان
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی

گردشــگری ســامت و گردشــگری مذهبی 
2محصــول اصلــی گردشــگری ایــران بــرای 
مردم پاکســتان اســت که بــا ارائــه خدمات 
شایسته و متنوع در دسترس هستند و ایران 
آمادگی کامل برای ارائــه هرگونه خدمات و 
تسهیات لازم به مردم پاکستان را دارد. به 
یاری گردشگری، روابط منطقه ای و دوستی 

2کشور مستحکم می شود.

محمدمهدی کانتری 
دبیر پویش ملی نجات بافت های 

تاریخی ایران
مجوز تخریــب بافــت تاریخی خمینی شــهر 
اصفهان به درخواست نماینده خمینی شهر 
در مجلــس بــرای احــداث خیابــان صــادر 
شــده اســت. نماینــده خمینی شــهر یکــی 
وزیــر  اســتیضاح  طــراح  نماینــدگان  از 
میراث فرهنگــی بود و حــالا اعــام موافقت 
بــا ایــن درخواســت مغایــر تمــام تاش های 
گذشته برای حفظ این بافت تاریخی است.

گردشــگر مــاه گذشــته به ترکیه ســفر 
کردنــد و شــمار گردشــگران خارجــی 
را در مقایســه با ســال قبــل 53درصد 

افزایش دادند.
بنیــاد هتلــداران ترکیــه اعــام کــرد: 
آلمانی هــا بــا 2.99میلیــون، روس هــا 
بــا 2.2میلیــون و بریتانیایی هــا بــا 
1.8میلیون  گردشــگر بیشــترین ورود 
را داشــتند. از ابتــدای ســال نیــز بیش 
 از 23میلیــون گردشــگر بــه ترکیــه 

سفر کردند.

 6/67
میلیون 

نــام ســاختمانی تاریخــی در بهشــهر 
اســت کــه به دلیــل اتــراق معتــادان 
 در آن بــه ســاختمان مخــوف لقــب 

یافته است. 
این ساختمان در سال1400 ،ثبت ملی 
شــد و حــالا محمــد عظیمــی مســئول 
انجمــن دوســتداران میراث فرهنگــی 
هوتو در اســتان مازندران گفته است: 
سقف خانه برچیده شده تا باد و باران 

این بنای تاریخی را از پای درآورد.

 12
فامیلی

نقل قول خبر

عدد خبر

دریچه روباه ها چطور پایتخت نشین شدند؟
تخریب زیستگاه ها در نقاط کوهستانی تهران روباه ها را به شهر تهران کشانده و حالا این جانوران در نقاط مرکزی شهر لانه ساخته و تردد می کنند 

حسن تقی زاده انصاری؛ رئیس جامعه گردشگری الکترونیکی
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شهریور از راه رســید، هوا در اغلب شهرها رو به خنکی 
می رود و خرماپزان همین روزها رخت ســفر از جنوب 
می بندد. کارگــران خوزســتان، هرمزگان، بوشــهر 
و سیستان وبلوچســتان اما همچنان زیــر تیغ آفتاب 
طاقت فرسای جنوب کار می کنند تا نانی به خانه ببرند و 

در سفره شان بگذارند.
آمار رســمی و تجمیعی از حوادث کار به دلیل گرما در 
دسترس نیست، اما آمارهای غیررسمی از گرمازدگی 
بیــش از 500کارگر در مناطق جنوبــی خبر می دهد 
و ســخنگوی اورژانس کشــور هم گرمازدگی را علت 

۱5درصد تماس ها با اورژانس در جنوب اعلام می کند.
با وجود این، فوت 2کارگر در بوشهر بر اثر حوادث ناشی 
از گرما بار دیگر شرایط ســخت کاری در دمای بالای 
50درجه و رطوبت زیاد را گوشزد کرد؛ هرچند بنابر گفته 
دبیران خانه های کارگری در جنوب، این شرایط سخت 
هیچ گاه منجر به یک تصمیم گیری درست برای بهبود 

شرایط کارگران نشده است.

مناطق گرمسیر ویژه دیده شوند
با وجود اینکه آمار رســمی حاکی از وجود 290هزار و 
۱3۱کارگر بیمه شده در هرمزگان است، اما مرکز استان 
یعنی بندرعباس بعد از تهران دومین شهر مهاجرپذیر 
از نظر جمعیت کارگری تلقی می شود که همیشه شاهد 
حضور کارگــران فصلی و روزمزد زیــادی خارج از این 
اعداد و ارقام و از ایلام، سیستان وبلوچستان، بجنورد و 
شهرهایی که اوضاع کاری خوبی نسبت به بندرعباس 
ندارند، اســت. رئیس خانه کارگر هرمزگان این نکته را 
مطرح می کند و به همشهری می گوید که این کارگران 
روزها و حتی در دمای بالای 50درجه و شــرجی 80تا 
90درصدی در 4نقطه بندرعباس می نشینند و شب ها 
در خیابــان می خوابند. شــب خوابی در خیابان همان 
نکته ای است که به اعتقاد اسماعیل حاجی زاده، موجب 
شده اغلب مراجعه ها به مراکز درمانی به دلیل گرمازدگی 
مربوط به بی خانمان ها باشــد که بخش زیادی از آنها 
کارگران فصلی مهاجرند. گرما اما فقط کارگران فصلی 
و مهاجر را آزار نمی دهد، بلکه به صورت کلی به اعتقاد 
رئیس خانه کارگر هرمزگان، درباره کارگران شاغل در 
کارگاه ها نیز منجر به بیهوشــی، بی حالی یا مشکلات 
دیگر می شود که در نهایت بهره وری کار را کم می کند. 
حاجی زاده با بیان اینکه قانون بــه خوبی درباره حق و 
حقوق کارگران تعریف نشده است، تصریح می کند: وقتی 
شهرهای جنوبی به دلیل گرمای هوا تعطیل می شوند 
فقط کارمندانی که در محیط بسته زیر کولر نشسته اند، 
تعطیل هســتند و کارگران که در محیط بیرون و زیر 
دمای 50درجه فعالیت می کنند، باید سر کار خود حاضر 
شوند. کارگران مجبورند به این کار تن دهند، زیرا اگر 

یک روز کار نکنند نان شب خود را نخواهند داشت.
رئیس خانه کارگر هرمزگان با تأکید بر اینکه 52درصد 
جمعیت اســتان کارگری هســتند به دولت پیشنهاد 
می دهد مناطق گرمسیری جنوب که 9ماه از سال هوای 

گرم دارند را ویژه ببیند.

قانون به کارفرماها چه می گوید؟
گرچه رئیس خانه کارگر هرمزگان تأکید می کند حوادث 
کار مرتبط با گرما همیشــه در جنوب تکرار می شود و 
حتی از تجربه بیهوشی 2بار یک کارگر مهاجر در خیابان 
ســخن می گوید، اما اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان اعلام می کند با وجود گرما امسال حادثه  منجر 
به آسیب جدی در نتیجه گرمازدگی به اداره کار گزارش 
نشده است. فاطمه نوروزیان، سخنگوی علوم پزشکی 
هرمزگان هم در گفت وگو با همشهری اعلام می کند از 
ابتدای سال 39مورد گرمازدگی اتفاق افتاده که بیشتر 
مربوط به افرادی چــون کارتن خواب ها و بی خانمان ها 
بوده، اما موارد بدحال و فوتی نداشته ایم. چند سال قبل 

اما یک پاکبان در هرمزگان بر اثر گرمازدگی فوت شد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان در پاسخ به 
همشهری از ابلاغ آیین نامه حفاظت و بهداشت عمومی 
کارگاه ها به کارفرمایان خبر می دهد و می گوید: براساس 
این آیین نامه، نظارت بر اقدامات مؤثر به ویژه پیشگیری 
از گرمازدگی از وظایف معاونت بهداشتی و کارشناس 
بهداشــت هر کارگاه  اســت. با وجود این، درباره تغییر 
ساعت  کار و تهیه آب آشامیدنی مناسب برای کارگران 

نیز آموزش به کارفرمایان داده شده است.
مجتبی معین وزیری با بیان اینکــه مطابق آیین نامه 
حفاظت و بهداشــت عمومــی کارگاه ها نظــارت بر 
شــرایط کار ازجمله گرمازدگی از وظایف بازرسان کار 
و کارشناسان بهداشت حرفه ای است، می افزاید: برای 
نمونه براساس این آیین نامه با شروع فصل گرما مدیران 
کارگاه هایی که محل کار کارگران شان در معرض آفتاب 
و نور خورشید قرار دارد باید ساعت کار را تغییر دهند. 
مثال این قانون را در کار کارگران شهرداری می بینیم 
به طوری که شــرکت های طرف قرارداد شــهرداری 
ساعت کار پاکبانان را به شــبانه و صبحگاهی تقسیم 
کرده اند و در سطح شهر نیز مشاهده می کنید پاکبانان 
در طول روز و اوج افزایش دمای هوا هیچ فعالیتی انجام 
نمی دهند. همچنین بســیاری از شــرکت ها از ساعت 
۱۱:30تا ۱5فعالیت کارگاه را متوقف و این ساعت ها را 

تعطیل می کنند.

مناطق آزاد، به نفع کارفرمایان 
آیین نامه حفاظت و بهداشت عمومی کارگاه ها به عنوان 
زیرمجموعه قوانین مرتبط با اداره هــای کار که معین 
وزیری به آن اشــاره می کنــد، در مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی که عمده مناطق گرمســیر جنوبی را شامل 
می شــود هیچ جایی ندارد. آنچه در این مناطق اعمال 
می شود قانون کار 5۱ مصوبه ای است و اغلب کارگران 
خوزســتان با جمعیت بیش از 700هزار نفری براساس 
آن، فقط حداقل ها را دارند. رئیس خانه کارگر خوزستان 
کار کارگران استان های جنوبی را هم به دلیل گرما و هم 
وجود صنایع پتروشــیمی و نفت از سخت ترین مشاغل 
طاقت فرســا توصیف می کند و به همشهری می گوید 
با وجود اینکه 40درصد پتروشــیمی های کشــور در 
خوزســتان قرار دارند، اما هیچ امتیازی برای کارگران 
این مناطق درنظر گرفته نشده اســت. قربان درویشی 
مهم ترین مشکل کارگران مناطق جنوبی را ساعت کار 
می داند و می افزاید: کارگری کــه در گرما کار می کند 
فرسودگی بیشتری نسبت به کارگری که در آب و هوای 

متعادل کار می کند، دارد، اما هیچ مطالعه یا پژوهشــی 
درباره تأثیر گرما بر سلامت جسم، روح و روان کارگران 
این مناطق انجام نشده است. رئیس خانه کارگر خوزستان 
شرایط کار را در مناطق آزاد و ویژه سخت تر هم می داند، 
زیرا در این مناطــق نه تنها کارگــران خدمات بهتری 
دریافت نمی کنند بلکه از شــمول قانون وزارت کار هم 
خارج می شوند و زیرمجموعه قانون 5۱ماده ای کار قرار 
می گیرند که فقط به نفع کارفرما و سرمایه گذار تعریف 
شده تا از سرمایه گذاری و کار دلسرد نشوند درحالی که 
استان های جنوبی به اندازه کافی در حوزه نفت و انرژی 
برای کشور سودآوری دارند و به راحتی می توان از محل 
همین ارزش افزوده حقوق بالاتر و شرایط بهتری برای 
کارگران تعریف کرد. درویشی با تأکید بر اینکه باید کاری 
کرد که هم بخش صنعت و تولیدکنندگان آسیب نبینند 
و هم نیروی کار، تصریح می کند: اگر یک کارخانه تعطیل 
شود بلوا به پا می شود، اما اگر  کارگر هم بر اثر گرما آسیب 
ببیند کسی توجهی نمی کند و همین مقایسه به خوبی 
مشخص می کند نیروی کار اصل نیســت. او پیشنهاد 
می دهد برای حل مشکل کمیته ای کارشناسی تشکیل 
شــود که این حوزه را مطالعه و بررسی کند. درحالی که 
حبیب حیبر، معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی 
جندی شــاپور اهواز آمار گرمازدگی کلانشهر اهواز بر 
اثر گرما را در تابســتان امســال 239نفر و آماری دیگر 
گرمازدگی کارگران را 35مورد ذکر می کند، اما درویشی 
معتقد است حداقل بیش از 70کارگر در این استان امسال 
دچار گرمازدگی شده اند؛ این در حالی است که به گفته 
او، تبعات گرما فقط گرمازدگی کارگران نیست و بیهوشی 
یا کاهش تمرکز در نتیجه گرما بارها موجب ســقوط از 
ارتفاع، حادثه با دستگاه یا برق گرفتگی کارگران هم شده 

است که هیچ گاه در آمار تبعات گرما منتشر نمی شوند.

ناسازگاری مهاجران با اقلیم
وقتــی نیــروی کار محــور تصمیم گیری ها نباشــد، 
بومی گزینی یا مهاجرت کارگران هم اهمیتی نخواهد 
داشت. این، موضوعی است که کارگران محلی شهرهای 
جنوبی در گفت وگو با همشهری بر آن تأکید می کنند و 
معتقدند بدون بومی گزینی در هر منطقه ای از کشــور 
کارگران مدام بین شهرهای مختلف جابه جا می شوند و 
یک کارگر از جنوب برای کار به منطقه سردسیر شمال 
شرق می رود و یک کارگر از مرکز به مناطق گرمسیری 
جنوبی می آید؛ اتفاقی که موجب شده آب و هوا و اقلیم 
به دلیل سازگاری نداشــتن افراد بیشتر روی سلامت و 
بهره وری شان اثر بگذارد. یکی از فعالان کارگری عسلویه 
در بوشهر که مانند بندرعباس، آبادان یا دیگر شهرهای 
نفت خیز جنوبی میزبــان کارگران مهاجر بســیاری 
است در این باره به همشــهری می گوید:آب و هوا چه 
در منطقه سردســیر و چه در منطقه گرمسیر توان کار 
کارگران را می گیرد و طبیعی اســت کارگری که با آب 
و هوا ســازگاری ندارد نمی تواند فعالیت کند و اذیت و 
حتی دچار حادثه می شود. البته گرمای طاقت فرسای 
جنوب برای کارگر بومی هم ســخت اســت، اما اغلب 
حوادث و گرمازدگی های شدید بیشــتر برای آنهایی 
اتفاق می افتد که مهاجر هستند. نکته دیگری که فریبرز 
پدیسار به آن اشاره می کند ساعت کار کارگران است که 
با وجود همه آیین نامه ها و قوانین به ویژه در پالایشگاه ها 

و پتروشیمی ها شبانه روزی است تا چرخه اقتصاد کشور 
بچرخد. با وجود این اعتراض ها اما رئیس اداره اشتغال 
منطقه ویژه انرژی پارس بوشهر به عنوان یکی از مناطق 
با جمعیت کارگری 65هزار نفری و قابل توجه در یکی 
از گرم ترین مناطق ایران تأکید می کند ساعت کاری در 
این مناطق از 6:30صبح تا ۱۱:30 است و در اوج گرما 
تعطیل می شود و مجدد از ساعت ۱5تا غروب ادامه پیدا 
می کند. سیدمحمدعلی موســوی البته در گفت وگو با 
همشهری منکر تفاوت نگاه به نیروی کار در سرزمین 
اصلی و مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نمی شود، اما معتقد 
است در این مناطق و گرمای هوا، دستمزدها کمی بالاتر 
محاسبه می شود. به گفته او، مقررات اشتغال در مناطق 
ویژه و آزاد برای تشویق ســرمایه گذاری است، اما این 
مقررات به هیچ وجه موجب تضییع حق کارگر نمی شود 

و حداقل ها صد درصد رعایت می شود.

تخلف کارفرمایان از ارائه آمار
درحالی که بیشترین اخبار مربوط به گرمازدگی کارگران 
و حتی فوت 2کارگر بر اثر حوادث ناشی از گرما مربوط به 
بوشهر بوده است و سیدمحمدعلی موسوی، رئیس اداره 
اشتغال منطقه ویژه انرژی پارس بوشهر هم این موارد را 
رد نمی کند، اما مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
بوشهر در گفت وگو با همشــهری تأکید می کند امسال 
موارد مربوط به گرمازدگی کارگران حدود 80نفر و فوت 

بر اثر گرما یا حوادث ناشی از آن صفر بوده است.
مصدق کشــاورزی با بیان اینکه صدور ابلاغیه، مکاتبه و 
بازرسی از کارگاه های مشــمول و تذکرات قانونی برابر با 
آیین نامه صورت گرفته است، می گوید: در پارس جنوبی 
شهرهای عسلویه، کنگان  یا سایر نقاط استان که کارگران 
ســاعات طولانی در معرض دمای هوا با توجه به شرایط 
اقلیمی استان هســتند، به ویژه افرادی که در محیط باز 
هستند، مواردی از گرمازدگی شدید کارگران به ویژه در 
عســلویه و کنگان به صورت غیررسمی اعلام شده است. 
به گفته وی، طبــق مقررات کارفرما بایــد آمار حوادث و 
بیماران را پایــان هر ماه به اداره هــای کار اعلام کند، اما 
گزارشــی درباره گرمازدگی به صورت کتبــی به اداره ها 
اعلام نشده است. بازرسی و صدور ابلاغیه و اعلامیه مبنی 
بر کاهش ساعت کاری، تعطیلی کارگاه در ساعات ظهر، 
ممنوعیت کار در ارتفاع، جوشــکاری، بتن ریزی و... در 
ساعات گرم روز )ساعت ۱2تا ۱5(، تغییر ساعت کاری از 
روز به عصر و شب، تغییر و کاهش ساعات کاری کارگران و 
تقسیم ساعت کاری به 2قسمت در صبح و عصر در بعضی از 
کارگاه ها از تمهیدات صورت گرفته برای جلوگیری از بروز 
حوادث بر اثر گرماست که کشاورزی به آنها اشاره می کند.

  
آمارهای رســمی نشــان می دهد 700هزار کارگر در 
خوزســتان، 320هزار کارگر در بوشــهر، 290هزار و 
۱3۱ کارگــر در هرمــزگان و 240هــزار کارگــر در 
سیستان وبلوچســتان فعالیــت می کننــد و علاوه بر 
آنها کارگــران فصلی، روزمزد و بــدون بیمه هم بدون 
کمترین حقوقی آفتاب طاقت فرسای جنوب را تحمل 
می کنند، اما نه  پشتوانه محکم قانونی برایشان است و نه 
کارفرمایان خود را موظف به ارائه گزارش  درباره حوادث 

پیش آمده برایشان می دانند. 

مصائب کارگران جنوب
کارگران در جنوب با گرمای بالای 50درجه و حوادث ناشی از گرما دست وپنجه نرم  می کنند اما قانون شفافی از آنها حمایت نمی کند

 چاه های کشاورزی
کمک حال آبرسانی همدان 

مردم همدان اوایل هفته در آخرین روزهای مرداد با معضل 
قطعی آب و کاهش فشار آب روبه رو شدند.

علت مشکل به گفته علیرضا الماس وندی، معاون شرکت مدیریت 
منابع آب ایران، گل آلود شدن آب سد اکباتان به دلیل صفر شدن 

ورودی آب به این سد عنوان شد.
بعد از چند روز آبرسانی به مردم شــهر با تانکر و ورود نیروهای 
ارتش و هلال احمر برای کمک به آبرسانی، قطعی آب رفع شده، 

اما هنوز فشار آب به حد استاندارد نرسیده است.
مدیر بحران استانداری همدان درباره راهکار اخیر برای آبرسانی 
به شهر به همشهری می گوید: برای رفاه حال مردم شهر و رفع 
معضل بی  آبی، شبکه آبرســانی برای تامین آب آشامیدنی هر 
لحظه بررسی می شــود. برنامه هایی هم تدارک دیده شده  که 

منابع آبی جدید از طریق چاه های کشاورزی وارد مدار شود.
اســتفاده از آب چاه هایی که کشــاورزان برای آبیاری مزارع و 
باغ های خود حفر کرده اند، راهکار این روزهای بی آبی همدان 
است. علیمردان طالبی در پاسخ به این پرسش که با هدایت آب 
چاه کشاورزان برای آبرسانی به شهر، آبیاری مزارع چه سرانجامی 
خواهد داشت، می گوید: این راهکار موقت است تا دوباره آب از 
سد اکباتان تامین شود. کشاورزان هم محصولات خود را در این 
روزها برداشت کرده اند و با مشــکلی روبه رو نمی شوند. ضمن 
اینکه 2یا 3روز در هفته برای ساعاتی آب در اختیار کشاورزان 

قرار می گیرد.
ســیب زمینی، محصول عمده این روزهای کشاورزان همدانی 
اســت که فصل برداشت آن رســیده و از زمین های کشاورزی 

برداشت شده است.

هر چند آبرسانی از چاه های کشاورزان انجام شود و راهکار موقتی 
باشد، باز هم در این شــرایط اضطراری نیازمند زیرساخت ها و 
تدابیری است که مدیر بحران استانداری همدان، آن را اینگونه 
توضیح می  دهد: طبیعی است که خطوط انتقال نداریم و آبرسانی 
هم با پمپاژ انجام نمی شود، بنابراین نیاز به خطوط لوله است که 
این کار با سرعت در دست انجام و مسیر لوله گذاری هم در نهایت 

بین 500 تا 700متر امکان پذیر است. 
طالبی تأکید می کند قصد از اجــرای این طرح ضربتی، تامین 
آب مورد نیاز شهروندان است، اما اینکه چه میزان آب به شبکه 
آبرسانی وارد شود، موضوعی است که باید در روزهای آینده به 

آن پاسخ داد.
مدیر بحران استانداری همدان با اشاره به موقعیت شهر همدان 
و اختلاف ارتفاع 220متری بین بالادست و پایین دست شهر، 
درخواستی را عنوان می کند و می گوید: از شهروندانی که به آب 
آشامیدنی دسترسی دارند، خواهشمندیم با صرفه جویی ما را در 
آبرسانی به دیگر شهروندان یاری دهند. بیشتر بخش  های شهر 
از طریق شبکه آبرسانی می شود و به تعدادی از مناطق به دلیل 

شیب با تانکر آب می رسانیم.
مدیر بحران اســتانداری همدان امســال را خشک ترین سالی 

می داند که همدان و بسیاری استان های دیگر تجربه کرده اند.
طالبی ادامه می دهد: با توجه به میزان بارش و مصرف بالایی که با 
توسعه شهر در همدان ایجاد شده، وضعیت به گونه ای رقم خورد 

که آب سد اکباتان تقریبا به اتمام رسیده است.
فیروز قاسم زاده، سخنگوی صنعت آب کشور از حل مشکل آب 
همدان تا هفته آینده خبر داده و گفته که ســد اکباتان به هیچ 
عنوان از مدار خارج نمی شود. با وجود کاهش حجم مخزن سد 
اکباتان به یک میلیون و 600 هزار مترمکعب، با همین میزان 
موجودی مخزن سد، بخشی از آب مورد نیاز شهر همدان از طریق 

تصفیه خانه اکباتان تا یک ماه آینده قابل تامین است.
پروژه انتقال آب از ســد تالوار به همدان نیز 7سال تعطیل بود 
و در اسفند سال گذشته 500میلیارد تومان تامین اعتبار شد. 
محمد ضروری، مدیرعامل آب منطقه ای اســتان همدان، خط 
انتقال آب تالوار به صورت تصفیه شــده را در شرایط خاص این 
روزهای همدان، زمان بر دانسته و گفته که برای رفع مشکلات 
موجود، تصمیم به اجرای خط بای پس)خط انحرافی( و انتقال 
آب خام به تصفیه خانه ســد اکباتان گرفته شد که اگر مشکلی 
پیش نیاید، احتمالا تا 2هفته آینده به ســد اکباتان می رسد. 
شرکت آب منطقه ای به دنبال تامین آب از 2 سد دیگر علاوه بر 

سد تالوار هم است.
سد اکباتان مهم ترین منبع تامین آب شــهر همدان است که 
همراه با سد آبشــینه در مجموع حدود 77درصد آب مورد نیاز 

همدان را تامین می کند.

  
خشک شدن ســد اکباتان در حالی است که ســال گذشته در 
همین ماه که دریاچه این سد در آستانه خشک شدن قرار گرفته 
بود، فرماندار همدان گفته بود در کنار کاهش چشمگیر نزولات 
جوی، نبود برنامه ریزی مناسب و بلندمدت، عطش توسعه، حفر 
چاه های غیرمجاز، برداشــت های بی رویه، عدم اصلاح الگوی 
کشت در اراضی کشاورزی و روش های سنتی آبیاری از دلایل 

افت قابل توجه منابع آب های زیرزمینی در این منطقه است.
سد اکباتان با وجود اینکه یکبار ظرفیت آن افزایش یافت و ارتفاع 
تاجش بلندتر شد در نهایت 38 میلیون مترمکعب، آب در درون 
خودش نگه می دارد و سد کلان ملایر 40 میلیون مترمکعب آب 
ذخیره می کند. با کاهش خروجی آب از سد اکباتان مناطقی که 
توسط آب های سطحی تغذیه می شدند با مشکل بیشتری مواجه 
شــدند. صبوری مردم همدان و همراهی آنها با مدیران در کنار 
تلاش شبانه روزی مسئولان، روزهای سخت بی آبی را با آرامش 

همراه کرده است.

پیگیری 

سیده زهرا عباسیگزارش
صادرات ۴۹۰میلیون دلاری خبرنگار 

در زنجان 
مدیرکل گمرک استان زنجان گفت: هدف گذاری 
صادراتی استان در سال جاری 490میلیون دلار 
اعلام شده که در این زمینه صادرات غیرنفتی در 
کشــور مورد توجه قرار گرفته است. به گزارش 
ایرنا، زین العابدین گنج خانلو با اشــاره به اینکه 
در این میان گمرگ، حلقه آخر صادرات و حلقه 
اول واردات کالاست، افزود: این استان طی 5ماهه 
امسال از نظر ارزش صادرات و در مقایسه با مدت 
مشــابه ســال قبل 45درصد و از نظر وزنی نیز 

افزایش 8درصدی داشته است.
به گفته وی، طی مدت یادشــده اعــم از واردات 
قطعی و ورود موقت نیز از نظــر دلاری افزایش 
3۱درصدی و از نظر وزنی نیز کاهش ۱3درصدی 
داشته اســت. گنج خانلو توضیح داد: در زمینه 
ورود موقت در 5ماهه اول امسال نسبت به مدت 
سال گذشته در میزان ارزش ۱5درصد و در وزن 
خالص کالای وارده عبور موقت 26درصد کاهشی 
بوده است. وی درباره سهم استان های مختلف از 
کل صادرات غیرنفتی در سال گذشته نیز گفت: 
در این زمینه زنجان چهاردهمین اســتان کشور 
محسوب می شود و ۱.۱درصد ســهم صادراتی 
کشور را به  خود اختصاص داده است. گنج خانلو با 
بیان به اینکه گمرک این استان طی سال گذشته 
و در تمامی بخش ها بیشترین عملکرد را از زمان 
تاسیس خود داشته است، افزود: بر این اساس در 

تمامی رویه ها بیشترین افزایش را تجربه کرد.

خبرکوتاه

عدد خبر

مدیــرکل اقتصــاد و دارایی خراســان  جنوبی 
گفــت: از ابتــدای امســال تا کنــون 
دلار  ۱۶۴میلیــون  و  میلیــارد  یــک  
ســرمایه گذاری خارجــی در اســتان 
مصــوب شــده کــه نســبت بــه  مــدت 
رشــد  ۱۷درصــد  پارســال  مشــابه 
داشــته اســت. بــه گــزارش ایرنــا، 
مجتبــی ذاکریــان افــزود: ایــن میــزان 
سرمایه گذاری در استان امسال برای 

۲۷پروژه خارجی مصوب شده است.

17
درصد

نجنوبی
خراسا

بلاتکلیفی ۱۱ســاله پــروژه چهل اختران 
به پایان رسید و نخستین فاز این پروژه 
بــا مســاحت 8500مترمربــع شــامل 
صحــن روبــاز و رواق هــای سرپوشــیده 
براساس وعده استاندار طی یک دوره 8 
ماهه تا اوایل سال آینده به بهره برداری 
می رسد. به گزارش فارس، ساماندهی 
و آزادســازی محــدوده بافــت فرســوده 
چهل اختــران و اجــرای طــرح توســعه 
امامــزاده موســی مبرقع)ع(درگیر یک 

بلاتکلیفی ۱۱ساله بود.

11
سال

قم

اســتاندار یزد از آماده بهره برداری شدن 
خــط پدافنــدی انتقــال آب صنعــت بــه 
آب آشــامیدنی بــا ۹00میلیــارد تومــان 
ســرمایه گذاری خبــر داد. بــه گــزارش 
ایســنا، مهــران فاطمــی گفــت: ایــن کار 
بــا اختصــاص اعتبــاری معادل ۲۲ســال 
بودجــه عمرانــی یــزد بــرای اجــرای خــط 
یــا بــه یــزد در قالــب  انتقــال آب از در
واگذاری یک یا دو معدن انجام می شود.

22
سال

یزد

کرمانشاهعکس خبر

نفس های نیلوفر به شماره افتاد 

  سراب نیلوفر در حاشیه روستایی به همین نام در 
۲0کیلومتری شمال غرب کرمانشاه قرار دارد که به  دلیل 

کاهش بارش ها و خشکسالی در آستانه خشک شدن کامل 
قرار گرفته است.

همچنین زندگی آبزیان و پرندگان که در این تالاب زندگی 
و از آن تغذیه می کنند در پی خشک شدن سراب نیلوفر در 

معرض خطر قرار گرفته است.
برداشت های غیرمجاز آب و عدم رعایت الگوی کشت یکی 

دیگر از عواملی است که سبب تشدید کم آبی و خشک 
شدن سراب نیلوفر کرمانشاه شده است. منبع:  مهر  

زنجان

همدانراحله عبدالحسینی؛ روزنامه نگار

آمار کارگران  در استان های جنوبی

خوزستان

 700
هزار نفر

بوشهر

 320
هزار نفر

هرمزگان

 290
هزار و ۱3۱ نفر

سیستان وبلوچستان

 240
هزار نفر

قانونچهمیگوید؟
ماده ۹۱ قانون کار: نظارت و فراهم کردن شرایط ایمنی و بهداشت کار کارگران بر عهده 

کارفرماست.
ماده ۷۵ آیین نامه ایمنی و حفاظت عمومی: کارفرما مکلف است درصورت امکان، مرکزی 

برای استفاده بیماران یا اشخاص آسیب دیده در کارگاه درنظر بگیرد.
ماده ۱6 آیین نامه حفاظت و بهداشت عمومی کارگاه ها: تهویه و حرارت داخلی کارگاه ها 

باید به صورت مطلوب و قابل تحمل نگه داشته شود.
ماده ۴3 آیین نامه حفاظت و بهداشت عمومی در کارگاه ها: به کارگرانی که در گرمای زیاد 

برای مدت مدیدی کار می کنند باید قرص های نمک طعام داده شود.

مکث

ری
شه

هم
س: 

عک
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قیمت پنیر سفید 3 ماه بدون تغییر
قیمت پنیر سفید پاستوریزه یو اف و پنیر لاکتیکی برای سومین 
ماه متوالی بدون تغییر ماند. آخریــن نرخنامه میادین میوه و 
تره بار شهرداری تهران نشان می دهد قیمت انواع پنیر سفید از 
خردادماه ثابت مانده و تغییرات قیمت فقط شامل حال پنیرهای 

سنتی لیقوان و تبریز بوده است. 
قیمت 65تا 69هزار تومانی هر کیلو پنیــر یو اف در میادین در 
حالی اســت که دولت بســته های 400گرمی این نوع پنیر را 
37هزار تومان قیمت گذاری کرده و بر این اساس هر کیلو از این 

نوع پنیر 92.500تومان قیمت می خورد.

 تبریز 
ممتاز

88.000
119.000

سوپرلیقوان 
ممتاز

107.000
149.000

تبریز 
درجه یک
79.000
105.000

لیقوان 
درجه یک
99.000
135.000

یو اف،پاستوریزه 
پرچرب

38.000
69.000

یواف،پاستوریزه 
کم چرب

35.000
65.000

لاکتیکی 
پاستوریزه

55.000
89.000

قیمت در خردادقیمت در اردیبهشت

کیلوگرم/ تومان

آخرین قیمت انواع ماست طعم دار
تغییرات قیمت ماســت های طعــم دار و چکیده در 
6ماه گذشــته با توجه به کوچک  بودن بازار مصرف 
این ماست ها در مقایسه با انواع ساده افزایش کمتری 
داشته است. هم اکنون میانگین قیمت این محصولات 
برای هر کیلوگرم به حدود 50هزار تومان رسیده است.

میادین

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
ماست موسیر  

450گرمی
30.000هراز

ماست سنتی  
1.35کیلویی

55.000دامداران

ماست سبزیجات  
750گرمی

40.000کاله

ماست بادمجان  
1.2کیلوگرمی

60.000طراوت

ضرب الاجلی که رئیس جمهوری برای 
واگــذاری ســهام شــرکت های گزارش

خودرو سازی  تعیین کرده بود شهریور 
امسال به پایان می رسد. در چنین شرایطی تازه ترین 
خبرها نشان می دهد مراحل ارزش گذاری سهام سایپا و 
ایران خودرو به پایان رســیده و سند پیش نویس این 
واگذاری نیز آماده است و احتمالا ظرف روز های آینده با 
برگزاری یک نشست میان وزیر صنعت و اقتصاد نحوه 
واگذاری سهام این دو شرکت مشخص و این شرکت ها 
آماده عرضه می شوند. به گزارش همشهری، اسفند ماه 
پارسال رئیس جمهور در بازدیدی ازپیش تعیین نشده از 
شرکت های خودرو سازی  در فرمانی 8ماده ای از وزیر 
صنعت خواست تا اقدامات تازه ای را برای بهبود عملکرد 
شرکت های خودرو ســاز آغاز کند.یکی از موضوعات 
فرمان 8ماده ای ســید ابراهیم رئیسی واگذاری سهام 
خودرو سازها به بخش خصوصی در بازه زمانی 6 ماهه 

بود، این مهلت شهریور امسال به پایان می رسد.
رضا فاطمی امین، وزیر صنعت پیش از این در همین 
باره گفته بود: بررســی ها و برنامه ریزی هاي لازم برای 

واگذاری سهام ایران خودرو و سایپا انجام شده و سندی 
نیز در این باره تهیه شده که براساس آن اهلیت، توانایی، 
تخصص و تعهد خریداران این سهام به عنوان مهم ترین 
شرط درنظر گرفته خواهد شــد. قرار بود طبق برنامه 
در طول مهلت 6ماهه کار قیمت گذاری ســهام و تهیه 
پیش نویس سند واگذاری انجام شــود و در عین حال 
مشخص شود که دولت قرار است چه میزان از سهامش 
را در این شرکت ها واگذار کند. طبق تازه ترین خبر ها 
بخش مهمی از کار ها انجام شده و فقط میزان سهام قابل 

واگذاری هنوز مشخص نشده است.

واگذاری در خوان آخر
تازه ترین خبر های دریافتی همشهری نشان می دهد 
مراحل ارزش  گذاری سهام شرکت های ایران خودرو  و 
سایپا به پایان رسیده و پیش نویس سند واگذاری سهام 

ایران خودرو و سایپا نیز آماده شده است.
قرار است 2 وزیر اقتصاد و صنعت در جریان یک نشست 
در هفته دولت شکل و نحوه واگذاری سهام ایران خودرو 
و سایپا را مشخص کنند تا قبل از پایان مهلت 6ماهه 

رئیس جمهور ماجرای واگذاری ســهام ایران خودرو و 
سایپا تعیین تکلیف شود. بعد از این مرحله قرار است 
با دریافت درخواســت متقاضیان کار اهلیت سنجی 
و فروش سهام شــرکت های خودرو ســاز انجام شود. 
قراراست بعد ازاهلیت سنجی، سهام این دو شرکت از 
طریق مذاکره به بخش خصوصی واگذار شود. روشی که 
در سازمان خصوصی سازی  کمتر از آن استفاده می شود. 
با وجود طی این مراحل هنوز میزان سهام قابل واگذاری 

مشخص نیست.

میزان سهام قابل واگذاری 
آمارها نشان می دهد درحال حاضر 41درصد ازسهام 
شــرکت ســایپا و 20درصد از ســهام ایران خودرو 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم دراختیار دولت است 
اما هنوزمشخص نیســت چه میزان از این سهام قرار 
است واگذارشود. برخی خبر ها نشان می دهد سازمان 
خصوصی سازی  تأکید دارد که همه این سهام به صورت 
بلوکی و یکجا به خریداران واگذار شود تا خریدار جدید 
بتواند کنتــرل و مدیریت این شــرکت هارا در اختیار 

داشته باشد. وزارت صنعت هم تاکنون مخالفتی با این 
موضوع نکرده و از سخنان وزیر صنعت هم تلویحا چنین 
بر می آید که با واگذاری سهام در قالب بلوک های بزرگ 

موافق است اما گویا این طرح مخالفانی هم دارد.
پیش از این رئیس ســازمان خصوصی سازی  با ارسال 
نامه ای به وزیر صنعت گفته بود: می توان سهام باقی مانده 
دولت و سهام تودلی شرکت های خودروسازی را با هم 
به صورت بلوک واحد عرضه کرد تا ارزندگی سهام این 
شرکت ها حفظ شود.حسین قربان زاده تأکید کرده بود: 
سهام باقیمانده دولت در این دو شرکت بسیارارزنده و 
طلایی است و به طور قطع، برای واگذاری آن به صورت 
بلوکی باید ارزش مدیریتی این سهام نیز ارزش گذاری و 
لحاظ شود که مطابق برآوردهای اولیه با محاسبه اضافه 
ارزش بلوکی سهام دولت قیمت پایه این بلوک ها بسیار 

بیشتر از قیمت های فعلی روی تابلو خواهد بود.
بررسی ها نشــان می دهد برای اینکه واگذاری سهام 
شرکت های خودرو ســازی  مؤثر و واقعی باشد باید به 
غیراز سهام مستقیم دولت آن بخش از سهام شرکت های 
خودرو سازی  که از طریق شرکت هاي فرعی در اختیار 
شرکت های مادر یا اصلی است و از آن با نام سهام تودلی 
یاد می شود نیز واگذار شود تا خریدار جدید بتواند کنترل 
و مدیریت شرکت را برعهده بگیرد و راهبری کند. در 
چنین شرایطی اما مصوبه هیأت واگذاری عمدتا ناظر بر 
واگذاری آن میزان از سهام دولت در این شرکت هاست 
که دولت به طور مســتقیم در اختیار دارد درحالی که 
همین حالا شرکت های سرمایه گذاری ایران خودرو و 
بازرگانی سپهر کیش ایرانیان هر کدام به ترتیب 10.87و 
10.33درصد و ســرمایه گذاری سمند3.16درصد از 
ســهام ایران خودرو را در اختیاردارند و مالکیت همه 
این شــرکت ها در اختیار ایران خودرو است. در واقع، 
هم اکنون سازمان گســترش مالکیت 13.84درصد و 
شرکت ایران خودرو از طریق شرکت های فرعی مالکیت 

24.36درصد از سهام خود را در اختیار دارند.
در شرکت ســایپا نیز به غیراز آنکه دولت 17.3درصد 
از سهام این شرکت را به طور مستقیم در اختیار دارد، 
شرکت سایپا نیز نزدیک به 25درصد از سهام خود را از 

طریق شرکت های فرعی در اختیار دارد.

فروش سهام پارس خودرو
همزمان با نزدیک شــدن بــه زمان واگذاری ســهام 
ایران خودرو و سایپا، شــنیده های تأیید نشده حاکی 
است: شرکت ســایپا نیز قصد دارد راســا سهام خود 
در شرکت پارس خودرو را بفروشــد. سایپا هم اکنون 
80درصد از سهام این شــرکت را در اختیار دارد و در 
روز های گذشته آگهی فروش سهام این شرکت را منتشر 
کرده است. تازه ترین شــنیده ها نشان می دهد برخی 
سرمایه گذاران چینی برای خرید سهام پارس خودرو 
ابراز تمایل کرده اند. از قرار معلوم 2 شرکت خودرو سازی  
چری و دانگ فنگ در حال بررسی اند تا سهام متعلق به 
سایپا را در پارس خودرو بخرند. بخش عمده ای از سهام 

مدیران خودرو هم اکنون به کمپانی چری تعلق دارد.

تعیین تکلیف سهام 
خودروسازان در شهریور

وزیران صنعت و اقتصاد برای فروش 41درصد سهام سایپا و 20درصد سهام ایران خودرو تصمیم می گیرند

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

605

509
2415

2510

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1432

1430

1428

1426

1424

1422

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 6هزارو 982واحد، 
معادل 0.49درصد نزول کرد و به یک میلیون و 431هزارو 

474واحد رسید. 

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازارسهام، سهامداران حقیقی 2هزارو 
510میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش، 

سهامداران حقیقی به 2هزارو 415میلیارد تومان رسید.

ارزش بازار سهام

ارزش کل سهام شرکت های حاضر در بورس و فرابورس 
درمبادلات دیروز 17هزارمیلیاردتومان رشد کرد و به 6440هزار 
میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام ایران با توجه 
به اینکه هردلار آمریکا دیروز در بازار آزاد در محدوده 29هزار 
و 250تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 220میلیارد و 

170میلیون دلار است.

6560
6540
6520
6500
6480
6460
6440
6420
6400
6380
6360

26مرداد 29 مرداد 30 مرداد 31 مرداد 01 تیر

ارقام به هزارمیلیاردتومان

در مبادلات دیروزبازارسرمایه، قیمت سهام 471شرکت 
رشد و 129شرکت کاهش یافت. قیمت سهام 19شرکت 

هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

3بدون تغییر
76
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بدرفتاری!
فوتبال، همیشه بی رحم است و در ایران، شاید 
کمی بی رحم تر هم باشد. به این بی رحمی، باید 
کمبود منطق و احترام را هم اضافه کرد. برخورد 
باشگاه استقلال با بازیکنی مثل ارسلان مطهری، 
می تواند مصداق بارزی بــرای این بی رحمی و 
بی احترامی باشــد. او مرتکب چه گناه کبیره ای 
شده که حق تمرین با سایر هم تیمی ها را ندارد؟ 
او چه اشــتباهی انجام داده که برای رسیدن به 
زمین همیشــگی تمرین، باید سرپرست تیم را 
دریبل بزند؟ خشم باشــگاه از ارسلان مطهری، 
تنها یک دلیل ســاده دارد. او حاضر نشــده در 
آخرین روز از فصل نقل و انتقالات، قراردادش را 
با استقلال فسخ کند. جالب اینکه گفته می شود 
پیشنهادی که باشگاه برای فسخ به این بازیکن 
داده، اصلا پیشنهاد مناســبی هم نبوده است. 
معلوم نیست که به کدام دلیل و بر مبنای کدام 
منطق و فلسفه، مدیران باشگاه توقع دارند این 
بازیکن از حق و حقوقش بگذرد و درحالی که دو 
هفته از شروع فصل جدید سپری شده، بسیاری از 
تیم ها تکمیل شده اند و اصلا زمانی برای انتخاب 
تیم جدید وجود ندارد، قراردادش را فســخ کند 
و برود؟ آیا این رفتار با بازیکنی که در نخستین 
دربی زندگی اش دبل کرده و تا امروز 3 بار توپ 
را از خط دروازه پرســپولیس عبور داده، بیش از 
حد قدرنشناسانه نیست؟ آیا این رفتار با بازیکنی 
که بارها گل های حساســی برای تیم زده و در 
نبردهای حیاتی ناجی اســتقلال شده، بیش از 
حد ناجوانمردانه به نظر نمی رسد؟ بدیهی است 
که ارسلان، حقوقش را طلب کند و به دنبال یک 
توافق خوب با استقلال باشد. باشگاه اما طوری به 
او دستور خروج می دهد که انگار در حال تصمیم 

گرفتن برای یک یاغی است.
در غیاب برنامه و اســتراتژی درست برای خرید 
بازیکن، وقتی همه مهره های در دســترس بازار 
را جذب می کنی تا مبادا به تیم های رقیب بروند، 
چنین اتفاقی هم دور از ذهن نیســت. مدیران 
باشگاه استقلال خرید بازیکن را از زمانی شروع 
کردند که هنوز ســرمربی تیــم کارش را کلید 
نزده بود. بدیهی اســت که آنهــا خواهان قطع 
همکاری با مطهری نبودند کــه اگر چنین بود، 
این بازیکن حضور فعالــی در معرفی لباس های 
فصل جدید باشگاه نداشت. اســتقلال قرارداد 
مطهری را تمدید کرد، تصویــر او را در صفحه 
رسمی به اشتراک گذاشت و ناگهان قبل از بسته 
شــدن پنجره به این نتیجه رســید که ارسلان 
را نمی خواهد. به نظر می رســد بازگشت مهدی 
قایدی، آن اتفاقی بود که محاســبه های مربوط 
به فهرست تیم را به هم زد. آنها بی درنگ قایدی 
را به فهرســت اضافه کردند و ناگهان با 8مهره 
هجومی در فهرست بزرگســالان روبه رو شدند. 
یعنی عملا نیمی از فهرست 20نفره بزرگسالان 
استقلال را مهاجمان تشکیل می دادند. در چنین 
شــرایطی، یک مهاجم باید در نقش قربانی قرار 
می گرفت و آن مهاجم، ارســلان مطهری بود. 
حتی بعد از ایــن انتخاب، باشــگاه اصلا رفتار 
درستی با مطهری نداشــت. آنها می توانستند 
مبالغ مدنظر این ستاره را پرداخت کنند و به یک 
توافق منصفانه با او برسند اما تصمیم گرفتند در 
رسانه ها، مطهری را روبه روی هوادارها قرار بدهند 
و رفتارش را یک طغیان به حساب بیاورند. جالب 
اینکه باشگاهی مثل بارســلونا، با اراده عجیب 
بازیکنانی مثل بریتویت، اومتیتی و این اواخر دی 
یونگ برای جدانشدن روبه رو بوده اما همیشه به 
آنها احترام گذاشته اســت. آنها به راحتی با تیم 
تمرین می  کنند و حتی در ترکیب قرار می گیرند. 
این اتفاقی اســت که در یک باشگاه حرفه ای با 

مقادیری از احترام و قدرشناسی رخ می دهد.
باشگاه استقلال نوعی رفتار دوگانه را با اعضایش به 
نمایش می گذارد و اتفاقات این باشگاه یادآور بازی 
نهنگ آبی است که اعضایش را به مرز خودکشی 
می رساند. آنها از یک سو بعد از درخواست جدایی 
فرهاد مجیدی آن هم بعد از سپری کردن تنها یک 
فصل کامل روی نیمکت تیم قهرمان لیگ برتر، 
این مربی را مورد تمجید قرار می دهند و برای او 
نامه قدردانی می زنند و حتی از تصمیمش برای 
ترک تیم و خالی گذاشــتن نیمکت استقلال در 
این شرایط سخت تشــکر می کنند! در مقابل اما 
بازیکنی که می خواهد بماند، با وجود تعداد بالای 
مهاجم های تیم، بجنگد و حقش را در اســتقلال 
بگیرد، باید با چنین برخورد تلخ و آزاردهنده ای 
روبه رو شود. به نظر می رسد که مدیران استقلال در 
مواجهه با بازیکنان تیم به اندازه کافی احترام آمیز 
برخورد نمی کنند. آنها در مورد وریا، حتی یک نامه 
خداحافظی نزدند و آنقدر این ستاره را بلاتکلیف 
گذاشــتند تا خبر انتقال او به فولاد شنیده شود. 
حتی یک تماس ســاده با وریا نیز گرفته نشد تا 
باشــگاه مراتب قدردانی اش را نســبت به آنچه 
کاپیتان تیم در این ســال ها انجام داده، نشــان 
بدهد. مدیران اســتقلال در شروع فصل بی وقفه 
مشغول خرید بازیکن ستاره بودند و این کار آنقدر 
خلق الســاعه و بدون منطق صورت گرفت که در 
نهایت یکی از خریدهای جدید و یکی از تمدیدی ها 
مازاد شــدند. آبی ها در آخرین ساعت های نقل 
و انتقالات قرارداد ارســلان را به صورت یکطرفه 
فسخ کرده اند تا کاوه رضایی را به خدمت بگیرند. 
با وجود این خود ارســلان با این تصمیم موافق 
نیست و پرونده به سازمان لیگ و کمیته تعیین 
وضعیت خواهد رفت. این یک پایان تلخ برای مرد 
گیتاریســت آبی ها بود. گلزن محبوب دربی ها، 
پشت درهای بسته تمرین ماند و به همین سادگی 
از باشگاه رانده شد. ستاره ای که همیشه علاقه اش 
را به استقلال ثابت کرده بود، حالا باید به دنبال تیم 
دیگری برای خودش باشد و حتی در شرایطی یک  
نیم فصل بیرون ماندن یا سکونشینی را تجربه کند.
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همسر دیاباته، علیه پرسپولیس!
سرخپوشان در حال نهایی کردن قرارداد شیخ 
بودند اما در آخرین گام ها به مشکل خوردند؛ 

البته هنوز قید این بازیکن را نزده اند

18

از دست دادن جام جهانی تجربه تلخی است 
اما حتی اگر این اتفاق رخ بدهد، صیادمنش 

نباید در حسرت این ماجرا بماند

همه تار و مار، جز طارمی!ناامیدی در کار نیست!
حضور در لیگ پرتغال برای اغلب بازیکنان 

ایرانی تجربه چندان  درخشانی نبوده 
است؛ به جز ستاره این روزهای پورتو

1819

تیتر یک

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

پنجشنبه 3 شهریور1401
لیگ برتر ایران - هفته 3
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پیکان
19:00

استقلال
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تراکتور

19:30

19:30
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سپاهان
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ذوب آهن
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ملوان
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لیگ برتر ایران - هفته 4
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استقلال با ستاره هايش رفتاری مشابه يک بازي دارد که اعضايش را تا مرز نابودي پيش 
 مي برد؛  اين باشگاه براي مجيدي که به قراردادش پايبند نبوده نامه قدرداني مي نويسد اما

 ارسلان مطهري را براي فسخ قرارداد در آخرين روز نقل وانتقالات تحت فشار مي گذارد
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همه لذتش به »تغییر« است

خب به چی اعتراض دارید؟

وقت حمله است

اساساً سازمان لیگ برنامه هر هفته 
از مســابقات را با این نیت تنظیم 
می کند که بعدا آن را تغییر بدهد 
و لذت ببــرد. می گویند لذتی که 
در تغییــر برنامه اســت، در خود 
برنامه ریزی نیست! حالا فرقی نمی کند 
دســتکاری مورد نظر در مورد تاریخ بازی باشد یا ورزشگاه و 
اصلا شهر محل انجام مســابقه را تغییر بدهند. اگر هیچ کدام 
از اینها از دست شان ساخته نباشد، دل شان را با تغییر ساعت 
خوش می کنند. به عنوان آخرین مثال، مســابقات هفته سوم 
پرسپولیس و استقلال برابر آلومینیوم و مس کرمان دچار تغییر 
ساعت شد. قرار بود آبی ها پنجشنبه از ساعت 19:30و قرمزها 
جمعه از همین ســاعت به مصاف رقبا بروند که هر 2 بازی به 
ساعت 19تغییر یافت. هفته اول هم همین داستان را داشتیم و 

هفته های بعد هم صددرصد این اتفاق تکرار خواهد شد.

بعد از لگد ریکاردو ساپینتو به برانکارد 
امدادگــران در انزلی، همه منتظر 
بودند ببینند کمیته انضباطی چه 
حکمی علیه او صادر می کند.  این 
کمیته سرمربی استقلال را به یک 
جلســه محرومیت تعلیقی و پرداخت 
150میلیون تومان جریمه نقدی محکوم کرد؛ در واقع هیچی. 
حالا باشگاه استقلال اعلام کرده به این حکم اعتراض  دارد! با 
توجه به اینکه محرومیت تعلیقی یک جلسه ای امکان اعتراض 
ندارد، باشگاه روی 150میلیون تومان اعتراض زده است. این 
اتفاق در شرایطی رخ  می دهد که شاید کمترین سزای سرمربی 
پرتغالی، یک جلســه محرومیت قطعی بود. استقلال باید از 
حکم کمیته انضباطی راضی باشد، اما این اعتراض ها »نمایش 
مظلومیت« است. ظاهرا دوســتان فکر می کنند اگر به همه 
احکام در همه پرونده ها اعتراض نکنند، فرصت سوزی کرده اند!

کارلــوس کــی روش کــه آخرین 
بیانیه هایش در ایران را با محوریت 
حملات تند و تیز بــه مهدی تاج 
نوشــته بود، این اواخر با توجه به 
شــانس بالای تاج برای بازگشت به 
فدراســیون، دوباره با او »داداش« شده 
اســت. اوج این هماهنگی هم جایی بود که تــاج در مصاحبه 
تلویزیونــی اش اعلام کرد اگر به خیابان ســئول برســد برای 
بازگرداندن کــی روش تلاش خواهد کــرد، کارلوس کبیر هم 
بلافاصله قطعه فیلمی از رختکن تیم ملی در دوران حضور خودش 
منتشر کرد؛ اصلا انگار نه انگار که این تیم امروز مربی دیگری دارد. 
از دیروز اما شایعاتی در مورد رد صلاحیت تاج منتشر شده که تا 
لحظه تنظیم این مطلب از صحت و سقم آن بی اطلاعیم. اما اگر 
خبر درست باشد، وقتش است کی روش دوباره به تاج حمله کند، 

چون این آدم دیگر نفعی برای او نخواهد داشت!

در هفته دوم لیگ برتر، تیم پرسپولیس 
هم بالاترین درصد مالکیت توپ را داشت 
و هم بیشترین درصد موفقیت در نبردها 
را به نام خودش ثبت کرد اما هیچ یک از 
این رکوردها منجر به پیروزی شــاگردان یحیی نشد. سرخپوشان با 
60درصد مالکیت توپ و برتــری در 63درصد از نبردهای تن به تن، 
موفق ترین تیم هفته در این دو بخش بودند. البته در تعداد پاس، یک 
تیم دیگر خودش را در جدول »ترین های هفته« بالاتر از پرسپولیس 
قرار داد. تیم هوادار که در زمین خودش به مصاف نفت مسجدسلیمان 
رفته بود و در نیمــه اول از این حریف عقب افتــاد، در تعداد پاس به 
عدد 565 رســید تا رکورد این هفته را در جدول هــای متریکا از آن 

خودش کند.

تیم سپاهان با ثبت 17شوت در بازی با 
نساجی، شوتزن ترین تیم هفته دوم لیگ 
لقب گرفت. البته در تعداد شــوت های 
داخل چارچوب، مــس کرمان با 6ضربه 
گوی سبقت را از ســپاهان ربود و بهترین تیم هفته شد. تیم کرمانی 
که تازه به لیگ برتر آمده در این 2هفته دقیق ترین شوت ها را داشته 
و نرخ تبدیل شوت به گل هم در این تیم بالاتر از هر تیم دیگری است. 
در این هفته 38درصد از شــوت های مس تبدیل به گل شد که آمار 
جالب و حتی عجیب وغریبی است. این تیم در این هفته کلا 8شوت 
زد که 6ضربه داخل چارچوب بود و 3گل هم برای این تیم به دســت 
آمد. این در حالی بود که حریف آنها یعنی پیکان 14شــوت زد اما به 

هیچ گلی نرسید.

شوتزن ترین بازیکنان این هفته شهریار 
مغانلو از ســپاهان و ساسان حسینی از 
پیکان بودند که هر کدام 6بار در موقعیت 
ضربه زنی و تهدیــد دروازه حریف قرار 
گرفتند. جالب اینکه تعداد شوت های داخل چارچوب این دو بازیکن 
هم مســاوی بود و هر دوی آنها فقط یکی از 6ضربه شان را به داخل 
چارچوب زدند. در بخش دریبل زدن هم موفق ترین بازیکن این هفته 
سعید واسعی از تراکتور بود که مدافعان ذوب آهن را خیلی آزار داد و 
5دریبل موفق در این مسابقه داشت. محمدرضا حسینی )سپاهان( و 
منصور باقری )پیکان( با 4پاس کلیدی رکوردداران هفته دوم در این 
بخش بودند. موفق ترین سرزن های هفته هم علی نعمتی )پرسپولیس( 
و رضا اسدی )تراکتور( بودند که هر کدام در 9نبرد هوایی برنده شدند.

نكته بازی

متریكاآماربازی
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فوتبال ایران

تردید صلاحیت تاج
مهدی تاج رد صلاحیت شده؟ همه چیز از صحبت های 
تلفنی حسن کامرانی فر شــروع شد. دبیر فدراسیون 
فوتبال که دوشنبه شب مهمان تلفنی برنامه فوتبال 
برتر بود، مدعی شد یکی از نامزدهای سرشناس برای 
حضور درانتخابات رئیس فدراســیون فوتبال تأیید 
صلاحیت نشده است. با توجه به سابقه ای که تاج در 
دوران ریاستش دراین فدراسیون داشت، گمانه زنی ها 
این بود که نامزد رد صلاحیت  شده اوست. صبح دیروز 
خبرگزاری های ایسنا و تسنیم به صراحت اعلام کردند 
که تاج تأیید صلاحیت نشده است. خبر آنها این بود که 
نهادهای قضایی و امنیتی صلاحیت میرشاد ماجدی 
و عزیزالله محمدی را برای حضور در انتخابات تأیید 
کرده اند ولی در این لیســت خبری از نام مهدی تاج 
نیســت و او روز هشتم شــهریور نمی تواند در جمع 
کاندیداها باشد. با این حال محمدحسین حمیسی، 
رئیس حراست فدراسیون همه این اخبار را رد کرد. 
او به فارس گفــت:  »تاکنون هیــچ رد صلاحیتی از 
هیچ نهادی به این حراســت که مســئول پیگیری 
اینگونه مکاتبات است، واصل نشده.« این صحبت های 
حمیسی، کامرانی فر را مجبور کرد حرفش را پس بگیرد 
و حرف های حمیسی را تکرار کند، اینکه هنوز نامه ای 
برای رد صلاحیت هیچ نامزدی به فدراسیون نرسیده 
است. هرچند کامرانی فر تلاش کرد آتشی را که روشن 
کرده خاموش کند ولی بحث ها سر رد صلاحیت تاج 
جدی اســت. اینکه او می تواند در مجمع انتخاباتی 

شرکت کند یا نه هنوز مشخص نیست.

خاتون به فینال نرسید 
تیم فوتبــال خاتون بم نتوانســت بــه فینال جام 
باشــگاه های زنان آسیا برســد. خاتون درمنطقه 
غرب آسیا  با یک تســاوی و یک شکست فینال را از 
دست داد. در این مسابقات که در ازبکستان برگزار 
می شــد، با انصراف نماینده اردن و تعلیق فوتبال 
هند، تنها 2 تیم در جدول ماندند که قرار شد 2 تیم، 
2 بازی انجام دهند. در بازی اول خاتون و سوگدیانا 
به تساوی یک- یک رسیدند ولی در بازی دوم تیم 
میزبان با گل دقیقه 31بازی را برد و فینالیســت 
شد. بازیکنان خاتون در دقایق بعدی بازی به چند 
موقعیت خوب رسیدند و حتی یک پنالتی سوگدیانا 
را هم مهار کردند اما تلاش های آنهــا برای تغییر 
نتیجه، فایده ای نداشــت. از منطقه شرق آسیا هم 

تیم کالج اسکالرز تایلند فینالیست شد.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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همه تار و مار، جز طارمی!
حضور در لیگ پرتغال برای اغلب بازیکنان ایرانی تجربه چندان  درخشانی نبوده است

همسر دیاباته، علیه پرسپولیس!
سرخپوشان در حال نهایی کردن قرارداد شیخ بودند اما در آخرین گام ها به مشکل خوردند

امیرحسین اعظمی| مدیران باشگاه پرسپولیس بعد از جذب 
یورگن لوکادیا و براساس درخواست یحیی گل محمدی، از یک 
هفته پیش مذاکرات جدی شان را با شیخ دیاباته آغاز کردند. آنها 
امیدوار به جذب مهاجم سابق استقلال بودند که فصل گذشته 
در الغرافه قطر حضور داشــت ولی به نظر می رســد حضور این 
بازیکن در پرسپولیس منتفی شــده است. پرسپولیس با توجه 
به حســاب ویژه ای که روی جذب دیاباته باز کرده بود، قرارداد 
شرزود تمیروف را فسخ کرد تا جا برای مهاجم فرانسوی باز شود 
اما درحالی که همه  چیز به شکل مثبتی پیش می رفت، دیاباته 

روز دوشنبه به مدیران این باشگاه پاسخ منفی داد.
وقتی فصــل نقل و انتقالات تازه شــروع شــده بــود، مدیران 
پرســپولیس جذب دیاباته را به یحیی گل محمدی پیشــنهاد 
دادند ولی آن زمان یحیی به این پیشنهاد پاسخ منفی داد. دلیل 
گل محمدی برای عدم جذب این بازیکن، کند بودن دیاباته بود 
ولی گل محمدی با توجه به نبود مهاجم در بازار نقل و انتقالات در 
نهایت با جذب دیاباته موافقت کرد. در شروع فصل نقل و انتقالات 
قیمت دیاباته 250هزار دلار بود ولی پرسپولیس در جدیدترین 
پیشــنهادش به این بازیکن، حاضر به پرداخت 400هزار دلار 
هم شده است. همه  چیز در روند مذاکرات به بهترین شکل جلو 

می رفت و حتی قرارداد دیاباته هم برای این بازیکن ارسال شد 
ولی او در نهایت با مخالفت همسرش برای حضور در ایران مواجه 

شد و به پرسپولیس پاسخ منفی داد.
هر چند دیاباته به پرسپولیسی ها اعلام کرده که حاضر نیست به 
ایران بیاید، ولی یکی از مدیران پرسپولیس به همشهری ورزشی 
گفت: »ما تلاش می کنیم تا نظر دیاباته را تا امروز تغییر بدهیم 
ولی اگر این اتفاق رخ نداد، با 2مهاجم دیگر مذاکره خواهیم کرد. 
ما 2مهاجم از اروپا و برزیل را مدنظر قرار دادیم و باشــگاه قطعا 

تلاش خواهد کرد تا یک مهاجم دیگر هم جذب کند.«

   لوکادیا بازی می کند؟
پرسپولیس هم اکنون به شــکل جدی در خط حمله با مشکل 
گل زدن مواجه است و هواداران این تیم در انتظار حضور لوکادیا 
در ترکیب هســتند. لوکادیا آخرین بار 100روز پیش به میدان 
رفت تا به  صورت کامل از فرم بازی خارج باشــد. در ضمن او در 
4هفته مانده به انتقالش به پرسپولیس، هیچ تمرینی نداشت و 
همین موضوع باعث شد تا شروع تمرینات برای پرسپولیس پس 
از دیدار با ذوب آهن، آغاز پیش فصل این مهاجم سابق برایتون 
و بوخوم باشد. لوکادیا در بازی دوستانه با فجرسپاسی به میدان 

رفت و برای پرســپولیس گل زد، او البته هنوز از لحاظ بدنی به 
شرایط ایده آل نرســیده و باید دید گل محمدی لوکادیا را برای 

بازی با آلومینیوم در فهرست تیمش قرار خواهد داد یا خیر.
لوکادیا در ســال های اخیر چندبار مصدومیت از ناحیه مچ پا، 
کشــاله ران و زانو را تجربه کرده و طبیعتا فشار بیش از حد به 
چنین بازیکنی که مدتی هم از زمین مسابقه و تمرین دور بوده، 

می تواند یک آسیب دیدگی جدید را به دنبال داشته باشد.

   پرسپولیس استعلام می  گیرد
باشگاه پرســپولیس در نهایت پس از کش و قوس های فراوان و 
مکاتبه با فیفا موفق شــد ITC مرتضی پورعلی گنجی، مدافع 
 ،ITC جدید خود را دریافت کند. گفته می شود با وجود صدور
پورعلی  گنجی به دلیــل محرومیت یک جلســه ای که از زمان 
حضورش در نفت تهران باقی مانده است، نمی تواند سرخپوشان 
را در دیدار مقابل آلومینیوم اراک همراهی کند؛ موضوعی که با 
اعتراض باشگاه پرسپولیس مواجه شده است و شنیده می شود 
مسئولان این باشگاه در حال پیگیری و استعلام از سازمان لیگ 
هستند تا این بازیکن مشــکلی برای همراهی تیمش در دیدار 

هفته سوم نداشته باشد.

خبر جالبی است: »قاســم دهنوی هافبک پیشین پرسپولیس که 
مدتی هم در تراکتور عضویت داشــت، بعد از پشــت سر گذاشتن 
کلاس های مربیگــری و تجربه ای کوتاه مــدت در فوتبال ایران در 
رده های پایین تر، اکنــون کار را در لیگ دســته دوم آذربایجان با 
هدایت تیم خزر لنکران دنبال خواهد کرد. دهنوی با قراردادی 3ساله 
هدایت این تیم را عهده دار شده اســت.« البته در مورد تیم دهنوی 
به این نکته اشاره شده که در ســال های گذشته مربیانی مثل جان 
توشاک و مصطفی دنیزلی در آن کار کرده اند، اما به هر حال سطح 
فعلی این تیم در دســته دوم فوتبال باشگاهی آذربایجان نمی تواند 

قابل قبول باشد.
به طور کلی فوتبال ایران در 30، 40سال اخیر به اندازه هزینه ای که در 
آن شــده و نیز حجم ادعایی که اهالی آن دارند، نتوانسته مربی لژیونر 

خوب و مطرح داشته باشد. شــاید در گذشته های دور مردانی همچون 
حشمت مهاجرانی، ابراهیم قاسمپور، ناصر حجازی و... در برخی تیم های 
به نسبت قابل توجه آسیایی سابقه مربیگری داشتند، اما در دو، سه دهه 
گذشــته این روند تا حد حضور مربیان ایرانی در تیم های دسته چندم 
اروپایی و آسیایی تقلیل یافته است. زمانی وحید هاشمیان یا فریدون 
زندی در تیم های دسته 4 یا 5 فوتبال آلمان تیم می گرفتند. امسال البته 
فرهاد مجیدی هدایت الاتحادکلبا را پذیرفتــه؛ تیمی که اگرچه جزو 
باشگاه های مهم اماراتی نیست، اما به هر حال در بالاترین سطح فوتبال 
باشگاهی این کشور حضور دارد و همین مسئله ارزشمند است. باید دید 
بالاخره مربیگری در ایران هم به بخشــی از موفقیت ترانسفر بازیکنان 
خواهد رسید یا همچنان دانش فنی ایرانیان بدون خریدار جدی باقی 

خواهد ماند.

انتظار بی پایان
قاسم دهنوی در لیگ دوی آذربایجان تیم گرفت؛ 

کی یک مربی لژیونر بزرگ خواهیم داشت؟

بهروز رسایلی| در سال های اخیر موج بزرگی از حضور بازیکنان 
ایرانی در لیگ های اروپایی شــکل گرفت؛ آنچــه دلایل متنوعی 
داشت. گروهی از بازیکنان دنبال پیشــرفت فنی بودند، برخی از 
سبک متفاوتی از زندگی استقبال می کردند و عده ای هم با توجه 
به افزایش قیمت ارز، دستیابی به درآمد دلاری و یورویی را اولویت 
قرار داده بودند. هر چه بود لیگ پرتغال هم به یکی از مقاصد جذاب 
فوتبالیست های ایرانی تبدیل شــد؛ یک پایانه پرترافیک که مدام 
بازیکنان کشــورمان به آن رفت وآمد داشــتند. با این همه، مرور 
تجربیات و سرنوشت آنها نشان می دهد در اغلب موارد این ترانسفرها 
دست کم از نظر فنی با شکست مواجه شده است. شاید چیزی که 
طی روزهای اخیر این بحث را داغ کرده، بازگشت علیرضا بیرانوند 
و پیام نیازمند به لیگ برتر باشــد؛ 2گلر ملی پوش باکیفیت که با 
تجربه ای مطلقا شکست خورده از پرتغال به تیم های باشگاهی خود 

بازگشتند. آیا واقعا لیگ پرتغال، بهشت موعود است؟

   استثنایی به اسم طارمی
جست وجوی فهرست مسافران ایرانی لیگ پرتغال کار چندان سختی 
نیست. آنچه در پایان چنین جست وجویی باقی می ماند اما، اثبات 
دوباره این واقعیت است که غیراز استثنایی به نام مهدی طارمی و البته 
امیر عابدزاده که دوران خوبی در ماریتیمو داشت، بقیه بازیکنان ایرانی 

در این کشور وقت تلف کرده اند. همین بیرانوند و نیازمند که به تازگی 
به لیگ ایران بازگشتند، در بواویشتا و پورتیموننزه اصلاً موفق نبودند. 
سهم آنها مدت ها نیمکت نشــینی بود و البته هر از گاهی هم که به 
میدان می رفتند توقعات را برآورده نمی کردند. پیام نیازمند در قامت 
یک استعداد کم نظیر و حتی مدعی پوشیدن پیراهن شماره یک تیم 
ملی به پرتغال رفت، اما امروز تنها تصویری که از دوران لژیونر بودن 
او پیش چشم ماست، شکست 7گله و سنگین پورتیموننزه با حضور 
پیام برابر پورتو است؛ یک شب تلخ و اسفبار. محمد محبی هم دیگر 
بازیکن ایرانی لیگ پرتغال بود که امسال به ایران برگشت و به عضویت 
استقلال درآمد. او گویا به عنوان بخشی از رضایتنامه شهریار مغانلو 
به سانتاکلارا پیوست و به ندرت به بازی گرفته شد. جالب اینجاست 
که خود شهریار هم در آن تیم خیلی کم بازی می کرد. جعفر سلمانی 
هم دیگر بازیکن ایرانی اســت که بعد از یک دوره حضور ناموفق در 

پورتیموننزه به ایران برگشت و او نیز پیراهن استقلال را پوشید.

   کدام تیم ایرانی از آلکمار 4گل می خورد؟
ما در 3فصل اخیر یک نماینده دیگر هم در پرتغال داشته ایم؛ علی 
علیپور، مهاجم پرتلاش پرسپولیس که ابتدا راهی ماریتیمو شد و 
بعد از 2فصل بازی برای این تیم به عضویت ژیل ویسنته درآمد. آمار 
گلزنی او به طور کلی چنگی به دل نمی زند، اما نگران کننده تر از آن، 

تجارت 
سودآور برای پرتغالی ها

این وســط اما یک نکته بامزه هم وجــود دارد؛ اینکه به نظر 
می رســد پرتغالی ها یاد گرفته اند بازیکن ایرانی بخرند و بعد 
هم او را با قیمت بالاتر به خودمان بفروشــند یا قرض بدهند! 
شهریار مغانلو، محمد محبی و پیام نیازمند مصداق های این 
داستان هستند. سپاهان برای یک سال قرض گرفتن نیازمند، 
200هزار دلار به حســاب پورتیموننزه واریز کرده است. هر 
طوری حساب کنید، رفت و برگشت این بازیکنان به شدت 
به نفع تیم های پرتغالی تمام شد و حداقل در مورد محبی و 

نیازمند، هنوز این2 بازیکن تحت قرارداد باشگاه های 
آن کشور هستند. یک خسته نباشید 

جانانه به مدیــران ایرانی!

سطح کیفی تیم علیپور است. این تیم همین 
هفته گذشته در بازی پلی آف لیگ کنفرانس اروپا با 4 گل 
برابر آلکمار شکست خورد؛ پرســش اینجاست که واقعا 
چند تیم لیگ برتر ایران ممکن است در رویارویی با تیم 
هلندی متحمل چنین شکســتی شوند؟ پرسپولیس، 
اســتقلال، فولاد، ســپاهان و... آیــا 4گل از آلکمار 
می خورند؟ سؤال سختی است، اما به هر حال علیپور 
در تیمی با این سطح کیفی هم عمدتا نیمکت نشین 
است. او البته برابر آلکمار فیکس بود، اما در بازی لیگی 
اخیر ژیل ویسنته برابر فامالیسائو فقط 20دقیقه به 

بازی گرفته شد.
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مشکل لیورپول چیست؟ لیورپول پس از شکست 2 بر 
یک از منچستریونایتد رده بیســتمی و بحران زده، 
حالا خــودش در بحران قــرار دارد؛ 2 تســاوی و 
یک شکست چیزی نیست که به سادگی در لیگ 
برتر قابل جبران باشــد. یورگن کلوپ می گوید 
مشکلی در تیمش نمی بیند. مشکل این است که 
تیم نیاز به خرید هافبک دارد. از میان هافبک های 
زیادی که در این فصل به تیم های بزرگ رفتند، 
می توانست یک هافبک سهم قرمزها باشد. همین 
الان من یونایتد کاسمیرو را خریده تا به خط هافبک 
تیمش سروســامانی بدهد. البته لیورپــول تیاگو، 
نبی کیتا، کرتیــس جونز و چیمبرلیــن را به دلیل 
آســیب دیدگی در اختیار ندارد. اگر آنها هم باشند 
باز هم بازیکن تأثیرگذار کم است. از ترکیبی که 
در اولدترافورد به میدان رفت تنها 2 نفر 4 سال 
پیش در ترکیب ثابت لیورپول مقابل لستر حاضر 
بودند و الان اثری از آنها نیست؛ واینالدوم و مانه. 
کلوپ تیمی دارد کــه در همه بازی ها با 
ترکیب تکراری به مصاف رقبا می رود، 
چه این رقیب من سیتی باشد چه 

بورنموث.
برخی بازیکنان ثابت ترکیب 
بیشــتر به فکر خودشــان 
هســتند تا تیم؛ به طور مثال 
ویرجیل فان دایک بیشــتر 
نگران این اســت که دریبل 
نخورد تا اینکه تیم گل نخورد. 
ویرجیل یک تــکل صحیح هم 

جلوی منچستریونایتد ثبت نکرد. ســر صحنه گل اول 
منچستر همانطوری که کلوپ تأیید کرد تنها یک نفر یعنی 
میلنر سعی داشت توپ را دفع کند و سایر نفرات سر جای 
خود ایستاده بودند. فیرمینو مدت هاست تأثیری در نتایج 
نداشته اما بازی می کند. محمد صلاح ماه ها درگیر تمدید 
قرارداد و دوبرابر شــدن حقوقش بود و حالا که خرش از 
پل گذشته، شرایط مثل گذشته نیست. هندرسون تنها 
هنری که دارد این اســت که توپ را به عقــب یا به نفر 
کنار دستی اش پاس بدهد. آرنولد و رابرتسون مخصوصا 
نفر اول زیادی هجومی هســتند و در دفاع جا می مانند. 
آلیسون بازی با پا ندارد. همه این مشکلات در سال های 
اخیر با تیم بوده اما لیورپول نتیجه گرفته. با این حال به نظر 
می رسد این فصل اوضاع کمی بد باشد. روی هم رفته تیم 
به وضوح ایراد فنی دارد. دیگر گگن پرسینگ مثل گذشته 
اجرا نمی شود. هافبک دفاعی یعنی هندرسون جلوتر از 
همه مهاجمان در حمله ها دیده می شود و تیم ضدحمله 
می خورد. بازیکنان در موقعیت دفاعی همگی در یک خط 
می ایستند و همین باعث می شود روی یک ودوی حریف 
دفاع تیم بشکند. اندی رابرتسون هم این ایرادات را فهمیده. 
مدافع چپ لیورپول می گوید: »ما باید فکری به حال گل 
خوردن هایمان بکنیم. یونایتد، فولام در این فصل، ولوز و 
رئال فصل گذشته، همه این تیم ها در بازی شروع بهتری 

از ما داشتند. باید به اساس و روش بازی مان برگردیم.«
    عملکرد لیورپول از ســال 19-2018 برابر تیم های 
بزرگ زمانی که زوج هندرسون و میلنر 4۵ دقیقه یا بیشتر 

بازی کرده است؛ 1۵ بازی، 4 برد، ۶ مساوی و ۵ باخت.
    لیورپول برای اولین بار در 10 ســال گذشته نتوانسته 

هیچ یک از 3 بازی ابتدایی فصل خود را پیروز شود.

    لیورپول ســومین باری اســت که در این فصل نیمه 
اول را با شکست پشت سر می گذارد؛ 2 بار بیشتر از تمام 

فصل قبل.
    این نخســتین شکســت لیورپول در سال2022 در 
لیگ برتر بود. شیاطین سرخ به 21 بازی شکست ناپذیری 

قرمزها در لیگ پایان دادند.
    لیورپول در 2 بازی از 3 بازی اول خود در لیگ موفق به 
ثبت شوت در چارچوب در نیمه اول نشده اند؛ برابر فولام و 
منچستریونایتد. این تعداد برابر است با همین آمار در کل 

بازی های فصل 2021-22.
    گل این هفته صلاح، دهمین گل او به منچستریونایتد 
بود که این یک رکورد در تقابل 2 تیم به حساب می آید. او 
از رکورد اســتیون جرارد و وین رونی کاپیتان های سابق 
لیورپول و منچســتریونایتد در گلزنی در این بازی عبور 
کرد و نخستین بازیکنی شد که تعداد گل هایش دو رقمی 

می شود.
    منچســتریونایتد از 1984 تا به امــروز در یک بازی 
خانگی که نیمــه اول را برنده به رختکــن رفته، بازنده 

نبوده است.
    منچســتریونایتد در 20 بازی اخیری که نیمه اول را 
مقابل لیورپول برنده به رختکن رفته، نباخته؛ 1۷ پیروزی 

و 3 مساوی.
    رشفورد ســرانجام در فوتبال دیده شد و گل زد. او از 
ژانویه گذشته و در 1۷ بازی لیگ برتری هیچ گلی نزده بود 
و پس از 99۷دقیقه موفق به گلزنی شد. 3 فصل پیش هم او 

با پاس مارسیال توانسته بود به لیورپول گل بزند.
    رشفورد در ۷ تقابل قبلی خود با لیورپول در اولدترافورد 

موفق به زدن ۵ گل به لیورپول شده است.

به بحران سلام کن
منچستریونایتد بحران را به لیورپول تحویل داد

فصل 
پیــش در همیــن مقطع 

آرسنال از 3 مسابقه ابتدای فصل، 
3 شکست و 9گل خورده و صفر گل زده 

داشت و در رده بیستم جدول قرار گرفته بود 
و حالا با 3 برد و 9گل زده و تنها 2 گل خورده 
تنها تیم لیگ است که همه امتیازات ممکن 

را جمع آوری کرده. چلســی دوازدهم، 
من یونایتد چهاردهــم و لیورپول 

شــانزدهم هســتند.

یــک  ر ا
تن هــاخ پــس از 

فان خال به نخستین سرمربی 
دوران پسا فرگوسن تبدیل شد 
که نخســتین رویارویی اش با 

لیورپول را با برد پشت سر 
. د ر ا می گــذ

محصولات باد کرده
فروشنده ها هنوز سروصدا می کنند

درباره 2 بازیکن پرسروصدای بازار نقل وانتقالات خبرهای جدیدی وجود 
دارد. کریستیانو رونالدو و فرنکی دی یونگ مثل دستفروشانی هستند که 

در بازار داد می زنند اما کسی از آنها چیزی نمی خرد.

دی یونگ
هافبک هلندی که اصرا دارد تا سنت 
آخر طلب 20میلیون یورویی اش را از 

بارســلونا بگیرد، نمی خواهد این باشگاه را 
ترک کند و در عین حال در دســتمزدش هم تخفیف 
نمی دهد. دیروز شایعاتی درباره علاقه بایرن مونیخ به 
این بازیکن منتشر شــد که انگار صحت ندارد چون 
بایرن با کیمیش، گورتســکا و گراون برخ در پست او 
به کسی نیاز ندارد. علاوه بر این زابیتسر هم هست و 
دستمزد دی یونگ خیلی بالاست. چلسی یکی دیگر از 
مشتریان قدیمی این بازیکن است اما به نظر می رسد 
با بازگشت کالاگر از انتقال قرضی و همچنین با بهبود 
کانته نیاز بــه چنین بازیکنی کم شــود. توخل این 
روزها بیشتر روی خرید یک مدافع و ترجیحا فوفانا 
از لستر تمرکز کرده و همچنین قطعی کردن انتقال 

اوبامیانگ از بارسلونا و گوردون از اورتون. منچستر یونایتد 
هم با وجود خرید کاســمیرو هنوز از این بازیکن دســت 
نکشــیده. دی یونگ پســتی مربوط به انتقال کاسمیرو به 
من یونایتد را لایک کرد تا نشان دهد به این انتقال چندان 

بی میل نیســت و فقط منتظر توافق با بارســلونا بر سر 
پرداخت هاست.

کریستیانو
به نظر می رسید با آمدن کاسمیرو اوضاع کریستیانو 
هم بهتر شود اما نشــد. رونالدو در بازی حساس 
مقابل لیورپول 8۵دقیقه روی نیمکت نشست و 
عجیب تر اینکه الانگا در ترکیب ثابت قرار گرفت. 
الانگا شاید در هیچ باشگاه دیگری در یک بازی 
حساس در ترکیب قرار نگیرد. تن هاخ پس 
از بردن لیورپول درباره رونالدو هم حرف 
زد و گفت روی او و مگوایر که در این بازی 
حضور نداشت، حساب می کند چون 
آنها بازیکنانی شگفت انگیر هستند. 
اما همه می دانند که این یک تعارف 
است. ستاره پرتغالی قرار است هفته 
آینده درباره وضعیت خودش و شایعات 
این اواخر کنفرانــس مطبوعاتی بگذارد. 
برخی منابع خبری ادعا می کنند که او هنوز 
هم خواهان رفتن است اما مقصدش مشخص 
نیســت. برونو فرناندز هم واکنش نشان داده و 
گفته: »اگر او بماند ما خوشــحال خواهیم شد 
و اگر فکر می کند رفتنش بهترین اتفاق اســت 
باز هم خوشحال خواهیم بود.« از 1۶گل آخر 
من یونایتد 9گل را رونالدو زده، هر چند هنوز در 
این فصل در زمان کمی که بازی به او رسیده هنوز 
موفق به گلزنی نشده. سانچو در فاصله این 1۶گل 
توانسته 2 گل برای یونایتد بزند و رشفورد فقط یکی. 
منچستر در پست وینگر و مهاجم به 2 خرید نزدیک 
اســت، هر دو از لیگ هلند؛ آنتونــی از آژاکس 
احتمالا با 90میلیون پوند و گاکو از آیندهوون 
که رقم پیشنهادی باشــگاه انگلیسی هنوز 

اعلام نشده.

ناامیدی در کار نیست!
از دست دادن جام جهانی تجربه تلخی به حساب می آید اما حتی اگر این اتفاق 

رخ بدهد، صیادمنش نباید در حسرت این ماجرا بماند مصدومیت مهدی طارمی خدا را شکر به خیر گذشــت، اما اللهیار صیادمنش و وحید امیری همچنان وضعیت آسیب دیدگی 
نامشخصی دارند و ممکن است یک یا هر دوی آنها به جام جهانی قطر نرسند. امیری که پیش از پایان فصل پیش تن به جراحی کمر 
داد و هنوز شرایط تمرین گروهی پیدا نکرده اما صیادمنش تازه داشت در پست وینگ بک چپ در تیم هال سیتی می درخشید که 

آن اتفاق برایش رخ داد. این دو تنها بازیکنان مهمی نیستند که حضورشان در جام جهانی آینده به خطر افتاده است.

واینالدوم|   واینالدوم پس از انتقال آزاد از لیورپول به پاری سن ژرمن و درحالی که بارسلونا مشتری پروپاقرص اش 
بود، روز خوش ندید. او در فصل پیش تنها در ۷درصد دقایق ممکن در ترکیب پاریسی ها به میدان رفت و حتی 
یک بار هم در ترکیب ثابت نبود. او می توانست در لیورپول بماند یا به بارسلونا برود و زیرنظر رونالد کومان که 
در تیم ملی هلند با هم کار کرده بودند، بازی کند اما تیم پرستاره فرانسوی را انتخاب کرد. او در تابستان امسال 
متوجه اشتباهش شــد و تصمیم گرفت به تیمی برود تا بتواند بیشتر بازی کند، چون جام جهانی در پیش 
اســت و به بازیکنی که یک فصل و نیم بازی نکرده، پیراهن تیم ملی نمی دهند. حضور قرضی او در آاس رم و 
زیرنظر مورینیو تصمیم خوبی بود اما بدشانسی گریبانش را گرفت و دچار مصدومیت شدید شد. فلیکس او را مصدوم کرد. حالا واینالدوم 
باید تصمیم بگیرد که می خواهد جراحی کند یا تا جام جهانی به مداوای موقت تن بدهد. او احتمالا قطر را از دست خواهد داد. او و برخی 

بازیکنان مصدوم برای آنکه به قطر برسند، خطر می کنند و جراحی را به تعویق می اندازند.

تیاگو|  لیورپول در همین ابتدای فصل به بیمارستان هافبک ها تبدیل شده است. تقریبا همه هافبک های تیم 
از دسترس خارج شده اند. تیاگو از زمان آمدن به لیورپول چندبار دچار مصدومیت و 2 بار مبتلا به کرونا شده. 
مصدومیت این بار تیاگو از ناحیه ران است. او البته جزو بازیکنان فیکس اسپانیا نیست اما احتمال اینکه جام 

جهانی را از دست بدهد، وجود دارد. غیر از او نبی کیتا و چیمبرلین هم مصدوم اند و همچنین 
کرتیس جونز که هافبک ذخیره محسوب می شود. غیر از هافبک ها، بازیکنان دیگری 

هم به درمانگاه باشــگاه رفت وآمد دارند ازجمله ماتیپ که باید با کامرون در جام 
دیوگو ژوتا و کوناته که همگی جام جهانی را در پیش دارند و مصدومیت شان موجب جهانی حاضر باشد، 

نگرانی سرمربیان تیم ملی شان شده است.

پوگبا|  پوگبا در منچستریونایتد همیشــه یا مصدوم بود یا محروم یا معلوم 
نبود چرا غایب اســت. وقتی به عنوان بازیکن آزاد به یوونتوس برگشت، 
هواداران یووه که خاطرات خوبی از او داشتند، خیلی خوشحال شدند 
اما این خوشحالی دیری نپایید. او هم مثل کیه زا دچار آسیب دیدگی 
طولانی مدت شد و بیم آن می رود که جام جهانی را هم از دست بدهد. 

مصدومیت پوگبا به حدی اســت که ممکن اســت یــووه در روزهای کم 
باقی مانده تا پایان مهلت قانونی نقل وانتقالات به فکر اســتخدام یک هافبک دیگر باشد چون آلگری 

هافبک هایی مثل بنتانکو و رمزی را رد کرده و آرتور ملو را هم نمی خواهد.

خطر نرسیدن به جام جهانی
هنوز فصل شروع نشده مصدومیت ها از راه رسیدند

زانیولو
بازیکن بااستعداد اما بدشانس آاس رم 

البته ربطی به این داســتان ندارد اما او را در 
این فهرست آوردیم تا میزان آسیب دیدگی های 
ابتدای فصل را بهتر توضیح دهیــم. زانیولو 2 بار 

تاکنون رباط صلیبی پاره کرده و حالا پس از مصدومیت 
واینالدوم، باز هم دچار آسیب دیدگی شده. او احتمالا 
نزدیک به یک ماه از میادیــن دور خواهد ماند. با 

توجه به تعداد مصدومیت هــای بالای این 
بازیکــن، او ممکن اســت هر لحظه 

جام جهانی را از دست بدهد.

ل  پو ر لیو
مدتی اســت عادت کرده 

گل اول را می خورد و سپس برای 
جبران تلاش می کنــد. آنها در ۷ بازی 
اخیر لیگ برتر و یک فینال لیگ قهرمانان 
گل اول را دریافت کرده اند. تازگی ها عادت 
دیگری هم پیدا شده؛ 2 بازیکن تیم حریف 

با یک ودو به سادگی از دفاع این تیم 
عبور می کنند و گل می زنند.

مصدومیت ســتاره جوان هال سیتی 
در بدترین زمان ممکن اتفاق افتاده و 
ممکن است این بازیکن را برای چند ماه 
دور از میادیــن نگه دارد. اساســا چنین 
مصدومیت هایــی در رقابت های چمپیونشــیپ 
چندان دور از انتظار نیســت. چرا که ســطح دوم 
فوتبال انگلیس همیشــه با 2فاکتور مهم شناخته 
می شود؛ اول فیزیکی بودن و درگیری های شدید 
در جریان هر مســابقه و دوم، بازی های پرشمار و 
فشرده ای که فشار زیادی به ستاره ها وارد می کنند.  
اللهیار شروع خوبی در هال ســیتی داشت و بعد از 
حضور در این باشگاه در نیم فصل دوم فصل گذشته، 
باشــگاه تصمیم گرفت قراردادش را دائمی کند. او 
حتی به ترکیب ثابت این باشگاه مطرح در فوتبال 
انگلیس هم رسید اما حالا این آسیب دیدگی ممکن 
است او را از نقطه اوج دور کند. هضم این اتفاق آن هم 
در فاصله فقط چند ماه تا جام جهانی، تجربه دشواری 
برای صیادمنش خواهد بود. هیچ چیز اما نباید روند 

پیشرفت این مهره درخشان را متوقف کند.
با حضور آزمون، مهــدی طارمی، جهانبخش و علی 
قلی زاده کــه مهره های مورد علاقه اســکوچیچ در 
ترکیب ثابت تیم ملی هستند، بعید است که  اللهیار 
در کوتاه مدت به یک بازیکــن فیکس برای این تیم 
تبدیل شــود. با وجود این سرمربی کروات تیم ملی 
نشان داده که اعتقاد زیادی به این بازیکن دارد. زمانی 
که مهدی طارمی به خاطر یک توییت و جنجال های 
بعدی، از تیم ملــی ایران خط خــورد، صیادمنش 
بازیکنی بود که شماره او را برای مدتی کوتاه به تن 

کرد و برای ایران به زمین هم رفت. حتی با بازگشت 
دوباره طارمی نیز روند دعوت صیادمنش به اردوها 
متوقف نشد و او دوباره پای ثابت اردوهای تیم ملی 
ایران بود. حالا در فاصله ای کوتاه تا شروع جام جهانی، 
مصدومیــت در بدترین موقع ممکن به ســراغ این 
بازیکن آمده است. مرد شــماره 9هال سیتی در هر 
4مسابقه تیم اش در شروع این فصل به عنوان بازیکن 
ثابت به میدان رفت. او در نبرد هفته اول با بریستول 
84دقیقه بازی کــرد و در 2بازی بعــدی روبه روی 
پرستون و نوریچ، 90دقیقه در زمین بود. بدشانسی 
بزرگ این ســتاره اما در دیدار چهارم با برنلی اتفاق 
افتاد. جایی که او بعــد از ۵۵دقیقه حضور در زمین 
آســیب دید و چاره ای به جز ترک زمین مســابقه 
نداشت. این مصدومیت در حالی رقم خورده که در 
شــرایط عادی او باید اواخر شهریورماه خودش را به 
آخرین اردوی جدی تیم ملــی قبل از برگزاری جام 
جهانی معرفــی می کرد. در واقع ممکن اســت این 
مصدومیت شــانس حضور در جام جهانی را از این 

ستاره جوان بگیرد.
آنچه موجب می شــود  اللهیار همواره به عنوان یک 
فوتبالیســت کاملا حرفه ای در ایران شناخته شود، 
مســیری اســت که این بازیکن در این سال ها طی 
کرده است؛ مسیری که به درستی و با مجموعه ای از 
تصمیم های هوشمندانه سپری شده است. صیادمنش 
بعد از درخشش در رده های پایه فوتبال ایران، راهی 
استقلال شد و خیلی زود توانست خودش را در این 
باشگاه به عنوان یک ســتاره تثبیت کند. بدون شک 
ماندن در استقلال به لحاظ مالی، تصمیم بهتری برای 

او بود اما صیادمنش تصمیم گرفت در همان ســن و 
سال کم به فوتبال ترکیه برود و چالش بزرگ تری را 
پشت سر بگذارد. دوران حضور در ترکیه به هر دلیلی 
فرصت کافی برای درخشیدن را در اختیار او قرار نداد. 
در این شرایط ســخت، او یک تصمیم درست دیگر 
گرفت و به فوتبال اوکراین رفت و به یک بازیکن بسیار 
مهم در این کشور تبدیل شــد. صیادمنش به جای 
ماندن در اوکراین و درجا زدن در این کشور، راه تازه 
خودش را در انگلیس پیدا کرد و به باشگاه هال سیتی 
رفت. او در یک زمان بســیار کوتاه به مهره محبوب 
هواداران این باشگاه تبدیل شد و روی سکوها نیز مورد 
تحسین قرار گرفت. این ستاره حالا در 21سالگی، در 
4کشور مختلف فوتبال بازی کرده است؛ روندی که در 
نوع خودش حیرت آور به نظر می رسد و می تواند او را به 

بلندترین قله های دنیای فوتبال برساند.
 هنوز معلوم نیست که این مصدومیت، جام جهانی 
را از صیادمنــش می گیرد یا نه. البته که از دســت 
دادن جام جهانی تجربه تلخی به حساب می آید اما 
حتی اگر این اتفاق رخ بدهــد، صیادمنش نباید در 
حســرت این ماجرا بماند. او می تواند از این تلخی، 
به عنوان یک انگیزه بزرگ برای آینده اش اســتفاده 
کند. درست همانطور که سردار آزمون جام جهانی 
2014را با تصمیم مربی در آخرین روزها از دست داد 
اما به سختی تمرین کرد تا در اردوهای بعدی، ستاره 
بی چون و چرای تیم ملی باشــد. شــکی نیست که 
 اللهیار نیز فرصت های بسیار زیادی برای درخشیدن 
در تیم ملی در قامت ستاره ای از نسل جدید خواهد 

داشت.
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جواد نصرتی|  نواک جوکوویچ، تنیسور سرشــناس صرب، هیچ هدفی 
بزرگ تر از تبدیل شدن به پرافتخارترین تنیسور تاریخ ندارد و هیچ کس هم 

از او به این عنوان نزدیک تر نیست.
نواک که چند هفته پیش با قهرمانی در ویمبلدون، بیست و یکمین عنوان 
قهرمانی گرنداســلم خود را کســب کرد، حالا فقط یک قهرمانی کمتر از 
رافائل نادال دارد. با این حال همه در دنیای تنیس می گویند که جوکوویچ 
به خاطر سن کمتر و شرایط بدنی بســیار بهتر نسبت به نادال و راجر فدرر 
دیگر رقیبش در این زمینه، در نهایت بیشترین قهرمانی های تاریخ را در 4 

گرنداسلم استرالیا، فرانسه، ویمبلدون و آمریکا کسب خواهد کرد.
او زمستان گذشته، شرکت در اوپن استرالیا را به خاطر قوانین سخت گیرانه 

مربوط به واکسن کرونا از دست داد و حالا به نظر می رسد، شرایط مشابهی در 
آمریکا پیش روی اوست. این بازی ها 5 روز دیگر شروع می شود و جوکوویچ 
گفته امیدوار اســت روز شــروع بازی ها، نامش در جدول مسابقات دیده 

شود. اما به نظر می رســد امیدواری او، دست کم با توجه به شرایط 
فعلی، بیهوده اســت. جوکوویچ که اعتقادی به واکسن ندارد، 

براســاس قانون نمی تواند وارد آمریکا شود چون این کشور 
از پاییز2021 به مسافرانی که واکسن نزده اند، اجازه ورود 
به کشور را نمی دهد. هر خارجی ای که می خواهد به آمریکا 
وارد شود، باید ثابت کند که کاملا واکسینه شده است. همین 

قانون باعث شد تا جوکوویچ رقابت های مسترز هزار امتیازی 

ایندین ولز و میامی را در ماه آوریل و سین ســیناتی را در هفته گذشته از 
دست بدهد. او همچنین اجازه پیدا نکرد تا در راجرز کاپ در مونتریال بازی 
کند، چون کانادا هم همچون آمریکا قوانین سختگیرانه ای درباره واکسن 

کرونا دارد.
اما به نظر می رسید تسهیل برخی قوانین سختگیرانه در آمریکا، 
جوکوویچ را به حضور در اوپن آمریکا امیدوار کرده اســت. 
نهادهای مربوطه در آمریکا گفته اند که تسهیل قوانین برای 
سفر خارجی ها به این کشور را شروع کرده اند و حتی ممکن 
است در قوانین ارائه مدارک واکسن هم تغییراتی ایجاد شود. 
در زمان برگزاری اوپن استرالیا، شرایط جهانی از نظر نگرانی از 

کرونا به مراتب ترسنا ک تر از حالا بود اما حالا که واکسیناسیون سراسری در 
بیشتر کشورهای دنیا پیشرفت خوبی داشته، بسیاری معتقدند جوکوویچ 

باید اجازه پیدا کند که در اوپن آمریکا شرکت کند.
اما با وجود این عقاید، زمان و شرایط به نفع جوکوویچ نیست. روزهای کمی 
به برگزاری مســابقه مانده و قوانین هنوز به افراد واکسینه نشده، ازجمله 
جوکوویچ، اجازه نمی دهد که به آمریکا ســفر کننــد. جوکوویچ از ابتدای 
همه گیری، صراحتا گفته بود که تمایل ندارد واکسن بزند. در زمستان گفته 
بود که حاضر است بازی کردن در تورنمنت های بزرگ را فدای این عقیده 
شخصی اش کند. او گفته اســت که می خواهد تا آنجا که می تواند با بدنش 

هماهنگ باشد. او با این حال گفته است که مخالف واکسیناسیون نیست.
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افقی:
 1- منقار کوتاه- صبا زمنزل... 

گذر دریغ مدار- فرارکردن
2- از مشهور ترین نویسندگان 
علمی تخیلی قرن بیســتم و 
صاحب مجموعــــــــــــه 
رمان های بنیاد کهکشــانی- 

سنگسارکردن
3- منفک- دالان زیرزمینی- 

آموزشگاه هنری
4- شاهد- همیشگی- حرف 

انتخاب
5- بازگوکردن- سنگ سخت- 

گناهکار
6- پیامبران- ضعف و سستی- 

سالخورده
7- کجاســت- نمایشــنامه 

گارسیا لورکا- عمده فروش
8- دومیــن مهــره گردن- 
شــیوه ای در رنگ کردن مو- 

لباس
9- از شــبکه های اجتماعی 
مجــازی- شــراره آتــش- 

پراکندگی
10- از اجزای درخت- واژه- 

یک حرف و سه حرف
11- شــور- جــاری- لقــب 
افتخاری در قدیم برای صاحب 

منصبان
12- پایان نامــه- آژیر خطر- 

فلس ماهی

13- دیه- تیز و برنده- ضمیر 
متکلم مع الغیر

14- صفحــه فلــزی نازک- 
داســتانی طنز نوشته مهرداد 

صدقی
15- داغ و ســوزان- از علائم 

نگارشی- قدم یکپا
  

عمودی:
1- عالم مــاده- جایی دارای 
امکانــات کامپیوتــری برای 

استفاده از اینترنت- پوستین
2- دریاچه دیدنی خرم آباد- 
جشن ازدواج- پوچ و بی ارزش

3- رشــته کوهــی در غرب و 
جنوب ایران- ساختمان کروی 

شکل در هسته سلول- زمان
4- مــکان- خانه ســاحلی- 

شالوده
5- گوشــه ها و کرانه ها- نام 

خداوند در دین یهود- یوغ
6- شــتر مــاده- لبــاس 

تشریفاتی- زن ساکن صومعه
7- حیوان نجیب- گلی زیبا- 

جریان هوا
8- ســاز هفت بند- پایتخت 

تجاری تانزانیا- دفاع فوتبال
9- چیره دستی- آسوده خاطر- 

حمل کردنی است
10- اســبابی برای رســم 
خط عمــود- رختکن حمام 

قدیمی- بارقه
11- بهسازی- نتیجه گرفته شده- 

تقاضای محترمانه
12- باجه فروش روزنامه- پیغمبر- 

به نفع او
13- اندیشه- قلیل- یاقوت

14- مجهزکــردن- جانور بی مهره 
دریایی- وضعیت روحی

15- خسیس پس نمی دهد- کوهی 
در ترکیه- نام چندتن از پادشاهان 

15فرانسه بود

توبنيماربيلاك
نلاتشزدببوخسا
كيرابمدلاسنايم
ورويسانيوار
سكناكتاهيهربا
مادميربتاسيكن

وفرساكعدروا
ريخهببشدروفناج
تدحوسباياسف
يدنفاكخيميفات
كيشنمايتلواسي

شنيبعرفماول
ندنادرگقشمهايس
باباكرهباپچول
هراكرهمامايكم
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

825316974
391475826
746298531
987564213
512837649
463129758
634782195
178953462
259641387

متوسط

7   8  9   6
8 6      3 2
 5      1  
  8 9 1 2 7   
         
  6 5 3 4 1   
 8      7  
5 4      2 8
3   7  6   4564819372

783452196
921673548
645137289
897526431
312948765
238765914
176294853
459381627

ساده

متوسط

713829456
864157932
952463817
438912765
195678243
276534189
689245371
547391628
321786594

سخت

    1   7 4
 9    5    
  6 2      
 8     2  3
   8  7    
4  3     5  
     2 1   
   9    6  
2 5   4     

ساده

 6  8    7 2
  3  5 2   6
9  1   3  4  
6 4 5  3 7    
8        1
   9 4  7 6 5
 3  7   9  4
1   2 9  8   
4 5    1  2  

تیم والیبال نوجوانان ایران در فینال مسابقات قهرمانی آسیا به 
ژاپن باخت و دوم شد، این شکست در تهران ناراحت کننده 

بود ولی بیشتر نارضایتی ها از کیفیت بازی تیم است. 
باخت تیم ملی در لیگ ملت ها به ژاپن و حالا تفاوت 
محســوس بازیکنان نوجوان 2 تیم در مهارت های 
فردی، طرفداران والیبال را بیش از قبل نگران کرده 
است ولی محمد وکیلی، سرمربی تیم نوجوانان هم از 
تیمش راضی است و هم به آینده امیدوار. او روی برتری 
فیزیکی بازیکنان ایران تأکید دارد و این فیزیک در آینده 

ایران را بالاتر از ژاپن قرار می دهد.

   تیم شما سخت ترین و مهم ترین بازی اش را باخت و 
دوم آسیا شد.

ما 5بازی را بردیم و یک بازی را باختیم. بازی فینال بازی خوبی بود. بچه ها بد بازی نکردند 
و می توانم بگویم فوق العاده بودند، چیزهایی که از آنها خواسته بودیم، به خوبی انجام دادند. 

تنها مشکلشان این بود که تجربه نداشتند.

   برد و باخت خیلی مهم نیست. در بازی فینال ایران و ژاپن از نظر فنی 
فاصله داشتند و این نگران کننده است.

ژاپن در آسیا ما را برده ولی در جهانی ما همیشه بالاتر از آنها بوده ایم. آنها در شروع کار خوب 
هستند ولی ما در ادامه بهتر می شویم. ما روی بازیکنان بلندقد سرمایه گذاری می کنیم و 
آماده کردن آنها زمان بر است. ما سال2017 با بازیکنانی مثل مهدی جلوه، مرتضی شریفی، 
امیرحسین توخته و محمدرضا حضرت پور در مسابقات آسیایی به ژاپن و حتی به کره جنوبی 
هم باختیم ولی با همان تیم قهرمان جهان شدیم. این نشان می دهد ما راه را درست رفته ایم. 
نباید روی این شکست ها حساسیت نشان بدهیم. ورزش کشور ما نتیجه گراست و در والیبال 

هم این نگاه پررنگ تر است. توجه ما به سازندگی باید بیشتر باشد.

   اتفاقا مسئله همین است. اینکه تیم هایی مثل ژاپن در ساختن بازیکنان 
موفق تر نشان داده اند. بازیکنان آنها در حد بزرگسالان بازی  کردند. در همه 
جای زمین توپ  گرفتند، در زدن سرویس کمتر اشتباه  کردند و... ولی 

بازیکنان ما ضعف های زیادی داشتند.
در مســابقات باید ضعف ها را دیــد. بازیکنان ما در ســرویس 
پرشی خیلی خوب بودند. متین حســینی در امتیاز23-24 
درحالی که تیم عقب بود، سرویسی زد که بالای 110کیلومتر 
سرعت داشت. زدن این سرویس در این امتیاز شجاعت 
می خواهد. در انتهای زمین ژاپنی ها موفق بودند، چون 
قد کوتاه تری دارند. اگر الگوی ما ژاپن باشــد در 
همین سطح می مانیم. الگوی ما باید برزیل، 
لهستان و فرانسه باشد. ژاپنی ها 
به خاطر نداشته هایشان 
این مدلــی جلوی 
ما بــازی کردند. ما 

توانایی  های بیشتری داریم و باید مثل بزرگان دنیا بازی کنیم! در سطح 
جهانی کسی روی والیبال ژاپن حساب نمی کند. تیم ملی آنها در 

سطح متوسطی است.

   تیم ملی ایران در لیــگ ملت ها به ژاپن 
باخت. تیم نوجوانان هم که در مسابقات آسیایی و در 
تهران مقابل این تیم شکست خورد. این ضعف ژاپن را 

نشان نمی دهد.
میانگین قدی تیم ما 197سانتی متر است ولی آنها حتی یک 
بازیکن 190سانتی متری ندارند. به هر کارشناسی بگویید در 
آینده کدام تیم موفق می شود، می گوید تیم ما. قد را نمی شود 
بلند کرد ولی تکنیک و تاکتیک را می شود یاد گرفت. رضایتمندی ما 

از تیم به خاطر آینده است.

   شما روی فیزیک خیلی تأکید می کنید ولی والیبال بازی ذهن هاست. 
جایی که ذهن خوب کار کند، تأثیر فیزیک کمتر می شود. نیشیدا قد بلندی ندارد ولی 

از بهترین های والیبال است.
درست است ولی باید در زمان این موضوع را دید. نیشیدا یک استثناء است و برای من هم 
قابل احترام. اگر بازیکنان ما 3-4  سال فرصت داشته باشــند از نظر ذهنی هم به برتری 
می رسند. ژاپنی ها 7-8  سال جلوتر از ما هستند و کار اساسی کرده اند. این حلقه گمشده 

والیبال ماست.

   از اول بحث سر همین است؛ بازیکنان آنها در این سن همه تکنیک ها را 
بلدند و در سطح تیم ملی شان بازی می کنند اما بازیکنان ایران در سن 18سالگی خوب 

آموزش ندیده اند. بیشتر از 8ماه هم در اردو بودند.
ما نمی توانیم در 10ماه پاس یا سرویس به بازیکن یاد بدهیم. البته بازیکنان در این مدت کار 
کردند، اینطور نبوده که با همین کیفیت به اردو آمده باشند. موضوع این است که آنها با 700 
تا 800ساعت تمرین به اردو می آیند درحالی که باید قبل از اردو 3هزار ساعت والیبال کار 
کرده باشند. در آکادمی ها و مدارس والیبال ما بازیکنان در هفته فقط 3جلسه تمرین دارند 

که این خیلی کم است. به خاطر اینکه تمرین زیاد نکرده اند ضعف تکنیک دارند.

   این نگران کننده نیست؟
نه من نگران چیزی نیستم. امیرحسین اسفندیار از 15سالگی والیبال بازی می کند، خراب 
کرد و خراب کرد تا به امروز که دارد آباد می کند. ما باید صبور باشیم تا بتوانیم در آینده نتیجه 
بگیریم. اگر تیم ملی والیبال ما در لیگ ملت ها هم به ژاپن باخت یک اتفاق بود. اگر همین 
الان دوباره 2تیم با هم بازی کنند، ما برنده ایم. باز هم می گویم در سطح نوجوانان هم آنها 
فقط در آسیا ما را شکست داده اند. آنها در آسیا می برند و ما در جهانی. حد ژاپن همین است.

    برای مسابقات جهانی چه برنامه ای دارید؟
مسابقات شهریور سال آینده برگزار می شــود. فعلا با فدراسیون صحبت کرده ایم که تیم 
نوجوانان به عنوان یک تیم باشگاهی در لیگ یک بازی کند. در بازی است که بازیکنان تجربه 

به دست می آورند.

بحران 
واکسن 
دوباره بالای 
سر جوکوویچ

ژاپن آسیایی است  ما جهانی
 بعد از شکست تیم والیبال نوجوانان در مسابقات آسیایی، تفاوت کیفیت بازیکنان ایران

 با ژاپنی ها نگران کننده بود ولی وکیلی  مدعی است که  بازیکنانش آینده بهتری از ژاپنی ها دارند
روز خوب، روز بد 

تیم ملــي والیبال زنان که مســابقات جام 
کنفدراسیون آســیا را با پیروزي آغاز کرده 
بود، دیــروز در بازي دوم شکســت خورد. 
در این رقابت ها کــه در فیلیپیــن برگزار 
مي شود، طبق پیش بیني الساندرا کمپدلي 
جوان شــدن تیم کره جنوبي بــه نفع ایران 

تمام شــد. بازیکنان ایران در 3ســت به 
پیروزي رسیدند، ولي بازي دوم چیزي 
جز شکست براي ایران نداشت. در این 
بازي که ایران مقابل ویتنام قرار گرفته 
بود، 3 بر صفر )25- 17، 25-14 و 25-

11( شکست خورد. ایران که با یک پیروزي 
و یک شکست در رده سوم گروهش است، 
امروز در بازي ســوم مقابل فیلیپین قرار 

مي  گیرد.

اميدواری
تیم والیبــال جوانان ایران 

شروع خوبي در مسابقات 
قهرماني آســیا داشت. 

برخلاف نوجوانان که 
در تهران بــه ژاپن 
باختند، جوانان در 
بحرین ایــن تیم را 
در 5ست شکست 
دادند. جوانان امروز 
با هند بازي دارند و 

غلامرضا مومني مقدم، 
سرمربي تیم از شرایط راضي 

اســت: »ژاپــن را شکســت دادیم و 
فشــار از روی بازیکنان برداشته شد. 

بازي با هند هم به اندازه مســابقه با 
ژاپن اهمیت دارد هنــد را آنالیز 
کرده ایم و می دانیــم که با یک 
تیم باکیفیت بــازي داریم.«  با 
پایان مرحله گروهي از روز جمعه 

تیم هــاي اول و دوم هــر گروه در 
مرحله دوم مقابل هم قرار مي گیرند.
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یاور یگانهگزارش
روزنامهنگار

مرد باید گریه هم بلد 
باشه  

عادت،تعارفواحتراممعمولومتداولدر
چنینمواقعی،اینبارواقعامصداقندارد؛1

»بیجایگزین«صفتیاستکاملاموجهکهبدون
ذرهایاغــراقدربارهمنوچهراســماعیلیصدق
میکند.انبوهدوستدارانصدایش،میلیونهاایرانی
کهتعدادیازبهترینوخاطرهانگیزترینفیلمهای
زندگیشــانباصدایاودرذهنشانثبتشده،
تأییدمیکننــدکهدوبلــهفارســی،چهرهای

بیجایگزینراازدستداد.
دربارهاشبسیارنوشــتهاند)بهخصوصدر10،
15سالاخیر(وخواهندنوشت)چطورمیتوان
نسبتبهدرگذشتاســماعیلیبیتفاوتبود؟(
گفتوگوهایشبازنشرمیشودوتکهفیلمهایی
کهدوبلهکــردهوتصاویریکهازپشــتصحنه
دوبلههایشموجوداست،ازصبحدیروزکهخبر
تلخرسید،فضایمجازیرابهتسخیرخوددرآورده
است.همهاســماعیلیرادوستداشتند؛چطور

میشدومیشودکهاورادوستنداشت؟ 

فقطبایدمنوچهراسماعیلیمیبودیکه
همزمانهمصدایقیصرباشــیوهم2

دوبلورثابتبیکایمانوردی؛ازتراژدیتاکمدیو
مرثیهایبرایارزشهایازدســترفتهتادوبله
معروفبهپیترفالکی.هنرشدر»هزاردستان«را
بهیادبیاوریمکهچگونهجایبیشترشخصیتهای
اصلیسریالحرفزدودرفیلمهایخارجیاشکه
تعدادشانبسیاراستوخیلیهایشانبادوبلهاودر
ذهنمانثبتشدهاســت؛همهآنروشنفکران
ضددوبلههم»مردیبرایتمامفصول«زینهمانرا
بادوبلهاسماعیلیبهیادمیآورند.چگونهمیشود
توماسمور)پلاســکافیلد(رادراینســاخته

زینهمانبدوندوبلهاشبهخاطرآورد؟ 

»سرمنرابهمردمنشاندهید؛زیراکه
دیدنیاست!«شنیدناینجملهمعروف3

دانتون)ژراردپاردیو(درفیلمآندرهوایدا،درسینما
عصرجدیدباصدایمنوچهراسماعیلیضیافتمان
راکاملمیکرد؛جاییکــهدانتونرازیرگیوتین
میبردندوصحنهتلخمــرگقهرمان،باجادوی
دوبلهوگویشخاصاســماعیلی،جلوهایخاص

مییافت.

ویکدلیلشخصیبرایارادتبیشتر
بــهاســتاداســماعیلی؛بهترینو4

مناسبترینصدابرایقهرمانانکیمیایی؛با
آنصدایمردانهوگویش»تهرونی«واجرایی
درکشــدهازدیالوگهایــیکهبخشــیاز
گوشنــوازیوتأثیرگذاریشــانبــاهنراو
بهدســتآمدهاســت.آنچهبرخیبازیگران
فیلمهایمتاخرکیمیایــیدرفهمواجرای
درستدیالوگهاازآنبیبهرهبودند،دردوبله
اسماعیلیبهبهترینشــکلجلوهمییافت.
صدایــشارزشافــزودههرفیلمــیبودکه
دوبلهاشمیکــرد.تکگوییهــایطولانی
»قیصر«و»رضاموتوری«اگردرذهنهامانده
جزهنرمولفشاندرنوشــتنوکارگردانی،
حاصلدرکعمیقاسماعیلیازجهانتالیفی
کیمیاییاست.صدایشدر»سرب«پایانیبر
یکدوراناست؛پایانعصردوبارهفیلمهای
شاخصایرانیدرانتهایدهه۶0،پایانیک
دورانهمبود.آخرینهمکاریباکیمیاییدر
»جرم«همعکسییادگاریازبزرگاندوبلهبه
جاگذاشت؛جاییکهاســماعیلی،جلیلوندو
خسروشاهیکنارمسعودکیمیاییدریکقاب
قرارگرفتند؛احتمالاآخرینقابمشترکاز
صاحبانصداهایماندگار؛تکرارنخواهندشد.

*دیالوگمعروففیلمسرب

سعید مروتی یادداشت
روزنامهنگار
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صدایی برای تمام چهره ها
منوچهراسماعیلی،دوبلوراسطورهایسینماوتلویزیون،دیروزدر83سالگیدرگذشت

در»کتابسالســینمایایران،ویژهدوبله«که
ماهنامهســینماییفیلمدراسفند1384منتشر
کرد،منتقداناینمجلهمنوچهراســماعیلیرا
بهعنوانبهتریندوبلورمردانتخابکردند.معمولا
ســرانتخاببهترینِهررشــتهای،مخصوصادر
سینما،اختلافنظرزیاداست،اماانتخابمنوچهر
اسماعیلیکهدیروزبراثرایستقلبیدر83سالگی

درگذشت،اختلافنظرینداشت.
نــهفقــطبهنظــرمنتقــدانمجلهفیلــمدر
سال1384بلکهبهعقیدهبسیاریازسینمادوستان
ودوبلهبازانحرفهای-کهسینمابادوبلهبرایشان
معنادارد-منوچهــراســماعیلیبیهمتاترین
دوبلورتاریخسینماوتلویزیونایرانبودواحتمالا
همینطورهمخواهدمانــد.درآنرأیگیری،در
جایگاهدومناممرحــومچنگیزجلیلوندآمدهبود
کههرگزقبولنداشــتنفردومباشدودرهمان
کتابســالهمدرمصاحبهایگفتــهبود:»من
»نامبروان«هستم؛هنوزوهمیشه«.اسماعیلی
وجلیلوندسالهاباهمپشتمیکروفننشستند

وصدایشانرابهستارههایبزرگسینماوامدادند
وهمیشــههمرقیببودند.شــایدهمینرقابت
باعثمیشــدازهمهتبحرواستعدادشانبرای
کاریمایهبگذارندکهبهآنازصمیمقلبعشــق
میورزیدند.بادرگذشتمنوچهراسماعیلی،دوبله
ایرانبزرگتریندوبلورخودراازدســتداد،ولی
فوتاوبهمعنایفراموششدنشنیست؛گنجینهای
ازدوبلههایدرخشــاناودرفیلمهاوسریالهای
ایرانیوخارجی،میراثارزندهایاستکهازاوبه

جاماندهاست.

آغاز یک اسطوره
منوچهراسماعیلیمتولدسال1318درکرمانشاه
بود.از14،13سالگیبهفراخورآندورانکهاولاد
ذکوردراینسنوســالبهدنبالکسبدرآمدو
استقلالازخانوادهمیرفتند،باتوجهبهعلاقهای
کهبهتئاترداشت،سعیکردروزنهایبهدنیایپر
زرقوبرقنمایشپیداکند.دستبرقضا،بهعنوان
پلاکاردنویسدرســینماییدرنزدیکیشهربانی
اهوازکارپیداکرد.خوشخوشــانشبودکهاوهم
جزو»فامیلسینما«بهحسابمیآید.آنروزها
روحشهمخبرنداشــتکهروزیجزوبزرگانو

نامدارانسینمایایرانخواهدشــد.درآنایام،
آنقدرجذابوشنیدنیداســتانفیلمهارابرای
بقیهتعریفمیکردکهدســتآخربعدازچندبار
بهدربستهخوردن،درتهراندرمؤسسهایتست
دوبلهدادوقرارشدبرایدوبلهراهیایتالیاشودکه
درنهایتباکارشکنیکسیکههیچوقتنامشرابه
زباننیاورد،ازسفرجاماند.همانجاباخودشعهد
بستبهجایاینکهبرایدوبلهبهایتالیابرود،دوبله
راازایتالیابهایرانبیاورد.واقعاهمچنینکرد.البته
نهبهتنهاییبلکهباهدایتوتلاشاستادشعلی
کسماییوجمعیازمســتعدتریندوبلورانزنو
مردایرانی.بالاخرهسال1338درفیلم»دروازههای
پاریس«بامدیریتدوبلاژعلیکســمایینقش
اصلیگفتوبعددر»قایقرانانولگا«دوبارهنقش
اصلیرابهاودادندودورهپربارکارحرفهاییکیاز

اسطورههایدوبلهایرانآغازشد.

صدای پازل وار
اسماعیلیدرطولسالهافعالیتدردوبلهآثاری
ازخودبرجایگذاشتکهبهمترومعیاریبرای
قضاوتدربارهکاردوبلورانبدلشدند.اودردوبله
بازیگرانیهمچونچارلتنهســتنیاگریگوری

پکویژگیهایصدایآنهارابازتولیدمیکرد.به
جایآنتونیکویینمثلخودشکهلکنتداشت،
بالکنتصحبتمیکرد.برایهربازیگریهمان
صداییراکهبهشخصیتاوبیاید،میساخت.یکی
دیگرازویژگیهایاسماعیلیاینبودکهصدایش
رویهربازیگریمینشســت.خودشدربارهاین
خصیصهگفتهبود:»فکــرمیکنمصدایمناین
خاصیتپازلوارراداردکهمیشودهمهجورباآن
کنارآمد.«همینخاصیتپــازلواربودکهباعث
میشدمرحوماسماعیلیبتوانددرتیپسازیهم
موفقباشد.تیپستوانکلمبوبابازیپیترفالک
کهبعدابهرضابیکایمانوردیرسید،نمونهایاز
تیپسازیهایجذابوهوشمندانهاسماعیلیبود.
یکیدیگرازتواناییهایپرشمارِاسماعیلی،گفتن
چندنقشدریکفیلمبود.نخســتینباردرفیلم
»فانی«بهمدیریتدوبلاژمحمدعلیزرندی2نقش
رامقابلهــمگفت،آنهمنهبهصــورتجداجدا.
نمونهدیگریازایندونقشگفتنهادریکفیلم،
»شورزندگی«وینسنتمینلیاستکههمبهجای
کرکداگلاسوهمبهجایآنتونیکویینحرف
زد.درفیلمهــایایرانیدر»مــادر«علیحاتمی
بهجای3نفر)محمدعلیکشــاورز،اکبرعبدیو

جمشیدهاشمپور(،همچنین»قیصر«و»سرب«
مســعودکیمیاییبهجای2نفرحرفزدهبود.در
»هزاردستان«نیز،بهجایبزرگانفقیدسینمای
ایران،محمدعلیکشــاورز،جمشــیدمشایخی،
عزتاللهانتظامیوجمشیدلایق،حرفزد.حتی
فهرستکردنخشکوخالیشاهکارهایدرخشان
اودردوبلهبیشترازاینچندخطفضامیخواهد.
فقطحیفاســتاگرنگوییماسماعیلیچناندر
کارشمتبحربودکهگاهتشخیصصدایاوحتی
برایحرفهایتریندوبلهبازهاهمکارشاقیمینمود.
درفیلمهــای»پدرخوانــده2«،»درســواوزالا«،
»بیلیاردباز«و»ایرماخوشــگله«تشخیصاینکه
منوچهــراســماعیلیحرفزدهبهراحتیممکن
نیست.اسماعیلیبهجایبازیگرانبزرگسینمای
ایرانوجهاندرفیلمهایدرخشانبسیاریحرف
زدوتلقیچندنسلازســینماباصدایاووسایر
همکارانششکلگرفتهاست.اوصدایشرامتناسب
باشخصیتفیلمهابالاوپایینمیکرد،حجممیداد
ولطیفمیکرد،درماندگیوشکوهمیبخشیدو

درنهایتنهفقطدوبلهمیکرد،
بلکههنرمیآفرید.روحششاد

ویادشگرامی.

 بانوی رکورددار 
اهدای خون

»مانداناحجاریان«بهتوصیهپدرشتاکنون
192بارخوناهداکردهاست

نظریه استخدام و اسباب 
اختلاف و رفع آن

مروریاجمالیبرنظریاتعلامهطباطبایی
دربابعدالتاجتماعی

 افت سلیقه مخاطب؛
مثل نفوذ موریانه

گفتوگوباحجتقاسمزادهاصل؛کارگردان
فیلم»روزششم«

صدای بی نظیری 
که از دست رفت

منوچهر والی زاده در واکنش 
بــه درگذشــت منوچهر 
اسماعیلی می گوید: »با رفتن 
او دوبله یکــی از صداهای 
بی نظیرش را از دست داد.« 
والی زاده در گفت وگویی با 
همشهری آنلاین می گوید: 
»سال های خیلی زیادی او را 
می شناختم و افتخار داشتم 
در فیلم های متعددی کنار 
او کار کنم. نمی توانم دقیقا 
بگویم چند فیلم کنار او کار 
کرده ام، ولی تعدادش زیاد 
اســت.« والی زاده درباره 
منوچهر  ویژه  خصوصیت 
اسماعیلی تصریح می کند: 
»او کارش را بسیار خوب بلد 
بود و به معنای واقعی استاد 
بود. برایش فرقی نمی کرد 
نقش اول را بگوید یا نه. پیش 
آمده بود کــه در کاری من 
نقش اول گفته ام و او مثلا 
نقش ســوم را. برای اینکه 
کار را می شناخت و برایش 
مهم بود. او از آنتونی کوئین 
و لارنس اولیویه تا بسیاری 
از بازیگران ایرانی را دوبله 
کرد و اصلا خیلی از بازیگران 
ایرانی شهرتشان را به  خاطر 

او به  دست آوردند.«

نقش های برجسته ای با 
صدای منوچهر اسماعیلی 

پیترسلرز/رئیسجمهور،کاپیتانماندریکو
دکتراسترنجلاو/دکتراسترنجلاو)19۶4(

مارچلوماستریانی/گوییدوآنسلمی/هشت
ونیم)19۶3(

پلاسکافیلد/سرتامسمور/مردیبرایتمام
فصول)19۶۶(

چارلتونهستون/السید/السید)19۶1(
پیترفالک/جویبوی/معجزهسیب)19۶1(
الکگینس/فیصلاول/لورنسعربســتان

)19۶2(
ایومونتان/جانسن/دایرهسرخ)1970(

استیومککویین/آنریپاپیونشاریر/پاپیون
)1973(

آنتونیکویین/حمزه)ع(/محمدرســولالله
)197۶(

ژراردپاردیو/ژرژدانتون/دانتون)1983(
جمشــیدمشــایخی،محمدعلیکشــاورز،
عزتاللهانتظامی،جمشیدلایق/رضاخوشنویس،
شعباناستخوانی،خانحاکم،جعفرخاننشاط/

هزاردستان)13۶7(
داریوشارجمند/مالکاشــتر/امامعلی)ع(

)1375(
احمدنجفی/کارآگاهعلوی/کارآگاه)1375(
جعفردهقان/هرود/مریممقدس)1380(

جمشیدمشــایخی/پهلوانخلیل/پهلوانان
نمیمیرند)1374(

خسروشکیبایی/احمد/شکار)13۶۶(
جمشیدهاشمپور/زینالبندری/تاراج)13۶3(
فرامرزقریبیان/استوارحقگو/سناتور)13۶2(
مهدیفتحی/مرادمیرشکار/دستمزد)13۶8(

هادیاسلامی/نوری/سرب)13۶7(

دغدغه هایی از جنس ایرانی- اسلامی
هشتمیننمایشگاهنوشتافزارتا18شهریوردرکانونپرورشفکریبرگزارمیشود

مراسمافتتاحیههشتمیننمایشگاهنوشتافزار
ایرانــیدرکانونپــرورشفکریکــودکانونمایشگاه

نوجوانانافتتاحشــد؛نمایشگاهیکههرسال
شهریورماهبرگزارمیشد،امادرسالهایشیوعکرونابرگزاریاش

بهوقفهافتاد.
درمراسمافتتاحیهعلاوهبرمحمدمهدیاسماعیلی،وزیرفرهنگو
ارشاداسلامی،یوسفنوری،وزیرآموزشوپرورشهمحضورداشت
وحامدعلامتی،مدیرجدیدکانونهمبهعنوانمیزباننمایشگاه
یکیازسخنرانانمراسمبود.دراینمراسمپیامرهبرمعظمانقلاب
اسلامیپخششد.این اسلامیبهمجمعنوشتافزارهایایرانیـ

پیاممربوطبههشتمبهمنماهسال1400بود.
محمدمهدیاســماعیلی،وزیرارشاددراینمراســمبااشارهبه
حمایتدولتازمجموعــهکارخانههایتولیــدکاغذگفت:»در
اینزمینهوزارتآموزشوپرورشقدماولرابرداشــتوازسال
آینده45هزارتنکاغذموردنیازکتابهایدرسیازتولیدداخلی
تأمینخواهدشد.درحوزهکاغذصنعتنشرونشریاتهمپیگیر
قراردادهایجدیدهســتیمکهبهانجامبرسد.قدمهایمهمیدر
زمینهکاغذبرداشتهشدهوسالآیندهشاهدخواهیمبودکهنیازمان
درحوزهکتابمدارس،مطبوعاتونشریاتباکاغذداخلیتأمین

میشــود.اینموضوعبایدباکارهایفرهنگیوهنرینیزپیوند
بخوردکهنمایشگاهایراننوشــتیکنمونهخوبآناست.«وزیر
دربخشدیگریازصحبتهایشبهشروعکارمجمعنوشتافزار
ایرانی-اســلامیاشــارهکردوآنرابهعنواننمادمهمدرحوزه
استقلالفرهنگیکشوردانست.اســماعیلیتوضیحداد:»یکیاز
نیازهایجامعهماخلقکاراکترهاییاســتکهمورداقبالجامعه
کودکونوجوانباشدواینموضوعهنوزجایکاردارد.متأسفانه
شخصیتهایمحبوبانیمیشنوبازیها،شخصیتهاییهستند
کهمتعلقبهفرهنگمانیستند.اینکارمجموعهایازهمکاریهای
مشترکبینبخشهایمختلفدردولترامیطلبد.وزارتخانههای
آموزشوپرورش،فرهنگ،صمت3رکناساسیبرایتغییروضعیت
فعلیهستند.حوزهفیلم،سریالوپویانماییهمهبایدبایکدیگر
باشندتامجموعهایازنمادهایفرهنگیوایرانیرابهصنعتیسازی
برسانیموبهاقتصادفرهنگکمککنیم.ازابتدایسالجاریاین
مهمراباحرکتمضاعفیآغازکردیم.سازمانسینمایی،معاونت
فرهنگی،بنیادبازیهاییارانهای،ســازمانفرهنگوارتباطات
اسلامیوبخشهایدیگرمکلفشدنداینمسیرراباهماهنگیبین
وزارتخانههایمختلفطیکنند.«ازدیگرسخنراناناینمراسم،
نوری،وزیرآموزشوپرورشبودکهدرصحبتهایخودگفت:»در

اسلامیو15درصد بازارنوشتافزار،50درصدنوشتافزارایرانیـ
محتوایایرانیراداریمکهبایدگسترشیابد.«ویدرادامهتوضیح
داد:»ازکسانیکهدغدغهبرایتحکیمهویتملیدارند،استقبال
میکنیم.هماکنوندربازارنوشتافزار،50درصدنوشتافزارایرانی
-اسلامیو15درصدمحتوایایرانیراداریمکهبایدگسترشیابد.
درگذشته5هزارتنکاغذراازداخلو40تا42هزارتنراازخارج
تهیهمیکردیمکهامسالتاکنون30هزارتنراازداخلخریدهایم
وامروزهمبرایقرارداد5هزارتندیگراقداممیکنیم.کاغذداخلی
هویتملیاستودانشآموزاحساسغرورمیکندودرسالآینده

درتهیهکاغذ100درصدتولیدداخلیاســتفادهمیشود.«مدیر
جدیدکانونهمبهعنوانمیزبانایننمایشگاهتوضیحداد:»روزی
اسلامیمطرح کهبراینخستینباردغدغهتولیدنوشتافزارایرانیـ
میشد،خیلیهاباورنمیکردندکهاینکاربهنتیجهبرسد،اماامروز
شاهدهستیمکههشتمیننمایشگاهدرحالافتتاحاست.«یقینی،
مدیرعاملمجمعنوشتافزارایرانیهمدرمراسمافتتاحیهعنوان
کرد:»امسالنمایشگاهایراننوشــتباحضور۶0تولیدکنندهاز
میان100تولیدکنندهحضورخواهندداشتوبخشهایمختلف
خیریهتاآزمایشگاهنوشتافزار،پردهخوانیشاهنامه،ماهمحرمو
اجرایتئاترراخواهیمداشت.همچنیننمایشپویانمایی»پسر
دلفینی«،اجرایسرودهایدستهجمعی،جشناهداینوشتافزار،
بازیهایمحیطیوکارگاههایآموزشی،ازجملهبرنامههایجنبی
اسلامی ایندورهازنمایشگاهاست.«مجمعنوشــتافزارایرانیـ
ازســال92فعالیتخودراآغازکردهوهماکنونباعضویتبیش
از100تولیدکننــدهبهعنوانیکــیازمهمتریــنواثرگذارترین
تشکلهایفرهنگیحوزهکودکونوجوانشناختهمیشود.این

نمایشگاهتاهجدهمشــهریورازساعت10تا
22درمحلکانونپرورشفکــریکودکانو

نوجوانانبرگزارمیشود.

بازنشستگی به 
ما تحمیل شد

بهمــن ســال96 مرحوم 
منوچهر اسماعیلی مهمان 
روزنامه همشهری بود. وی در 
گفت وگویی از دوبلوری گفت 
از صدای سوپراستارهایی 
که فراموش شدنی نیستند. 
مرحــوم اســماعیلی از 
روزگاری گلایــه کرد که 
حرفه دوبلوری را به تعطیلی 
کشاند. حرفه ای که زمانی برو 

و بیایی داشت.
 در بخشی از این گفت وگو 
مرحوم اسماعیلی در باره 
کمرنگ شــدن دوبله در 
ایران عنوان کرد:»من از این 
موضوع اطلاعی ندارم که 
نیتی پشت این قضیه هست 
یا نه! تقدیر اینطور بوده که 
کار ما با خطر مواجه شود. 
تهدید همیشــگی عرصه 
کار ما البتــه عمدی نبوده 
است. در واقع عمد در حوزه 
عمومی آن و به معنای غیبت 
فیلم های خارجی بوده است. 
ما چشمداشــت زیادی  به 
محصولات داخلی نداریم؛ 
اگر باشد که فبها، می رویم 
و روی آن فیلم هــا هم کار 
می کنیم. البته ادعایی نداریم 
که بهتر از آن هنرپیشه ها 
می توانیم نقش ایفا کنیم. 
ولی به اندازه خودمان تلاش 
می کنیم. خیلی از همکاران 
من می خواهنــد این را به 
طریقی به گوش مسئولان 
برســانند که بعضی از این 
فیلم هــای ایرانی قابلیت 
صداگــذاری دارنــد و بد 
نیست مسئولان، بعضی از 
این فیلم ها را به اهالی دوبلاژ 
برسانند تا دوباره صداگذاری 
شوند و جای پرسوناژها افراد 
دیگــری را انتخاب کنند. 
هنرپیشه هایی که مناسب 
هستند خودشان صحبت 
کنند اما بعضی هنرپیشه ها 
هستند که صدای خودشان 
پاسخگوی نقش شان نیست 
و صدای آنها را بهتر اســت 
بعضی از همکاران ما قبول 
زحمت کنند و اگر بتوانند، 
آن نقش هــا را ایفا کنند تا 
شاید یک حرکت و نشاطی 
ایجاد شــود. اینکه اشاره 
کردید در خارج از کشــور، 
آنجا همه  چیز روی برنامه 
است؛ همه چیز؛ از دستمزد 
گرفته تا ورود و خروج آدم ها. 
امــروزه آدم هایی مثل من 
و آقای پرویز بهــرام باید 
خودمان با اختیار خودمان 
خداحافظی کنیم و برویم 
کسی  بنشینیم.  خانه مان 
نیست که به ما پناه بدهد و 
ما بازنشسته به اختیاریم ؛ 

ناخواسته!«
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جانبازقطعنخاع»ناصردستاري«،ازتلخيهايزندگيوشيرينيديداربارهبريميگويد

10بوسهبرای10سالچشمانتظاری

35سالی می شود که یک خواب آسوده و راحت نکرده است؛ یعنی 
از وقتی قطع نخاع شــد. همه  چیز در یک آن اتفاق افتاد. خط مقدم 
زیر بارش توپ و خمپاره بود. او عجله داشت مهمات را زود به دست 
بچه ها برساند. در بین راه گلوله توپی در فاصله یک قدمی اش منفجر 
و ترکش های آن جسم تنومندش را نشانه گرفت و مهره های گردنش 
را خرد کرد و او قطع نخاع شد؛ قطع نخاع از گردن. از روزهای پایانی 
اسفند ماه سال66تا امروز روی تخت خوابیده و دردی جانکاه را تحمل 
می کند. ناصر دستاری جانباز 80درصد اردبیلی امروز همه دلخوشی اش 
فرزندانش است. خود را مدیون همسرش معصومه بدری می داند و 
می گوید: »اگر بخواهیم لقب ایثارگر را به کســی بدهیم، این عنوان 
شایسته همسر یک جانباز است.« پای صحبت این زوج خوشبخت 

می نشینیم تا خاطرات تلخ و شیرین خود را برایمان بازگو کنند.

زندگیبرایحاجناصرسختمیگذرد.برایمردیکهيکروزقهرمان
تکواندویشهرشبودهوحالابايدبیحرکترویتختبخوابد.نهتوان
راهرفتنداردونهمیتواندبدونکمکبنشيندياتکانبخورد.لباسشرا
همسرشبهتنمیکند،غذارااوبهدهانشمیگذارد.حتیبچههايشرا
همنمیتوانددرآغوشبگيردواينبرایيکپدرخيلیدردناکاســت.
باهمهرنجهايیکهمیکشداماخودراخوشبختترينمردرویزمين
میداند؛چراکههمسریچونمعصومهدارد.زنیکهشبانهروزپروانهوار
دورشمعوجودیاومیگردد.حاجناصربهسال66برمیگردد.زمانیکه
درجبههبود؛»داوطلبانهبهمنطقهجنگیاعزامشدم.آنزمان19سال
داشتم.میخواستمازماووتبهخطمقدممهماتببرمکهناگهانگلوله
توپدرنزديکیامبهزمينخوردومجروحشــدم.استخوانهایگردنم

خردشد.سريعمنرابهبيمارستانبانهرساندندوچونامکاناتدرمانی
کافینبودبهتبريزمنتقلکردند.سرمرابامتهسوراخکردندويکوزنه
30کيلوگرمیبهگردنمآويزانکردنــد.20روزدمرخوابيدهبودمبايک
وزنهسنگين.گفتنشهمراحتنيستچهبرسدبهتحملکردنش.«از
آنزمانتاالاندردمانوسهميشگیاوبودهاست؛دردیجانکاهکهباعث
میشودخيسعرقشود.بهگفتهخودشدراينمدتنتوانستهيکشب

راحتبخوابد.

شرمنده دخترم شدم
همسرشرفيقبیهمتایبرایحاجناصراست.کسیکهشبانهروزخود
راوقفاوکردهاست.بدریازمسئوليتسنگينخوددرزندگیمیگويد:
»همهکارهایخانهباخودماست.رسيدگیبهدرسبچهها.تروخشک
کردنحاجی،تهيهداروهاوهرکاریکهيکزوجدرزندگیمشــترک
انجاممیدهندمنبايدبهتنهايیانجامدهم.بااينحالخداراشاکرم.
خانوادهخوبیدارم.همسرمهربانوفرزنداندوستداشتنی.روزیکهبه
خواستگاریمنآمدشرايطشراديدمقبولهمکردم.میدانستماوشايد
نتواندآنطورکهبايدامکاناترفاهیرابرایمنفراهمکند.بااينحالقبول
کردم.چونيقينداشــتمبااينوصلتبهخدانزديکترمیشوم.«آنها
3فرزنددارند.2دخترويکپسر.ناصرآنهارابهترينهديهالهیمیداندو
بابچههايشسرخوشاستودلشاد.خودشمیگويد:»ماجانبازانقطع
نخاعسختیهایخودمانراداريميکروزمنبودمودخترکوچکم.داشت
بازیمیکرد.ناگهاندستشلایدرکمدگيرکرد.منراصدازدکهبابا
کمکمکن.امامننمیتوانستمکاریبرایاوانجامدهم.فقطگريهکردم.
دخترمهمگريهمیکرد.مرتبمیگفتدستمسوختباباچرانمیآيی؟
ايناتفاققلبمرابهدردآورد.خيلیسختاستعزيزتجلویچشمت

نيازبهياریاتداشتهباشدوتونتوانی.«
ســردارهنوزآنپيشــامدتلخرابهياددارد.اوکهروزیازورزشکاران
نامیاردبيلبودحالاازانجامکوچکترينکاریعاجزاســت.اوتعريف

میکند:»وقتیزلزلهآمدمننمیتوانستمهمســروفرزندانمرانجات
دهم.آنهاهمبيروننرفتندوکنارمنماندند.يکشبتاصبحتشنهبودم.
ازسویديگرمورچهایداخلگوشمرفتهبودواذيتممیکرد.نهدست
داشتمکهآنرابيرونبياورم.نهدلممیآمدخانمراازخواببيدارکنم.
صبححاجخانممنراکلافهديدماجرارابرايشتعريفکردم.گفتحلالت

نمیکنماگرمنرابيدارنکنی.«

دیدار رهبری؛ بهترین اتفاق زندگی من 
بهتريناتفاقزندگیاوزمانیرخدادکهبهديدارمقاممعظمرهبریرفت.
حضرتآقاوآنصميميتايشانراکهديد،انگارهمهدردهايشراازياد
برد.وقتیرهبررادرآغوشگرفتازهيجانزبانشبندآمدهبود.اينهمه
تواضعوفروتنیدروجودمردیکهدنيامبهوتاقتداراوست.خودشاز
آنروزمیگويد:»وقتیآقادستشرارویسرمکشيدگويیهمهدنيارا
بهمندادهبودند.دوستداشتمجانناقابلمرادرراهايشانفداکنم.چند
ساعتیمهمانآقابوديموبامنبهزبانآذریصحبتکردند.«درهمان
جلسههمسردســتاریبهمقاممعظمرهبریگفتيکعاشقچقدر
میتواندانتظاربکشد.حاجناصر10سالدرحسرتديدارشمابود.آقاهم
گفتند:»بندهبهخاطراين10سالانتظار،10بارحاجناصررامیبوسم.«و
بعدشروعکردنبهبوسيدنوپاککردنعرقپيشانیاو.حاجناصرعکس
ديداربارهبریرابهديوارخانهدرستبالایسرشنصبکردهوباديدن

لحظهبهلحظهآناينخاطرهخوشرادرذهنشتداعیمیکند.

خون رسان ترین خانواده ایران
شاید برایتان جالب باشد بدانید که ماندانا حجاریان نه فقط خودش اهداکننده مستمر خون 
است، بلکه با تشویق های او، همسر و 3فرزندش هم مستمرا خون خود را اهدا می کنند. اینطور 
که ماندانا حجاریان می گوید، همسرش »غلامرضا انتظاری« با بیش از 170بار اهدای خون، 
بازنشسته خونی شده و فرزندانش، علی، آتنا و امیر هم از 15سالگی به طور مستمر خون اهدا 
می کنند. این در حالی است که خانم حجاریان همزمان با فرزندانش، به 5نوزاد دیگر هم شیر 

داده و جالب اینکه آنها هم با الگو گرفتن از او، حالا اهداکننده مستمر خون هستند.

مکث

 کانی مانگا
»کانیمانــگا«ســـــاخته
سيفاللهدادوفيلمیدرباره
رشــادتهایتکاورانارتش
جمهوریاســلامیايراندر
مقابلهباضدانقلاباســت.
اينفيلــممحصولســال
1366اســتوســال1367
بهرویپردهسينماهارفت.
کانیمانــگاروايــتخلبانی
عراقیاستکههواپيمايشدر

منطقهکردستانعراقسقوطکردهوجانسالمبهدربردهاست.
دراينفيلمبابازیفريبرزقريبيان،عبدالرضااکبری،علیثابت،
کاظمافرندنياورضاصفايیپورمیبينيمکهگروهیتکاورزيرنظر

سروانياوریمأمورمیشوندتاخلبانرابهاسارتدرآورند.
يکیازگروههایمسلحمخالفجمهوریاسلامیبهسرکردگی
»کاکهوشنگ«واردکارزارمیشوندتاخلبانرانجاتدهند.
تکاورانبااعضایگروهمسلحدرگيرمیشوندوخلبانعراقیرا
دستگيرمیکنند.باورودبالگردهایعراقیبهمنطقه،نبردی
هوايیبابالگردهایايرانیآغازمیشودودرنهايت،درگيری
بهسودنيروهایايرانیخاتمهمیيابدوهوشنگقبلازمرگ
اعترافمیکندکهبرادرياوری،دوســتديرينشرابهدليل
خودداریازهمکاریباگروهشکشتهاست.اينفيلمبرنده
ســيمرغبلورينبرایبهترينتدوين،بهترينجلوههایويژه
وجايزههيأتداورانرادرششــمينجشــنوارهفجربهخود

اختصاصداد.

مثبت نگاتیو
»مثبتنگاتيو«مستندیگفتوگومحوریاستکهبهمسائل
پيرامونجنگوموضوعاتیکهکمتربهآنپرداختهشدهيابعداز
جنگمطرحشدهاستمیپردازد.دراينبرنامهتصاويریپخش
میشودکهممکناستبينندگانبارهاآنراازقابتلويزيون
مشاهدهکردهباشند،امااطلاعاتدقيقیازآنندارندوکارشناس
برنامهدربارهآناطلاعاتیمیدهدکهپاسخبهشهباتیدرباره
8سالدفاعمقدساست.اينبرنامهدر50قسمتتهيهشدهواز
برنامهایباعنواننگاتيوالهامگرفتهاست.نگاتيويکميانبرنامه
10دقيقهایبودکهرویآنتنشبکهمستندمیرفتوتصاوير
کمترديدهشدهاز8سالدفاعمقدسباموضوعاتمتفاوترابه

تصويردرمیآورد.

خردل خَر است
80داستانکدر2بخش
40تايیبــهقلممهدی
نورمحمدزادهدرکتابی
بــاعنوان»خــردلخر
است«بهرشــتهتحرير
درآمــدهتــاداســتان
اصحــابجنــگرادر
دورانجنگوپسازآن
روايتکند.نورمحمدزاده
دراينکتابسعیکرده

تاارتباطیشکلیيامحتوايیبينداســتانکهاوجودداشته
باشدکهدربرخیاينارتباطعميقوپررنگتربودهوسرآغاز
داستانديگریشدهاست.نويسندهدرمقدمهکتابآوردهاست:
»نه300سالکهکمتراز30سالازروزهاوشبهایآسمانی
جنگمیگذرد.ســال67جنگبرایخيلیهاتمامشد.برای
بعضیهایديگرهماصلًاجنگیآغازنشــدهبــودکهپايانی
داشتهباشد،امابرایبعضیديگرجنگوآثارعميقشتاامروز
ادامهدارد.دستهسومکهسرنوشتیچوناصحابکهفدارند
اصحابجنگهستند.اينداســتانکهاکوششیاستفارغ
ازکليشههایرســانهایبرایيادآوریوشــايدهمفراموشی
دردهایتلخوشيريناصحابجنگ«.دراينکتابکهتوسط
انتشاراتروايتفتحچاپشدهداستانهایکوتاهیروايتشده
کهخواندنشخالیازلطفنيست.عهد،عکاسوسقا3داستانک

ازاينمجموعهاست:

عهد
کسینمیدانســتچراپســتومقامشراولکردهوهرماه
بهعنوانخادمکاروانعتباتعازمکربلامیشود.بعدازشهادتش
دربمبگــذاریکربــلادروصيتنامهاشخواندند:»دســته
خطشکنبوديموقراربودبهســنگرهایهلالیدشمنبزنيم.
همهبچههایدستهباهمعهدکرديمآنهاکهزندهماندندوآزادی
کربلاراديدندازطرفهرکدامازشهدایدستهيکباربهزيارت

کربلابروند.تنهامنازعملياتزندهبرگشتم...«.

عکاس
پسرکطوریخودشرامیگرفتکهانگاريکعکاسحرفهای
تمامعياراســت.فقطهمبهمنگيرمیداد:»چــراقيافهات
درهموبرهمه...بخندديگه...يقهپيراهنتوصافکن.داریعکسو

خرابمیکنی!«
منهمازلجشتوعکسيادگاریدستهجمعینايستادم.گفتم
انشاءاللهاينعکسبسوزه.دکمهاتوماتدوربينروزدودويد
پيشبقيه.حالاهمهشانپيشهمهستند.توهمينقطعه62!

سقا
همهعشقشاينبودکهدمظهرتانکرآبرابهخطمقدمبرساند
وسقايیکند.باشنيدندعایخيررزمندههایتشنه،خستگی
راهازتنشدرمیرفت.روزعملياتوقتیتانکرشرادرســت
ورودیخاکريزباگلولهتوپزدندنشستوهایهایگريهکرد.

ازنالههایترکیاشفقطياابالفضلرافهميدم.

 سردار سرلشکر محمدباقری
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح

سازمان تحقیقات و جهادخودکفایی نیروی 
دریایــی ســپاه بــا جهاد علمــی - پژوهشــی 
و توســعه علمی تجهیــزات، این نیــرو را در 
زمره برترین های نیرو های مسلح قرار داده 
اســت. به گونــه ای کــه شــاهد آن هســتیم 
نیــروی دریایــی امــروز مــا بــا تحقیقــات 
پیشــرفته در عرصه های مختلــف و متنوع 
توانســته بــه موشــک های نقطــه زن کــروز 
دریایی و پهپاد های کارآمد دریاپایه دست 
یابــد. می تــوان اذعــان داشــت در 4ســال 
اخیر نیروی دریایی توسعه چشمگیری در 
توان افزایــی شــناوری، موشــکی و پهپادی 
داشته است. این ارگان نظامی توانسته به 
خوبی دفاع مستحکمی در منطقه راهبردی 

خلیج فارس برقرار کند. دفاع پرس

 مریم مجتهدزاده
رئیس سازمان نشر آثار و ارزش های 

مشارکت زنان در دفاع مقدس
در اســتان ها باید با اقشار مختلف زنان 
ارتبــاط و تعامل داشــته باشــیم و آنها را 
وارد میدان کنیم، حوزه ای که ما الان وارد 
شــدیم حوزه ای اســت که تفکر انقلابی 
حــرف اول را می زنــد. اگــر مــا بخواهیــم 
مثل کارمندهای دیگر دنبال یک ســری 
امتیــازات باشــیم مطمئــن باشــید کــه 
جایگاه خودمــان را از دســت می دهیم. 
ما باید در سازمان نشر آثار و ارزش های 
مشــارکت زنــان در دفاع مقــدس یــک 

تغییر رویه ایجاد کنیم. ایسنا

 ثبت خاطرات شفاهی 
والدین شهدا

بنيادشهيدوامورايثارگراناستانکرمانشاهبهمنظور
ترويجفرهنگايثار،اقدامبهجمــعآوریخاطرات
شفاهیوالدينشهداکردهاســت.خسروشهيدی،
مديرکلبنيادشهيدوامورايثارگرانايناستاندرباره
اينخبرگفت:»مأموريت،رســالتووظيفهاصلی
بنيادبهعنوانمتولیامورخانوادههایمعظمشاهد
وايثارگر،توسعهوترويجفرهنگايثاروشهادتدر
متنجامعهاسلامیاست.بههمينمنظورهمهتوان
خودرابرایتحققاينامربهکارگرفتهايم.باتلاش
کارشناسانفرهنگیبنيادشــهيدتاکنونبيشاز
يکهزارو400موردازخاطراتشفاهیوالدينشهدا
بهثبترسيدهاست.«شــهيدیدرادامهبااشارهبه
اينکهسياستبنيادشــهيدبرمردمیسازیهرچه
بيشترفرهنگايثاروشهادتدرجامعهاست،افزود:»با
تعاملبسيارخوبیکهبادانشگاهها،مؤسساتآموزشی
وسازمانآموزشوپرورشداريمبسياریازبرنامههای
فرهنگیبنيادازجملهيادوارههایازطريقجوانانو
نوجوانانودانشآموزانمدارسپيگيریشدهوبنياد
شــهيدهمبهعنوانيکناظروهمــراهدرکناراين
عزيزانقراردارد.«ازديگراقداماتفرهنگیصورت
گرفتهتوسطايننهاد،میتوانبهساختفيلمدرباره
خلبانشهيديحيیشمشاديانوشهيدمدافعحرم

فريدوناحمدیاشارهکرد.
خسرویاظهارداشت:»براینهادينهکردنفرهنگ
دفاعمقدساقدامبهبرگزارینمايشهایخيابانیو

انتشارکتابدربارهزندگیشهداکردهايم.«

سرسخت تر از شیاکوه
از کتــاب»سرســختتر
شــياکوه«داســتانزندگی
شهيدســتوانيکموظيفه
عبدالحميدانشايیراروايت
میکند.ثريــامنصوربيگی،
نويسندهآنخاطراتوروايات
شنيدهرابانثریشيوانوشته
وهمينخواننــدهراترغيب
بهدنبالکردنماجرامیکند.
شهيدانشايی14تيرماهسال

1336درفسابهدنياآمد.بعدازفارغالتحصيلیازدانشگاهو
اخذمدرککارشناسیاقتصادبهخدمتسربازیرفت.اين
اتفاقهمزمانبادورانجنگشدهبود.اوپسازگذراندندوره
آموزشیدرجهســتواندومیگرفتوبهگردان191پياده
منتقلشد.بعدهمداوطلبانهبهســویمناطقجنگیرفت.
انشايیازجملهشهيدانیاستکهدلاورهایزيادیدرمنطقه
غربوشــياکوهانجامداد.اوســرانجامدر15دیماهســال
1360درارتفاعاتشياکوهبهشهادترسيد.مزاراينشهيددر
امامزادهاسماعيل)ع(شهرستانفساست.دربخشیازکتاب
میخوانيم:»ازآنجاکهانشايیرویشياکوهبود،دلماننمیآمد
اينجارابکوبيــم.تااينکهعبدالحميدتأکيدکــردکهآنجارا
بکوبيم،چوندشمنبهآنجارسيدهبود،جزعبدالحميدانشايی
کسیازنيروهارویشياکوهنماندهبود.همزمانباتأکيددوباره
اوبرکوبيدنشياکوهصدایانفجاریشياکوهرالرزاندوانعکاس
آخرينجملههایانشايیطوریتویگوشهايمپيچيدکه
تاابدآنصدادرگوشهايمخواهــدماند!بهمادرموامام)ره(

بگوييدشياکوهلرزيد،اماانشايینلرزيد.«
اينکتابدر4فصلتهيهودرانتشاراتسورهسبزمنتشر

شدهاست.

چهرهخبر

معرفیکتاب

معرفیمستند

معرفیکتاب

خبر

معرفیفيلم

باعثشــدتاخونبدهمودرواقعاوبودکهمنرابا
شيرينیوصفنشدنیزندگیبخشيدنبهديگران
آشناکرد،منهمهربارکهخونمیدهم،ثوابآن
رابهروحپدرمهديهمیکنــم.نهفقطبهپدرخودم،
بلکهبههمهپــدرومادرهايیکهســعیمیکردند

فرزندانشانرابامفهومانسانيتآشناکنند.«

سعی می کنم بیمار نشوم
اينبانویرکوردداراهدایخوندرايرانوجهانآنقدر
خودرامکلفبهاهدایمستمرخونکردهکهمیگويد
همهســعیامرامیکنمتامريضنشــومودارويی
مصرفنکنمتابتوانمخونیســالمبهبيمارانهديه
کنم.اصلااومعتقداستکهاهداکنندگانخونچهاز
نظرجسمیوچهازنظرفکریافرادسالمیهستند:
»اهداکننــدگانخونازنظرفکریافرادســلامتی
هستند؛چونبهفکرديگرانند.ازنظرجسمیهمچون
میداننداگربيمارشوند،نمیتوانندخوناهداکنند،
مراقبخودشانهستند.بهنظرمنيکاهداکننده
خوندنبالرفتارهایپرخطرنمیرودوسعیمیکند
بدنشراازتمامآسيبهادورنگهداردتابيمارنشودو

بتواندخوناهداکند.«
مانداناحجاريانکهزادهشــهر»مسجدســليمان«
خوزستاناستوسالهاستدرشهرکرمانزندگی
میکند،صحبتیهمباهمههموطنانشدارد:»درست
استکهاينروزهاهمهماازنظراقتصادیدرمضيقه
هستيم،امابيمارانهموفيلی،تالاسمی،سرطانی،
دياليزیو...راکهچشمانتظاراينمايعحياتیهستند،
فراموشنکنيم.کشورمايککشورحادثهخيزاست.
بلايایطبيعیمثلسيلوزلزلهوهمچنينتصادفات
رانندگیمرتبجانخودمانوعزيزانمانراتهديد

میکند.شايداينخونیکهامروزاهدامیکنيم،فردا
جانيکیازعزيزانخودمانرانجاتبدهد.بههمين
دليلمنمعتقدمدرچنينشرايطیبايداهدایخون
رامثلنمازخواندنواجببدانيمواگربدنسالمی
داريم،ازاهــدایخونمانکــهزندگیبخشافراد

بسياریخواهدشد،دريغنکنيم.«

از ســفیر اهدای خون تا قهرمــان فعالیت های 
اجتماعی

اماهمهفعاليتهایاينبانویســاکنشهرکرمان
بههمينجاختمنمیشــود.اوهمراههمســرش
درساختچندمدرسهمشــارکتداشته،باکمک
همسرشبه60کودکپرورشگاهیکمککرده،هر
آنچهبلداست،ازنقاشیتاشيرينیپزیرابهرايگان
بهديگرانآموزشمیدهد،آتشنشانافتخاریاست
وبيشاز800خانمرابرایگذراندندورهآتشنشانی
معرفیکرده،عضوجمعيتهلالاحمروسفيراهدای
خوناست،کوهنوردیرابهطورجدیدنبالمیکند
وباپاککردنطبيعتاززبالههایرهاشده،نامشرا
بهعنوانفعالمحيطزيستهممطرحکردهودرنهايت
بهخاطرهمهاينفعاليتهايش،صاحبمدالطلای
فعالاجتماعیوانسانیشدهاست.خودشمیگويد
همهاينکارهــاراانجاممیدهدتــاثابتکنديک
اهداکنندهمستمرخوندچارهيچضعفومشکلی
نمیشودواتفاقابرعکس،ازلحاظجسمیوروحی
آنقدرسالماستکهمیتوانددرهرحوزهایفعاليت
داشتهباشــد.درواقعاوتمامتلاشاشرامیکندتا
بتواندسفيرخوبیبرایسازمانانتقالخونباشدو
باسبکزندگیاشبتواندبرایسازمانانتقالخون

جذبنيروکند.

بانوی رکورددار اهدای خون
»مانداناحجاريان«بهتوصيهپدرشتاکنون192بارخونخودرااهداکردهاست

مژگان مهرابیگزارش
روزنامهنگار

نامش »ماندانا حجاریان« است؛ بانوی 62ساله ساکن کرمان که دوم 
تیر ماه سال جاری برای صد و نود و دومین بار خون خودش را اهدا 
کرد تا نامش کماکان در صدر فهرست بانوان رکورددار اهدای خون 
در ایران و حتی جهان قرار بگیرد. او که از 15سالگی به تشویق پدرش، خون خودش را برای نجات جان 
بیماران نیازمند به خون و فراورده های خونی اهدا کرده، می گوید هر بار که خون اهدا می کند، ثواب آن را به 
روح پدر مرحومش و همه پدر و مادرهایی که درس انسان بودن را به بچه هایشان یاد داده اند، هدیه می کند. 
فعالیت های این بانو به همین جا ختم نمی شود. او در فعالیت های خیرخواهانه همچون ساخت مدرسه و 
حمایت از کودکان پرورشگاهی مشارکت داشته و همچنین آتش نشان افتخاری است. حجاریان بیش از 
800خانم را برای گذراندن دوره آتش نشانی معرفی کرده، عضو جمعیت هلال احمر و سفیر اهدای خون است. 
او به خاطر همه این فعالیت هایش، صاحب مدال طلای فعال اجتماعی و انسانی شده است. این روزها که 
پویش »خون بهای عشق« با هدف ترویج نذر خون در روزهای عزای سیدالشهدا)ع( در دستور کار سازمان 
انتقال خون قرار گرفته، فرصتی دست داد تا با این بانوی رکورددار اهدای خون از هر دری صحبت کنیم که 

حاصل آن را در ادامه خواهید خواند.

شروع اهدای خون از 15سالگی
نوجوانبودوهنوز15ســالشنشدهبودکهيکروز
خانمسرايدارمدرســهبهتزريقخوننيازپيداکرد.
آنزمانهنوزســازمانانتقالخونوجودنداشت!
پدرمانداناازاوکهگروهخونیاشبهخانمســرايدار
میخوردخواســتتاخونشرااهــداکند.خودش
تعريفمیکند:»منبهشدتازسوزنمیترسيدم.
هنوزهمبا62سالسنمیترسم!اماآنروزبهاصرار
پدرمخوندادمونمیدانمخداوندچهعشــقیدر
وجودمنقراردادکهازآنبهبعدبرایاهدایخون

لحظهشماریمیکنم.«
ازآنبهبعدبودکهمانداناحجارياناهداکنندهمستمر
خونشــد.حالااوبهتازگیبرایبــارصدونودودوم
خونخودشرااهداکردهتابهفرشتهنجاتبسياری
ازبيماراننيازمندبهخونوفراوردههایخونیتبديل
شودامااينآماروارقامتنهاچيزیاستکهبرایمادر
خونايراناهميتینــدارد.خودشمیگويد:»اصلا
برایمنتعــداددفعاتاهدایخونممهمنيســت.
ايننجاتجانآدمهاســتکهبرايــماهميتدارد.
بههميندليلاســتکهخودمراموظفکردهامتا
هر3ماهيکبــارخونخودمرااهــداکنم.خيلیها
میگويندچراتلاشنمیکنیتااسمترادرگينس
ثبتمیکنی؟درجوابمیگويمبرايمکوچکترين
اهميتینــدارد.بهنظرمبهفکربيمــاراننيازمندبه
خونبودن،وظيفههمهکسانیاستکهبدنسالمی

دارند.منهمازاينموضوعمستثنینيستم.هميشه
میگويمخداياشکرتکهسالمهستموايناجازهو
توانرابهمندادهایتابتوانمخونخودمرااهداکنم.
درواقعخدااينلطفرادرحقمنکردهکهباوجود
ترسمازسوزن،هر3ماهيکبارباجانودلخونمرا
اهداکنموازاينکهشايدتنهاکاریکهدستگيرآخرتم
شود،هميناهدایخونباشد،هميشهشکرگزارش
هستم.«اينبانویرکوردداراهدایخونمیگويداز
جوانیباعشق،خونخودشرااهداکردهوتاوقتی
کهزندهاستهماينکارخداپسندانهرادنبالخواهد
کرد.اومیگويد:»خداشاهداستکهمنهيچوقت
هيچچشمداشتینداشتهوندارم.امااينلوحتقديری
کهبهمنمیدهندرادوســتدارم.چوناميدوارم
نســلبعدیمنباديدناينلوح،سعیکندراهمرا
ادامهبدهدوبتوانمالگویســالمیبرایخانوادهام
باشم.«حجاريانکهصاحبمدالطلایفعاليتهای
اجتماعیوانسانیاست،ادامهمیدهد:»همينکهاز
دعایخيردريافتکنندگانخون،فرزندانمسلامتو

موفقهستند،برايمکافیاست.«

خونم را به روح پدرم هدیه می دهم
»مناينخونرابهروحپدرموبــهروحتمامپدرو
مادرهايیکهدرسانســانبودنرابهفرزندانشان
ياددادهاند،هديهمیکنــم.«اينرامانداناحجاريان
میگويدواضافهمیکند:»چوننخستينبارپدرم

آزاده سلطانی گزارش
روزنامهنگار
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انسان از آغاز تا انجام
کتاب »انســان از آغاز تا انجام« 
مجموعــه مباحثــی اســت که 
آیت الله العظمــی عبدالله جوادی 
آملی طی مباحث فراوان و متنوع 
پیرامون انسان، تطورات آفرینشی 
او، خصایص و ویژگی های انسان 
همچون کرامت، حریت، آزادگی، 
اختیــار و اراده بیــان داشــته یا 

نگاشته اند. سیری در آثار استاد، همچون حیات حقیقی انسان 
در قرآن، سیرت و صورت انســان در قرآن، فطرت در قرآن، 
تفسیر انسان به انسان، زن در آینه جلال و جمال، انتظار بشر 
از دین، دین شناسی، سرچشمه اندیشه )جلد1و3(، قسمتی از 
تفسیر سوره مبارکه بقره و سوره اسراء که در مجموعه ارزشمند 
تفسیر تسنیم یافت می شود، منابع این کتاب هستند. بدیهی 
است که اگر گوهر وجودی انسانی شناخته شود، قطعا اوضاع 
انسانی و جامعه جهانی، به مراتب مناسب تر  شده و با نمایان 
شدن حاکمیت خیر و حق و عدل، شر زشتی و باطل و ظلم 
کم خواهد شد. از شگفتی هایی که در آفرینش انسان وجود 
دارد، نحوه خلقت و پیدایش اوست. آفریدگار هستی درباره 
آفرینش هیچ موجودی جز انسان اعلام قبلی نکرد و این امر را با 
فرشتگان در میان ننهاد. موجودی که معلم و مسجود فرشتگان 
و مایه مباهات الهی است. این اثر در 3بخش آفرینش انسان، 
انسان و انسان در آفرینش مباحث مختلفی را در باب آفرینش 
انسان، هدف آفرینش او، تعریف انسان، تعریف انسان در قرآن، 
حی متالهّ، جایگاه انســان در نظام آفرینش، فضیلت انسان 
بر دیگر موجودات، کرامت انسان و... با قلمی روان در اختیار 
علاقه مندان قرار می دهد. تحقیق، گردآوری و تنظیم این کتاب 
توسط سیدمصطفی موسوی تبار انجام شده و انتشارات اسرا آن 

را به چاپ رسانده است.

عتاب سیدالشهدا ع به نخبگان و زبدگان
آیت الله العظمی خامنه ای)حفظه الله(: من کلامی را از امام حسین 
انتخاب کردم که کمتر در مجامع خوانده شــده و معنا شده. من فقط 
قســمت هایی از آن را انتخاب کردم که اینجا بخوانم تا نقطه نظرهای 
حســین بن علی)ع( در این قیام روشن شــود. مخاطبان این کلام یک 
عده از برگزیدگان و زبدگان جامعه اند؛ علما، محدثین، صاحب نفوذها، 
پسران صحابه و کسانی که در بین مردم از احترام خاصی برخوردار بودند، 
مخاطب اینهایند. در این صحبت حسین بن علی به صورت بسیار صریح 
و تند با اینها حرف می زنند و خلاصه سخن امام حسین این است که مایه 
بدبختی این مردم شمایید؛ شما هستید که آگاه بودید و می توانستید مردم 
را آگاه کنید؛ شما بودید که بانفوذ بودید و می توانستید در بین مردم یک 
حرکت ایجاد کنید؛ شما بودید که موجه بودید و می توانستید نگذارید که 
دستگاه جبار و ظالم از وجهه شما استفاده کند؛ شما بودید که می توانستید 
بایستید، قیام کنید و از حق ضعفا و مستضعفین و محرومان دفاع کنید و 
نکردید. تکلیف بیدار کردن مردم و به راه انداختن این سیل خروشان و به 
تلاطم درآوردن این دریای عظیم نیروی انسانی، برعهده زبدگان است و 
حسین بن علی در این کلام، خطاب به آن زبدگان زمان خودش می کند، به 
آنها این کلمات را می گوید:»شما حق ضعفا را و توده مردم را ضایع کردید؛ 
اما آن چیزی را که حق خودتان می دانستید، مطالبه کردید، دنبال مقام 
خودتان، دنبال حقوق خودتان، دنبال امتیازات و مزایای خودتان دویدید. 
تواضع کردید، کوچکی کردید تا خودتان را به آن چیزی که فکر می کردید 
حق شماست، برسانید؛ اما از مردم غافل شدید، حق مردم را رها کردید، 
مردم مستضعف و فقیر و محروم مظلوم را به حال خود رها کردید.« در 
یک جای دیگر از این کلام عجیب و بسیار تکان دهنده، به ضعف و زبونی 
این زبدگان جامعه امام حسین اشاره می کند که :» شما از هیچ چیز حاضر 
نیستید بگذرید؛ نه از جان تان، نه از مال تان، نه از وجاهت و آبروی تان؛ نه 
حاضرید یک اخم کنید، نه حاضرید یک سیلی در راه احقاق حق ضعفا 
بخورید.« ]در واقع[ امام حســین اشاره می کند به اینکه اینها چقدر در 
مقابل ارزش های حقیقی و دین خدا بی تفاوتند، اما در مقابل مســائل 

شخصی خودشان متعصب.
منبع: کتاب آفتاب در مصاف، صص 152-154

اندیشه ولایت

کتاب اندیشه

را مجبور کرد به اینکــه آن را بپذیرد، چون اگر 
اضطرار نبود هرگز هیچ انســانی حاضر نمی شد 
دامنه اختیار و آزادی خــود را محدود کند، این 
اســت معنای آن عبارت معروف که می گویند: 
»الانسان مدنی بالطبع«، و این است معنای اینکه 
می گوییم: انسان حکم می کند به عدل اجتماعی 
و خلاصه در هر 2قضیه اضطرار او را وادار کرده به 
اینکه مدنیت و زندگی اجتماعی و دنبالش عدل 
اجتماعی را بپذیرد، چون می خواست از دیگران 

بهره کشی کند.
سپس علامه طباطبایی نتیجه می گیرد: به همین 
جهت هر جای دنیا ببینیم انسانی قوت گرفت و 
از سایرین نیرومندتر شــد در آنجا حکم عدالت 
اجتماعی و تعاون اجتماعی سســت می شود و 
قوی مراعــات آن را در حق ضعیــف نمی کند و 
همه روزه شاهد رنج و محنتی هستیم که طبقه 
ضعیف دنیا از طبقه قوی تحمل می کند، تاریخ 
هم تا به امــروز به همین منــوال جریان یافته، 
آری تا به امروز که عصر تمدن و آزادی است. اگر 
عدالت اجتماعی اقتضای اولیه طبیعت انســان 
بود، باید عدالت اجتماعی در شــئون اجتماعات 
غالب می بود و تشریک مساعی به بهترین وجه و 
مراعات تساوی در غالب اجتماعات حاکم می بود، 
درحالی که می بینیم دائما خلاف این در جریان 
است و اقویای نیرومند خواســته های خود را بر 
ضعفا تحمیل می کنند و غالب، مغلوب را به ذلت و 
بردگی می کشد تا به مقاصد و مطامع خود برسد.

سبب اختلاف میان افراد جامعه
چنانچه گفته شد، هر انســانی دارای قریحه ای 
است که می خواهد انسان های دیگر را استخدام 
و از سایر انســان ها بهره کشی کند، حال اگر این 
نکته را هم ضمیمه کنیم که افراد انســان ها به 
حکم ضــرورت از نظر خلقــت و منطقه زندگی 
و عــادات و اخلاقی که مولود خلقــت و منطقه 
زندگی است، مختلفند، نتیجه می گیریم که این 
اختلاف طبقات همــواره آن اجتماع صالح و آن 
عدالت اجتماعی را تهدید می کند و هر قوی ای 
می خواهد از ضعیف بهره کشــی کند، و بیشتر از 
آنچه به او می دهد از او بگیرد و از این بدتر اینکه 

غالب می خواهــد از مغلوب بهره کشــی کند و 
بیگاری بکشــد، بدون اینکه چیزی به او بدهد و 
مغلوب هم به حکم ضرورت مجبور می شــود در 
مقابل ظلم غالب دســت به حیله و کید و خدعه 
بزند، تا روزی که به قوت برســد، آن وقت تلافی 
و انتقام ظلم ظالم را به بدتریــن وجهی بگیرد، 
پس بروز اختلاف ســرانجام به هرج و مرج منجر 
شده و انسانیت انســان را به هلاکت می کشاند؛ 
یعنی فطرت او را از دســتش گرفته سعادتش را 

تباه می سازد.
این اختلاف همانطور کــه توجه فرمودید امری 
است ضروری و وقوعش در بین افراد جامعه های 
بشری حتمی است، چون خلقت به خاطر اختلاف 
مواد مختلف است، هر چند که همگی به حسب 
صورت انسانند و وحدت در صورت تا حدی باعث 
وحدت افکار و افعال می شود، و لیکن اختلاف در 
مواد هم اقتضایی دارد و آن اختلاف در احساسات 
و ادراکات و احوال اســت، پس انسان ها در عین 
اینکه به وجهی متحدند، به وجهی هم مختلفند 
و اختلاف در احساسات و ادراکات باعث می شود 
که هدف ها و آرزوها هم مختلف شود و اختلاف 
در اهداف باعث اختلاف در افعال می شــود و آن 

نیز باعث اختلال نظام اجتماع می شود.

اضطرار به شریعت
پیدایش این اختــلاف بود که بشــر را ناگزیر از 
تشــریع قوانین کرد، قوانین کلیه ای که عمل به 
آنها باعث رفع اختلاف شــود و هر صاحب حقی 
به حقش برســد و قانونگذاران را ناگزیر کرد که 
قوانین خود را بر مــردم تحمیل کنند. به همین 
جهت خدای ســبحان )که انســان ها را بهتر از 
خود انسان ها می شناسد، چون خالق آنان است( 
شرایع و قوانینی برای آنان تاسیس کرد، و اساس 
آن شــرایع را توحید قرار داد کــه در نتیجه هم 
عقاید بشر را اصلاح می کند و هم اخلاق آنان و هم 
رفتارشان را و به عبارتی دیگر اساس قوانین خود 
را این قرار داد که نخست به بشر بفهماند حقیقت 
امر او چیست؟ از کجا آمده؟ و به کجا می رود؟ و 
اگر می رود باید در این منزلگاه موقت چه روشی 

اتخاذ کند که برای فردایش سودمند باشد؟

نظریه استخدام و اسباب اختلاف و رفع آن
مروری اجمالی بر نظرات علامه طباطبایی در باب عدالت اجتماعی

 بررسی عوامل ضعف اخلاقی 
در ایجاد واقعه عاشورا

در نوشته های پیشین به جنبه های مختلفی از تأثیرگذاری 
ویژه پژوهش های اخلاقی در فهم واقعه عاشورا اشاره کردیم. 
در این نوشتار ســعی می کنیم کلیدواژه »ضعف اخلاقی« 
و تاثیــر آن را در واقعه عاشــورا بازشناســی کنیم. ضعف 
اخلاقی)Akrasia( به معنای خطای اخلاقی آگاهانه است. 
مسئله چالشی برای اندیشمندان این حوزه آن است که چرا 
انسان با وجود آگاهی از خطا بودن یک عمل یا ترک، به آن 

مبادرت می ورزد؟
اندیشمندان بسیاری در طول تاریخ به این سؤال پاسخ داده اند. 
برخی به تأثیرگذاری عوامل شناختی و برخی دیگر به نقش 
عوامل غیرشناختی در ضعف اخلاقی اشاره کرده اند. )سنجش 
قرآنی 2رویکرد شــناختی و غیرشناختی در ضعف اخلاقی، 
مهدی علیزاده، فصلنامه پژوهنامــه اخلاق، 13۹۵، ش31، 
صص30-7( براســاس نظریات آیت الله محمدتقی مصباح 
یزدی که از اندیشمندان معاصر علم اخلاق به شمار می آیند، 
عوامل ضعف اخلاقی به 2دسته عوامل اختیاری و غیراختیاری 
تقســیم می شــوند. عوامل اختیاری ضعــف اخلاقی نیز به 
2دسته عوامل بینشی و گرایشــی-رفتاری تقسیم می شود. 
از نگاه ایشان مهم ترین عامل ضعف اخلاقی ضعف در بینش 
نسبت به مسیر صحیح است و در گام بعدی، رفتارهای غلط 
و گرایش های متضاد مانند نفرت از رهبران صالح یا محبت به 
اولیاء طاغوت مانع اثر گذاری بینش صحیح می شود. براساس 
نظریات ایشــان، ضعف ذهن در تحلیل مسائل و بی مبالاتی 
نســبت به ورودی محبت و نفرت دل، ریشه ضعف بینشی و 
گرایشی است.)مصباح یزدی، معرفت حسینی، 13۹۹ه.ش، 

جلسات 7-10(
ضعف اخلاقی، رفتارهای غلط، گرایش های منفی و متضاد 
و بینش ناقــص و منحرف، بالاخــره در بزنگاه ها اثر خود را 
نشــان می دهد و قدرت انتخاب راه صحیح را در ما ضعیف 
خواهد کرد. در واقعه عاشورا همه این عوامل ضعف اخلاقی را 
مشاهده می کنیم. در ادامه به چند نمونه از عوامل اختیاری و 
غیراختیاری که موجب ضعف اخلاقی افراد در واقعه عاشورا 

شد، اشاره می کنیم.
اول( جامعه ای که به دســت معاویه تربیت شــد، خالی از 
دغدغه اجتماعی و مملو از حس رسیدگی به امور و عبادات 
فردی بود. در این دوره گرد سکولاریزم اکثر جامعه را بیمار 
ساخته بود. روحیه بی دغدغه بودن نسبت به امور اجتماعی 
جو جدیدی در اجتماع ســاخت که به صورت غیراختیاری 

آدمی را از اندیشه امور اجتماعی و سیاسی دین، غافل کرد.
دوم( رســیدگی های ناعادلانــه به قبیله ها، تشــویق های 
مالی بی حســاب و کتاب، محرومیت فقرا و به طور خلاصه 
عادت جامعه بــه حرام خواری عامل دیگری اســت که هم 
در جرگه عوامل اختیــاری و هم در عوامــل غیراختیاری 
است. سیدالشهدا با اشــاره به نقش حرام خواری فرمودند: 
»همه شما از من نافرمانی می کنید و به سخنان من گوش 
نمی دهید؛ زیرا شکم هایتان از حرام پر شده و بر دل هایتان 

مهر ]غفلت[ خورده است.« )بحارالأنوار، ج4۵(

ســوم( محدودیت نقل حدیث، انحصار خطابه، از دست رفتن 
بسیاری از صحابه استاد فکر و به طور کلی تشویق مردم به حفظ 
قرآن و دور ساختن آنها از تدبر و اندیشــه در معانی آن عامل 
غیراختیاری دیگری اســت که مردم را مشغول پوسته دین 

ساخته و نسبت به مغز آن غافل می کرد.
چهارم( نشناختن کامل جایگاه ولایت سیدالشهدا علیه السلام، 
عدم تلاش برای تحقیق و اندیشه نسبت به آن، پر بودن ذهن 
افراد از شبهاتی مانند حرمت خروج سیدالشهدا علیه السلام برابر 
حاکم جامعه دینی و... نمونه هایی از ضعف بینشی مردم است 
که تلاش برای رفع آن از اختیار آنها خارج نبود و قدرت انتخاب 
اخلاقی بسیاری به خاطر چنین ضعفی تحت الشعاع قرار گرفت.

پنجم( گرایش به زرهای یزیدی و بی میلی به سلســله ولایت 
و اولویت بخشــیدن به زن و فرزندان و محبت های دنیایی از 
گرایش های متعارض اســت که روزی مردمــان جامعه را در 
دوراهی فرزند و سیدالشهدا، آسایش و سیدالشهدا و هر چیز 
دوست داشتنی دیگر در برابر سیدالشهدا قرارداد. گرایش ها و 
رفتارهای متضاد با عمل صحیح، عامل اختیاری دیگری است 
که موجب ضعف اخلاقی می شود. خداوند متعالی در آیه 24 
سوره توبه می فرماید: )ای رســول ما امت را( بگو که اگر شما 
پدران و پســران و برادران و زنان و خویشاوندان خود و اموالی 
که جمع آورده اید و مال التجاره ای که از کسادی آن بیمناکید 
و منازلی را که به آن دل خوش داشته اید بیش از خدا و رسول 
و جهاد در راه او دوست می دارید منتظر باشید تا خدا امر خود 
را جاری سازد )و اســلام را بر کفر غالب و فاتح گرداند و شما 
دنیاطلبان بدکار از فعل خود پشیمان و زیانکار شوید( و خدا 

فساق و بدکاران را هدایت نخواهد کرد.
اسلام مجموعه کاملی است که اگر هر قسمت آن از زندگی ما 
پاک شود به همان اندازه گرایش های دنیایی، خطاهای فکری و 

عوامل محیطی انحراف، جای آن را پر خواهد کرد.
سؤال مهم آن اســت که ضعف اخلاقی جامعه امروز ما ریشه 
در چه اموری دارد؟ به عنوان منتظر فرزند سیدالشهدا چقدر 
به فکــر کنترل محیط اخلاقی مان هســتیم؟ تــا چه میزان 
ذهن مان را از شبهات رها کرده و برای استواری اندیشه هایمان 
تلاش می کنیم؟ آیا برای مصون ماندن از خطاها استاد فکری 
برگزیده ایم؟ آیا همیشــه مراقبت می کنیم که مبادا چیزی را 
بیشتر از راه خدا دوست نداشته باشــیم؟ آیا به حلال و حرام 
زندگی مان حساسیم؟ پاسخ به این سؤالات مشخص می کند 
که در آینده ای نه چندان دور، من و شما چه عاشورایی خواهیم 

داشت و در جبهه فرزند سیدالشهدا هستیم یا دشمنان او.

اندیشه اخلاقی

اقسام آزادی
آیت الله العظمی عبدالله جوادی آملی :

آزادی، مفهومی گسترده دارد، به گونه ای که معنای کلی آن، رهایی از هر 
بند است. آزادی با این جامعیت، اطلاق ذاتی دارد. روشن است که آزادی 
به معنای گسترده اش، بدون مرزبندی، هرگز به دست نیامده؛ نه مقدور 
است و نه مطلوب. زیرا انسان که محدود است هرگز نمی تواند رهای 
مطلق باشد؛ لیکن همین مفهوم جامع، اقسام مختلفی دارد که به اجمال 

به آنها اشاره می شود:
آزادی در فلسفه: در آثار فلاسفه و متکلمان این بحث آمده است که آیا 
انسان مجبور است یا به خود وانهاده شده است؟ محققان از حکما و متکلمان 
اسلامی انسان را نه مجبور می دانند تا اسناد کارهایش به او مجازی باشد و نه 
مفوض، تا اسناد کارها و افعال به وی به شکل استقلال باشد. یعنی هم جبر 
باطل است و هم تفویض. حق »امربین الامرین« است که از آن به »اختیار و 
آزادی در انتخاب« تعبیر می شود، چون جبر و تفویض نقیض هم نیستند 
تا ارتفاع هر دو محذور داشته باشد. اعتقاد حکمای اسلامی این است که 

انسان در افعال خویش، حد اعلای آزادی را دارد.
آزادی در اخلاق: آزادی اخلاقی یعنی رهایی از بند رذایل اخلاقی و 
خواستن فضایل انســانی؛ رهایی از قید و بندهای هوا و هوس و امیال 
و خواهش های نفسانی که بردگی انسان را در پی دارد. در علم اخلاق 
انسان آزاد کسی است که هیچ یک از وابستگی های دنیوی و خواهش های 

نفسانی او را در بند خود محصور و محدود نکرده باشد.
آزادی در عرفان: آزادی عارفانه یعنی انسان از آنچه رنگ تعلق و تعین 
پذیرد، آزاد و هیچ چیزی جز ذات اقدس حق برای او جاذبه نداشته باشد. 
آزادی اخلاقی که در کتاب ها و آثار اخلاقی از آن بحث می شود، شمه ای 

از آزادی عرفانی و یافته های اهل معرفت است.
آزادی در علم حقوق: انسان در زندگی اجتماعی حقوقی دارد که به 
آزادی در ابعاد مختلف آن باید توجه کرد. آزادی عقیده، آزادی بیان، 
آزادی مسکن، آزادی شغل، آزادی فعالیت های اقتصادی، سیاسی و 
اجتماعی ازجمله اموری است که انسان ها در جامعه از آن برخوردارند. 
اما محدودیت قانونی انسان نیز این است که چون بهره برداری از مواهب 
طبیعی برای همگان است، کسی نمی تواند به حقوق دیگران تجاوز کند.
منبع: کتاب انسان از آغاز تا انجام، صص202-207

اندیشه مسطور

علامه طباطبایی در باب چگونگی شکل گیری 
جامعه و اجتماع نگاهــی ویژه دارد که از آن 
می توان به »نظریه استخدام« یاد کرد. ایشان 
در این نظریه معتقد است که وجود خصلتی 
ذاتی در انسان سبب شــکل گیری جامعه و 
اجتماع انسانی می شود و همین خصلت نیز 
اســباب اختلاف در جامعه را پدید آورده و 
اضطرار به وجود قانون و تشــریع را به وجود 
می آورد. در ادامه ســعی می شود براساس 
جلد دوم ترجمه المیــزان صفحات 175 الی 
180مطالبی پیرامون نظریه استخدام از کلام 

علامه طباطبایی ارائه شود.

اصل استخدام 
طبق اصل استخدام، انسان همواره در تکاپوست 
تا با به کار گرفتن سایر موجودات، خود را به کمال 
خویش نزدیــک کند. یعنی انســان تمام تلاش 
خود را در زندگی به کار می بنــدد تا به نفع خود 
و برای بقای حیاتش از هرکــس یا موجود دیگر 
اســتفاده کند. علامه در توضیــح همین گزاره 
می گوید: »انسان از ماده در این عالم شروع کرده 
و آلات و ادواتی درست می کند تا با آن ادوات، در 
ماده های دیگر تصرف کنــد. کارد و چاقوواره و 
تیشه می سازد، سوزن برای خیاطی و ظرف برای 
مایعات و نردبان برای بالا رفتن و ادواتی غیراینها 
می سازد که عدد آنها از حیطه شمار بیرون است و 
از حیث ترکیب و جزئیات قابل تحدید نیست و نیز 
انواع صنعت ها و فنونی برای رسیدن به هدف هایی 
که در نظر دارد می سازد. باز به همین جهت انسان 
شروع می کند به تصرف در گیاهان، انواع مختلف 
تصرف ها در آنهــا می کند، انواعــی از گیاهان را 
در طریق ســاختن غذا و لباس و سکنی و حوائج 
دیگر اســتخدام می کند و باز به همین منظور در 
انواع حیوانات تصرفاتی نموده از گوشت و خون و 
پوست و مو و پشم و کرک و شاخ و حتی پهن آنها 
و شیر و نتاج، و حتی از کارهای حیوانات استفاده 

می کند و به اســتعمار و استثمار حیوانات اکتفاء 
ننموده، دست به استخدام هم نوع خود می زند و به 
هر طریقی که برایش ممکن باشد آنان را به خدمت 
می گیرد، در هستی و کار آنان تا آنجا که ممکن 
باشد تصرف می کند، اینها که گفتیم اجمالی بود 

از سیر بشر در استخدام موجودات دیگر.
بنابراین تمام تصرفات انسان در محیط پیرامونی 
خود یعنی طبیعت و حیوانات و انسان ها، ناشی 
از اصلی اســت به نام اصل اســتخدام که انسان 
مطابق با این اصل تلاش می کند خود را به کمال 

برساند.«

تنازع میان میــل به اســتخدام و عدالت 
اجتماعی

علامــه طباطبایی در راســتای همــان نظریه 
استخدام معتقد است: »بشــر همچنان به سیر 
خود ادامه داد تا به این مشــکل برخورد که هر 
فردی از فرد  یا افراد دیگر همان را می خواهد که 
آن دیگران از او می خواهند، لاجرم ناگزیر شــد 
این معنا را بپذیرد که همانطور که او می خواهد از 
دیگران بهره کشی کند، باید اجازه دهد دیگران 
هم به همان اندازه از او بهره کشی کنند و همین 
جا بود که پی برد به اینکــه باید اجتماعی مدنی 
و تعاونی تشــکیل دهد و بعد از تشکیل اجتماع 
فهمیــد کــه دوام اجتمــاع و در حقیقت دوام 
زندگی اش منوط بر این است که اجتماع به نحوی 
اســتقرار یابد که هر صاحب حقی به حق خود 
برسد، و مناســبات و روابط متعادل باشد و این 

همان عدالت اجتماعی است.«

عدالت اجتماعی و موضوع اضطرار
پس این حکم یعنی حکم بشر به اجتماع مدنی 
و عدل اجتماعی حکمی اســت که اضطرار، بشر 

مبانی »حقوق زن در خانواده«

وقتی در مورد »حقوق 
مریم اردویی اندیشه 

زن« صحبــت می کنیم حقوقی
باید نسبت به رویکردی 
که با توجه به آن به دنبال حل این مسئله هستیم، آگاهی داشته 
باشیم. یک رویکرد، رویکرد الهی و مبتنی بر ارزش های متعالی 
است که در آن حقوق و تکالیفی که برای انسان ها اعم از زن و 
مرد تعریف می شود، براســاس یک هدف عالی وضع می شود؛ 
هدفی به ارزشمندی رشد و سعادت بشریت براساس فطرت و 
به سمت غایت خلقت. در این رویکرد تشریع کاملا منطبق بر 
تکوین وضع شــده اســت. بر این اســاس شــهید مطهری 
می گوید:» زن و مرد در انسانیت برابرند ولی دوگونه انسان اند با 
دوگونه خصلت و دوگونه روانشناســی و این اختلاف ناشی از 
عوامل جغرافیایی، تاریخی و اجتماعی نیست بلکه طرح آن در 
متن آفرینش ریخته شــده، طبیعت از این دوگونگی ها هدف 
داشته اســت و هرگونه عملی بر ضدطبیعت و فطرت عوارض 

نامطلوبی به بار می آورد.«
تفاوت های حقوقی که اســلام میان زن و مرد قائل شده کاملا 
منطبق بر مقام تکوینی هریک از دو جنس است؛ به گونه ای که 
فهم مقام تشریعی زن بدون درک مقام تکوینی وی امکان پذیر 
نیست. ریشه حق در مدل حقوقی اسلام در درجه اول به غایت 
واقعی اموربازمی گردد. اولویت بعدی با حقوقی است که منشأ 
فاعلی دارند و در نهایت حقوقی هستند که بالطبع قرارداد بین 
افراد به وجود می آید. به حقوقی که در درجه اول اهمیت قرار 
دارند، »حقوق طبیعی« و به حقوقی که منشــأ فاعلی دارند، 
»حقوق اکتســابی« و به حقوق قــراردادی، »حقوق توافقی« 

گفته می شود.
در خانواده که زن و مرد به عنوان دو جنس متفاوت اما مکمل 
هم حضور دارند، حقوق غایی یا طبیعــی از اولویت برخوردار 
اســت. به عنوان مثال و با توجه به آیه 34ســوره نســاء، امر 
سرپرستی و قوامیت مردان یک امر توافقی نیست و حقوق غایی 
و فاعلی برای ذی حق شدن کفایت می کند. » فضل الله بعضهم 
علی بعض« به طبیعی بودن این حق و »بما انفقوا من اموالهم« 
به اکتســابی یا فاعلی بودن این حق اشــاره دارد. اما رویکرد 
دیگری که بر مبنای دیدگاه اومانیســتی دنیای مدرن است، 
اصالت را به فرد و خواســت های او می دهد و ارزش و فضیلت 
انتخاب های فرد را یکســان می داند؛ بدون توجه به اولویت ها 
و حقوق دیگر انســان ها. همین رویکرد وقتی در زمینه مسائل 
زنان جاری می شود، تفاوت تکوینی و فطری زن را سهوا یا عمدا 
به دست فراموشی می سپارد و بدون توجه به این تفاوت ها، فریاد 

»تساوی حقوق زن و مرد« سر می دهد.
بر مبنای این رویکرد، دیدگاهی وجــود دارد که به »خانواده 
دمکراتیک« شــناخته می شــود و »آنتونی گیدنــز« یکی از 
طرفداران آن اســت. در این دیدگاه خانواده مدیر و سرپرست 
معینی نــدارد و باید بر پایه اصل برابری مدیریت شــود. نظام 
دیگری که در رویکرد اومانیســتی برای ساختار خانواده تصور 
می شود، »نظام ریاستی بر مبنای قرارداد« است. در این مدل، 
در ابتدای زندگی سرپرســت خانواده براساس قرارداد بین زن 
و مرد، تعیین می شود و قانون شرع و کلام وحیانی الهی در آن 
نقشی ندارد و تنها توافق طرفین است که به سرپرست خانواده 
جایگاه حقوقی می بخشــد. بدبختی های جدیدی که پیرو این 

رویکرد دامن زنان جامعه را گرفته، بالاترین ظلم را در حق آنها 
رقم زده است.

از سوی دیگر صرف تأکید و پافشاری بر حقوق و احکام و قوانین 
خشــک، بیش از اینکه به احقاق حقوق زن کمک کند، او را از 
فلســفه خلقتش دورتر خواهد کرد. اگر احکام و تکالیف فقهی 
و حقوقی را دیدیم اما در کنار آن معارف اخلاقی را ندیدیم به 
زن ظلم کرده ایم. علامه طباطبایی در جلد دوم تفسیر المیزان 
می فرماید: »صرف عمل به احکام فقهی و جمود به خرج دادن 
بر ظواهر دین کافی نیســت، )برای اینکه احــکام فقهی دین 
مانند اسکلت ساختمان است، اسکلتی که به هیچ وجه زندگی 
در آن قابل تحمل نیست و احکام اخلاقی به منزله سفیدکاری 
و سیم کشی و دکوربندی آن ساختمان است، مثلا احکام فقهی 
و قانونی زناشویی، احکامی است خشن که نه شوهر حق دارد 
به زن خود فرمانی دهد و نــه زن حق دارد بدون اذن او از خانه 
در آید، ولی همین قوانین فقهی وقتی توأم شد با احکام اخلاقی 
که اسلام در باب زناشــویی داده آن وقت قانونی بسیار گوارا و 
قابل عمل می شود( اکتفا به عمل به ظواهر دین و غفلت از روح 
آن و تفرقه بین احکام فقهی و معــارف اخلاقی، ابطال مصالح 

شریعت است.«

صادق جعفری اندیشه 
اجتماعی

سیدمهدی زادصالح
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حجت قاســم زاده اصــل، کارگــردان و 
فیلمنامه نویس پس از ســاخت سریال های 
»یادآوری« و »تاریکی شب، روشنایی روز« و 
10تله فیلم از جمله تنهایی، قصه ها و واقعیت، 
یک داستان کوتاه و چند داستان دیگر، پیدا 
و پنهان و... که در تلویزیون با استقبال بسیار 
مخاطبان همراه شــد با فیلم سینمایی »روز 
ششم« به سینما آمد. روز ششــم با تأیید 
مخاطبان جدی ســینما مواجه شد و همگان 
اذعان داشتند که روز ششم فیلمی متفاوت 
در ساختار سینمای ایران است. به بهانه اکران 
فیلم روز ششم و اســتقبال مخاطبان با او به 

گفت وگو نشسته ایم.

  مجموعه آثار شما نشان می دهد 
که شما علاقه خاصی به قصه گویی دارید و در 
روز ششم هم به دنبال یک داستان معمایی 
پلیسی رفتید؛ داستانی که بسیار سخت است 
و بسیاری در این ژانر ناکام مانده اند، روز ششم 
نمونه موفقی می تواند به حساب بیاید، با یک 

»چرا« گفت وگو را شروع کنیم؟
در یک نــگاه گــذرا کارهایی که من ســاختم 
2گونه بــوده، یک مــدل قصه هایی بــوده که 
دغدغه همیشگی ام بوده و هســت و آن مرگ و 
مر گ آگاهی و مرگ اندیشی است مانند تنهایی، 
قصه ها و واقعیت، ژرفا، آخرین روزهای شادبودن 
و مدل دیگر فیلم هایی پلیســی و معمایی بوده 
مانند »پس از پایان«، »کســوف«، »تردستی« 
و »تباهــی«. هر دو نــوع کارها را هــم به یک 
میزان دوســت دارم. ژانر پلیســی و معمایی را 
دوســت دارم چون باید برایش بســیار باهوش 
بود، نویسنده و کارگردان باید بسیار تلاش کند 
تا از مخاطب چند قدم جلو باشــد و این آســان 
نیســت. همان موقع ها که بــرای تلویزیون کار 
می کردم برای ســاخت هر تله فیلم یا ســریال 
باید بســیار می جنگیدم، فقط بــا دیدن نتیجه 
کار و استقبال مردم بود که مدیران وقت به من 
اجازه کار بعدی را می دادند. من فرصت کمترین 
اشتباه را نداشــتم. جزو آن کارگردانان محبوب 
مدیران سیما نبودم که بدترین کارشان در حال 
پخش بود اما خودشان سر صحنه کار جدیدشان 
بودند! جزو آن گروه اندکی بودم که مدیران سیما 
مطمئن بودند خروجی فیلم هایی که می ســازم 
از استاندارد بالاتری برخوردار است و مخاطبان 
خودش را دارد. با همان تله فیلم ها در بسیاری از 
جشــنواره های داخلی و خارجی شرکت کردم و 
همواره کارهایم مهر رضایت تماشاگران را داشت. 
امروز شرایط سیما عوض شــده، بعید می دانم 
تمام کارهایی که قبلا در تلویزیون ساختم امروز 
حتی فیلمنامه اش تصویب شــود چه رســد که 
به ساخت برســد. یا مدیران الان اهمیتی به نظر 
مخاطبان نمی دهند یا دغدغــه انجام کار خوب 
را ندارند یا درک عمیقی در تشخیص فیلمنامه 
خوب از بد را ندارند. به هرحال هر چه که هست 
سیما را به آنجا رســانده که طبق آمار خودشان، 
فیلم ها و سریال های این چند سال اخیر کمترین 
آمار بینندگان را دارد. من گمان می کنم فضای 
ذهنی در کشور ما درباره همه  چیز بسیار سیاسی 
شده است. در چنین دورانی ژانر پلیسی، معمایی 
و جنایی کمترین اصطکاک را با سیاست دارد. از 
طرفی شخصا هم ژانر جنایی، معمایی، پلیسی، 
نوآر، نئونوآر، نئونوآر جنایــی و نئونوآر رازآلود 
را بیشتر دوســت دارم. چه در ادبیات و داستان 
و چه در ســینما اینگونه داســتان ها مخاطبان 
جدی خودش را دارد چون باعث یک کشــف و 
هیجانی در خواننده و بیننده می شــود و شاید 

به همین دلیل اســت که فیلم ها و سریال های 
معمایی، تریلر، پلیســی و جنایی و حتی اکشن، 
امروز در دنیا جزو پربیننده ترین آثار هســتند. 
من داستان های پیچیده و سخت را دوست دارم 
چون داستان سخت هوش زیادی برای فهمیدن 
و کشــف لازم دارد. برخلاف ســینمای کمدی 
که می خواهد القا کند که بدون داشتن هوش و 
صرفا با خوش شانسی هم می توان به موفقیت و 
خوشبختی رسید، این ژانر به مخاطبش می گوید 
که برای زنده ماندن شانس، کمکی نمی کند صرفا 
با داشــتن هوش و نقشه اســت که در این دنیا 
می توان موفق شد؛ رمز موفقیت 2چیز است؛ نظم 

و پشتکار یا همان دیسیپلین و استمرار.
شــما معتقدید این ژانر کمترین 
اصطکاک را با سیاســت دارد اما سؤال مهم 
این است که شما وقتی فیلم جنایی و پلیسی 
می سازید بالاخره باید به یک معضلی بپردازید؛ 
یا مفسده اقتصادی یا اخلاقی یا دزدی. خب این 
باز یک ریشه ای دارد و مخاطب می رود سمت 
ریشه. این جوری به نظر شما برای حکومت یا 

آن سازمان دردسر نمی شود؟
قطعاً فیلم هــای معمایی و پلیســی انتقادی هم 
هستند چون با ذات انســان و ریشه های رفتاری 
انسان ها سر و کار دارد. من الان دارم درباره شرایط 
حرف می زنم، نــه توصیه ای به درســت بودنش 
دارم و نه اصــراری برای غلط بودنــش می کنم. 
اینکه حکومت هــا بخواهند ممیــزي کنند یا نه 
بگذارند خود مردم زبان همدیگر باشند انتخابی 
است که ســرانجام دولت ها را رقم خواهد زد اما 
تاریخ نشان داده است که هر وقت جامعه ای دچار 
انسداد سیاســی می شــود، هر وقت حکومت ها 
مانع آزادی بیان می شــوند، هر زمان به ممیزي 
پر و بال می دهند، معمولا ژانر جنایی، پلیســی و 
معمایی بیشتر تکثیر می شــود. نه به خاطر دور از 
سیاست بودنش بلکه به خاطر نمایش آن شرارت 
گســترده ای که در جامعه ممکن اســت وجود 
داشته باشــد. گفتن قصه هایی که راجع به ذات 
آدم هاســت یا راجع به زد و بندهــای اقتصادی 
اســت یا راجع به ظالم و مظلوم است، مخاطبان 
بیشــتری پیدا می کند. معمولا اقتصاد ناســالم 
در دوران انسداد سیاسی بیشــتر اتفاق می افتد 
چون اطلاعات تبدیــل به کالای قابــل خرید و 
فروش می شــوند. در فیلم های معمایی و جنایی 
شــخصیت های منفی نیاز به قدرتی دارند که از 
آنها حمایت کند و آن طرف ماجرا لازم اســت که 
شخصیت های مثبت قصه سمت عدالت و احقاق 
حق بایســتند، این قانون از اول شهرنشــینی با 
انسان ها بوده و هنوز هم کار می کند. مشکلاتی که 
در فیلم های پلیسی و سایر ژانرها مطرح می شود 
صرفا بازنمود اندکی هســتند از آن چیزهایی که 
مردم در جامعه می بینند. فیلم هایی همچون روز 
ششم موضوع اصلی شــان رانت و نابرابری است، 
عدالت و بی عدالتی است، به کسی یا کسانی ظلم 
شده است، قهرمان قصه در پی پس گرفتن حق از 
ظالم اســت یا نجات مظلومی که به ناحق قربانی 
شده است. در جامعه امروز همه ما به شکلی قربانی 
رانت هستیم. کسانی پولدار شد ه اند که در شرایط 
عادی به هیچ جایی نمی توانستند برسند. گروهی 
بدون رانت و در شــرایط عادی هیــچ موفقیتی 
نمی توانستند داشته باشند. اما چون از رانت اخبار 
و اطلاعات برخوردار بودند به شــکلی غول آسا و 
یک شــبه دچار جهش طبقاتی شدند. این ظلمی 
عیان است که فردی بی سواد و کم دانش فرادست 
افراد با ســواد و کاربلد و نخبه می شــود. به قول 
شکسپیر در نمایشــنامه مکبث »خیلی ها بدون 
لیاقت برنده شدند و آنهایی که نباید می باختند، 
باختند.« آن چیزی که هــر جامعه ای را می تواند 
نابود کند بی عدالتی است، فاصله طبقاتی است. 
مردم جامعه دنبال برابری نیستند، دنبال عدالت 
هستند. هر نوع رانتی قاتل عدالت است. بخشی از 

آنچه در روز ششم می خواستم با تعریف یک قصه 
معمایی بگویم، همین موضوع بود.

  بنابراین شما معتقدید که این حجم از ساخت 
فیلم کمدی که فقــط می خواهند لحظاتی 
سرخوش برای بیننده ها درست کنند بازتاب 

جامعه نیستند؟
مطلقا نیستند، شبیه هیچ بخشی از جامعه واقعی 
ایران نیستند. این سری فیلم ها که با اصرار و زور 
ســینمادارها و پخش کننده ها ســاخته و اکران 
می شــوند به نظر من بدیل و عــوض فیلم های 
غیراخلاقی هستند. این کمدی ها با هورمون ها 
سر وکار دارند. با تحریک ســخیف ترین عناصر 
وجود انســان ها به حیات خود ادامه می دهند. 
کلیت و هدف وجودی شان روی کلمات رکیک 
پنهان و آشــکار، اشــاره های مبتذل مماس با 
بیماری هــای روان تنــی، تــلاش بــرای اقناع 
پنهان ترین و نگفتنی تریــن رازها و فانتزی ها بنا 

شده است.
یعنی افراد با انگیزه های خاصی به 

تماشای فیلم های کمدی می روند؟!
من اجازه و صلاحیت ندارم راجع به انگیزه های 
افراد حــرف بزنم اما می توانم راجــع به این نوع 
کمدی که ســینمای مــا را نابود کرده اســت 
حرف بزنم. اینها غیر از پول برای ســینماداران 
و تهیه کنندگان و ســازندگانش چه دستاوردی 
برای جامعه داشــته اند؟ من معتقــدم که ما در 
جامعه امروز ایران با یک »بحران« روبه رو هستیم 
که کسی جرأت گفتن آن را ندارد. مهم نیست زن 
و دختر چند ساله هستند، زشت یا زیبا هستند، 
حجاب کامــل دارند یا ندارند، در هر ســاعت از 
شبانه روز در هر نقطه از این شهر اگر زنی ایستاده 
باشد حتما چند ماشین وجود دارد که بایستند 
و برایشان بوق بزنند! بعضي از مغازه هاي عطاری 
عمده فروش شان داروهای تقویت جنسی است. 
در داروخانه ها بســیاري دنبال داروهای محرک 
جنســی هســتند. آمار بگیرید چه تعدادی از 
مردان توسط همین عطاری ها با ترامادول معتاد 
شده اند یا به سمت مواد مخدر سنتی رفته اند؟ این 
یک قتل عام اعلام نشــده است؛ کشتار با جهل و 
جنون جنسی. ترجمان این نگاه ابزاری به زن ها، 
ترجمان این میل تشدید شــونده جنسی به هر 
جنس مخالفی، در ســینمای ایران تبدیل شده 
است به همین فیلم های کمدی رکیک و مبتذل. 
بســیاری از فیلم های کمدی با هدف نمایش و 
ارضای همین میل جنسی ساخته و نمایش داده 

می شــوند. علت اصلی معضلاتی چون افزایش 
طلاق، ناپایــداری ازدواج ها، کشــمکش درون 
خانواده ها، عدم علاقه به فرزندآوری همین بحران 

جنون جنسی است.
 در کاهش سطح ســلیقه مخاطب چه میزان 
من به عنوان مخاطب مقصــرم و چه میزان 

دستگاه ها و متولیان کشور مقصر هستند؟
مخاطب مقصر نیســت، مخاطب قربانی است. 
اما من دنبال مقصر نیستم دنبال راه حل هستم. 
مشکل اصلی این است که تصمیم گیران فرهنگی 
جامعه نمی دانند نفوذ فرهنگی و تضعیف فرهنگ 
و سطح ســلیقه مردم مانند نفوذ موریانه است. 
کاهش سطح سلیقه مخاطب مانند نفوذ موریانه 
است؛ جامعه از درون تهی می شود. وقتی موریانه 
به یک صندلی یا شیء چوبی حمله می کند آن را 
از درون می خورد، تا ماه ها و گاه ســال ها شکل 
ظاهری شیء حفظ می شود درحالی که از درون 
تهی و پوک شده اســت و یک وقت به خودمان 
می آییم کــه بنیان های جامعه آســیب دیده و 
نابود شده است و به کمترین اشاره و بحرانی فرو 
می ریزند. در شــکل گرفتن این وضعیت گروهی 
به صورت عمدی و سودجویانه با ساخت و تولید 
آثار ضعیف فقط به دنبال کســب پــول و درآمد 
هســتند و مطلقا علاقه ای به سرنوشت جامعه و 
نسل های آینده ندارند. بعضي از مدیران فرهنگی 
هم در تلویزیون و در ســینما و تئاتر فقط نگران 
میز خودشان و حقوق سر برج شان هستند دغدغه 
فرهنگ جامعه را ندارند. کاهش میزان مخاطبان 
تلویزیون و ســینما، کاهش تعــداد مخاطبان 
و افزایش تعــداد فیلم های ســطحی و ضعیف 

نشان دهنده این امر باید تلقی شود.
شما برای ساخت فیلم روز ششم آیا 
مشکلاتی را که بعضا فیلمسازهای دیگر مثل 
سرمایه گذار، تهیه کننده یا بازیگران داشتید؟

تا قبل از روز ششم من 2بار پروانه ساخت گرفتم 
و با تمام این مشکلات روبه رو شدم و فیلمنامه ها 
ساخته نشدند. خوشبختانه برای فیلم روز ششم 
کارها آسان پیش رفت. بعد از گرفتن پروانه ساخت 
با سرمایه گذاری به توافق رسیدیم که شبیه بقیه 
نبود و واقعا سینما را دوست داشت. افرادی خوب 
و حرفه ای برای پشت دوربین جمع شدند، با تمام 
بازیگران که دوســت داشــتم در فیلم باشند زود 
به توافق رسیدیم. مهم ترین مشــکل ما در زمان 
ساخت فیلم همه گیری کرونا بود که باعث شد کار 
سخت شود اما خوشــبختانه بدون اینکه کسی از 
گروه مبتلا شود توانستیم فیلم را به پایان برسانیم.
فیلم به اکران رسید. آیا از وضعیت 

اکران فیلم راضی هستید؟ 
نه اصلا. سینماداران ســانس ها را عادلانه تنظیم 
نمی کنند. به خوبی بلد هستند چگونه یک فیلم 
را از دســترس مردم دور کنند. فیلم هایی که از 
رانت و حمایت برخوردارند سانس های بیشتری 
در ســاعات بهتری دارند. در این تابســتان گرم 
سانس های آخر شب بیشترین مخاطب را دارد که 
روز ششم از آن سانس ها محروم است. روز ششم 
نه بیلبوردی و تابلوی تبلیغاتی در سطح شهر دارد 
و نه روی سردر ســینماها حضور دارد. تبلیغات 
تلویزیونی هم که نداریم. فقط در فضاهای مجازی 
و رسانه های رسمی توانستیم اطلاع رسانی کنیم 
که خوب بود اما کافی نیســت. خوشبختانه اکثر 
کسانی که توانستند روز ششم را ببینند نظرشان 
درباره فیلم مثبت بوده است و این تنها موضوعی 
است که به آن دلخوشم. روز ششم فیلم سختی 
بود، با زحمت و دقت بسیار ساخته شد. من سعی 
کردم فیلمی با استانداردهای سینمایی روز دنیا 
بسازم، یک عده فیلم را دوســت نداشتند، عده 
بسیار بسیار بیشــتری فیلم را دوست داشتند و 
جالب اینجاست که هر دو گروه اذعان داشتند که 
روز ششم فیلمی متفاوت در سینمای ایران است 

و تا به همین حد هم من راضی هستم.

افت سلیقه مخاطب؛ مثل نفوذ موریانه
گفت وگو با حجت قاسم زاده اصل؛ کارگردان فیلم »روز ششم«

علی زادمهرگزارش
روزنامه نگار
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مشــکلاتی کــه در فیلم هــای پلیســی 
و ســایر ژانرهــا مطــرح می شــود صرفا 
بازنمود اندکی هستند از آن چیزهایی 
که مردم در جامعه می بینند. فیلم هایی 
همچون روز ششم موضوع اصلی شان 
رانــت و نابرابــری اســت، عدالــت و 
بی عدالتی اســت، به کســی یا کسانی 
ظلم شده اســت، قهرمان قصه در پی 
پس گرفتن حق از ظالم است یا نجات 
مظلومی که به ناحق قربانی شده است

نگاهی به فیلم »دوزیست« ساخته برزو نیک نژاد 
دردسرهای عطا 

دوزیست مستقیما از دنیای فیلمفارسی می آید و تمام مؤلفه های 
اصلی آن را -منهای ساز و آواز و کاباره- داراست. داستان در مکانی 
مجهول در جنوب شهر که گورستان اتومبیل های قدیمی است و 
تعدادی در گوشه و کنار آن ساکن شده اند و زمانی که هیچ نشانی 
از مدرنیسم -به جز موبایل و قیافه ها- ندارد شکل می گیرد. جایی 
که بدمن سرمایه دارش کپسول گاز خانگی پخش می کند و لات 
جوانمردش مدل عکاسی است و عکســش بر در و دیوار شهر و 
خانه خودنمایی می کند. هم رفاقــت دارد و مرام و مردانگی، هم 
خیانت و زیر آبی رفتن و دروغ و دوزیســتی! آدم های فیلم طبق 
الگوهای فیلمفارسی تک تک شــان در جای خود قرار دارند و هر 
کدام دلمشــغولی هایی! عطا جوانی خوش تیــپ و خوش قلب 
که گذشــته ای مجهول دارد با پدری کــه بعدها می فهمیم پدر 
واقعی اش نیست زندگی می کند و 2دوست صمیمی اش حمید 
)پسرعمویش( و مجتبی سربار او هستند و در کنار هم به خوبی 
و خوشی زندگی می کنند. ســیفی نماد مرد پولداری که هرچه 
بخواهد به دست می آورد، کلفتی به اســم آزاده دارد که پنهانی 
عاشق عطاســت و به امید روزی که عطا عشقش را باور کرده و او 
را از چنگ سیفی درآورد روزگار می گذراند. اما از آنجا که معمولا 
در دنیای فیلمفارسی یک زن جذاب و شهرآشوب به دست خود 
زن منفعل عاشق، وارد داستان شده و در مقابل لات جوانمرد قرار 
گرفته و او را تحت تأثیر قرار داده و دل و دینش را برده و توجه او 
را از کلفت عاشق به سمت دیگری برمی انگیزاند، اینجا هم مریم 
دختر خاله آزاده که بی سرپناه و حامله در شهر رها شده به خواهش 
آزاده به عطا سپرده می شود تا چند روزی در خانه اش بماند. حالا 
سه مرد و یک زن در خانه ای ساکن شده اند و روابط شان رفته رفته 
دستخوش تغییر می شود و آدم ها برای خودی نشان دادن در مقابل 

جنس مخالف، خودِ واقعی شان را بهتر و بیشتر نشان می دهند.
از آنجا که دوزیســت تمام ویژگی های مثبت خــود را وامدار 
سینمای فارسی است در نتیجه کاستی های این نوع سینما را 
هم یکجا با خود دارد. آدم هایی که هیچ پیشینه درست و حسابی 
ندارند و بدون منطق خاصی کنار هم چیده شده اند تا قصه فیلم 
شــکل بگیرد اما از آنجا که هیچ بداعتی در کار نیست تماشاگر 
به ندرت هیجان زده می شــود و همواره دنیایــی پر از چراهای 

بی جواب در ذهنش شکل می گیرد. 
چرا عطا از همه طلبکار است و همیشه یا عصبانی است و یا ساکت 
و غرق در خود؟ حتــی با رفقای نزدیکی که مدت هاســت روی 
سرش خراب شده اند هیچ لحظه خوشی ندارد؟ حتی با دختری 

که این همه هوایش را دارد و در برهوت مهربانی ســعی می کند 
این همه تحویلش بگیرد و تا حد جناغ شکستن و شرط بستن با 
هم صمیمی و راحت هستند دوست ندارد صحبتی ولو سرپایی 
داشته باشد و در مقابل اظهار عشقش هم کاملا خود را بی اطلاع 
نشان می دهد؟ همین آدم چرا باید 2نفر را به خانه اش راه بدهد و 
مدت های طولانی تحمل شان کند و در ادامه چرا باید اجازه دهد 
دختری که مشخص نیست دقیقا کیست و چرا بی خانمان شده به 
خلوتش راه پیدا کند و بعد از روشن شدن تک تک دروغ های آزاده 
در موردش باز هم سعی کند که مشکلاتش را حل کند و تنهایش 
نگذارد و حتی برای سهولت کارش او را به عقد خود درآورد؟ یعنی 
به این سادگی  تمام این کارها امکان پذیر است؟ و در ادامه چگونه 
رفقای شفیقش زیر آبش را می زنند و می خواهند مریم را از چنگش 
درآورند و آخرش هم موفق می شوند و این دختر آواره حامله که 
درست مابازای امروزی کلیشــه هایش در فیلمفارسی ا ست چه 
میزان جذابیت دارد که سه جوان عاشق و دل خسته اش شوند؟ 
مگر نه اینکه یا درحال گریه و زاری است و یا در تدارک رگ زنی 
و ســقط جنین؟ چه ویژگی و جذابیت پنهانی دارد که 3جوان 
داستان، بی توجه به گذشته مرموز و حاشیه های همواره اش سعی 
در ربودن گوی سبقت از دیگری داشته باشند؟ تمام این سؤالات و 
سؤالات بی پایان دیگر باعث می شود که مخاطب از کمبود منطق 
در داستان به شدت اذیت شود و انگیزه های افراد برای کنش ها و 
واکنش ها را درک نکرده و به این نتیجه برسد که بخش زیادی از 
این اتفاقات خیلی بیشتر از آنکه انعکاسی طبیعی از فرمان های 
مغز و قلب نقش ها باشند پازلی چیده شده توسط فیلمنامه نویس 
هست که توان اقناع مخاطب را ندارد و همه  چیز را به دست عنصر 
»اتفاق« می سپارد.اما در کنار این ضعف ها دوزیست از بازی های 
استانداردی برخوردار است که فیلم را برای مخاطب قابل تحمل 
کرده و ارتباطش را تا پایان حفظ می کند. جواد عزتی که همواره 
بازیگر مورد علاقه نیک نژاد بوده برای نقش عطا کم نگذاشــته و 
سعی کرده برخی از ضعف های شخصیت پردازی را هم جبران و 
نقش را پذیرفتنی تر کند؛ نقشی که بعدها تکمیل شده اش را در 
»زخم کاری« و »شنای پروانه« ارائه کرد. پژمان جمشیدی پس 
از نقش های کمیک متعدد، یکــی از تجربه های جدی اش را در 
دوزیست از ســر گذرانده و در نقش جوان آس و پاس پرمدعایی 
که سر بار رفیق اســت و در همان حال برای تهیه دیه فردی که 
به کما فرســتاده به در و دیوار می زند و البته از زیر آب زدن رفقا 
و دلبری از مریم هم غافل نیســت و نوع گویش و اکت های گاه 
متناقضش در لحظه بازی اش را درخشان می کند! ستاره پسیانی 
هر چند نقش های رنج کشیده مشابه آزاده را در کارنامه دارد ولی 
اینجا به دلیل اهمیت ویژه در داستان و حجم بالای نقش توانسته 
به اجرایی درجه یک از دختری بی کس و کار دست یابد که کلفت 
خانه سیفی است و در عین حال عشقی عمیق و پنهانی به عطا دارد 
و همواره دور و برش می پلکد تا بلکه عطا متوجه عمق این دوست 
داشتن شود و تا حدی به او اعتماد دارد که دخترخاله حامله اش را 
به دستش می سپارد و وقتی خبر ازدواج -و لو صوری- عطا با مریم 
را می شنود از هم می پاشد. شاید حمید آب زیرکاه، پتانسیل این 
حجم از نارو زدن به پسرعمو و سرقت گاوصندوق سیفی را داشته 
باشد ولی چهره ای که فیلمساز از مریم رنج کشیده و قدردان ارائه 
می دهد نمی تواند با آن صحنه تناسبی داشته باشد. کسی که این 
همه باعث زحمت عطا شده و درحالی که در عقد رسمی اش است، 
بدون کوچک ترین مقدمه ای کیفش را بردارد و چهار تا خیابان 
آن طرف تر با حمید قرار بگذارد و با پول های دزدی شاد و خندان 
به دنبال آینده شان بروند و آزاده را به دست قانون بسپارند و مجتبی 

و عطا را در زد و خورد با هم رها کنند.

معنویت های بی خدا 
کتــاب »عرفــان عصر 
جدید« نوشته همایون 
همتی در نقد عرفان های 
خاصی نوشته شده و اصلا 
قصــد آن رد و نفی کلی 
عرفان نیست. هدف در 
این نوشتار در واقع مبارزه 
با آفات عرفــان و دفاع از 

عرفان راستین و اصیل و دعوت به آن است. در فصول 
آغازین این کتاب به ماهیــت و کارکردهای عرفان 
اشاراتی می رود و ســپس به عرفان های دینی که در 
بســتر ادیان بزرگ الهی پدیدار شده اند می پردازد و 
ســپس تاریخچه و اصول و مبانی عمده عرفان های 
عصر جدید را معرفی می کنــد. عرفان های نوپدید 
روزگار ما در حقیقت »معنویت های بی خدا« هستند 
و هیچ پیوندی با دین خاصی ندارند. بعد از جنگ های 
جهانی اول و دوم، در جوامع اروپایی، از سویی در پی 
بحران زدگی شدید و پیامدهای جنگ مثل بیکاری، 
از دست دادن خانواده، فقر، یأس و پوچی، فروپاشی 
شــیرازه زندگی و جامعه و از سوی دیگر ناکارآمدی 
فرهنگ کلیســا و کســاد آن، مردم بــه پوچ گرایی 
)نیهیلیسم( و بی دینی گراییدند. اضطراب، تنهایی، 
بی هدف و بی معنایی زندگی، عطــش معنوی را در 
آنها بیدار کــرد اما به جای عرفان هــای دینی و پناه 
بردن به کلیسا به معنویت های سکولار روی آوردند. 
کتاب »عرفان عصر جدید« نوشته همایون همتی در 
324صفحه و با قیمت 110هزار تومان از سوی نشر 

نامک به بازار نشر عرضه شده است.

تازه ها

حمید رستمی؛ روزنامه نگاریادداشت

شاعرانه های بی آلایش
پارکــر  راتچایلــد  دوروتــی 
)1۸۹3ـ1۹۶۷( شاعر و داستان نویس 
آمریکایی از جوانی به عنوان ویراستار 
و منتقد با نشــریات مطــرح ادبی 
همکاری داشت. او هم شعر می گفت 
و هــم داســتان می نوشــت. زبان 
شعر پارکر ســاده و گفتاری است و 
حتی الامکان از کلمات فاخر و ادبی 

دوری می جوید و ســعی اش بر این اســت آنجوری که حرف 
می زند شعر بگوید. شعر دوروتی پارکر شعری بی آلایش، خشن، 
صادق و برهنه از آراستگی هاســت. خبری از تصویرپردازی و 
توصیفات شاعرانه نیست. چندان خیال پرداز نیست و استعاره 
و تشبیه جای کمی در کارش دارد. گفتن از تلخ و شیرین عشق 
دغدغه مدام او اســت؛ توجه بی اندازه او به جزئیات و گسترش 
دامنه واژگان ادبی با استخدام کلماتی که پیش تر شاعرانه جلوه 
نمی کردند. کنایه و هجو پررنگ ترین تمهید ســبک دوروتی 
اســت و کلمات قصارش به این خاطر مشهورند. همچنین، در 
برخی از داستان های کوتاهش تکیه بر تک گویی های نمایشی 
دارد. طنز گزنده و نگاه مشــکوک او به روابط انســانی، انگیزه 
دراماتیک داســتان هایش را پررنگ تر می کند. شخصیت های 
داستانی اش الهام گرفته از زندگی خودش و دوستانش هستند. 
زنان و رنج های آنان در عشق مضمون بیشتر کارهای او است؛ 
شخصیت هایی بسیار ملموس که در روابط عاطفي خود دچار 
تنش و اضطراب و سرخوردگی می شوند و از دنیایی مردسالارانه 
رنج می برند. کتاب »زنی که همیشه هست« نوشته دوروتی 
پارکر با ترجمه رزا جمالی که انتشارات ترنجستان به قیمت 
4۷هزار تومان منتشــر کرده، مجموعه ای از چند داستان و 

شعر و کلمات قصار وی است.

پیشخوان

علم سیاست در حکمت متعالیه 
کتــاب »الگوهای علم سیاســت 
در حکمت متعالیــه« اثر محمد 
پزشگی اســت که در پژوهشکده 
علوم و اندیشه سیاسی پژوهشگاه 
علــوم و فرهنگ اســلامی تهیه و 
به همت نشــر این پژوهشگاه در 
2۵4 صفحه منتشر شد. هدف این 
کتاب اتصال حکمت متعالیه به علم 

سیاست از طریق بازنمایی تصویرگونه و ساده شده پدیده های 
سیاسی اســت. ادعای کتاب حاضر آن است که آموزه های 
حکمت متعالیه می تواند برای ورود به علم سیاســت نقش، 
جایگاه و کارکرد داشــته باشــد و الگوهای سیاسی را برای 
مطالعه و تحلیل سیاسی فراهم کند و برای انجام این مهم، از 
روش شناسی تحلیل فرایند استفاده شده است. این مهم از 
طریق روش فلسفی انجام می پذیرد که براساس آن، قوانین 
حاکم بر موجودیت اشیا از طریق اســتعدادهای منتهی به 
مصادرات )اصول موضوعه( انجام می شود. از دستاوردهای 
این اثر می توان به فراهم آمدن ابزارهایی برای تحلیل و تبیین 
سیاسی اشاره کرد. نتایج این کتاب می تواند برای تحلیل و 
مطالعه موضوعات وسیعی در علم سیاسی کاربرد داشته باشد. 
این اثر در 3فصل به نگارش درآمده است؛ در فصل اول این اثر 
که با عنوان »آموزه های ممیز حکمت مدنی متعالیه« تألیف 
شده، در ابتدا ضمن بیان پیشینه اصطلاح حکمت متعالیه و 
تعریف این اصطلاح، شــمول تعریف حکمت متعالیه به امر 
مدنی مورد بررسی قرار گرفته و در ادامه، تعریفی از حکمت 
مدنی متعالیه تبیین و ســپس ویژگی های ممیزه حکمت 

متعالیه تشریح شده است. 
علاقه مندان برای خرید اینترنتی این کتــاب می توانند به 

نشانی اینترنتی shop.isca.ac.ir  مراجعه کنند.

ویترین
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